
اخيرا در خبرها آمد كــه كتابي از خاطــرات دوران 
رياســت جمهوري روحاني و دولتمــردان او به چاپ 
رسيده و البته برخي از نكات آن نيز رسانه اي شد. اينكه از نظر زماني اين اطلاع رساني 
معنادار است يا خير، جاي تأمل است كه مورد توجه اين يادداشت نيست اما در متن 
منتشر شده، عبارتي از روحاني ذكر شده است كه كاش گفته نمي شد. اين عبارت 
اگر نقطه ننگ دولت در تاريخ ثبت نشود، حتما از اقتدار و افتخارات احتمالي دولت 

روحاني خواهد كاست. 
روحاني در اين باره مي گويد: »وقتي ترامپ جنگ اقتصادي را شروع كرد، اختلاف نظر 
اساسي در دولت وجود داشت كه آيا با اين وضعيت مي توان كشور را اداره كرد يا نه؟ 
حتي عده اي از وزرا پيشنهاد كردند كه اســتعفاي دسته جمعي بدهيم. مي گفتند 
در اين وضعيت بايد كساني با تمام اختيارات بيايند و دولت را بگيرند وگرنه شرايط 
براي اداره كشور مساعد نيست. به من گفتند برو با رهبري صحبت كن. گفتم اين 
راهكار عملي نيســت، گفتم اين رفتار را نامردي مي  دانم. وقتي ما برويم، رهبري 
تنها مي شود.« يك وقت بن بست داخلي بين قوا ايجاد شده و كار كشور و ملت قفل 
شده است در اين صورت عده اي براي بن بست شكني ايثارگرانه يا لج بازانه خود را 
كنار مي كشند كه بن بست را بشــكنند. اختلافات داخلي ممكن است عده اي را به 
چنين سمتي ببرد. اما در سيره امام مورد اينگونه هم قابل قبول نيست و تشر امام به 
ميرحسين موسوي در 14شهريور1367 كه »اكنون كه ملت ما فرزندان خود را به 
قربانگاه مي فرستد چه وقت استعفا است؟« نشان مي دهد در مسير انقلاب اسلامي 
اختلافات هم نبايد باعث خالي كردن شــانه شــود. اما موردي كه روحاني اشاره 
مي كند بسيار غمبار و دردناك اســت. دولتمردان ايران اسلامي با عربده و تحريم 
ترامپ - يعني دشمن خارجي- به دنبال فرار از خدمت هستند؟ يعني چه؟ اگر گروه 
ديگر مي آمد با معجزه مشكلات ايجاد شده توسط ترامپ را حل مي كردند كه شما 
دنبال رهايي بوديد؟ اين نشان مي دهد كليت كابينه مذكور يك كابينه بوروكرات 
و نازك نارنجي بوده اســت كه از قضا جناب جهانگيري نيز روزي اشاره كردند كه 
»بايد با مشكلات موجود، كشور را اداره كنيد وگرنه با پول فراوان كه ننه جون من 
هم مي تواند كار كند.« )مضمون( بنابراين چطور مي توان باور كرد كه آدم انقلابي 
و متعلق به نظام كه بايد هستي خود را در طبق اخلاص گذاشته و در سنگر مقابل 
دشمنان بي رحم بايستد، به دنبال رهايي خود باشــد؟ بدتر از اصل موضوع اينكه 
روحاني مي گويد: »گفتم رهبري تنها مي شود« اين لطف خدا بود كه استعفا عملي 
نشد. فرض كنيد استعفاي   جمعي انجام مي شد و رهبري هم مخالفتي نمي كردند 
آنگاه فاجعه حيثيتي براي دولت چند برابر مي شد. دولتي كه وسط معركه جنگ و 
بمباران شديد دشمن به دنبال تحويل يا رهايي سنگر است، حتما انقلابي نيست و 

براي شرايط سخت آفريده نشده است. 
شايد همان حرف امام باشد كه فرمود: »رفاه و مبارزه با هم جمع نمي شوند و كساني 
كه بر اين باورند كه رفاه و مبارزه با هم جمع مي شوند، آب در هاون مي كوبند.« كتاب را 
نخوانده ام اما در همان روزها بود كه رهبري در يك روز بي مناسبت كابينه را فراخواندند 
و روحيه و راهكار دادند و آنان را به صبر و ايستادگي دعوت كردند. همين كار را امام 
با فرماندهان جنگ بعد از عمليات طريق القدس انجام داد. البته آن موقع فرماندهان 
نمي گفتند نمي جنگيم اما آمار شهداي اولين عمليات نسبتا بزرگ را كه ديده بودند، 
نگران پاسخگوي اخروي شــده بودند كه امام آنان را فراخواندند و تا 7سال بعد از آن 
بي وقفه جنگيدند. ما در زمان خروج ترامپ »دولت جنگي« نياز داشتيم و اين عمل از 
نازپروردگان برنمي آمد. اما به هر حال زحمات وزيران دولت روحاني به هر نحو تا پايان 
ادامه يافت اما روحاني با اين اظهارنظر كابينه را تخفيف و تحقير كرد و علت ماندن را هم 
تنهايي رهبري دانستند كه هرگز چنين نيست. با جابه جايي بيست مدير هرگز رهبری 

تنها نمي ماند آن هم رهبري كه كوله باري از تجربه و بحران ديدگي است.

واقعیت: شرايط اتوبوسرانی تمام كلانشهرهای كشور 
به خصوص پايتخت بغرنج شده است. از اواخر بهار هم 
كه هوا رو به گرمی گذاشت، با روشن شــدن كولر اتوبوس ها، مشكلات اين بخش 
بيشــتر از هر زمانی ديگر خود را نشان داد. روشــن كردن كولر فشار مضاعفی را به 
اتوبوس ها به ويژه از نوع دوكابين وارد می كند و آنهايی كه در مسيرهای با شيب زياد 
مثل بزرگراه های شهيدچمران و امام علی)ع( شهر تهران تردد می كنند، زودتر از بقيه 
زير فشار گرما و ســربالايی، كم می آورند و در نتيجه به خاطر خراب شدن قطعاتی، 
راهی تعميرگاه می شوند. با همه اينها مهندسان و تعميركاران دائما در تلاش بوده  و 
هستند تا اتوبوس ها دوباره از خطوط تعمير هرچه سريع تر خارج شده و راهی خطوط 

خدمت رسانی شوند.
سؤال: آيا اتوبوس های تازه نفس)نو، تعميرشده يا به كل بازسازی شده( در گاراژها 
و پايانه های شهر تهران وجود ندارند كه پس از خراب شدن اتوبوسی، بلافاصله وارد 

عمل شوند؟
پاسخ: جای شكرش باقی است كه طی يك سال اخير از تعداد اتوبوس های موجود 
در تهران)2هزار تا 2500دستگاه( هم كم نشده و به هر شكلی شده سرپا نگه داشته 
شده اند، وگرنه چنانچه دست فرمان اتوبوســرانی همان دست فرمان 12سال پيش 
می بود، اكنون شايد در خوش بينانه ترين حالت، تهران 500دستگاه اتوبوس فعال 
داشت. واقعيت آن است كه كمر اتوبوسرانی خيلی پيش تر شكسته شده و درمانش 
به اين سادگی ها نيست و زمان می برد. در 12سال گذشته، گويا برای دولت ها هيچ 
اهميتی نداشته كه شهروندان در فشــرده ترين حالت ممكن سوار اتوبوس شوند يا 
زمان زيادی در ايستگاه چشم انتظار رسيدن يك اتوبوس هر چند زهواردرفته بمانند. 
مردمی كه در سرما و گرما همواره پشتيبان نظام و دولت ها بوده اند، ذره ای كرامت شان 
در همين خطوط اتوبوس رعايت نشد تا به خاطر بی برنامگی و عدم آينده نگری، اكنون 
در بعضی از نقاط شهر با اتوبوس هايی جابه جا شوند كه اصلا در  شأن پايتخت ايران 

نيستند.
طبق قانون برای خريــد اتوبوس و يارانــه بليت اين بخش، دولت به ترتيب ســهم 
82.5درصدی و يك سومی دارد اما 3دولت پيشــين چشم شان را بر قانون بستند و 
برخلاف ديگر كشورها، بدون بودجه و تامين اعتبار، تنها غربيلك هدايت حمل ونقل 
عمومی را به مديريت شهری ســپردند. كرونا هم كه آمد، همراه با تحريم ها، ضربه 
محكم تری بر پيكره نحيف اتوبوسرانی وارد كردند. ضربه آخر را نيز مديريت شهری 
پيشين زد كه به بهانه واردات و توليد اتوبوس نو، نه تنها دست از اورهال سازی)بازسازی 
اساسی( كشيد بلكه در واردات قطعات اصلی هم موفق عمل نكرد. حتی با همين توجيه، 
خريد فيلتر دوده را از دستور كار خارج كردند تا اتوبوس های فرسوده سهم بيشتری از 
توليد ذرات آلاينده هوا را نسبت به گذشته به  خود اختصاص دهند. بنابراين، تهران، قرن 
جديد را با اتوبوس هايی آغاز كرد كه بيش از نيمی از  آنها فرسوده بودند. اين يعنی كار 

بسيار سخت برای رساندن اتوبوسرانی به شرايط معمولی و نه حتی ايده آل.
چه باید کرد؟ اين روزها گاهی تصاويری از اتوبوسرانی)چه خطوط، چه ايستگاه ها 
و چه اتوبوس ها( منتشر می شود كه گواه شرايط موجود است. شهروندان عكس ها 
و فيلم هايی را به نمايش می گذارند كه مثلا نشــان می دهند صندلی يك  اتوبوس 
دوكابين، پشتی ندارد، اتوبوســی در ميانه 2ايستگاه خراب شده و مسافران مجبور 
شده اند وسط بزرگراه پياده شوند يا عده ای در يك ايســتگاه با فشار ديگران سعی 
می كنند سوار اتوبوس شوند و... اين تصاوير شايد دستمايه رسانه های آن وَر آبی شود 
اما مديران شهری و كارشناسان اعلام می كنند اين كار به نوعی ديده بانی شهروندی 

است و باعث می شود تا با همكاری مردم، ديد بازتری برای حل 
مشكلات حمل ونقل عمومی داشته باشند. بنابراين نبايد در 

فضاهای رسانه ای و مجازی، تنها با ديد نقد مخربانه و نااميدسازی شهروندان نسبت 
به موضوعات واكنش نشان داد. 

 آقاي روحاني
کاش این را نمي گفتید!

 اتوبوسرانی
این روزها در تالار اصلی تئاترشــهر نمایــش »پدر« از و دیده بانی شهروندی

نوشته های فلوریان زلر روی صحنه می رود؛ نمایشی که آروند 
دشت آرای آن را کارگردانی کرده و رضا کیانیان در نقش پدر 
در آن بازی می کند. این نمایش درحالی اجرا می شود که فیلم 
ســینمایی »پدر« با بازی آنتونی هاپکینز هم به کارگردانی 
فلوریان زلر اکران خود را داشــته و از قضا بسیاری این فیلم 
را تماشا کرده اند. قرار نیست مقایســه ای برای 2اثر داشته 
باشیم، اما هر تماشاگری ناخودآگاه این قیاس را در ذهن خود 
دارد. فیلم سینمایی پدر تراژدی است؛ اثری که تصویری از 

فراموشی را به نمایش می گذارد...

درباره  نمايش »پدر« از نوشته های فلوريان زلر
از آن پدر تا این پدر
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گزارشی درباره جزئیات تحویل اتوبوس ها و ون های جدید پايتخت را با اسكن اين كيو آركد  ببينيد.

يادداشت
عبدا...گنجی؛ مديرمسئول

ديدگاه
حامد فوقانی؛ دبير گروه شهر

ویژگی های شناور تندرو کلاس موشک انداز شهید روحی

ویژگی های شناور تندرو موشک انداز شهید دارا

ویژگی های ناو رزمی موشک انداز شهید سلیمانی

قابلیت مانور بسیار 
بالاتر و شعاع چرخش 
بسیار کم تر نسبت به 
شناورهای هم اندازه 

بهره مندی از 
سامانه های بومی و 
تجهیزات ارتباطی و 

مخابراتی مدرن 

مجهز به سامانه های 
کشف شنود راداری 
و مخابراتی و جنگ 

الکترونیک

 قابلیت دریانوردی و 
اجرای انواع عملیات 
در آب های دور و در 
شرایط نامساعد 

دریایی و اقیانوس ها 

بهره مندی از 
سامانه های بومی 

خودحفاظتی، 
تجهیزات روز ارتباطی 

و مخابراتی و دیتا 

مجهز به توپ های 
20 و 30میلی متری 
برای دفاع پیرامونی 
در درگیری با اهداف 

پروازی و سطحی

برخورداری از نخستین 
سامانه پرتاب ترکیبی 
موشک های برد کوتاه 

و متوسط سطح به 
سطح )اس.اس.ام( 

 بهره مندی از اتاق 
عملیات مبتنی 
بر نرم افزار بومی 
مدیریت یکپارچه 

صحنه نبرد 

طراحی و جانمایی 
نوین فضا ها، اماکن 
و چیدمان تجهیزات 
با هدف ایجاد تمرکز 
فکری و روانی خدمه 

علیرضا احمدی/گرافيك: مهدی سلامی

داده نما

 نهمین الحاق تجهیزات تخصصی و دفاعی )شناوری( 
به نیروی دریایی سپاه

رونمایی از 3شناور رزمی، شامل »ناو رزمی موشک انداز شهید سلیمانی«، 
 »شناور تندرو کلاس موشک انداز شهید روحی« و 

»شناور تندرو موشک انداز شهید دارا«

 37متر 
طول

 180کیلومتر
 برد موشکی 

850مایل 
دریانوردی 

 4موتور 
فعال در شناور

 600تن
 وزن شناور

 5هزار
 گره دریایی برد 

ادامه 
در صفحه12

اتصالخزربهخلیجفارسچقدرآبمیخورد؟
موافقان اين طرح  را يك فرصت برای حل تنش آبی در ايران می داننداتصال دريای شمال و جنوب 14 ميليارد دلار هزينه خواهد داشت 

600 موکب مردمی در مسیر جاماندگان اربعینسگ گردان حرفه اي، ماهي7/5میلیون تومان
پيش بينی می شود 3ميليون نفر از ميدان امام حسين)ع( پای پياده به حرم حضرت عبدالعظيم)ع( بروندمشاغل كاذب  و عجيب و غريب در شهرهای بزرگ مثل تهران اين روزها علاقه مندان خاص خود را دارند

 اقتدار دریایی
با 3شناور جدید

گره ناگشوده 
تضمین ها

ناو رزمی شهيدسليمانی و 2شناور 
موشك انداز جديد به سازمان رزم 

نيروهای مسلح اضافه شدند

سخنگوی وزارت امورخارجه: 
مهم ترين بحث مورد نظر ايران، 

موضوع تضمين هاست

 ليزتراس، وارث »تاچر« 
سومين زن در تاريخ انگليس است 

كه به نخست وزيری می  رسد

صفحه2

صفحه4

صفحه7

صفحه2
صفحه3 صفحه9

مالک جدید صندلی 
نخست وزیری انگلیس

بهار اتوبوسرانی پس از ۱۲سال خزان
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سعادت با 

سعيد
پرسپوليس باز هم برد و اين بار 3گل زد تا در هر 
بازي يك گل بيشتر از بازي قبلي زده باشد. تيم 
يحيي كه در 2بازي اول دچار طلسم گلزني شده 
بود در 4بازي اخيرش بــه ترتيب صفر، يك، 2 و 
3گل زده تا نشــان دهد از اين لحاظ كاملا روي 
يك شيب صعودي حركت مي كند. البته ركورد 
گل نخوردن بيرانوند بالاخره بعد از 442دقيقه 
شكسته شــد، آن هم روي يك پنالتي مشكوك 
كه كســي نفهميد بيژن حيدري بر چه اساسي 
آن را اعلام كرد. يحيــي گل محمدي كه فصل 
گذشته در دو بازي رفت و برگشت مقابل هوادار 
متوقف شده بود امسال بالاخره طلسم اين تيم را با 
گل هاي لوكاديا و سعيد صادقي شكست. گل اول 
بازي را مثل بازي قبلي مهاجم هلندي زد و بعد 
از او هم سعيد صادقي بود كه دست به كار شد تا 
بالاخره تاثيرگذاري اش را روي گل ها مثل فصل 
گذشــته آغاز كند. او با 2شوت دقيق 2گل زد تا 
از از زير فشار خارج شــود و در بازي هاي آينده 
راحت تر بازي كند. در واقع ديروز گران قيمت ترين 
بازيكن هايي كــه در نقل وانتقالات امســال به 
پرسپوليس پيوسته بودند گل زدند تا صدرنشيني 
قرمزها در پايان هفته پنجم هم ادامه داشته باشد. 
همزمان با اين مسابقه، دو تيم تراكتور و نساجي 
هم موفق به دشت اولين پيروزي فصل خود شدند. 
نساجي، تيم شگفتي ساز هفته هاي نخست يعني 
مس كرمان را برد و تراكتور هم در اراك با گل هاي 
عباس زاده و رضا اسدي بر آلومينيوم چيره شد. 
اين سومين شكست آلومينيوم در سومين بازي 
خانگي اين فصلش بود. تيــم رحمتي تنها تيم 
اين فصل است كه هنوز در خانه خودش امتياز 

نگرفته است.

بازی آخر!
تنها بــازی باقيمانده از هفته پنجــم ليگ برتر 
فوتبال ايران، امشب از ســاعت19 در ورزشگاه 
آزادی آغاز می شود. از 8بازی هفته پنجم 7بازی 
شب گذشــته برگزار شــد و فقط مصاف 2 تيم 
استقلال و پيكان باقی ماند كه امشب به ميزبانی 
آبی پوشان برگزار می شود. اين 2تيم بعد از 4بازی 
دقيقا هم امتياز هستند و در پايان هفته چهارم 
رتبه های چهــارم و پنجم جــدول را در اختيار 
داشتند. 7امتيازی ها امشب برای دورقمی شدن 
به مصاف هم می روند و برنده اين بازی می تواند 
به حضور در جمع بالانشينان جدول ادامه بدهد.

فصل گذشته بازی با پيكان به يكی از سخت ترين 
بازی های فصل استقلال تبديل شد و تيم مجيدی 
تا آستانه شكست مقابل خودروسازان پيش رفت. 
البته اين اتفاق مربوط به بازی برگشــت 2 تيم 
بود وگرنه در بازی رفت آبی هــا خيلی  قاطعانه 
و با 3گل حريف را شكســت داده بودند. جالب 
اينكه 3گلزن اســتقلال در آن مسابقه، هر كدام 
به سرنوشتی دچار شده اند و امروز هيچ كدام در 
تركيب تيم ساپينتو قرار ندارند. محمد دانشگر 
به سپاهان رفته، سياوش يزدانی منتظر رسيدن 
به آمادگی و بازگشــت به تركيب آبی هاســت، 
ارســلان مطهری هم سرنوشــت عجيبی پيدا 
كرده و فعلا پشــت خط مانده است. تيم فرهاد 
مجيدی با 3گل اين بازيكن ها در روز 18آذرماه 
سال گذشــته پيكان را برد اما در بازی برگشت 
مقابل همين تيم حسابی به مشــكل خورد. با 
وجود اينكه بازی برگشــت در ورزشگاه آزادی 
و به ميزبانی اســتقلال برگزار می شد اما آبی ها 
اســير حريف بودند و با خوش شانســی ركورد 
بی شكســتی خودشــان را حفظ كردند. در آن 
بازی رافائل سيلوا در همان نيمه اول اخراج شد و 
حملات پيكانی ها با درخشش حسينی و تيرهای 
دروازه مهار شدند. از آن مسابقه تا امروز همچنان 
مجتبی حسينی ســرمربی پيكان است اما تيم 
مجيدی به دست ساپينتوی پرتغالی افتاده كه 
نتايجش در 4هفته ابتدايی هنــوز هواداران را 
راضی نكرده اســت. البته تيم ساپينتو به اعتقاد 
برخی از كارشناســان، بازی به بازی پيشرفت 
كرده و در مقابل نفت مسجدســليمان نمايشی 
باكيفيت تر از بازی های قبلی ارائه كرده اســت. 
اين تيم حتی در سايت متريكا به عنوان دومين 
تيم باكيفيت ليگ بعد از فولاد شناخته می شود 
و امتياز فنی اش از پرســپوليس و سپاهان بالاتر 
بوده است. اما هواداران در كنار اين نمرات فنی به 
3امتياز بازی ها هم چشم دارند و در مقابل پيكان 
به كمتــر از پيروزی رضايــت نمی دهند. گفته 
می شود سرمربی پرتغالی امروز برای بازی سازی 
در ميانه ميدان برای نخستين بار در اين فصل به 
آمانوف ازبكستانی ميدان می دهد تا شايد آبی ها 
بتوانند موقعيت های بهتری را روی دروازه پيكان 
ايجاد كنند. اگر كار استقلال مثل 2بازی قبلی 
به دقايق پايانی بكشــد، اين بار خبری از آرمان 
رمضانی و حضور مؤثر او روی توپ های بلند اواخر 
بازی نخواهد بود. آرمان مصدوم اســت و امشب 
شــرايط حضور در مســابقه را نخواهد داشت. 
پيكان، تيمی اســت كه در هفته دوم با 3گل به 
مس كرمان باخته و امروز استقلالی ها در حضور 
دوباره خانم های تماشاگرشان به چيزی جز غلبه 

بر اين تيم رضايت نمی دهند.

پیشبازی
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3 مسئله کی روش
شایعاتضدونقیضهمچنانازاحتمال

بازگشتکارلوسخبرمیدهند.
چالشهایاصلیاودرتیمملیچیست؟

20

نامجومطلق،سرمربیاسبقاستقلال
اعتقاددارداظهارنظرهایساپینتودرباره

تیمفصلگذشتهحرفهاینبودهاست

استقلال بالانس نیست
در انتظار معجزه

تیمملیوالیبالامشبدرمسابقاتقهرمانی
جهانمقابلبرزیلقرارمیگیرد.انجامیکبازی

خوب،کمترینتوقعایرانیهاازتیمشاناست 18
18

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

لیگ برتر ایران - هفته 5

استقلال

پیکان
19:00

برزیل

ایران
23:30

مسابقات قهرمانی جهان - والیبال

دورتموند

لایپزیش

کپنهاگن

شاختار

21:15

23:30

دیناموزاگرب

پاریسنژرمن

چلسی

یوونتوس

21:15

23:30

لیگ قهرمانان اروپا

سهویا

بنفیکا

منچسترسیتی

مکابیحیفا

21:15

23:30

سلتیک

سالزبورگ

رئالمادرید

آثمیلان

21:15

23:30

برنامه بازی

شنبه 19 شهریور 1401
لیگ برتر ایران - هفته 6

استقلال

نساجی
18:00

نفتم.س

پرسپولیس
20:00

گزارشبازی

1

3

هوادار

پرسپولیس

ح|
صال

ی 
جتب

س|م
  عك

   

بــــرد
50ميلياردی

لوكاديا و صادقي كه با قيمت 30 و 20ميليارد گران ترين خريدهاي پرسپوليس بودند 

3گل زدند و قرمزها را در صدر نگه داشتند

صفحه17

تصاوير شناور رادارگریز و مدرن 
شهید سلیمانی را با اسكن اين 

كيو آركد  ببينيد.

آخرین جزئیات مذاکرات را 
از زبان سخنگوی وزارت خارجه 

با  اسكن اين كيو آركد  ببينيد.

اولین بخش از 900 دستگاه اتوبوس های وعده داده شده از سوی دولت سیزدهم دیروز تحویل شهرداری تهران شد

صفحه5

بودجه جبران 
 افت تحصیلی
 دانش آموزان

كرونا باعث عقب ماندگی 
قابل توجهی در مدارس شد

25 ماه
آموزش غیرحضوری 

دانش آموزان در  دوران کرونا

30 درصد
افت تحصیلی دانش آموزان 

در دوران کرونا

1500 میلیارد تومان
 بودجه مصوب برای جبران

 افت تحصیلی 

 16 میلیون  
دانش آموز در سال تحصیلی 

1401-1402

2000میلیارد تومان
بودجه برای  تجهیز مدارس

در سال جدید
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صبــح دیــروز نهمین آییــن الحاق 
تجهیــزات تخصصــی و دفاعــی دفاعی

)شــناوری( به نیروی دریایی ســپاه 
برگزار و طی آن 3شــناور رزمی شــامل »نــاو رزمی 
موشک انداز شهیدسلیمانی«، »شــناور تندروکلاس 
موشــک انداز شــهید روحــی« و »شــناور تندروی 
موشک انداز شهید دارا« به تجهیزات سازمان رزم این 
نیرو ملحق شد. براســاس اطلاعاتی که ســپاه نیوز از 
تجهیزات تخصصی جدید رونمایی شده منتشر کرده، با 
الحاق این 3شــناور رزمی جدید، توان عملیاتی نیروی 
دریایی سپاه پاســداران، به شکل قابل توجهی افزایش 
می یابد. در این میان شــناور شهیدسلیمانی به نسبت 
شناورهای هم اندازه خود، از قابلیت مانور بسیار بالاتر و 
شــعاع چرخش بســیار کمتری برخوردار است که در 
اجرای تاکتیک های متنوع آفندی و پدافندی بسیار حائز 
اهمیت و مهم به شمار می رود. قابلیت حمل و نشست و 
برخاست بالگرد دریایی، حمل و به آب اندازی و ازآبگیری 
انواع شــناورهای تندروی تهاجمی و پهپاد عمودپرواز 
حیــن دریانــوردی، بهره مندی از ســامانه های بومی 
خودحفاظتی و تجهیزات ارتباطی و مخابراتی پیشرفته 
و مدرن از دیگــر ویژگی های ناو رزمی موشــک انداز 

شهیدسلیمانی به  شمار می رود.
این ناو رزمی موشک انداز که از سوی جوانان نخبه کشور 
طراحی و ســاخته شده ، در حوزه اشــراف اطلاعاتی و 
شناسایی و پایش اهداف و ترددهای سطحی، زیرسطحی 
و هوایی مجهز به پیشــرفته ترین ســامانه های کشف 
و آشکارســازی شــنود راداری و مخابراتــی و جنگ 
الکترونیک است. »دارا« با 4موتور، 600تن وزن و برد 

5هزار گره دریایی و »شناور موشک انداز شهیدروحی« 
با 37متر طــول، 180کیلومتر برد موشــکی و قابلیت 
850مایل دریانوردی 2شــناور دیگــری بودند که در 

مراسم دیروز از آنها رونمایی شد.

ویژگیهایمنحصربهفرد
ناو رزمی موشک انداز شهیدسلیمانی  قابلیت دریانوردی 
و اجرای انواع عملیــات در آب های دور و در شــرایط 
نامساعد دریایی و اقیانوس ها را دارد. این شناور رزمی 
مجهز به 4دستگاه موتور پرقدرت بومی شده در کشور 
است که امکان حضور ســریع در صحنه عملیات و نیز 
قابلیت دریانوردی بردبلند را بدون نیاز به پشــتیبانی 
ســاحلی، برای دفاع از منافع جمهوری اســلامی در 
آب های دور فراهم می کند. بهره مندی از ســامانه های 
بومی خودحفاظتی، تجهیزات روز ارتباطی و مخابراتی 
)مجهز بــه انواع رمزکننــده( و دیتالینک هــا از دیگر 
قابلیت های این ناو رزمی اســت و گفته می شــود این 

نخستین شــناور رزمی جمهوری اســلامی به حساب 
می آید. این شــناور همچنین مجهز به ســامانه های 
خودکار و نیمه خودکار، توپ های 20 و 30میلی متری 
برای دفــاع پیرامونی در درگیری با اهــداف پروازی و 
سطحی است. این شناور همچنین مجهز به نخستین 
سامانه پرتاب ترکیبی موشک های بردکوتاه و متوسط 
سطح به سطح با قابلیت تشخیص نوع هدف یا تهدید و 

تخصیص آنها به سامانه های آفندی و پدافندی است. 

هشداربهشناورهایکوچکتجسسیبیگانه
رئیس ستاد کل نیرو های مســلح در مراسم الحاق این 
3شناور به سازمان رزم نیروی دریایی سپاه پاسداران، 
با قدردانــی از اهتمام جهــادی و انقلابی ایــن نیرو و 
شــرکت های دانش بنیان در تقویت روند تولید قدرت 
برای کشــور گفت: ۹برنامه الحاق ســنگین تجهیزات 
شــناوری، موشــکی، پهپادی، جنــگ الکترونیک و 
موارد پرشــمار دیگر به نیروی دریایی سپاه پاسداران، 

آن هم در اوج تحریم و فشــارهای اقتصادی دشمنان، 
موجب افتخار ملت ایران به نیروی دریایی سپاه است. 
سرلشکر محمد باقری برقراری امنیت در خلیج فارس 
را مهم ترین ماموریت نیروی دریایی ســپاه دانســت 
و گفت: ما خواســتار هیچ تنشــی در منطقه نیستیم 
 و ثبــات و امنیــت پایــدار را در راهبردهــای خــود
 دنبال می کنیم. باقــری با تبیین دیــدگاه جمهوری 
اسلامی پیرامون امنیت منطقه راهبردی خلیج فارس و 
تنگه هرمز تصریح کرد: امنیت این منطقه باید ازسوی 
نیروهای بومی تامین شــود. وی همچنین با اشاره به 
توطئه گشوده شدن پای رژیم صهیونیستی به منطقه 
خلیج فارس ادامه داد: برخی کشــورهای منطقه بدون 
درنظرگرفتن منافع خود، با رژیم صهیونیستی ارتباط 
برقرار کرده اند. این درحالی اســت که حضور نامشروع 
صهیونیســت ها در منطقه به نفع آنها نبوده و باید در 
آن تجدیدنظر کنند. حضور صهیونیست ها در منطقه 
هیچ امنیتی به دنبال نخواهد داشــت. باقــری درباره 
ورود شناورهای کوچک تجسســی بدون سرنشین در 
مســیر آب های دریایی که سبب اخلال امنیت دریایی 
می شوند نیز گفت: این ورود و حضور، که مطابق مقررات 
بین المللی نیســت، برای امنیت منطقه مشکل ســاز 

شده است. 
براین اساس باید در این رویکرد تجدیدنظر جدی شود و 
با جمع آوری آنها، مانع اخلال در مسیر شناورهای عبوری 
از منطقه شــوند. وی همچنین اضافه کرد: نســبت به 
فعالیت های جاسوسی در ایستگاه های خاکی و دریایی 
حساس هستیم؛ دراین زمینه اخطار می دهیم که اگر 

شواهدی بیابیم، آن را تحمل نخواهیم کرد.

ارتقای توان رزمی دریایی ایران با 3شناور جدید
ناو رزمی شهیدسلیمانی و 2شناور تندروی موشک انداز جدید به سازمان رزم نیروهای مسلح اضافه شدند

درحالی که طرف های غربی در روزهای اخیر تلاش کرده اند 
آخرین نظرات جمهوری اســلامی درباره پاســخ طرف برجام

آمریکایی به متن پیشنهادی اتحادیه اروپا را »یک گام به 
عقب« ارزیابی کنند، تهران معتقد است پاسخش »شفاف« و »قانونی« بوده 
و اکنــون مهم ترین بحث موردنظــر، موضوع تضمین هاســت. به گزارش 
همشــهری، ماراتن احیای برجام همچنان ادامه دارد و تبادل »پاسخ ها« 
به صورت غیرمستقیم میان تهران و واشــنگتن درجریان است. درچنین 
شــرایطی اما رایزنی های برجامی میان طرف های مختلف متوقف نشده و 
گمانه زنی ها پیرامون گره های موجود درمســیر احیای توافق هســته ای 
ســال2015 همچنان داغ ترین موضوع بحث محافل سیاسی - رسانه ای 
بین المللی است. پس از ارائه آخرین نظرات جمهوری اسلامی به اتحادیه اروپا، 
موج جدیدی از فضاسازی ها علیه تهران آغاز شد و برخی کوشیدند اینگونه 
القا کنند که ایران نــکات جدیدی را مطرح کرده، این درحالی اســت که 
سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان در نشست خبری دیروز خود تأکید 
کرد که پاســخ تهران به هماهنگ کننده مذاکرات »سازنده«، »شفاف« و 

»قانونی« بوده است.

ابهامافکنیهایسیاسیآژانس
ناصر کنعانی با اشاره به اینکه پاســخ ایران درمسیر کمک به شکل گیری 
توافق بوده و اکنــون نوبت ارائه نظرات طرف مقابل اســت، بار دیگر تأکید 
کرد که »لغو کامــل تحریم ها علیه دولت و ملت ایران« از اهداف اساســی 
مذاکرات جاری بین ایــران و طرف های امضا کننده توافق برجام اســت و 
درصورت عدم تحقق آن، توافقی به دست نخواهد آمد. این درحالی است که 
سخنگوی منطقه  ای وزارت امورخارجه آمریکا در گفت وگوی اخیر خود با 

شبکه تلویزیونی »الشرق« ضمن اشاره به اینکه واشنگتن درحال رایزنی با 
متحدان خود درباره پاسخ ایران به نقطه نظرات آمریکا پیرامون پیش نویس 
توافق هسته ای است، تأکید کرد که آمریکا معتقد است »تا زمانی که برسر 
همه جزئیات توافق نکنیم، توافقی وجود نخواهد داشت«. ساموئل وربرگ 
به این موضوع هم اشاره کرد که کشــورش معتقد است »تحقیقات آژانس 
بین المللی انرژی اتمی نباید به شــروط بازگشت به توافق هسته ای مرتبط 
شــود، زیرا ایران با توجه به تعهداتش در معاهده منع گسترش سلاح های 
هســته ای باید با آژانس همکاری کند«. این موضع گیری مقام آمریکایی 
حکایت از آن دارد که مباحث پادمانی همچنان به عنوان یکی از اصلی  ترین 
گره های موجود در روند دســتیابی به توافق میان طرفین مطرح اســت ؛ 
موضوعی که سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان در نشست خبری دیروز 
خود به آن اشاره و تأکید کرد ماهیت صلح آمیز فعالیت های هسته ای ایران 
در جمع بندی سال2015 و انعقاد توافق برجام به صورت کامل مورد تأکید 
قرار گرفت و بازرسی های متعدد آژانس از تاسیسات هسته ای ایران نیز مهر 
تأییدی بر عملکرد صلح آمیز جمهوری اسلامی در این حوزه به شمار می رود.
کنعانی ابهام های مطرح شــده ازســوی آژانس را برگرفته از ذهن بیمار و 
ناسازگار رژیم صهیونیستی دانست که خود مهم ترین دارنده فعالیت های 
غیرقانونی هسته ای است و اساسا عضو نظام پادمانی هم نیست؛ »اتهام هایی 
که ازســوی این رژیم با چنین ماهیتی مطرح می شــود، نمی تواند توسط 
آژانس به عنوان ملاک »قضاوت« و »عمل« قرار گیرد.« وی بر این موضوع 
هم تأکید کرد که مبنای تعامل ایران با آژانس محورهای پادمانی اســت و 
جمهوری اسلامی در مقایسه با دیگر کشورهای عضو این نهاد بین المللی، 
بیشترین همکاری ها را با آژانس داشته اســت؛ »ایران همواره تلاش کرده 
به صورت حرفه ای با آژانس کار کند و انتظار دارد این نهاد در چارچوب های 

حرفه ای و خارج از ادعاها و رویکردهای سیاســی با ایران تعامل کند. بحث 
بسته شدن مسائل پادمانی برای ایران در روند مذاکرات حائز اهمیت است.« 
سخنگوی وزارت امورخارجه در بخش دیگری از نشست خبری خود به این 
نکته هم اشاره کرد که ایران دیدگاه ها و نکات خود را به طرف اروپایی منتقل 
کرده و منتظر است دیدگاه و پاسخ طرف مقابل را بشنود؛ »معتقدیم چنانچه 
در طرف مقابل اراده سیاســی لازم وجود داشته باشــد و مانند جمهوری 
اسلامی سازنده عمل کند و نگاه رو به جلو داشته باشد، در کوتاه ترین زمان 
می توان به توافق دست یافت.« کنعانی همچنین تأکید کرد که موضوع لغو 
تحریم ها و انتفاع اقتصادی ملت ایــران، از اولویت های تیم مذاکره کننده 

جمهوری اسلامی درجریان مذاکرات است.

پاسخایرانو2موضوعمهم
وی به 2موضوع مهم منعکس در پاسخ ارسالی ازسوی ایران نیز اشاره کرد؛ 
»ابهام زدایی از متن« و »تضمین ها«. کنعانی تأکید کرد تهران تلاش کرده  
از بندهای دریافتی از طریق هماهنگ کننده ابهام زدایی کند؛ »تلاش کردیم 
متن را شــفاف کنیم و یک متن قوی تری ارائه کنیم. این موضوع با هدف 
پایدار کردن توافق احتمالی آتی صورت گرفت. بــه این معنا که درصورت 
شــکل گیری توافق از سوءتفســیرهای احتمالی آینده، که می تواند روند 
اجرای توافق را با اخلال مواجه کند، پیشگیری کنیم.« وی همچنین گفت 
که مهم ترین بحث مورد نظر ایران، موضوع تضمین هاست؛ »اگر چارچوب 
تضمین محکم نباشد، در هر زمانی ممکن است شاهد اتفاق های ناگوار در 
ارتباط با توافق باشیم. در مرحله قبل هم شــاهد این رخداد بودیم. ایران 
یکجانبه به توافق عمل کرد و طرف های اروپایی به تعهدات شان عمل نکردند 
و نتوانستند خســارات خروج آمریکا را جبران کنند.« کنعانی توضیح های 
بیشتری درباره موضوع »تضمین ها« ارائه کرد و گفت: موضوع تضمین 2وجه 
دارد؛ یک وجه آن تضمین لغو تحریم هاســت، به گونه ای که ایران از منافع 
اقتصادی برجام به صورت کامل بهره مند شود. بحث دیگر موضوع هسته ای 
است و دور کردن آژانس از رفتار و بازی های سیاسی. بحث تضمین برای ایران 
مهم است ؛ هم در حوزه انتفاع اقتصادی و رفع تحریم ها و هم در رفع مشکلات 

مرتبط با همکاری های شفاف و قانونی و سازنده ایران با آژانس. 

رئیسی:سفرهمردم
نبایدوابستهبهخارجباشد

رئیس جمهور در آیین آغاز ســال زراعی 1402-1401 و تجلیل 
از برگزیدگان بخش کشــاورزی که دیروز در سالن اجلاس سران 
برگزار شد، یکی از مهم ترین مؤلفه های قدرت را تولیدات کشاورزی 
برشمرد و گفت: خودکفایی در کشاورزی بسیار اهمیت دارد. کشور 
ما و آب و خاک ما ظرفیت های بزرگی برای کشور است تا به استقلال 
و خودکفایی برســیم و امنیت غذایی را در کشور تامین کنیم. این 
از برنامه های جدید اســت که در وزارت جهادکشاورزی پیگیری 
می شود. براســاس گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
ســیدابراهیم رئیســی تأکید کرد: به تولیدکننــدگان و فعالان 
جهادکشاورزی توصیه می کنم تلاش کنیم تا امنیت غذایی کشور 
را تامین کنیم تا برای تامین سفره مردم احتیاجی به خارج از کشور 
نداشته باشیم و حتی به صادرات برسیم. رئیسی با اشاره به ضرورت 
کار جهادی در همه بخش های علم و دانش ادامه داد: جهاد به معنای 
آن است که هم سریع راه را بپیماید و هم حساب شده راه برود و هم 

در مقابل، دشمن را ببیند که نمی خواهد او به خودکفایی برسد. 
دشمن نمی خواهد ما به خودکفایی برسیم و به او در تولید بذر و نهال 
محتاج نباشیم. جوجه یک روزه را ما در داخل کشور تولید می کنیم. 
دشمن نمی خواهد تولیدکننده نهاده های دامی باشیم، نمی خواهد 
در تولید گندم و کنجاله ها به خودکفایی برسیم؛ درحالی که ما زمین 
داریم، آب را داریم؛ البته باید مدیریت دقیق شود. نیروی کارآمد هم 
داریم. ما برای تامین احتیاجات سفره مردم نباید به دشمن محتاج 
باشیم، بلکه باید صادرکننده باشــیم.   رئیس جمهور افزود: مسئله 
کشت فراسرزمینی در دســتور کار وزارت کشاورزی است که کار 
خوبی است. کشــت قراردادی هم باید با قوت ادامه یابد. باید سود 
به کسب کشاورز برود و دلال ها و واسطه ها حق کشاورز را تصاحب 
نکنند. باید نظارت دقیق بر چرخه تولید تا مصرف انجام شــود تا 

محصول کشاورز، گران به دست مصرف کننده نرسد.

تأمین2۰درصدبرقکشور
باانرژیهستهای

رئیس سازمان انرژی اتمی، روز دوشنبه در رویداد 
تبادل فناوری حوزه فناوری های نوین انرژی، لیزر، 
فوتونیک و کاربرد پرتوها که در صندوق نوآوری 
و شکوفایی برگزار شد، گفت: با کمک و همکاری 
فناوران و شرکت های دانش بنیان اطمینان داریم 
در آینده 20درصد از ســبد انرژی کشور با برق 

هسته ای تأمین می شود.
به گــزارش ایرنــا، محمــد اســلامی در جمع 
خبرنــگاران تصریح کرد: ســازمان انرژی اتمی 
با توجه به برنامه افق 20ســاله که در قالب سند 
جامع تصویب و ابلاغ شده است، باید آن را با یک 
تحول سیاستی و رویکردی همراه کند تا بتواند 
تمامی اســتعدادها و ظرفیت هــای ملی را برای 
 پیشبرد و تحقق این اهداف در مسیر شکوفایی به

خدمت بگیرد.
او با بیــان اینکه با القای دشــمن فضای امنیتی 
برای سازمان انرژی اتمی ایجاد شده است، یادآور 
شــد: ما باید با این فضا مقابله کنیم و با سیاست 
تحریم های باز و سیاســت نوآوری باز این فضای 
یأس و هراس را که این ســال ها بر این سازمان 
چیره شده است، به خودباوری و تقویت اعتماد به 
نفس درعرصه ملی و پیشبرد تبدیل کنیم. امروز 
به همت صندوق نوآوری و شــکوفایی نخستین 
رویداد در حوزه لیزر، فوتونیک را برگزار کردیم. 
مطمئن هستم این نقطه آغاز است که با حضور 

40شرکت دانش بنیان برگزار شد.

برگزاریدهمیناجلاسمجلس
خبرگانرهبری

دهمین اجلاس مجلس خبرگان رهبری در دوره پنجم امروز و 
فردا ) 15 و 16شــهریورماه( در تهران برگزار می شود. به گزارش 
ایسنا، این اجلاس امروز )سه شنبه( از ساعت ۹صبح با سخنرانی 
آیت الله احمد جنتی، رئیس مجلس خبرگان، در ساختمان سابق 
مجلس آغاز به کار می کند و عصر 16شهریورماه با قرائت بیانیه  
هیات رئیسه به کار خود پایان خواهد داد. اعضای مجلس خبرگان 
رهبری همچنین صبح پنجشنبه )17شهریورماه(  پس از حضور 
در حرم امام راحل و ادای احترام به بنیانگذار انقلاب اسلامی، به 
دیدار مقام معظم رهبری می روند. نهمین اجلاس رسمی دوره 
پنجم مجلس خبرگان رهبری در اسفندماه 1400 برگزار شد که 
طی آن، اعضای جدید منتخب در انتخابات میان دوره ای به جمع 
نمایندگان اضافه شدند و مواد باقی مانده از »طرح اصلاح قانون 

انتخابات مجلس خبرگان رهبری« نیز بررسی و تصویب شد.

مراسمویژهبرایبزرگداشت
۱۷شهریوردرتهران

رئیس شــورای هماهنگی تبلیغات اســلامی اســتان تهران از 
برگزاری مراسم ویژه 17شهریور خبرداد و گفت: این مراسم در 
میدان 17شهریور با سخنرانی ســردار حسین اشتری، فرمانده 
نیروی انتظامی کشــور عصر چهارشنبه 16شــهریورماه، راس 
ساعت 18 برگزار می شود. به گزارش ایرنا، سید محسن محمودی 
در جمــع خبرنگاران گفت: صبح پنجشــنبه، 17شــهریورماه 
 ساعت 10:30 نیز مزار شهدای 17شهریور در بهشت زهرا)س(

گلباران می شود.

واکنش وزیر راه به بازداشت بازرس ویژه خود
رسیدگیدقیقوبدونملاحظهرا

واجبمیدانم
وزیر راه و شهرسازی به دنبال حواشی یک هفته ای بازداشت یکی 
از مدیران ارشــد این وزارتخانه ادای توضیح کرد و ضمن تأیید 

موضوع نسبت به بازداشت صورت گرفته واکنش نشان داد. 
 بر اســاس گزارش منتشرشــده در پایگاه خبــری وزارت راه و 
شهرسازی، رســتم قاســمی در اطلاعیه خود درخصوص این 
موضوع گفته است: »اخیراً خبر منتشره پیرامون یکی از مشاوران 
اینجانب و تحقیق درباره اتهامات فرد مزبور به وســیله دستگاه 
نظارتی درون دولت موجب سوءاستفاده دشمنان نظام و تخریب 
کارکنان خدوم وزارت راه و شهرسازی، خصوصا جوانان انقلابی و 
پرکار وزارتخانه شده است. در این زمینه خاطرنشان می شود این 
پرونده در مراحل ابتدایی بوده و تا نهایی نشدن تحقیقات توسط 
نهادهای نظارتی و قــوه قضاییه به جهت حفظ حریم خصوصی 
افراد هیچ گونه اطلاعاتی از پرونده منتشر نشده و کلیه مطالب 
ذکرشده صرفاً گمانه زنی است که صحت و سقم آن مشخص و 

مورد تأیید نیست.«
در قسمتی دیگری از این اطلاعیه آمده است: اینجانب به عنوان 
وزیر راه و شهرســازی، ضمن تأکید بر اعتماد کامل به نهادهای 
نظارتی دولت، رسیدگی دقیق و بدون ملاحظه درباره اتهام هر فرد 
در هر جایگاهی را لازم و واجب دانسته و آمادگی این وزارتخانه 
را برای همکاری در تکمیل تحقیقات و روشن شدن حقایق اعلام 
می کنم. لکن لازم است رسانه ها از گمانه زنی های بی پایه تا قبل 
از اثبات اتهام در مرجع صالح قضایی و خدشــه به آبروی افراد، 

دوری کنند. 
در پایان این اطلاعیه آمده است: البته در طول یک سال گذشته 
اقدامات مهمی برای بســتن گلوگاه های فساد در حیطه وزارت 
راه و شهرسازی انجام شده که بعضا با تبلیغات سنگین تخریبی 
برای کندشدن این روند مواجه شده است که ازجمله این اقدامات 
می توان به شفافیت فراگیر ســازمانی، حذف امضاهای طلایی، 
عدالت در فرصت های اقتصادی، بازپس گیری اموال و املاک ملی 
در اختیار سوءاستفاده گران اشاره کرد که ان شاءالله گزارش کامل 

آن به اطلاع مردم شریف خواهد رسید. 

ایرانوهنددرمسیر
توسعههمکاریهایاقتصادی

وزیر امورخارجه ایران در گفت  وگوی تلفنی با همتای هندی خود، 
بر آمادگی جمهوری اسلامی برای برگزاری دور جدید کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی 2کشور تأکید کرد. به گزارش ایرنا، 
حسین امیرعبداللهیان دراین گفت  وگو، سلام سیدابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور کشورمان به نارندرا مودی، نخست وزیر هند را ابلاغ 
کرد و با اشاره به مناسبات رو به گسترش 2کشور، دستاورد سفر اخیر 
خود به هند را رضایت بخش ارزیابی کرد. وی با بیان اینکه جمهوری 
اســلامی آمادگی دارد تا توافق های انجام شده در جریان این سفر 
رسمی را به مرحله اجرا برساند، ادامه داد: برای برگزاری دور جدید 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 2کشور آمادگی داریم. 
امیرعبداللهیان همچنین دراین گفت وگو عــلاوه بر موضوع های 
دوجانبه، وزیــر امورخارجه هنــد را در جریــان آخرین تحولات 
گفت  وگوها برای رفع تحریم ها قــرارداد و از تلاش های دهلی نو در 
کمک به نزدیک کردن دیدگاه طرفین تشکر کرد. وزیر امورخارجه 
هند نیز در این گفت وگوی تلفنی با اشــاره به سطح خوب روابط و 
همکاری های بین 2کشور، ابراز امیدواری کرد روابط در زمینه های 
گوناگون توسعه و ارتقا پیدا کند. سوبرامانیام جایشانکار تأکید کرد: 
ما همواره از حل و فصل موضوع هســته ای ایــران حمایت کرده و 
این حمایت در آینده نیز تداوم خواهد داشت. وی درباره برگزاری 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 2کشور و تدوین نقشه 
راه مناسبات، اظهار امیدواری کرد، با پیگیری موضوع های مهم در 
دستور کار فیمابین، شاهد توسعه و گسترش همه جانبه و بلندمدت 

روابط بین 2کشور باشیم.

3موضعراهبردیایران
درمذاکرات

نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
پادمان، انتفاع اقتصادی و تضمین هــای لغو کامل تحریم ها را 
3موضوعی دانســت که ایران از ابتدا روی آن پافشاری داشته 
و در مذاکــرات فعلی نیز بر همین مواضع پافشــاری داشــته 
است. ابراهیم عزیزی با بیان اینکه احیای برجام اراده آمریکا و 
تصمیم سیاسی آمریکا و اروپا را می طلبد به همشهری آنلاین 
گفت: ایران از ابتدای مذاکرات چند مورد را به صورت اساسی، 
به عنوان راهبرد دیدگاه هایش مطرح کرده و روی این مواضع هم 
ایستاده است. نخست اینکه به صورت قطعی طرف مذاکره کننده 
بر ســر عهد و پیمان خود نخواهند ماند، خلف وعده می کنند، 
عهدشکن هستند و روی مواضع پایدار نیستند. از این رو حتما 
باید تضمین های پایدار و شفافی از آنها گرفته شود. آنها باید برای 
ایران اسلامی اعتماد ســازی  کنند و ما اصرار داریم که تضمین 

متقن و معتبری از طرف های مذاکره ایران گرفته شود.
او اضافه کرد: مســئله دوم انتفاع اقتصادی اســت. مسیر مذاکره 
بایــد انتفــاع اقتصــادی حداکثری برای مردم داشــته باشــد. 
مذاکره ای که انتفاع حداکثری نداشــته باشــد و به دنبال انتفاع 
حداقلی باشــد برای جمهوری اســلامی ایران نه تنها ســودمند 
نیســت بلکه مضر هم است. بحث سوم بسته شــدن پرونده های 
واهی است. هرازگاهی آژانس برای کشــور ما و سازمان انرژی ما 
 پرونده های واهی باز می کند و با تهمت های بی مورد سعی می کند 
پرونده ســازی  کند. موضوع پادمــان )مقــررات نظارتی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی( اگر به طور کامل بســته و مختومه نشود 
به نظر می آید که این هم ســزاوار نباشد. این نماینده شیراز گفت: 
باید حتما طرف مذاکره به ویژه آمریکا و اروپــا ما را به اطمینان و 
اعتماد کامل برسانند تا مسیر مذاکره به درستی طی شود و یکی 
از نکات مهم در این زمینه مبهم نبودن متن توافق  احتمالی است.

مجلس

خبرکوتاه

خبر

سیاست خارجی

هسته ای

دولت

پیامحضورایراندرآبهایبینالمللی
فرماندهکلسپاهدرمراسمالحاقشناورهایجدیدبهنیرویدریاییسپاهپاسداراندربندرعباسگفت:
حضوررژیمهایبیگانهدرمنطقهقابلتحملنیست،رژیمصهیونیستیمانندیکدرختبیریشهاست
کهتوانادارهخودراهمندارد.سردارحسینسلامیبابیاناینکهقلمروامنیتملیجمهوریاسلامی
ایرانتاآنجاییاستکهمنافعماامتداددارد،افزود:پیامحضورمادرآبهایبینالمللیامنیت،آرامش
وبرادریباکشورهایهمسایهاست.ویبابیاناینکهدرنظامهایجهانیجاییبرایقدرتهایضعیف
وجودنداردوراهیبهجزقویشدندرهمهزمینههانیست،گفت:دشمنهمهتلاشخودرابهکارگرفته
تاجمهوریاسلامیراگرفتارتحریمهایاقتصادی،سیاسی،نظامیورسانهایکند،اماباوجودهمهاین
دشمنیها،امروزدردنیاسربلندهستیم.سلامیبابیاناینکهجمهوریاسلامیامروزبهعنوانیکقدرت
سیاسیدرسطحجهانومنطقهشناختهمیشودواینقدرتقابلانکارنیست،ادامهداد:بدونگسترش
قدرتخود،نمیتوانیمامنیتملیمانراتامینکنیم.جنگ،ناامنیوقتلنتیجهسیاستهایخصمانه

دشمناندرکشورهایعراق،سوریهویمناست.

مکث

گرهناگشوده»تضمینها«
سخنگوی وزارت امورخارجه: مهم ترین بحث مورد نظر ایران، موضوع تضمین هاست که 2وجه دارد؛ بهره مندی 

ایران از منافع اقتصادی برجام و دورکردن آژانس از بازی های سیاسی

حضور رئیس جمهور در نشست سران شانگهای
ناصرکنعانی،ســخنگویوزارتامورخارجهدرنشســتخبریدیروزخودبــانمایندگان
رســانهها،علاوهبراطلاعرســانیدربارهآخرینوضعیتگفتوگوهــایبرجامی،مواضع
جمهوریاســلامیراپیرامونموضوعهایمختلفمنطقهایوبینالمللینیزتشریحکردکه

درادامهمیخوانید:

رئیسجمهوردرنشستسرانشانگهایشــرکتمیکند.ایننشستقراراست2۴و
2۵شهریورماهبهمیزبانیازبکستانبرگزارشود.

حضورایراندرسوریهمستشــاریوبهدرخواسترسمیدولتاینکشور
صورتگرفتهاست.ادعایرژیمصهیونیستیمبنیبرحملهبهاماکنوپایگاههای
متعلقبهایرانپوچ،باطلوبیاساسومبتنیبربهانهجوییوفراربهجلواست.

ایرانازهرفرصتیبرایکمکبهبرادرانعراقیباهدفبازگشتثباتبهاینکشوراستفادهمیکند.
ارتباطایرانباطرفهایعراقیبهشکلگیریروندآرامشدراینکشورکمککردهاست.نگاهبخشی،

جزئی،جریانیوگروهیدرعراقنداریم.
درسایهوجودارادهسیاسیمشترکبینمقامهایایرانوجمهوریآذربایجاندرعالیترینسطوحو
دیدگاهرهبرمعظمانقلابوروسایجمهورو...اینارادهسیاسیبین2کشوروجودداردکهفضایروابطرادر
فضایآراموسازندهوروبهجلوبهگونهایمدیریتکنندکهمناسبات2کشوردرزمینههایمختلفروزبهروز
گسترشیابد.بایدازبعضیتنشهادرحوزهرسانهعبورکنیمواینهاراملاکعملوقضاوتقرارندهیم.

امیدواریمدرسایهفضایعمومیدرایرانوعربستانکهبهسمتایجادفضایسیاسیمثبتحرکت
میکند،موضوعشهروندایرانیبانگاهانسانیازسویمقامهایعربستانموردتوجهقرارگیردواینحاجی

ایرانیراکهامسالمهمانسرزمینوحیبود،آزادکنند.
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تحویل نخســتین بخش از 900دســتگاه اتوبوسی 
که دولت ســیزدهم با هــدف کمک بــه تقویت و 
ارتقای ناوگان حمل ونقل عمومــی پایتخت، وعده 
آن  را به شــهرداری تهران داده بود، محقق شــد. به 
این ترتیب بعد از ســال1389 یعنی حدود 12سال، 
دوباره شــاهد آن بودیم که دولت به وظیفه خودش 
در زمینه حمایــت از حمل ونقل عمومی عمل کرد و 
تعدادی اتوبوس و ون را در اختیار شــهرداری تهران 
قرار داد. اتوبوس های باقیمانده از 900دستگاه وعده 
داده شــده نیز طبق برنامه تا پایان سال و در مراحل 
مختلف تحویل مدیریت شــهری پایتخت خواهند 
شد. به گزارش همشهری، مراسم رونمایی از مرحله 
نخست واگذاری ناوگان حمل ونقل عمومی شهری، 
ماشــین آلات و تجهیزات عمرانی و خدمات شهری 
به شهرداری  کلانشــهرها با حضور احمد وحیدی، 
وزیر کشــور و معاونان او، تعدادی از خانواده شــهدا 
ازجمله همســر شــهید مهدی باکری، شهرداران و 
نمایندگان کلانشــهر های ایران و همچنین مدیران 
عامل کارخانه های سازنده اتوبوس ها و تجهیزات در 

مصلای بزرگ امام خمینی)ره( برگزار شد.
وحیدی در این مراسم گفت: »حدود 10 تا 12سال 
بود که نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی و همچنین 
تحویل ماشین آلات و تجهیزات عمرانی از سوی دولت 
متوقف و این موضوع باعث شده تا شاهد فرسودگی 
ناوگان باشیم، اما دولت با تمام محدودیت های مالی 
کار بزرگی انجام داد. حجم اعتبارات این تجهیزات، 
بسیار زیاد اســت و قراردادهای بسیار زیادی در این 
حوزه امضا شده و در آینده امضا خواهد شد. قرارداد 
ساخت 10هزار اتوبوس جدید نیز انجام شده و اعتبار 
مالی آنچه امروز تحویل شهرداری ها می شود، حدود 

۷000میلیارد تومان است.« وزیر کشور در پاسخ به 
این سؤال همشــهری که چه تعداد از این اتوبوس ها 
به شهر تهران تخصیص پیدا کرده است، بدون اعلام 
عدد و رقم خاصی، گفت: »ابتدا این اتوبوس ها برای 
راهپیمایی اربعین اعزام می شوند و مورد استفاده قرار 
می گیرند و پس از آن با توجه به سهمیه و تقسیم بندی 
که صورت خواهد گرفت، میان شهرداری های کشور 

توزیع خواهند شد.« 

450دستگاه اتوبوس و 500دستگاه ون 
وزیر کشور درخصوص تعداد ناوگان و ماشین آلات و 

تجهیزات در نخستین مرحله واگذاری، گفت: »امروز 
نزدیک به ۴۵0 اتوبوس و ۵00 ون که البته تعدادی هم 
به آنها اضافه خواهد شد، برای تحویل به شهرداری ها 
و دهیاری های کشور آماده شــده است. درحقیقت 
بیش از 1000 اتوبوس و ون در این مراســم تحویل 
شهرداری ها و دهیاری های کشور می شود. امروز اقلام 
ارزشمند دیگری همچون بالابر 3۵متری که از اهمیت 
بسزایی برای نیاز شهرداری ها برخوردار است، آماده 
تحویل شده است. همچنین تجهیزات آتش نشانی 
و تاکسی هایی که با فناوری های روز ساخته شده اند، 
آماده تحویل هستند. تعداد قابل توجهی نیسان نیز که 

در مناطق روستایی و شهری می توانند موجب افزایش 
حجم خدمات شوند، آماده شده است.« 

از دهه80 به بعد چنین واگذاری هایی نداشتیم 
مهدی جمالی نژاد، معاون عمرانی وزیر کشور هم در 
مراسم روز گذشته گفت: »تامین تجهیزات عمرانی 
برای دهیاری ها و شــهرداری ها اقدام بزرگی از نظر 
سخت افزاری بود که محقق شــد. 820دستگاه ون، 
مینی بوس و اتوبوس را به شهرداری ها واگذار می کنیم؛ 
درحالی که از دهه80 به بعد چنین واگذاری هایی را 
نداشــتیم. همچنین قرارداد بیش از 1000دستگاه 
ماشین آلات عمرانی منعقد شده که ۶۴۴دستگاه در 
این مرحله واگذار خواهد شد. اعطای تسهیلات برای 
نوسازی تاکسی های فرســوده هم در حال پیگیری 
اســت که تا کنون 2۵00دستگاه نوســازی شده و 
1۵00دستگاه دیگر نیز تا پایان سال نوسازی خواهند 
شد.« به گفته او، ســال گذشته 8هزار میلیارد تومان 
اوراق مشارکت در حوزه حمل ونقل محقق شده که 

رقمش امسال 12هزار میلیارد تومان است.

950لیتر سوخت اضافه 
مدیرعامل شرکت ایران خودرو دیزل ضمن قدردانی 
از اراده دولت برای نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
کشور پس از 12ســال وقفه، گفت: »توقف نوسازی 
ناوگان، لطمه های بزرگی را به کشور زد، اما خوشبختانه 
در دولت سیزدهم تصمیم بزرگی اتخاذ شد و در مدت 
زمانی اندک به اجرا درآمد که رونق تولید و اشتغالزایی 
در کشــور را به دنبال خود داشت.« جواد توسلی مهر 
افزود: »سالانه منابع زیادی به دلیل فرسودگی ناوگان 
هدر می رود؛ به شکلی که ســالی 9۵0میلیون لیتر 
سوخت اضافه در کشور مصرف می شود؛ به گونه ای که 
با این مسیر، طی ۷سال آینده ۶.۵میلیارد دلار اضافه 
مصرف سوخت خواهیم داشت و جلوگیری این هزینه 

معطل تصمیمی بود که امروز عملیاتی شده است.«

بهار اتوبوسرانی پس از ۱۲سال خزان
اولین بخش از 900دستگاه اتوبوس های وعده داده شده از سوی دولت سیزدهم دیروز تحویل شهرداری تهران شد

۶00 موکب مردمی در مسیر پیاده روی جاماندگان اربعین در شهر تهران برپا می شود

نذر اربعین از تهران

9سال پیش عده ای دانشــجو تصمیم گرفتند که در روز اربعین از 
میدان امام حسین)ع( پای پیاده به سمت حرم حضرت عبدالعظیم 
حسنی)ع( حرکت کنند. آنها به روایتی استناد می کردند که زیارت 
حرم عبدالعظیم حسنی)ع( را مانند زیارت حرم امام حسین)ع( بیان 
می کند. این حرکت در سال های بعد هم برای کسانی که نتوانسته 
بودنــد در راهپیمایی نجف تا کربلا حاضر شــوند، ادامه پیدا کرد و 
اکنون شهرداری تهران به همراهی دیگر نهاد ها، هر سال راهپیمایی 
جاماندگان اربعین را برگزار می کند که این مراســم، امسال لشکر 

حسین)ع( نام گرفته است.
معاون فرهنگی سازمان فرهنگی و هنری شهرداری درباره این آیین 
گفت: »راهپیمایی جاماندگان اربعین اتفاقی اســت که از دل های 
شکسته رقم خورده و بعدا به یک حرکت عظیم در شهر تهران تبدیل 
شده است. شــهرداری نیز موظف است که به تســهیل اجرای این 
مراسم کمک کند.« علیرضا فاطمیان پور افزود: »پیش بینی می کنیم 

حدود 3میلیون نفر در این راهپیمایی شرکت کنند.« 
دبیر ستاد لشکر حسینی که در نشست خبری سخن می گفت، ادامه 
داد: »امســال نیز پیاده روی جاماندگان از ساعت ۷ صبح از میدان 
آیینی امام حسین)ع( به ســمت حرم عبدالعظیم حسنی)ع( آغاز 

شده و تا ساعت 18 ادامه خواهد داشت. مردم غالبا از نماز صبح در 
میدان حضور دارند و حرکت با قرائت قرآن، زیارت اربعین و مداحی 
آغاز می شود تا مسیر 1۴کیلومتری را طی کنند. شروع راهپیمایی 
تا ســاعت 2بعدازظهر هم از میدان امام حسین)ع( انجام می شود و 
از مردم می خواهیم که به صورت تدریجی به میدان مراجعه کنند تا 

جمعیت به شکل یکنواخت در طول مسیر قرار گیرد.«
معاون سازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران گفت: »در طول 
مسیر ۶00 موکب مردمی برقرار می شود و سازمان فرهنگی و هنری 
شهرداری درنظر دارد که هر ۷00 متر یک موکب پوشیده با عنوان 
موکب  ام البنین، برای ارائه خدمات ویژه به بانوان و کودکان برپا کند؛ 
چرا که عده زیادی از شــرکت کنندگان را زنان و کودکان تشکیل 
می دهند. همچنیــن موکب های غیرایرانی با حضــور اتباع عراق، 
افغانستان، پاکستان و احتمالا یمن در طول مسیر تشکیل خواهد 
شــد.« او با بیان اینکه اورژانس، آتش نشــانی برای خدمات رسانی 
و پلیس و ســپاه تهران برای تامین امنیت در مراسم حضور دارند، 
گفت: »با پلیس راهور نیز هماهنگی هایی صورت گرفته که در مسیر 
راهپیمایی بخش هایی به صورت پارکینگ درنظر گرفته شــود. در 
مسیر بازگشت از حرم عبد العظیم حسنی نیز مترو، اتوبوس و تاکسی 
آماده انتقال همشهریان است. به دلیل ازدحام احتمالی درون حرم، 
به همراه خادمان آستان از شهروندان می خواهیم که پس از سلام، 

محدوده حرم را ترک کنند.«
سال گذشــته رفت وآمد خودرو ها در خیابان های منتهی به مسیر 
راهپیمایی و موازی با آن به کندی انجام می شــد که باعث اختلال 
در ترافیک شهر شــده بود. برخی از راهپیمایان هم به دلیل گرمای 
هوا و دیگر ســختی ها قصد ترک مسیر را داشــتند، اما این کار به 
سختی ممکن بود. فاطمیان پور درباره راهپیمایی امسال می گوید: 
»همچنین از میدان خراســان به بعد در نقاط مختلف مانند بعثت، 
شوش، آزادگان و... هم خودرو های ون آماده بازگرداندن راهپیمایان 

به مبدا هستند. در طول مسیر نیز با مساجد و مدارس هماهنگی های 
لازم صورت گرفته اســت که در های آنها برای استفاده از سرویس 

بهداشتی و برگزاری نماز روی راهپیمایان باز باشد.«
در سال های گذشته تعداد موکب ها به تدریج در طول مسیر کاهش 
پیدا می کرد، معاون ســازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران با 
اشاره به اینکه نوع موکب ها متفاوت است، گفت: »بخشی از موکب ها 
محلی هستند و در نزدیکی خانه ها یا حسینیه ها برپا می شوند، اما 
بعضی از موکب ها را کسانی که در مناطق دیگر شهر سکونت دارند، 
برپا می کنند که از آنها خواســته  ایم در جایی که تراکم کمتر است، 
مستقر تا خدمات رســانی متناسب انجام شــود. همچنین ساعت 
فعالیت موکب های دورتر از میدان خراســان یک یا 2ساعت بعد از 
شروع راهپیمایی از میدان امام حســین)ع( است. گروهی از زائران 
هم از مسیر ها و مناطق دیگر یا حاشیه شهر به سمت حرم می آیند 
که شهرداری های مناطق در حد توان خود به آنها کمک می کنند. «

مدیر فرهنگی منطقــه 13 و رئیس فرهنگســرای امید نیز در این 
نشست گفت: » در 1۷شهریور بانوان در گروه سنی 1۵تا 3۵سال در 
میدان امام حسین)ع( از ساعت 1۶:30 تا اذان مغرب عروسک های 
نمدی دست ساز به نام حنیف و حنیفا می سازند. امیدواریم حدود 
۴0هزار عروســک برای اهدا به کودکان در طول راهپیمایی لشکر 
حسین)ع( آماده شود. همچنین کودکان می توانند در پویش »سلام 

یا مهدی« سربند های خود را بسازند.«
پروانه دوستی افزود: »بانوانی که قصد دارند در پخت یا آماده سازی  
و توزیع نذری همکاری کنند می توانند برای این کار ثبت نام انجام 

دهند تا به موکب ها و مساجد مسیر راهنمایی شوند. «
بــرای کســب اطــلاع از برنامه هــای راهپیمایــی جامانــدگان 
 اربعیــن، می توان با شــماره تلفــن 183۷تماس گرفت. ســایت
 nazri.farhangsara.ir و شماره واتساپ 0219۶۶۵183۷هم 

برای اطلاع رسانی در این زمینه طراحی شده است.

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

شهردار تهران در جشنواره شهید رجایی عنوان کرد
رشد کاریکاتوری شهر نتیجه 

سیاست های گذشته است

بیست ویکمین جشنواره شهید رجایی، آیین تکریم کارمندان 
شهرداری تهران و گرامیداشــت روز کارمند با حضور شهردار 
تهران در برج میلاد برگزار شد و علیرضا زاکانی رشد و پیشرفت 
همه جانبه شهر را یک سیاست مطلوب دانست و با بیان اینکه در 
شورای ششم و مدیریت شهری جدید به این موضوع پرداخته 
می شود، گفت: »سیاست های گذشــته باعث شده شهر رشد 
کاریکاتوری پیــدا کند و در نتیجه  بخش هــای مختلف در این 
فرایند جای خود قرار گرفته اند.« به گزارش همشهری، وقتی از 
نهاد شهرداری صحبت می کنیم از یک نهاد خدمتگزار اجتماعی 
می گوییم که اهدافی در بطن خود دارد و مسئولیت های بزرگ 
و سنگینی به آن سپرده شده است. شهردار پایتخت با بیان این 
مطلب گفت فعالیت ها و خدمات شهرداری از یک سو به شهر و از 
سوی دیگر به شهروندان مرتبط می شود و توجه به امر شوراها 
به ویژه شورای شهر، در اداره شهر بر مدار مردم، امری قطعی است. 
علیرضا زاکانی در ادامه با اشاره به فرایند رشد شهر عنوان کرد: »تا 
سال ۴8 شهر توسعه شمالی - جنوبی و بعد از آن شرقی - غربی 
داشته و این رشد ناموزون و کاریکاتوری شرایطی ایجاد کرده که 
باید آن را به یک رشد حقیقی و واقعی تبدیل کنیم؛ چراکه همه 
این مسائل باعث شده امروز از کم مسکنی رنج ببریم، از ترافیک 
و آلودگی هوا آزرده خاطر باشیم و به نوعی زیست در شهر بدون 

آسایش و آرامش باشد.« 

شهرداری باید نقطه آغاز تغییر در شهر باشد
در این دوره ســعی می کنیم با اولویت بندی مشــکل مسکن 
کارمندان خودمان را حل کنیم؛ چراکه کارمند باید انگیزه داشته 
باشد که مشکل مسکن مردم را حل کند. این مطلب را سکاندار 
پایتخت گفت و تأکید کرد: »ما یک خانواده واحد هستیم و در 
این خانواده هرکدام یک مسئولیت را می پذیریم. کارمندی که 
بناست خدمت ویژه ای ارائه کند، باید با روی خوش، آگاهی را به 
مردم ارائه دهد. به طورکلی مجموعه شهرداری باید به نقطه آغاز 

تغییر در شهر تبدیل شود.«

شنبه، بوستانی ۱8 هکتاری افتتاح می شود 
آن طور که سکاندار پایتخت گفته شنبه بوستان 18هکتاری در 
منطقه 18افتتاح می شود. احداث تفرجگاه در کن هم موضوع 
دیگری است که در جشنواره شهید رجایی زاکانی به آن اشاره و 
عنوان کرد: »برای ما صیانت از باغ های کن اهمیت دارد؛ بنابراین 
هزار هکتار آن تبدیل به تفرجگاه می شود و ۷0هکتار دیگر را به 
سرانه ها اختصاص می دهیم. همچنین بیش از 300هزار میلیارد 
تومان پروژه مشارکتی و ظرفیت های بی نظیری داریم که می تواند 
خطرات تهران را تبدیل به ایمنی و آسایش کند؛ اگر اراده لازم در 
شهرداری وجود داشته باشد، تهران به گلستان تبدیل می شود. 
پس باید دست به دست هم دهیم و در کنار یکدیگر گام  برداریم.« 

  افتتاح بخش میانی خط 6
تا پایان سال 

رفع نواقص ایستگاه ها و تکمیل خطوط، 2 اولویت مهم شهرداری 
تهران در حوزه حمل ونقــل ریلی )مترو( اســت و آن طور که 
مدیرعامل شرکت مترو گفته، کارها با جدیت در حال پیگیری 
هســتند و تا پایان ســال، بخش میانی خط ۶مترو راه اندازی 

می شود.
به گزارش همشــهری، طبق ضوابط اســتانداردها، هر یک از 
ایستگاه های مترو باید 2ورودی داشــته باشند؛ اما درگذشته 
این ضابطه خیلــی موردتوجه نبوده و اکثر ایســتگاه ها با یک 
ورودی بهره برداری  شده اند. موضوعی که مسعود درستی روز 
گذشته در مراسم افتتاح ورودی ایســتگاه های شهید رضایی 
در منطقه 1۵و اشرفی اصفهانی در منطقه ۵ به آن اشاره کرد و 
گفت: »ساخت و بهره برداری از ورودی دوم ایستگاه ها در دستور 
کار شرکت مترو قرار گرفته است تا از این طریق بتوانیم حداقل 
استانداردها را رعایت کنیم.« مدیرعامل شرکت مترو در ادامه، 
خطوط هفت گانه را یک شبکه دانست و تأکید کرد: »تا زمانی که 
تمام نواقص خطوط هفت گانه رفع نشود، مترو راندمان و کارآیی 
مناسبی نخواهد داشــت و عملًا نقش آن در جابه جایی مسافر 
کمتر خواهد بود. ازاین رو سعی داریم رفع نواقص خطوط را در 
اسرع وقت انجام دهیم تا بتوانیم از این شبکه حمل ونقلی بهینه 
استفاده کنیم.« او با بیان اینکه بخش میانی خط ۶مترو تا پایان 
سال تکمیل می شود، گفت: »تا پایان مهر برخی از اقدامات در 
بخش میانی خط ۶به پایان می رسد و پیش بینی می کنیم تا پایان 
سال با راه اندازی این بخش، یکپارچگی تردد از دولت آباد تا بخش 

شمالی این خط برقرار شود.«

رفع نواقص خط 3 با بودجه ۱400میلیارد تومان
در حاشیه این مراسم )افتتاح ورودی جدید ایستگاه های اشرفی 
اصفهانی و شهید رضایی( محسن هرمزی، قائم مقام شرکت مترو 
تهران به همشهری گفت که رفع نواقص و تکمیل ورودی خطوط 
مترو درگذشته به  کُندی انجام می شــد و در این دوره مدیریت 
شــهری توجه ویژه ای به این موضوع دارد. او با بیان اینکه برای 
ساخت ورودی )شهید رضایی و اشرفی اصفهانی( حدود ۷۵میلیارد 
تومان هزینه شده است، گفت: »با بهره برداری از ورودی جدید 
ایستگاه شهیدرضایی، دسترسی 1۷شــهریور از سمت خیابان 
منصور و 1۷شهریور به مترو تسهیل می شود. او به رفع نقص خط3 
اشاره و عنوان کرد: »برای ساخت یک کیلومتر خط مترو نیاز به 
1۵00میلیارد تومان بودجه اســت؛ درحالی که امروز برای رفع 

نواقص در خط 3باید 1۴00میلیارد تومان هزینه شود.«

 عباس شعبانی
معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران

تکمیــل مســیرهای کنــدروی بزرگــراه 
آزادگان، زمینه ســاز روانســازی جریان 
ترافیــک ایــن بزرگــراه در محــدوده 
خیابــان شــهید رجایــی خواهــد شــد. 
تفکیک ترافیک تنــدرو و کندرو، ایجاد 
دسترســی های مــورد نیــاز، بازبینــی و 
و  ایمن ســازی   تبادل هــا،  اصــاح 
ســاماندهی پهلوگاه هــای موجــود در 
حاشــیه بانــد تنــدروی بزرگــراه ازجمله 
مهم تریــن اهــداف معاونــت فنــی و 
عمرانــی در تعریــف پــروژه تکمیــل 
مســیرهای کنــدروی بزرگــراه آزادگان 

به شمار می آید.

 محمدمهدی عزیزی
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 

شهرداری تهران
این سازمان در راستای حفظ سامتی 
زائــران، صیانــت از محیط زیســت آن 
سرزمین مقدس و در اولویت قرار دادن 
بهداشــت فــردی و محیطی نســبت به 
راه انــدازی پویشــی داوطلبانــه تحــت 
عنوان »هــر زائر، یــک پاکبــان« اقدام 
کــرده اســت. در ایــن پویــش ضمــن 
آمــوزش و اطاع رســانی گســترده از 
زائریــن محتــرم اربعیــن می خواهد که 
با همراه داشــتن پســماند کیســه های 
پاســتیکی موجــود در منــازل خــود در 
طــول ســفر، داوطلبانــه پســماندهای 
رها شده را در بخشی از مسیر یا معابر 

جمع آوری کنند.

رئیــس کمیتــه عمــران شــورای شــهر 
تهــران گفت: »فســاد سیســتماتیک 
در شــهرداری تهــران نداریــم. چــون 
شــهرداری بیشــترین برخورد بــا مردم 
را دارد، بیشــتر عملکــرد آن به چشــم 
می آیــد؛ اینکــه ایــن نــگاه را داشــته 
باشــیم کــه ۵۷هــزار نفــر از کارکنــان 
شــهرداری تهــران فاســد هســتند، 
درست نیست.«  سیدمحمد آقامیری 
اضافــه کــرد: »تصــور کنیــد کــه اگــر 
۱۱هزار تــن زباله در روز از شــهر تهران 
خارج نشود، مشــکل بزرگی در شهر 
ایجاد می شود. نادیده گرفتن زحمات 
کارکنــان و کارگــران شــهرداری تهران 

درست نیست.« 

11000
تن

به گفته شهردار منطقه۲۱، با توجه به 
اینکه ما با کمبود اتوبــوس و نبود خط 
متــرو در این منطقــه روبه رو هســتیم، 
در 6مــاه آینــده ایســتگاه ریل بــاس 
در ایــن منطقــه راه انــدازی می شــود.  
حسین کاشانی پور گفت: »بنا داریم 
در ضلــع جنوبــی جــاده فتح و بــا توجه 
به استقرار راه آهن جمهوری اسامی، 
طــرح ریل بــاس را راه انــدازی کنیــم تــا 
مــردم در کمتریــن زمــان ممکــن و بــا 
قیمت مناســب به این منطقه منتقل 
شــوند.«  با این طرح بخش زیــادی از 
مشکل حمل و نقل عمومی حداقل در 
محدوده منطقه رفع می شــود، چراکه 
ریل بــاس می توانــد بیشــتر از اتوبوس 

مسافران را جابه جا کند.

6
ماه

اصلاح سیاستگذاری در 
مدیریت پسماند 

نایب رئیس شــورای شهر تهران با اشــاره به تاریخ 
شکل گیری میدان مرکزی میوه وتره بار بر ضرورت 
اقدامات عملیاتی برای تسهیل دسترسی شهروندان 
به محصــولات باکیفیت و به صرفــه تأکید کرد. به 
گزارش همشهری، نشســت بررسی عملکرد حوزه 
خدمات شهری به ریاست پرویز سروری، نایب رئیس 
شورای شهر تهران، جلال بهرامی، معاون خدمات 
شهری شهردارتهران، مشــاوران نایب رئیس شورا 
و برخی مدیران حوزه خدمات شــهری برگزار شد. 
سروری درخصوص موضوعات مطرح شده در این 
جلســه گفت: »تسهیل در رســاندن میوه وتره بار 
باکیفیت و با قیمت مناســب به دســت شهروندان 
رسالتی است که مردم از دولت و شهرداری انتظار 
دارند از این روی اگر بتوانیم با اصلاح فرایند ها، روند 
مناسبی را ایجاد کنیم در تحقق این ماموریت موفق 
عمل کرده ایم.« سروری در ادامه وجود زباله گردها و 
کتفی ها را از عارضه های شهر تهران دانست و گفت: 
»سیاســتگذاری اشــتباه و عملکرد ضعیف حوزه 
خدمات شهری در ســال های گذشته سبب شد تا 
عارضه کتفی ها در شــهر گسترش یابد لذا سازمان 
پسماند مکلف است تا با اصلاح سیاستگذاری های 
پیشین و اقدامات حساب شده، شرایطی را به وجود 
آورد که ضمن رعایت کرامت انســانی، دیگر شاهد 

این آسیب اجتماعی در شهر تهران نباشیم.« 

نقل قول خبر

عدد خبر

حمل و نقل

گزارش 2

شورا

  8 نقطه از مسیر برای استقرار چایخانه رضوی و توزیع 
متبرکات رضوی درنظر گرفته شده است.

  ۱0هزار سربند با شعار »انا من حسین)ع(« و 2هزار پرچم 
در مسیر توزیع می شود.

  22موکب شهرداری در طول مسیر برپا می شود.

مکث

اعزام 500اتوبوس به مرزهای مهران و خسروی
صبح روز دوشنبه مراســم بدرقه نخستین 
کاروان اعزامی اتوبوس های خادم الحسین)ع( 
شهرداری تهران به مرز عراق برای جابه جایی 
و خدمات رسانی به زائران حضرت اباعبدالله 
الحسین)ع( در پایانه سامانه تندروی خط2 
شرکت واحد واقع در ســه راه افسریه برگزار 
شد. در این مراسم با بدرقه حضار و پخش نوای 
مداحی، ۱00دستگاه اتوبوس شرکت واحد برای 
خدمات رسانی به زائران اربعین راهی مرز عراق 

شدند. مجتبی شفیعی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهر تهران در حاشیه آیین بدرقه به همشهری گفت: 
»مراسم بدرقه اعزام نخستین کاروان اتوبوس از شهر تهران برای جابه جایی زائران حضرت اباعبدالله 
الحسین)ع( به مرز های مهران و خسروی برگزار شد. براساس تصویب ستاد اربعین، شهرداری تهران 
درمجموع 500 دستگاه اتوبوس را آماده اعزام کرده تا به زائران امام حسین)ع( خدمات رسانی کند و 
ان شاءالله بتوانند به بهترین شکل ممکن این عزیزان را از مرزهای کشور به سمت عتبات عالیات جابه جا 
کنند. حدود ۷0درصد زائران اربعین از طریق مرز مهران حرکت خواهند کرد؛ بنابراین تمرکز ما برای 
جابه جایی مسافر در مرز مهران است. البته امسال در رابطه با مراسم اربعین یک کار جدید هم توسط 
شهرداری تهران انجام شد. باتوجه به آمار بالای تصادفات اتوبوس های حامل زائران ایرانی در سال های 
گذشته و همچنین نامناسب و ناایمن بودن بخشی از مسیر، یعنی از مرز تا کوت در خاک عراق، تصمیم 
گرفته شد با وجود حجم بالای تردد زائران ایرانی و تهرانی در این محدوده، ایمن سازی مسیر از طریق 
خط کشی و تکمیل تجهیزات و نصب علائم و تابلوهای اعلام مسیر در حد توان و بضاعت انجام شود که 
هم اکنون حدود 90درصد از کار به اتمام رسیده است.« مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی تهران و حومه 
به عنوان رئیس کمیته حمل ونقل زائران ایرانی در عراق، اعلام کرد که شهرداری تهران آمادگی دارد تا 
تعداد بیشتری اتوبوس به مرزهای مهران و خسروی اعزام کند. بهرام نکاحی به همشهری گفت: »آمادگی 

داریم تا درصورت نیاز ۱00دستگاه اتوبوس دیگر هم به تعداد 500اتوبوس فعلی اضافه کنیم.«

مکث

محمد سرابیاربعین
روزنامه نگار
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موافقاناینطرحرایکفرصتبرایحلتنشآبیدرایرانمیدانند

 تمام توان صنعت هوایی اتصالخزربهخلیجفارسچقدرآبمیخورد؟
در خدمت زائران اربعین

فروشاینترنتیبلیتپروازهایاربعینبراســاسمصوبهستاد
مرکزیاربعینازصبحشنبهآغازشد؛امافرایندفروشبلیتدر
روزنخستبااختلالهاییهمراهبودکهدرگزارشهمشهریبا
عنوان»پروازهایاربعینزیرسایهبدقولی«بهآنپرداختهشد.
روابطعمومیسازمانهواپیماییکشوریدرخصوصانتشاراین
گزارشنکاتیبرایتنویرافکارعمومیبهدفترروزنامهارسال

کردهکهدرادامهمیخوانید.
باتوجهبهفروکشکــردناپیدمیکروناتقاضابــرایزیارت
عتباتومشارکتدرمراسماربعینبارشدچشمگیریمواجه
شــدهوازطرفدیگرباتوجهبهافزایشســفرهایتابستانی
عملابخشــيازناوگانهواییکشورمشــغولخدمترسانی
دراقصینقاطکشوراســت؛بنابراینتقاضایموجودبیشاز
ظرفیتناوگانهواییکشــوربودهوپیشبینیمیشودتقاضا
برایســفربهعتباتازطریقحملونقلهواییبیشاز5برابر
ظرفیتموجودباشــد.لیکنســازمانهواپیماییکشوریبا
مشارکتتمامیدستاندرکارانصنعتهوانوردیازماههاقبل
نسبتبهبرگزاریمنظمجلساتهماهنگیپروازهایاربعین
وبرنامهریزیبرايخدمترســانیبهزائــرانعتباتعالیات
اقدامکردهاســتدراینارتباط،تعیینســقفقیمتبلیت
دربازهزمانی15تا30شــهریور1401ازعمدهتریناقدامات
کنترلیبربازارفروشبلیتپروازهــایاربعین1401بودکه
باهماهنگیشــرکتهایهواپیماییمقررشــدقیمتبلیت
تهران-نجف،تهران-بغدادوبالعکــس،6میلیونتومانودر
مسیریکطرفه3میلیونتومانمحاسبهشود،همچنینقیمت
بلیتازفرودگاههاییزد،کرمان،مشهدوزاهدانبهفرودگاههای
نجفوبغداددرمســیررفتوبرگشــت،7میلیونو600هزار
تومانویکطرفــه3میلیونو800هزارتومانتعیینشــدو
بهمنظوررعایتقیمتهایتعیینشده،فروشچارتریحذف
ونظارتهایاینسازمانتشدیدشد.درخصوصموضوعایجاد
اختلالدرروندفروشبلیتدرروزنخست،لازمبهیادآورياست
کهبهمنظورجلوگیریازسودجوییازواسطهگرانوعدمایجاد
اختلالدربازار،مقررشدعرضهبلیتصرفاتوسطشرکتهای
هواپیماییازطریقسایترسمیودفاترفروشآنهاانجامشود.
لیکنبهدلیلبالابودنحجمتقاضابرایدریافتبلیت،سایت
دوشرکتهواپیماییدرساعاتاولیهفروشدچارمشکلشد
کهباتمهیداتصورتگرفتهاینمشکلبرطرفوارائهخدمات
آنهاتداومیافت.همچنینبراســاستدابیراتخاذشده،عرضه
بلیتبهصورتپلکانیدردســتورکارقرارگرفتکهاینامراز
بروزازدحامبیشازحدخصوصادرروزهایاولپیشگیریکردتا
بلیتهادرطولاین15روزبهمرورارائهشود.تاکنون30درصد
ازظرفیتکلبلیتهابهفروشرسیدهوبلیتبهصورتپیوسته

درروزهایآتینیزارائهخواهدشد.
باهماهنگیبادستگاههایقضاییونظارتیوتشدیدنظارتهای
میدانیبهصورتسختگیرانهاینبازارتحتکنترلقرارگرفته
تابلیتپروازهایعتباتعالیاتبهزائرانباخدماتمناسبو
قیمتهایتعیینشدهارائهشودوبهدلیلکنترلهاونظارتهای
سختگیرانهسازمانهواپیماییکشوریبههیچوجهامکانایجاد
بازارسیاهدراینخصوصوجودندارد.چراکهبراساستمهیدات
اتخاذشدهدرکمیتهاربعینسازمانهواپیماییکشوری،بازرسان
نهادهاینظارتیبهصورتمســتمر،نحوهفروشبلیتتوسط
شرکتهایهواپیماییراموردارزیابیوبازرسیقرارمیدهند.
همچنیندرراستاینظارتمســتقیمبرعملکردشرکتهای
هواپیمایی،تیمهایبازرسیســازمانهواپیماییکشوریاز
تاریخ9شهریورماه،بازرسیهایخودرابرابربخشنامههایصادره
سازمانازشرکتهایهواپیماییوفرودگاههاآغازکردهودراین
بازرسیهاموضوععدمفروشبلیتچارتری،عدمفروشتوسط
دفاترخدماتمســافرتهواییوموضوعرعایتنرخمصوبرا
موردبررســیوپایشقرارمیدهند.تیمهاینظارتیسازمان
هواپیماییکشوریازتاریخ24تا29شهریورماهدرفرودگاههای
نجفوبغدادوهمچنین5فرودگاهداخلیمستقرخواهندشد
وازمسافراننیزدرخواستمیشوددرصورتمشاهدههرگونه
تخلفمراتبرادرســامانهحقوقمسافرســازمانهواپیمایی

کشوریبهآدرسcaa.gov.irاعلامکنند.

حل اساسی مشکل بنزین
مصرفبنزینافزایشپیداکردهوباعبور
میانگینمصرفازمرز100میلیونلیتر،
عملًاترازتولیدومصرفآنبههمخورده
است.دراینمیانعدهایهمانسناریوی
نخنمایافزایشقیمتبنزینودستکاریسهمیههارابهعنوان
راهکارعبورازبحراناحتمالیبنزینووارداتدوبارهآنپیشنهاد
میکننداماواقعیتایناستکهاگراینسناریومؤثربود،باید
یکباردرطولدههاسالگذشتهایناتفاقرخمیدادومشکل
بنزینمرتفعمیشد.حسینحســینزاده،عضوهیاترئیسه
کمیسیونانرژیمجلسدرپاسخبهاینکهبرایجلوگیریاز
وارداتبنزینچهبایدکرد،پاراازســناریویقیمتوسهمیه
بنزینفراترمیگذاردوتلاشمیکنداززاویهایبهموضوعبنگرد
کهمشــکلبنزینرابرطرفکندنهاینکهصرفاًبرایمدتیاز
وخامتآنبکاهد.افزایشکیفیتبنزینتولیدی،کاهشمصرف
سوختازراهصرفهجوییومصرفبهینه،بهینهسازیوتوسعه
فازهایپالایشگاهیبرايتولیدهرچهبیشتربنزین،حرکتبه
سمتتولیدخودروهایهیبریدیوبرقیوجایگزینیآنهابا
خودروهایبنزینیومحدودکردنوارداتخودروبهخودروهای
هیبریدیوبرقی،ازجملهراهکارهاییاستکهازنظرحسینزاده
میتوانندبرایجلوگیریازبروزبحرانســوختمورداستفاده
قرارگیرند.اوایننکتهاساســیرانیزیادآورمیشودکهچالش
افتفشارمخازننفتوگازازسالهاپیشبهصورتکارشناسی
مطرحبودهوبهآنبیتوجهیشدهوهمزمانباتوسعهندادنسبد
سوختوتنوعآندرکشــور،گرایشبهسوختهایمحدودو
خاصافزایشپیداکردهاستکهامنیتانرژیکشوررابامخاطره
روبهروخواهدکرد.بهنظرمیرسددربرههکنونینیزکهمصرف
بنزیندرحالسبقتگرفتنازمیزانتولیداست،بایدبهجای

راهکارهایمقطعی،کارراازریشهدرستکرد.

رشد منابع پایدار
  خبر: بررســیهایســازمانبرنامهوبودجهاز
آمارعملکردمتغیرهایاصلی5ماههکشــورنشان
میدهددولتهمزمانباتســویه54هزارمیلیارد
تومانیبدهیدولتقبلتوانستهدرایجاددرآمدهای
پایداربهخوبیعملکند.موضوعــیکهدربهبود

شاخصهایکلاناقتصادیاثرگذارخواهدبود.
  نقد: طبقاعــلامســازمانبرنامهوبودجه،در
5ماهامســالمنابعدرآمدیدولتبــه412هزار
میلیاردتومانرسیدهکهنســبتبهسالگذشته
56.5درصدرشددارد؛همچنیندرآمدهایعمومی
با66.5درصدرشــدبهحدود249هــزارمیلیارد
تومانرسیدهاست.دراینمیانمیزاندرآمدهای
مالیاتیهمرشد73درصدیداشتهوبه200هزار
میلیاردتومانرسیدهاســت.ازسویدیگردراین
مدتوصــولدرآمدهاینفتی700درصدرشــد
داشــتهومنابعفروشنفتوفرآوردههاینفتیبه
رقم114هزارمیلیاردتومانرسیدهاست.البتهدر
مورداینآمارهابایدبهایننکتهتوجهکردکهتأثیر
تورمونرخارزبردرآمدهــایمالیاتیونفتیدولت
اثرگذاربودهودربلندمدتنمیتواندمنابعپایداری
محسوبشودزیراهمزمانبارشــدایندرآمدها
ازمحلرشــدتورموقیمتارز،دربخشمصارف
نیزدولتباهزینههــایبالاتریمواجهخواهدبود.
پیشازایندیوانمحاســباتنیزبارشد5برابری
وصولدرآمدهاینفتیدر4ماهامسال،دلیلاصلی
رشدایندرآمدهاراناشیازرشدقیمتجهانینفت
وهمچنینافزایشچشمگیرنرختبدیلدلارهای

نفتیبهریالدربودجه1401اعلامکردهبود.

چهرهروز

نقدخبر

جوابیه

سالهاستکهرؤیایاتصالآبهای

گزارش
شمالوجنوبایران،درقالبیک
کانالآبیبهطــول2هزارکیلومتر
مطرحاست،کاملترینمطالعهدربارهاتصالدریای
خزردرشــمالبهآبهایجنوبایــرانراوزارت
جهادکشاورزیدرســال1376انجامداده،طرحی
25ســالهکههمچنانرویکاغذماندهاســت.در
تازهترینتحول،مرکزپژوهشهایمجلسباانتشار
یکگزارشتحلیلیتازه،علامتســؤالبزرگیرا
دربارهاینطرحمطرحکــردهومیگوید:اینطرح
برایاجرادستکم14میلیارددلارسرمایهگذاری

نیازدارد.
بهنوشتهکارشناسانبازویپژوهشیمجلس،کانال
موســومبهایرانرود،بهدلیلظرفیتشــناورهای
عبوری،برایترابرینفتییاکشتیرانیکانتینری
کاراییچندانینخواهدداشــت،ایرادیاساســی
کهتوجیهاقتصادینهاییطــرحراباتردیدمواجه
میسازد.ازسویدیگر،نحوهتامیناعتبارهنگفت،
برایاجرایاینطرح،باتوجهبهوضعفعلیاقتصاد
ایرانوافقپیشرودرهالهایازابهامقراردارد.ضمن
اینکهبایدتوجهداشتپیامدهایزیستمحیطیاز
دیگرموانعمهمبرسرراهاجرایطرحیادشدهاست.
بازویتحقیقاتیمجلسمیافزایــد:دراینطرح
بایدچالشهایژئوپلیتیک،ازجملهتقسیمکشور
به2بخششــرقیوغربی،احتمالایجادوابستگی
اعتباریوفناوریبهخارجوهمچنیناحتمالایجاد
برخیچالشهاباهمسایگانموردتوجهقرارگیرد.
ضمناینکهتأمینآبکانالیادشدهازمحلآبهای
سرزمینیوشیرینسازیآبدریابسیارچالشیو

محلتردیداست.

عبور کانال از مسیر شرقی
یکیازچالشهایاتصالآبهایجنوبوشــمال
ایرانبهتعیینمســیرانتقالمربوطمیشــودکه
مســیرغربیدارایطولکوتاهتراستاماارتفاعات
البرزوزاگرسدرمسیرقراردارددرحالیکهمسیر
شرقیدارایطولبیشتریاستاماارتفاعاتکمتراز
مسیرغربیراشاملمیشودوبههمیندلیلگزینه
پیشنهادیمسیرشرقیاســتکهازجنوبشرق
دریایخزردراستانمازندرانشروعشدهوپساز
گذرازارتفاعاتالبرزوسپسکویرهایشرقیایران
دراســتانهرمزگانبهدریایعمانمتصلخواهد
شد.طولاینمسیر2هزارکیلومتروباعرضکف
31وعرضفوقانی58مترخواهدبودوحداقلعمق
هم4.5مترپیشنهادشدهاستکهحجمآبمورد
نیاز500میلیونمترمکعبوحداکثرظرفیتشناور

عبوری5هزارتنخواهدبود.

فرصت طلایی یا تهدید ملی؟
مدافعانطرحاتصالآبهایشمالوجنوبازآن
بهعنوانیکفرصتطلاییبرایچالشآبدرایران
مرکزیواستانهایدرگیرتنشآبییادمیکننداما
پیشنهادشدهکســریآبناشیازتبخیردرمسیر

انتقالازمحلآبهایسطحی،سیلابها،دریای
خزرودریایعمانوحتیمنابعآبیعمیقتامین
شود.افزونبراین،طبقمحاسباتمرکزپژوهشها،
اجرایاینطــرح14میلیــارددلارهزینهخواهد
داشتودربهترینحالت15سالاجرایآنطول
خواهدکشید.استدلالدیگرموافقانهمایجادیک
مزیتنسبیبرایایراندرمسیرتجارتبینالملل
ازطریقحملونقلدریاییاســتبهویژهاینکهدر
حاشیهدریایخزر3کشــورآذربایجان،قزاقستان
وترکمنستاندسترسیبهدریایآزادندارندواگر
آبهایجنوبوشمالبههموصلشود،یکدریچه
جدیدبهرویکشورگشودهخواهدشدومیتوانداز

اینمحلدرآمدارزیهمداشتهباشد.
مرکزپژوهشهایمجلــستوجیهاقتصادیطرح
راباابهــاممواجهمیســازدومیگویــد:ظرفیت
شناورهایعبورینیزبهابعادکانالوابستهاستکه
اینکاربهشدتهزینههایاجرایطرحراافزایش
میدهدزیراحداکثرعمقآبخورشناورهایعبوری
یکیازمحدودیتهــایجدیبهشــمارمیرود.
علاوهبرهزینهبســیاربالایاجرایطرحواحتمال
رخدادبرخیچالشهایاجتماعــینمیتوانآثار
مخربزیســتمحیطیازجملهانتقالآلودگیها،
تغییراتناخواستهدراکولوژیمبدأ،مسیرومقصد
وهمچنیناحتمــالآثارمنفیبرســفرههایآب

زیرزمینیرادستکمگرفت.
بازویتحقیقاتیمجلساذعــانمیکند:بهدلیل
محدودیتظرفیتشــناورهایعبــوریبهمیزان
حداکثر5هزارتناینکانــالآبیاحتمالیکارایی
چندانیبرایترابرینفتینخواهدداشــتبهویژه

اینکهمبنایحملونقــلدریاییدردنیایامروزبر
کشتیرانیکانتینریقرارداردوباتوجهبهحداکثر
ظرفیتشناورطرح،اینآبراههبرایحملونقلهای
بزرگمقیاسقابلاستفادهنیستوجذبباررااز
کشورهایهدفدرمقیاسبزرگبههمراهنداردو
توجیهاقتصادیطرحرابامشکلمواجهخواهدکرد.

مسیر آبی برای خودمان
طبقاینگزارشهرچندایجادیکآبراههبینشمال
وجنوبایرانبرایحملونقلهــایداخلیقابل
بهرهبرداریاســت،امانکتهایناستکههماکنون
بــرایحملونقلهــایداخلی،زیرســاختهای
متنوعریلــیوجادهایدرکشــوروجــودداردو
ســرمایهگذاریهایکلانیهمانجامشدهوایجاد
یکآبراههباهزینه14میلیارددلاریتوجیهندارد
ورؤیایتوسعهگردشگریدرمسیرآبراههباتوجه
بهمسیرمنتخبوعبورآنازمناطقفاقدجمعیت

محلتردیداست.

از کجا پول بیاوریم؟
مرکــزپژوهشهایمجلستأکیــدمیکند:نحوه
تأمیناعتباراتمــوردنیازبرایاجــرایطرحبه
میزان14میلیارددلاربدونشکبزرگترینچالش
اقتصادیآنخواهدبود.وضعفعلیاقتصادوافقآن،
چالشهایبینالمللیاقتصادیوتعددطرحهای
نیمهتمامدرکشور،تأمیناعتباراتلازمراباابهام
مواجهمیســازد،ضمناینکهبهدلیلمحدودیت
انتقالشناورهاهمبازدهاقتصادیوبرگشتسرمایه
همجایسؤالجدیاست.افزونبراینچالشهای

بینالمللیاقتصادیعلیهایرانعلاوهبراینکهحضور
سرمایهگذارانبینالمللیرابامشکلمواجهمیسازد،
ممکناستدرروندانتقالفناوریوتجهیزاتمورد
نیازنیزمشکلسازشود.ایننهادتحقیقاتیوابسته
بهمجلسهشــدارمیدهد:ازآنجاکهآبراهمذکور
ازمناطقکمآبمیگذرد،امــکانتأمینآبآناز
آبهایسرزمینیمحلتردیداســتوباتوجهبه
مصارفموجود،خشکسالیوتغییراتاقلیم،بسیار
بعیداستکهآبیبرایتأمینآبآبراهموجودباشد.
افزونبــراینتامینآبژرفهماکنوندرکشــور
بهعنوانیکموضوعچالشــیمطرحاستودارای
عدمقطعیتهایبسیاربودهوحجموکیفیتآننیز

بسیارنامشخصاست.
طبقاینگــزارش،نهتنهادرحــالحاضربههیچ
عنوانبهمنابعآبسطحیوژرفبهعنوانمنبعی
بــرایتأمینآبآبــراهنمیتواننگریســت،بلکه
تأمینآبآبراهبااســتفادهازشیرینســازیآب
دریایخزریادریایعمانبــاتوجهبههزینههای
بالایشیرینســازیوحجمبالایآبموردنیازاز
نظراقتصادیبهصرفهنبــودهوچالشهایفنیو

زیستمحیطیرابههمراهدارد.

طبــقمحاســباتمرکــزپژوهشهــا
ســاختکانــالایــرانرود14میلیــارد
دلارهزینهخواهدداشتودربهترین

حالت15سالطولخواهدکشید

مرکــزپژوهشهــایمجلــسابعــاد
ساختیککانالآبی2هزارکیلومتری
باهــدفاتصــالخلیجفــارسودریای

عمانبهدریایخزررابررسیکرد
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 »ظرفیت مازاد دانشگاه های دولتی« 

همان دانشجویانی هســتند که در گزارش
دانشگاه های دولتی تحصیل می کنند، 
اما تحصیل آنها رایگان نیست و بسته به عنوان گروهی که 
به آن تعلق دارند، باید شهریه ای ثابت و متغیر بپردازند. 
پردیس های دانشــگاه تهران، صنعتی شریف، شهید 
بهشتی و دیگر دانشگاه های دولتی و رده بالای کشور در 
فهرست گران ترین دانشگاه های دولتی نشسته اند. با 
توجه به اعلام نتیجه نهایی کنکور کارشناسی ارشد و 
دکتری ۱۴۰۱، هیأت امنای بعضی از دانشــگاه های 
دولتی جدول شهریه مهرماه امسال را مصوب کردند. 
جدولی که افزایش ۲۰ تا ۴۰ درصدی را نشان می دهد. 
همشهری به بررسی پیامدهای پولی شدن دانشگاه های 
دولتی می پردازد. ماجرای ظرفیت های دانشگا ه های 
دولتی و افرادی که خواهان نشستن روی صندلی های 
این دانشــگاه ها هســتند، قصه عرضه و تقاضاست؛ 
محدودیت کرسی های دانشگاه های دولتی و متقاضیان 
بالا که تعدادشان چند ده برابر این ظرفیت است، باعث 
شده تا آموزش عالی رایگان در ایران ارزش بیشتری پیدا 
کند. پردیس خودگردان، پذیرش دانشجو در نوبت دوم 
)شــبانه( تنها نمونه ای از کرسی های آموزش عالی در 
ایران است که به دلیل ارزشمند شدن آن، با قیمتی بالا 
به فروش می رسند. با مشخص شدن میزان شهریه های 
دانشــگاه های مهم دولتی در ایــران و افزایش ۲۰تا 
۴۰درصدی این شهریه ها در سال تحصیلی جدید یک 
ســؤال مهم دوباره در ذهن اغلب شــهروندان تکرار 
می شــود؛ چرا درصورت وجــود ظرفیت مــازاد در 
دانشگاه های دولتی، به جای پذیرش رایگان دانشجویان 
مســتعد، این کرســی ها با شــهریه های بالا به دیگر 

داوطلبان تعلق می گیرد؟

 آموزش پدیکور و مانیکور در دانشگاه تهران
تامین هزینه هایی ازجمله نگهداری از ساختمان، تامین 
تجهیزات مورد نیاز، تامین نیروی کار و پرداخت حقوق 
به کارکنان دانشگاه، هزینه های جاری و هزینه های سربار 
مثل هزینه غذا، تامین خوابگاه دانشجویی، قبض های 
مختلف و... مهم ترین بهانه برای دانشــگاه های دولتی 
برای میل آنها به دریافت شهریه است؛ هزینه هایی که 
حداقل برای بعضی از آنهــا از بودجه های دولتی بهره 
می برند؛ بودجه هایی هرچقدر محدود. نرگس آذری، 
پژوهشگر و جامعه شناس سیاسی درباره پیشینه پولی 
شــدن تحصیلات عالی در ایران می گوید:»ماجرای 
شکل گیری دانشــگاه های پولی در ایران از زمانی آغاز 
شد که سیاست های کلی به سمت تامین درآمدهای 
مراکز آموزشی از خود این مراکز پیش رفت. یعنی وزارت 
علوم به دانشــگاه ها اعلام کرد باید هزینه های خود را 
تامین کنند. این مراکز هم برای تامین هزینه ها دست 
به ابداعات و ابتکاراتی زدند کــه فروش و اجاره فضای 
فیزیکی تنها یکی از انواع این اقدامات بود. فروش اعتبار 
هم از دیگر راه حل ها برای تامیــن این هزینه ها بود.« 
ماجرای برگزاری دوره های مانیکور و پدیکور در دانشگاه 
تهران تنها یکی از مثال هایی است که او از آن یاد می کند.

تمرکز بر کیفیت تحصیل یا کسب درآمد؟
دانشــگاه های آزاد که بیشــترین بار آمــوزش عالی 
هم اکنون بر دوش آن هاست، دانشــگاه غیرانتفاعی، 
دانشگاه علمی و کاربردی، دانشــگاه پیام نور و... انواع 
مراکز آموزش عالــی بودند که با مجــوز وزارت علوم 
ایجاد شــدند و در قبال پرداخت شــهریه،  به پذیرش 
دانشجو می پرداختند؛ دانشگاه هایی که برای ورود به 
بعضی از آنها باید آزمون های علمی را پشت سر بگذارید 

و بعضی دیگــر بدون آزمون هم دانشــجو می پذیرند. 
طبیعی است که بخشــی از درآمد این دانشگاه ها به 
وزارت علــوم تعلق می گیرد. با این حــال وجود بیش 
از 3۰۰دانشــگاه غیردولتی در ایــران هم برای تامین 
هزینه های دانشگاه های دولتی کافی به نظر نمی رسید. 
نرگس آذری می گوید: »قرار دادن بار تامین هزینه بر 
دوش دانشگاه های دولتی، باعث شد تا مراکز آموزش 
عالی که بعضی از آنها تا پیش از این اعتبارهای زیادی 
برای خود به دست آورده بودند، به جای حفظ کیفیت 
آموزش و یا افزایش آن به ســمت و سوی فعالیت های 
اقتصادی پیش بروند تا جایی که بیشتر از بنگاه آموزشی، 
به بنگاه های اقتصادی شبیه باشــند. این یک فاجعه 
اســت که امروز در کتابخانه های دانشگاه های دولتی 
ما کتاب هایی که منبع درســی برای مقاطع ارشــد و 
دکتری به شــمار می روند وجود ندارد. دانشگاه دیگر 
به دنبال تامین این نیازها نیست و در عوض به افزایش 
ظرفیت ها فکر می کند تا بتواند حداقل با فروش نیمی از 
آنها به عنوان دریافت شهریه، درآمدزایی کند. امروز اگر 
به کتابخانه های دانشگاه  تهران مراجعه کنید می بینید 
که اغلب این کتاب ها اهدایی از طرف دیگر دانشجویان 
هستند چراکه تامین این کتب از طرف دانشگاه انجام 
نمی شود و دانشجویان هم به تنهایی از پس تامین هزینه 

این کتاب ها بر نمی آیند.«

یا نخبه باشید یا پولدار
پولی شدن دانشــگاه ها، به ویژه دانشگاه های مادر چه 
ضربه ای به آموزش عالی می زند؟ برای رسیدن به پاسخ 
این سؤال، بد نیست نگاهی به سیاست های دانشگاه های 
دولتی مختلف در سال های گذشته برای جذب دانشجو 
بیندازیم. آذری، پژوهشــگر، می گوید: »با پولی شدن 

دانشــگاه ها، این مراکز سیاســت های مختلفی برای 
جذب دانشــجو در پیش گرفته اند. یکی از مهم ترین 
این سیاست ها، پرداختن به رشته های تحصیلی پولساز 
است که در دوره های مختلف، با هم تفاوت می کند. مثلا 
در دهه 8۰ ناگهان با رشد رشته های دانشگاهی مرتبط 
با علوم کامپیوتر روبه رو بودیم. یا در هر دوره ای بسته به 
بازار کار، رشته هایی در دانشگاه ها بیشتر مورد توجه قرار 
می گرفت. در این میان، رشته هایی هم بودند که گرچه 
پولساز نیستند اما جامعه به آنها نیاز دارد. مثل رشته هایی 
در علوم انسانی و علوم اجتماعی که اصطلاحا رشته هایی 
انباشته شدنی هستند و برای تداوم مطالعه و پژوهش در 
زمینه های آن ها، نیاز به جذب سالانه دانشجو در کشور 
داریم. اما در عمل این اتفاق نمی افتد.« طبقاتی شدن 
دانشگاه ها و دور زدن قانون توسط افراد حقیقی و حقوقی، 
از دیگر پیامدهای پولی شدن تحصیل در دانشگاه ها بود. 
به طوری که افــرادی از نهادهای مختلف با بودجه های 
دولتی اقدام به بازسازی و مرمت دانشکده های مختلف 
می کردنــد و در عوض مدارک افتخاری نصیب شــان 
می شد یا به عضویت هیأت علمی دانشگاه ها در می آمدند. 
آذری می گوید: »پولی شدن حتی بخشی از کرسی های 
دانشگاه های دولتی، باعث شده تا ورود به این دانشگاه ها 
برای افراد معمولی و طبقه متوسط جامعه بسیار دشوار 
باشد. به این معنی که هر کسی در این دانشگاه ها تحصیل 
می کند یا باید خیلی نخبه باشد یا باید از طبقه مالی مرفه 
باشد و این یعنی سیاست های آموزش عالی ما به سمت 

محدود کردن این تحصیلات می رود؛ نه گسترش آن.«

فهرست گران ترین دانشگاه های دولتی
شهریه های جدید دانشگاه های دولتی ۲۰تا ۴۰درصد افزایش داشته است، این موضوع چه پیامدهایی دارد؟

 ۲5 ماه آموزش غیرحضوری به دلیل شیوع کووید۱9، عقب ماندگی 
قابل توجهی را در این حوزه رقم زده اســت. هر چنــد که مدارس و 
مراکز آموزشی از فروردین امســال دوباره بازگشایی شدند و بیش از 
9۰ دانش آموزان هم به مدارس برگشتند اما این فرصت 3 ماهه برای 
ســال تحصیلی ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ آنقدر طولانی نبود که منجر به رفع 
عقب ماندگی های تحصیلی شود. افت تحصیلی که پس از بازگشت 
دانش آموزان به مدارس خودش را نشان داد هم نگرانی های متعددی 
را برای ســال تحصیلی آینده رقم زد. بر این اساس طرح جبران افت 
تحصیلی و تثبیت یادگیری برای ۲ مقطع دبســتان و دبیرستان در 
۱7 هزار پایگاه تابستانی کشور اجرا شد. طرحی که با اولویت مناطق 
محروم آغاز شــد و 9۰ درصد از دانش آموزانی که در دوره دبستان با 
نتیجه »قابل قبول« یا »نیاز به تلاش« و در دوره دبیرستان )پایه های 
هفتم تا یازدهم( با افت تحصیلی در ۱7 هزار پایگاه تابستانی کشور 
آموزش هــای لازم را دریافت کردنــد. بودجه ویژه ایــن طرح هم با 
دستور رئیس جمهور از سوی ســتاد ملی کرونا اختصاص یافت و بر 
اساس مصوبه شــورای آموزش و پرورش دانش آموزانی که این دوره 
را با موفقیت به پایان برسانند، نتایج آنها در این طرح، جایگزین نتیجه 
کارنامه خرداد می شود. دوره آموزشی این طرح اول شهریور به پایان 
رسید و به گفته محمدمهدی کاظمی، معاون آموزش متوسطه وزارت 
آموزش و پرورش و رئیس ستاد پروژه مهر سال تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۲ 
به همشهری، فرآیند ارزشیابی آن در حال انجام است: »این آزمون ها 
بر اساس برنامه ریزی مدارس در دروس مختلف در زمان های متفاوت 
برگزار می شوند.«  این مسئول درباره جمعیت دانش آموزانی که تابستان 
امسال دوره های جبران افت تحصیلی را سپری کردند می گوید: »در 
دوره متوسطه حدود یک میلیون و ۲۱6 هزار دانش آموز این آموزش ها 
را دریافت کردند و در دوره دبستان هم 3 میلیون و 5۰۰ هزار نفر درس 
ارائه شد. در مقطع دبستان یک دانش آموز ممکن است چند درس را 
آموزش دیده باشد. در مجموع حدود ۲میلیون و 5۰۰هزار دانش آموز، 

تابستان امسال در طرح جبران و تثبیت یادگیری شرکت داشتند.« 

علیرضا زالی 
فرمانده ستاد مقابله با کرونای استان 

تهران
میــزان مراجعــان ســرپایی بیمــاران 
کرونایــی در تهــران 12درصــد و میــزان 
بیماران بســتری هم نســبت بــه هفته 
قبل 15.5درصد کاهش  داشته است. 
آن چیزی که در این موج اخیر شاهد آن 
بودیم، با وجود وسعت بالای درگیری و 
سرایت این بیماری، میزان مرگ ومیر و 
بستری بیماران در بخش مراقبت ویژه 
نســبت به امواج قبلی کرونا به شــکل 
چشــمگیری کمتــر بــوده اســت. هنوز 
هیچ مورد تأیید شده ای از آبله میمون 

در استان تهران گزارش نشده است.

محمدتقی باقری
دبیر ستاد مرکزی اربعین 

تزریق دوز یادآور واکسن کرونا و تمدید 
تاریخ گذرنامه 2شرط اصلی برای حضور 
در مراسم اربعین است. تمام زائرانی که 
قصد سفر به کربلای معلی چه به صورت 
فردی و چه به صــورت گروهــی را دارند، 
باید در ســامانه ســماح ثبت نــام کنند. 
این ســامانه خدمــات بســیاری ازجمله 
اســکان، انتظامی و خدمــات بیمه ای را 

به زائرین ارائه می دهد.

در  ســالانه  ملــک  تخلیــه  پرونــده 
تشــکیل  اختــلاف  حــل  شــوراهای 
می شــود که از مجموع ایــن پرونده ها 
حدود 20درصد منجر بــه صدور حکم 
تخلیــه و حــدود نیمــی از آنهــا نیــز بــه 
صلــح و ســازش و توافــق طرفیــن ختم 

می شود.

فعال دندانپزشــکی در مراکز خدمات 
جامــع ســلامت شــهری و روســتایی 
کشــور فعــال اســت. در کل کشــور 
هم حــدود ۳۴00مرکز جامــع خدمات 
ســلامت دارای واحــد دندانپزشــکی 
هســتند و 2۷۷۸دندانپزشــک در ایــن 

مراکز حضور دارند.

فارغ التحصیــلان دندانپزشــکی وارد 
حــوزه بهداشــت نمی شــوند. بخــش 
زیــادی از این افــراد با کمــک نهادهای 
دیگر در شهرها و مراکز برخوردار توزیع 
می شــوند که باید با اصلاح قانون این 
روند را تغییر داد. تمام نیروهای طرحی 
بایــد در بخش بهداشــت بــه کارگرفته 
شــوند و مدیران گــروه هم بایــد بر این 

امر نظارت داشته باشند.

108
هزار

3550
یونیت

33
درصد

نقل قول 
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اینفوگرافیک

 تفاهمنامه ســازمان نظام پزشکی کشور و 

دبیرخانه شورای عالی مناطق  آزاد تجاری ـ گزارش۲
صنعتی و ویــژه اقتصادی بــا هدف رونق 
گردشــگری ســلامت و ترغیب پزشــکان بــه حضور و 
ســرمایه گذاری در این مناطــق امضا شــد. در قالب این 
تفاهمنامه زمین رایگان برای احداث مرکز درمانی و هتل 
سلامت، ۲۰ســال معافیت مالیاتی و... مشمول پزشکانی 
خواهد شد که در مناطق آزاد سرمایه گذاری کنند. به گفته 
محمد رئیس زاده، رئیس کل سازمان نظام پزشکی، مناطق 
آزادی که در نقاط مرزی مستقر هستند، موقعیت مناسبی 
برای تقویت صنعت توریسم سلامت دارند و با وجود ظرفیت 
بالای جامعه پزشکی ایران به لحاظ توان علمی، استقبال 
خوبی از ســوی کشــورهای منطقه برای بهره برداری از 
پتانسیل پزشــکان ایرانی جهت ارائه خدمات بهداشتی و 
درمانی صورت می گیرد: »یکــی از اهداف این تفاهمنامه 
جلب ســرمایه جامعه پزشــکی در مناطق آزاد است تا با 
ســرمایه گذاری و حضور خود در این مناطــق، علاوه بر 
بهره مندی از امکانات رفاهی سهم ایران از توریسم سلامت 
را افزایش دهند. صنعت توریسم سلامت در کشور ما ملی 
نشده و ملی شدن آن یکی از اهداف مهم برای جذب و جلب 
سرمایه در مناطق و ارزآوری برای کشور است.« رئیس زاده 
با بیان اینکه مجوز فعالیت پزشــکان در مناطق از ســوی 
ســازمان نظام پزشــکی صادر می شــود، تأکید می کند: 

»درصدد تشکیل شورای هماهنگی نظام پزشکی مناطق 
هستیم تا پیگیر امور باشد.« 

آغاز فاز اجرایی از 3ماه دیگر 
اکبر رنجبرزاده، معاون اجتماعی و امور مجلس ســازمان 
نظام پزشکی کشــور هم در توضیح بیشــتر به همشهری 
درباره امضای ایــن تفاهمنامه می گوید: »بــا امضای این 
تفاهمنامه، مناطق آزاد کشور مشــوق هایی را در اختیار 
سازمان نظام پزشکی و پزشکان کشــور قرار می دهند تا 
جامعه پزشکی برای حضور و سرمایه گذاری در این مناطق 
ترغیب شوند و منابع مالی و اعتباری خودشان را به سمت 
احداث بیمارســتان های مجهز برای گردشگری سلامت 
سوق دهند. این ســرمایه گذاری همچنین در حوزه دارو و 
تجهیزات پزشکی و صادرات آنها هم صورت خواهد گرفت. 
با این اقدام، زمینه مناسب و فرصت لازم برای کشورهایی 
که تمایل دارند از توانمندی های ایران در حوزه علم پزشکی 

بهره مند شوند، فراهم می شود.« 
به گفته رنجبرزاده با مشارکت جامعه پزشکی برای حضور 
ســرمایه گذاری در مناطق آزاد، مســیر جذب توریســم 
سلامت در کشــور فراهم و منجر به ارزآوری خواهد شد: 
»علاوه بر پزشــکان ایرانی، ســازمان نظام پزشکی درنظر 
دارد که از ظرفیت پزشکان ایرانی مقیم در خارج از کشور 
هم برای حضور در مناطق آزاد بهره مند شود.« او در پاسخ 

به این سؤال که آیا پیش از این ممنوعیتی درباره فعالیت 
پزشــکان ایرانی در مناطق آزاد وجود داشــته، می گوید: 
»هیچ ممنوعیتی نداشــتیم، اما در قالــب این تفاهمنامه 
ظرفیت های تشــویقی ازجمله زمین رایــگان، امکانات 
اقامتی، معافیت ۲۰ســاله از مالیات و... در اختیار آنها قرار 
می گیرد. سازمان نظام پزشــکی هم برای احداث مطب در 
این مناطق مجوز صادر خواهد کــرد.« رنجبرزاده با بیان 
اینکه این تفاهنامه ظرف بــازه 3،۲ ماه آینده وارد فازهای 
اجرایی خواهد شــد، می گوید:  »در این باره برای پزشکان 
در هر منطقه آزادی که تمایل به ســرمایه گذاری داشته 
باشــند، مجوزهای لازم صادر می شود. البته باید امکانات، 
شرایط و زیرساخت متناسب با کشورهای پیشرفته در این 
مناطق برای پزشکان فراهم شود تا آنها برای سرمایه گذاری 
ترغیب شوند.« او معتقد است این مســئله می تواند مانع 
از ســودجویی برخی افراد برای کشــاندن بیماران ایرانی 
به کشــورهای منطقه و ســرگردانی آنها و جذب بیشتر 
توریست های خارجی شود: »هم اکنون حدود یک میلیارد 
دلار از محل توریسم سلامت در کشور درآمد داریم و باید 
آن را چندین برابر افزایش داد. در این بــاره ضرورت دارد 
مجهزترین بیمارســتان ها و هتلینگ را در اختیار داشته 
باشیم تا پزشکان حاذق و توانمند ایرانی مستقر شوند و به 
جای مهاجرت پزشکان به امارات و قطر، بیماران این مناطق 

برای بهره مندی از پزشکان ایرانی به ایران سفر کنند.« 

کدام دانش آموزان باید دوز یادآور تزریق کنند
 مراکز آموزشی در سال تحصیلی جدید، حضوری برگزار خواهند شد و متخصصان حوزه 

سلامت بر تزریق واکسن کرونا و تکمیل واکسیناسیون دانش آموزان و گروه های سنی سلامت
زیر ۱8سال تأکید دارند. اما به گفته عباس شیراوژن، سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
واکسیناسیون دانش آموزان اجباری نیست. او درباره اینکه کدام یک از دانش آموزان باید واکسن کرونا 
تزریق کنند می گوید: »بالای 8۰درصد دانش آموزان رده سنی ۱۲ تا ۱8 سال در کشور ۲نوبت واکسن 
کرونا تزریق کرده اند که وضعیت قابل قبولی است. اما درصد واکسیناسیون در رده سنی 5 تا ۱۲سال 
مطلوب نیست و انتظار می رود که این دسته از دانش آموزان حتما یک نوبت واکسن کرونا را تزریق کنند.« 
شیراوژن با بیان اینکه دانش آموزان رده سنی ۱۲ تا ۱8سال با بیماری زمینه ای، باید دوز یادآور واکسن 
کرونا را تزریق کنند، ادامه می دهد: »دانش آموزان این گروه سنی که سابقه بیماری زمینه ای ندارند و 
۲نوبت واکسن کرونا تزریق کرده اند، نیاز به تزریق دوز یادآور ندارند.« پیش از این هم صادق ستاری فرد، 
ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش بــا اعلام اینکه ثبت نــام دانش آموزان در مدارس مشــروط به 
واکسیناسیون نیست، گفته بود: »در سال۱۴۰۰، برای دانش آموزان ۱۲ تا ۱8سال مصوب شده بود که 
صرفا ۲ دز واکسن تزریق شود و استقبال خوبی صورت گرفت؛ 9۲درصد دانش آموزان در رده سنی مذکور 
دوز اول و 8۰درصد هم دوز دوم را دریافت کردند و درصد بالایی از افراد جامعه هم واکسینه شدند. بر این 

اساس و به دلیل درصد بالای واکسیناسیون در جامعه و دانش آموزان، مدارس بازگشایی شدند.« 

شهریه دانشگاه های دولتی
 پردیس خودگردان دانشگاه صنعتی شریف:

شهریه ثابت برای همه مقاطع: 16میلیون تومان
شهریه متغیر: 11میلیون تومان

هر واحد درس عملی: یــک میلیون و 600هزار 
تومان

دانشجویان نوبت دوم )شبانه( دانشگاه تهران در 
پردیس خود گردان:

شهریه هر ترم مقطع دکتری تخصصی: 18میلیون 
و 900هزار تومان

کل مبلغ شهریه مقطع دکتری: 151میلیون تومان
پردیس خودگردان دانشگاه علم و صنعت:

شهریه ثابت مقطع دکتری: 12میلیون تومان
شهریه ثابت مقطع کارشناسی ارشد: 5میلیون و 

760هزار تومان
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فرش قرمز مناطق آزاد برای پزشکان ایرانی 

بودجه مصوب جبران افت تحصیلی 

1500 میلیارد تومان 

جمعیت دانش آموزی تحت پوشش 
متوسطه

 2 میلیون و 200 هزار نفر 
دبستان

 یک میلیون و 100 هزار نفر 

افت تحصیلی دانش آموزان در دوران کرونا

حداقل 30 درصد

جمعیت دانش آموزی در سال تحصیلی 1401-1402

1۶ میلیون نفر

بودجه تجهیز مدارس در سال تحصیلی جدید 

2هزار میلیارد تومان 

بودجه و جمعیت طرح تغذیه رایگان 

1150 میلیارد تومان 
3 میلیون و 300 هزار دانش آموز

 )با اولویت دانش آموزان دختر مناطق کم برخوردار(

اقدامات جدید 

احداث 40 هنرستان در جوار کارخانه در کشور از مهر

اجرای طرح سواد دیجیتالی و برنامه ریزی در مقطع دبستان

 جبران افت تحصیلی  
2.5 میلیون دانش آموز  در تابستان 
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مرگ سارق منزل با شلیک پلیس

 دانشــگاه آزاد، انتخاب رشته را درســت در اربعین قرار
داده است

با توجه به اینکه شــمار قابل توجهی از دانشجویان در ایام 
اربعین مشــغول برنامه های اربعین و عزاداری هســتند و 
شــمار زیادی هم عازم پیاده روی عظیم اربعین می شــوند 
چرا  دانشگاه آزاد انتخاب واحد را درست در ایام اربعین قرار 
 داده و باعث شــده عده ای از ما از رفتن به این سفرمعنوی

محروم شویم.
دانشجوی دانشگاه آزاد تهران

کارکنان شهرداری قلعه رئیسی 5ماه است حقوق نگرفته اند
کارکنان شــهرداری قلعه رئیســی در جنوب غربی استان 
کهگیلویه و بویراحمد بیش از ۵ ماه اســت که هنوز حقوق 
دریافت نکرده اند و چند روزی هست که به همین دلیل کار 
را تعطیل کرده اند. آیا رواســت کارمند و کارگر ۵ماه بدون 
حقوق سر کند. چگونه جلوی سر و همســر سر بلند کنیم 
و وقتی پس انــدازی نداریم چگونه از جیــب خرج کنیم تا 

حقوق ها برسد؟
پریشان از قلعه رئیسی

حقوق ها حدود 6میلیون، بلیت اربعین بیش از 7میلیون
برای کسانی که عاشق امام حســین)ع( هستند و ناتوان از 
رفتن به زیارت به صورت زمینی تنها چــاره رفتن به کربلا 
به صورت هوایی اســت که آن هم قیمت بلیتش از یک ماه 
حقوق کارگر بیشتر است. اخیرا اعلام کردند که رقم بیشتر 
از 7میلیون گرانفروشــی است و ســؤال این است که مگر 
7میلیون پول کمی است و آیا قشــر کارگر و بازنشسته باید 
همیشه در حســرت بمانند و اربعین و کربلا هم مخصوص 

قشر خاصی شود.
مرادخانی از تهران 

 مجوز ساخت پتروشیمی در نمین، نیازمند کارشناسی 
بیشتر است

مدتی است سخن از ساخت پتروشــیمی در نمین می شود. چرا 
درحالی که در شمال و جنوب ایران ساحل داریم عده ای اصرار دارند 
در دل طبیعت یا در دل زمین های کشاورزی و باغی یا جنگل های 
طبیعی پتروشیمی ایجاد کنند. آیا درست است که به بهانه ایجاد 
اشتغال عده ای موفق به تحقق جاه طلبی های خود به قیمت نابودی 
طبیعت شوند. آیا اکنون بعد از میانکاله، نوبت به شهر نمین اردبیل 
رسیده که هدف پتروشیمی ســازی قرار گیرد؟ اگر پتروشیمی 
میانکاله فقط خطرات زیست محیطی داشت، پتروشیمی نمین 
مستقیماً جان انسان ها را مورد هدف قرار می دهد و در آن صورت 
احتمالاً باید شاهد رسیدن زنجیره بحران آب به اردبیل هم باشیم.
میرزایی از اردبیل

افزایش حقوق های سالانه دوبار انجام شود
با اینکه بخشــی از ترمیم حقوق ها مطلوب بوده و افزایش قابل 
توجهی داشته است هنوز به گرد تورم نرسیده ایم.به نظر می رسد 
نیاز اســت همانند برخی دیگر کشــورها دوبار در سال افزایش 
حقوق داشته باشــیم. طبق قانون حقوق ها باید براساس تورم 
واقعی و خط فقر که الان بالای 12میلیون شــده افزایش پیدا 

کند، ولی متأسفانه حقوق ها ریالی و هزینه ها دلاری شده است.
منانی از تهران 

حقوق انسانی کارگران در خط ایستگاه فیروزان نادیده 
گرفته می شود

کارگران خط ایستگاه فیروزان هیچ مکان استراحت یا نشستن 
داخل ایستگاه ندارند. آبدارخانه ایستگاه برای آنها قابل استفاده 
نیست و حتی صحبت هایی شده که استفاده از سرویس های 
بهداشتی برای آنها ممنوع شود. اگر کارگران هیچ استراحتی 
نکنند و هیچ امکان انسانی نداشته باشند چگونه به کار ادامه 
دهند. تازه بحث حقوق و بیمه و مزایا بماند. واقعا قشر کارگر 

چه گناهی کرده اند.
فارسبانی از فیروزان فارس 

چرا تخفیف شهریه پردیس از ســهمیه ایثارگران حذف 
شده است

بدون اعــلام قبلی تخفیف شــهریه پردیــس خودگردان 
دانشــگاه ها در مقطع کارشناسی ارشــد برای آن دسته از 
داوطلبانی که با سهمیه ایثارگران پذیرش شده اند قطع شده 
است؛   درحالی که این تخفیف شهریه برای پذیرفته شدگان 
دانشــگاه های آزاد هنوز پابرجاســت. دقیقــا در زمانی که 
دانشجویان مشغول ثبت نام شده اند به دانشگاه ها اعلام شده 
است که پذیرفته شدگان خانواده های شــاهد و ایثارگر در 

پردیس مشمول دریافت تخفیف نیستند.
سلیم زاده از تهران

رسید های دستگاه های خودپرداز ناخوانا و ناپایدار است
اغلب اوقات رسیدهایی که از دستگاه های خودپرداز دریافت 
می کنیم کم رنگ و ناخواناست و قابل ارائه یا نگهداری نیست 
چون حروف و اعداد روی آن به تدریج پاک می شــود. یکی 
دیگر از مشکلات این رســیدها عدم درج مبلغ دریافتی به 
حروف است و این مسئله با توجه به 2واحدی بودن پول ملی 
ما برای بسیاری از افراد مخصوصأ سالمندان، ایجاد مشکل 
می کند. از مسئولان بانک مرکزی درخواست داریم تا هر چه 

زودتر نسبت به حل این مشکل اقدام کنند.
توکلی شهمیرزدای از قائمشهر

کم کردن سهمیه غیردولتی بنزین موتورها درست نیست
اخیرا 10لیتر از سهمیه غیردولتی بنزین برای موتورها کم کرده اند 
که این برای موتورسواران بسیار بد اســت. موتورسواران به دلیل 
اینکه موتور شاید هزینه های کمتری داشته باشد و البته در ترافیک 
هم کمتر بماند از آن استفاده می کنند ولی اگر قرار باشد پول بنزین 
سنگین بدهند دیگر موتورســواری هم مقرون به صرفه نیست. از 

طرفی سهمیه دولتی بنزین موتورسیکلت ها هم کافی نیست.
اسماعیلی از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

سردار رحیمی در مراسم تشییع پیکر شهید کیوانلو:

مجرمان از عواقب جرایم شان نگران نیستند

مراسم تشییع پیکر شهید امیر کیوانلو، مأمور کلانتری 10۶ نامجو 
که در جریان دستگیری یک سارق با ضربه چاقوی او به شهادت 

رسیده بود، برگزار شد.
به گزارش همشهری، این مراســم صبح دیروز با حضور سردار 
حســین رحیمی، فرماندهی انتظامی تهران و خانواده شهید در 

ستاد فرماندهی انتظامی تهران برگزار شد.
در این مراسم رئیس پلیس تهران با تشریح جزئیاتی از این حادثه 
هولناک که منجر به شهادت مأمور کلانتری 10۶نامجو شد، گفت: 
حوالی ساعت ۵:30 صبح یکشنبه یکی از شــهروندان به واحد 
گشــت موتوری کلانتری نامجو مراجعه و اعلام کرد که سارقان 
در حال سرقت از منزل خواهرش هســتند و این در حالی است 
که خواهرش تنها در منزل به سر می برد. پس از اظهارات این فرد، 
بلافاصله شهید کیوانلو با توجه به روحیه رشادت و ایثارگری اي که 
داشت داوطلبانه در ماموریت شرکت و به همراه همکارش راهی 
محل سرقت می شوند. به محض ورود مأموران در محل سرقت، 
با سرعت عمل آنها یکی از سارقان دستگیر می شود و سارق دوم 
که اقدام به فرار می کند توسط استوار یکم کیوانلو تعقیب و دنبال 
می شود که در این تعقیب و گریز سارق دوم متوقف اما ناغافل با 
چاقو ضربه ای به سینه مأمور پلیس وارد می کند که شهید کیوانلو 
به رغم مجروحیت، سارق را دســتگیر می کند. پس از آن وی به 
بیمارستان انتقال داده می شود که به دلیل شدت جراحت وارده، 

این مأمور شجاع و وظیفه شناس به شهادت می رسد.
سردار رحیمی با تأکید براینکه متأسفانه شاهد وقاحت و گستاخی 
بیش از پیش سارقان و مجرمان هستیم عنوان داشت: مجرمان 
از مجازات و عواقب جرایم و جنایاتی که مرتکب می شوند نگران 

نیستند.
وی با اشاره به برگزاری جلساتی با مقامات عالی رتبه قوه قضاییه 
درخصوص لزوم مقابلــه جدی تر با مجرمان افــزود: رها کردن 
مجرمان و سارقان مشــکلی را حل نمی کند بلکه باید مجازات 
سختی برای این افراد درنظر گرفته شــود و باید با قدرت جلوی 

مجرمان ایستاد.

دستگیری اسید پاش ورامین 
مردی که برای انتقام جویی دســت به اسیدپاشــی به روی 
یک خودروی شاســی بلند در ورامین زده بود، دستگیر شد. 
به گزارش همشهری، سرهنگ جعفر شمس بیرانوند، فرمانده 
انتظامی ورامین با بیان این خبر گفت: چند روز پیش گزارشی 
در اختیــار پلیس قرار گرفت که از اسیدپاشــی به روی یک 

خودروی تیگو۵ حکایت داشت.
وی ادامه داد:  با حضور مأموران در محل مشــخص شد این 
خودروی شاسی بلند بر اثر اسیدپاشی دچار خسارت شده و 

فرد اسیدپاش متواری شده است.
سرهنگ بیرانوند گفت:  هیچ کس شاهد این حادثه نبود و هیچ 
ردی از فرد اسیدپاش وجود نداشت اما در جریان بررسی های 
تخصصی معلوم شد که اســیدپاش مرد جوانی است که روز 
حادثه به همراه 2 نفر دیگر با حضور در محل حادثه اقدام به 
اسیدپاشی به روی خودروی موردنظر کرده و پس ازآن پا به 
فرار گذاشته اند. با این سرنخ بررسی ها ادامه یافت و مأموران 
موفق شــدند این فرد و همدســتانش را شناسایی و هر سه 
نفر آنها را در یک عملیات ضربتی دســتگیر کنند. به گفته 
فرمانده انتظامی ورامین، متهم اصلی پرونده در بازجویی ها 
به اسیدپاشــی اعتراف کرد و مدعی شــد به دلیل اختلاف و 
خصومت شخصی که با صاحب خودرو داشته، دست به این 
کار زده اســت. براســاس این گزارش برای فرد اسیدپاش و 
همدستانش قرار قانونی صادر شــده و پرونده آنها در اختیار 

مرجع قضایی قرار گرفته است.

درگیری مرگبار موتورسواران
درگیری2 جوان موتورسوار در خیابان با قتل یکی از آنها و فرار 

دیگری پایان یافت.
به گزارش همشهری، بامداد دیروز به بازپرس جنایی تهران 
خبر رسید که پسری 2۵ساله در یکی از خیابان های تهران با 
ضربات متعدد چاقو به قتل رسیده است. با اعلام این گزارش 
بازپرس جنایی تهران دســتور تحقیقات در این باره را صادر 
کرد و تیم جنایی راهی محل حادثه شد.  با انجام بررسی ها 
مشخص شد که مقتول ابتدا در خیابان با جوانی درگیر و با 
ضربات متعدد چاقو زخمی شده بود. پس از آن شاهدان به 
اورژانس و پلیس زنگ زده و وی به بیمارستان منتقل شده 
بود اما تلاش پزشــکان برای نجاتش بی فایده مانده و او در 
نهایت  بر اثر شــدت خونریزی جانش را از دست داده بود. 
در ادامه مأموران با حضور در محــل درگیری به تحقیق از 
شاهدان پرداختند.  یکی از آنها گفت: درحال عبور از خیابان  
بودم که صدای درگیری 2موتورسوار را شنیدم. نفهمیدم چرا 
با هم مشاجره می کنند اما دعوای آنها که بالا گرفت ناگهان 
یکی از آنها با چاقو ضرباتی به دیگری زد و وقتی جوان زخمی 

خون آلود روی زمین افتاد، ضارب موتورسوار فرار کرد.
در ادامه تحقیقات، خانواده مقتول شناســایی شده و آنها در 
تحقیقات عنوان کردند که وی با هیچ کس خصومتی نداشته 
است. در این شرایط بازپرس جنایی دستور بررسی تصاویرو 
فیلم های دوربین مداربســته اطراف محل درگیری را صادر 
کرده تا عامل جنایت شناسایی و اسرار این قتل رازگشایی شود.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه تماس همسایه زیرک با پلیس، نقشه دزدان را ناکام گذاشت

تماس همسایه زیرک با پلیس و عکسی که او از سارقان 

گرفته بود، اســرار باندی را که بــه خانه های پایتخت داخلی
دستبرد می زد فاش کرد. در جریان عملیات پلیس برای 

دستگیری این باند یکی از سارقان به ضرب گلوله مأموران از پا درآمد.
به گزارش همشهری، ساعت 23:41یکشنبه سیزدهم شهریور، گزارش 
مرگ پسری جوان در یکی از بیمارســتان های تهران به قاضی محمد 

وهابی، بازپرس جنایی پایتخت اعلام شد.
پسر 3۵ساله بر اثر اصابت گلوله به پهلوی سمت راستش جان باخته بود 

و کسانی که او را به بیمارستان منتقل کرده بودند پدر و برادرش بودند.
پدر وی در تحقیقات به مأموران گفت: در خانه در حال خوردن شام بودیم 
که پسرم کاوه با موبایلش به من زنگ زد. او به سختی حرف می زد و معلوم 
بود که حالش خوب نیست. کاوه مدعی شــد که در جریان تیراندازی 
مأموران پلیس گلوله خورده و زخمی شده است. از پسرم خواستم آدرسی 
جایی ر ا که در آنجا تیر خورده به ما بگوید اما جوابی نداد و بعد تلفن قطع 
شد. از آن پس هرچه با موبایلش تماس گرفتیم خاموش بود. وحشت کرده 
بودیم و نگران و با دوستانش تماس گرفتیم تا ببینیم کسی از او خبر دارد یا 
نه اما به نتیجه ای نرسیدیم. تا اینکه لحظاتی بعد، زنگ خانه مان به صدا در 
آمد. پسر دیگرم آیفون را برداشت اما صدایی نشنید و بعد هردو سراسیمه 
به بیرون از خانه رفتیم و درست مقابل در ورودی ساختمان با پیکر خونین 
کاوه مواجه شدیم. خون زیادی از او رفته بود و توان صحبت کردن نداشت. 
فورا او را سوار ماشین کرده و به بیمارستان انتقال دادیم اما به رغم تلاش 

پزشکان و انجام جراحی، پسرم به دلیل خونریزی جانش را از دست داد.

معمای شلیک 
با اظهارات پدر کاوه مأموران با 2فرضیه مواجه شــدند؛ نخســت اینکه 
خانواده پسرجوان دروغ می گویند و احتمالا ماجرا یک قتل خانوادگی 
است و دوم اینکه پسرجوان مجرمی است که هنگام فرار از دست پلیس، 

هدف گلوله قرار گرفته و کشته شده است.
در ادامه تحقیقات مأموران به بازرسی جیب های کاوه پرداختند و مقداری 
طلا و پول پیدا کردند. پیدا شدن این اموال فرضیه دوم را پررنگ تر می کرد 

و مأموران برای کشف حقیقت دامنه تحقیقاتشان را گسترده تر کردند.

فرار خونین 
طولی نکشــید که معلوم شــد چند ســاعت قبل تر مأموران کلانتری 
ســیدخندان در جریان عملیات دســتگیری 4ســارق منزل، اقدام به 
تیراندازی کرده اند اما موفق به دســتگیری سارقان نشــده اند. در این 
شرایط تیم جنایی راهی کلانتری سیدخندان شدند و افسر پلیسی که 
در عملیات دستگیری دزدان حضور داشت، گفت: حدود ساعت حدود 
8و نیم شب بود و من به همراه ســرباز وظیفه سوار بر موتورسیکلت در 
حال گشــتزنی بودیم که از طریق بی ســیم به ما اعلام کردند 4سارق 
وارد ساختمانی در حوالی سیدخندان شده و قصد سرقت دارند. پس از 
اعلام گزارش سرقت به سرعت به سمت محل مورد نظر که یک مجتمع 

مسکونی بود، رفتیم. وقتی وارد ساختمان شدیم از سرباز خواستم مقابل 
راه پله ها منتظر بماند و خودم به سمت آسانسور رفتم. آسانسور در حال 
حرکت به سمت پایین بود. وقتی آسانسور توقف کرد ناگهان 3مرد جوان 
از داخل آن بیرون آمدند. آنها با دیدن من دستپاچه شدند و درحالی که 
تلاش می کردند خونسردی شان را حفظ کنند وانمود کردند که از ساکنان 

ساختمان هستند.
افسر پلیس ادامه داد: همان لحظه پسر دیگری از راه پله ها پایین آمد و 
قصد خروج از ساختمان را داشت اما سرباز وظیفه اجازه خروج به او را نداد. 
ســرباز جوان به من گفت که یکی از همسایه ها مشخصات 4سارق را به 
110اعلام کرده و مشخصات پســران جوان دقیقا با مشخصات سارقان 
مطابقت دارد. پس از آن به سمت 3نفری که سعی داشتند خودشان را از 
ساکنان ساختمان جا بزنند رفتم و مدارک شناسایی خواستم اما آنها از 
نشان دادن مدارک طفره رفتند. در این شرایط بود که به سمت آسانسور 
رفتم و وقتی در را باز کردم با یک گاوصندوق مواجه شــدم که روی آن 
پتویی انداخته شده بود. مطمئن شدم که آنها همان سارقانی هستند که 
مرد همسایه مشخصاتشان را به پلیس 110اعلام کرده بود. اما هر چهار 

جوان که دستشان رو شده بود به ســرباز وظیفه یورش بردند، او را هل 
دادند و فرار کردند. هرچند به آنها دستور ایست دادم اما فایده ای نداشت 
و دزدان بدون توجه به اخطار پلیس سوار بر خودروی پرایدی که مقابل 

ساختمان پارک بود شدند و گریختند.
مامور پلیس گفت: ماجرا را بــه مرکز گزارش کردیم و ســوار بر موتور 
کلانتری بــه تعقیب خودروی ســارقان پرداختیم. راننــده با حرکات 
خطرناک و سرعت زیاد قصد داشت از دست ما فرار کند و باز هم به آنها 
دستور ایست دادم و پس از چند هشدار، چند تیر هوایی شلیک کردم اما 
آنها توقف نکردند. به همین دلیل لاستیک خودرو سارقان را هدف قرار 
دادم و شلیک کردم اما در نهایت سارقان فرار کردند و ظاهرا گلوله ای که 
به سمت آنها شلیک کرده بودم، کمانه کرده و به پهلوی یکی از آنها خورده 

و جانش را گرفته است.

اظهارات همسایه
با اظهارات افسر پلیس، معمای مرگ پسر جوان در بیمارستان حل و 
معلوم شد که وی یکی از دزدان بوده است. با این حال مأموران در ادامه 
به سراغ همسایه ای رفتند که گزارش ســرقت را به پلیس اطلاع داده 
بود. او یکی از ساکنان مجتمع مسکونی بود که به مأموران گفت: پشت 
پنجره ایستاده بودم که چشــمم به 4جوان افتاد. آنها از یک خودروی 
پراید پیاده شــده و رفتارهای مشکوکی داشــتند. 2نفرشان زاغ زنی 
می کرد و 2نفر دیگر کوله پشــتی روی دوش هایشان بود. آنطور که از 
صحبت هایشان متوجه شدم قصد داشتند با ابزاری که داخل کیفشان 
بود در آپارتمانی را تخریب و دست به سرقت بزنند. در آن لحظه از آنها 
که صورت هایشان را هم پوشــانده بودند عکس گرفتم و فورا به پلیس 
زنگ زدم. از سوی دیگر هر چهار پسر جوان وارد ساختمان شدند و با 
توجه به اینکه سر و صدایی شــنیدم احتمال دادم که در حال تخریب 
در ورودی یکی از واحدها هســتند. وی ادامه داد: وقتی اپراتور پلیس 
پاسخ داد، موضوع را اطلاع دادم و حتی مشخصات سارقان را مو به مو 
توضیح دادم. اپراتور پلیس تشکر کرد و پس از گرفتن آدرس ساختمان، 
اعلام کرد که به ســرعت موضوع را گزارش خواهد داد. خوشــبختانه 
طولی نکشید که مأموران رسیدند و اگرچه دزدان موفق شده بودند با 
تخریب در وارد یکی از واحدها شــده و گاوصندوق را سرقت کنند اما 
پلیس سر بزنگاه مچشان را گرفته و آنها نتوانسته بودند گاوصندوق را 
از خانه خارج کنند و فقط سارقی که کشته شده چند قطعه طلا از روی 
 میز برداشته و داخل جیبش قرار داده بود که با شلیک گلوله پلیس از پا 

در آمده بود.
براساس این گزارش، جسد سارق کشته شده به پزشکی قانونی انتقال 
یافت و در ادامه تحقیقات مشخص شد که قانون بکارگیری سلاح در این 
حادثه رعایت شده اســت. با این و جود به دستور بازپرس، کارشناسان 
اسلحه قرار است به زودی بررسی های تخصصی تر در این پرونده انجام 
بدهند و نظرشان را اعلام کنند. از سوی دیگر تحقیقات برای بازداشت 

3سارق فراری دیگر ادامه دارد تا اسرار این باند سرقت رازگشایی شود.

 پلیــس کانــادا تحقیقات 

بــراي خارجی را  گســترده اي 
دستگیري 2مرد که متهم اند 
در جریان چاقوکشــي در 13نقطه از استان 
ساسکاچوان 10نفر را به قتل رسانده و 1۵نفر 

را مجروح کرده اند، آغاز کرده است.
به گزارش همشــهري به نقل از سي ان ان، 
این حوادث روز یکشــنبه اتفاق افتاد و هنوز 
مشخص نیست که انگیزه عاملان جنایت از 

این حملات خونین چه بوده است. 
پلیس اعــلام کرده کــه اولین گــزارش از 
چاقوکشي را در ساعت ۵:40 صبح دریافت 
کرده و نخســتین فردي که قرباني شــده، 
مردي به نام جیمز اسمیت بود. اما تنها چند 
دقیقه پــس از آن چندین تماس دیگر برای 
گزارش حوادث مشابه به پلیس مخابره شد. 

بررسي ها نشــان مي دهد که این حوادث در 
13نقطــه مختلف در منطقه  بومی نشــین 
جیمز کری نیشــن رخ داده انــد و 2مرد که 
احتمالا ســوار بر یک خودروي نیسان روگ 

مشکي بوده اند با حضور در این نقاط با چاقو 
به افراد مختلف حمله کرده و بسیاري از آنها 

را به قتل رسانده اند. 
پلیس، هویت مهاجمان را دیمین ساندرسون 
31 ساله با موهای سیاه و چشمان قهوه ای و 
مایلز ساندرسون، 30 ساله با موهای قهوه ای 
و چشــمان قهوه ای اعلام کرده که و به همه 
شهروندان هشدار داده که در صورت دیدن 
این افراد از آنها دوري کنند. پلیس همچنین 
از راننده ها خواســته که از سوار کردن افراد 
غریبه در جاده ها خودداري کنند و با مشاهده 

خطر پناه بگیرند. 
هنوز هیچ گزارشی درباره انگیزه مهاجمان 
منتشر نشده اما مقامات مي گویند که احتمالا 
مهاجمان برخي از قربانیان خــود را از قبل 
شناســایي و به آنها حمله  کرده اند و برخي 
دیگر را به صورت تصادفي هدف ضربات چاقو 

قرار داده اند. 
برخي از گزارش هــا احتمال مباحث مربوط 
به مــواد مخــدر را به عنــوان  انگیــزه این 

حملات مطرح کرده انــد و احتمال مي رود 
که مجروحان حادثه بیشتر از 1۵نفر باشند؛ 
چرا که احتمالا عده اي از آنها با پاي خودشان 
به بیمارستان مراجعه کرده اند و آمار آنها در 

اورژانس ثبت نشده است. 
از این حملات، به عنوان یکي از مرگبارترین 
حملات در تاریخ کانادا یاد شــده و مردم در 
استان همجوار با محل حادثه در شوک فرو 
رفته اند.  جاستین ترودو، نخست وزیر کانادا 
نیــز در واکنش به این حمــلات خونین آن 
را »وحشــتناک و دلخراش« خواند و گفت 
دولــت از نزدیک اوضــاع را زیر نظــر دارد. 
پلیس با انتشــار تصاویر مظنونان حادثه از 
مردم خواسته اســت که در صورت مشاهده 
آنها، به مکاني امن پناه ببرنــد و ماجرا را به 
پلیس گزارش کنند. بر اساس این گزارش، 
مرگبارترین حملات اینچنیني در کانادا در 
سال2020 اتفاق افتاد، زمانی که مردی در 
لباس پلیس به مردم در استان نوا شلیک کرد 

و 22نفر را به قتل رساند.

بازداشت ۳نفر در
 پرونده دختر گمشده 

با گذشت بیش از 4۵روز 
از گم شدن عجیب دختر 
22ســاله ای به نام سما 
در شــیراز، سرپرســت 
دادســرای جنایی این 
شهر از بازداشت 3نفر در 

این پرونده خبر داد.
به گزارش میزان، افشین 
محمدی دره شــوری با 

بیان اینکه ایــن پرونده قضایی تحــت نظر بازپرس 
شعبه13 دادسرای ویژه رســیدگی به امور جنایی و 
جرایم امنیتی شــیراز در حال رسیدگی است، گفت: 
تا کنون 3 نفر در این خصوص بازداشــت شده اند که 
2نفر به دلیل ارائه دلایل مثبــت بی گناه و با رفع ظن 
آزاد شدند و یک نفر کماکان در بازداشت به سر می برد.
وی افزود: اقدامات پلیسی و اطلاعاتی با نظارت مقام 
قضایی همچنــان ادامه دارد و همه دســتورات لازم 
قضایی به ضابطان در جهت باز شدن گره این پرونده 

صادر شده است.
وی با بیان اینکه اطلاعیه های صادر شــده توســط 
خانواده این دختر 22ساله می تواند کمک شایانی به 
مرجع انتظامی برای پیگیری پرونده کند، گفت: آنچه 
مسلم اســت همه توان پلیس و مقام قضایی معطوف 
به یافتن فرد گمشــده اســت اما همکاری خانواده و 
مطلعین می تواند سرعت به نتیجه رسیدن تحقیقات 

را افزایش دهد.
براســاس این گــزارش 2۵تیرماه دختر 22ســاله 
اصفهانی به نام ســما که به همراه خانــواده خود به 
شیراز سفر کرده بود، در معالی آباد شیراز ناپدید شد و 
تا کنون خبری از وی در دست نیست. چند روز پیش 
و با انتشار کلیپ دردناکی از سوی پدر سما که در آن 
وی با گریه از مردم، پلیس، هنرمندان و ورزشکاران 
می خواســت برای پیدا کردن دخترش به او کمک 
کنند، این پرونده مورد توجه رســانه ها و شبکه های 
اجتماعی قرار گرفت. به گفته خانواده ســما، زمانی 
که آنها برای سفر از اصفهان به شــیراز رفته بودند، 
ســما ســاعت7:20 عصر 2۵تیرماه از خانه یکی از 
اقوامشان در شــیراز بیرون رفت تا خرید کند. او به 
پاســاژی در خیابان معالی آباد شیراز رفت و ساعاتی 
بعد با خانواده اش تماس گرفــت و گفت که در حال 
برگشــتن به خانه اســت اما پس از آن گوشــی اش 
خاموش و وی ناپدید شد. خانواده سما می گوید که 
بررســی دوربین های مداربسته پاساژ نشان می دهد 
که وی به تنهایی وارد آنجا شده اما ظاهرا یک نفر او 
را تعقیب می کرده است. او در زمان ناپدید شدن یک 
سارافون مشکی همراه با مانتوی مشکی، روسری سبز 
و سفید و یک کیف ســفید به همراه داشته و از آن به 
بعد، خانواده اش هرچه گشته اند موفق نشده اند ردی 

از وی به دست آورند.

پلیس در تعقیب 2مظنون است که با ضربات چاقو 10 نفر را به قتل رسانده و 15نفر را مجروح کرده اند

حمام خون در كانادا

2زن که در مهمانی شبانه شرکت کرده بودند بر اثر مصرف مشروبات الکلی 
مسموم جانشــان را از دســت دادند و همین اتفاق موجب شد تا سازنده 

مشروبات به اتهام تسبیب در قتل بازداشت شود.
به گــزارش همشــهری، مدتی قبــل گــزارش مــرگ 2زن در یکی از 
بیمارســتان های تهران به قاضی محمد وهابی، بازپــرس جنایی تهران 
اعلام شد و او دســتور تحقیقات در این باره را صادر کرد. مرگ 2زن جوان 
مشکوک بود و آنها به دلیل مســمومیت جان باخته بودند. همسر یکی از 
آنها در تحقیقات گفت: به همراه همسرم و دوستانمان دورهم جمع شده 
بودیم که در پایان مهمانی ناگهان حال همسرم و دوستش بد شد و آنها را به 
بیمارستان انتقال دادیم. اما ساعتی بعد در اوج ناباوری به ما اعلام کردند که 
هر دوی آنها  جانشان را از دست داده اند.  با توجه به مشکوک بودن ماجرا 
اجساد 2زن به پزشــکی قانونی انتقال یافت و دستور تحقیقات بیشتر در 

این باره صادر شد. سرانجام همسر یکی از این دوزن عنوان کرد که آن شب 
در مهمانی مشروبات الکلی دست ساز مصرف کرده اند که پس از نوشیدن 
آن، 2زن جوان به کام مرگ رفته اند. از سوی دیگر پزشکی قانونی نیز پس 
از انجام معاینات اعلام کرد که 2زن جوان به دلیل مصرف مشروبات الکلی 
مسموم که حاوی الکل صنعتی بوده، جان باخته اند.  در این شرایط دستور 

بازداشت سازنده مشروبات الکلی صادر و وی دستگیر شد.
او در بازجویی ها گفت: من مدتی است که اقدام به تولید مشروبات الکلی 
می کنم. معمولا از الکل اتانول استفاده می کنم اما گمان می کنم  الکل های 
نامرغوب در بازار توزیع شده که همین موجب مسمومیت 2زن جوان و مرگ 
آنها شده است. این فرد که سازنده مشروبات الکلی بوده به اتهام تسبیب در 
قتل 2زن جوان بازداشت شد و تحقیقات در این پرونده به دستور بازپرس 

جنایی تهران ادامه دارد. 

عکسی که همسایه از دزدان گرفته بود



7 سه شنبه 15 شهریور 1401
 شماره  8585

مز 
ک تای

یور
نیو

س: 
 عک

یه.
رک

ق ت
شر

وب 
 جن

 در
ش

رع
ن م

رما
 قه

هر
ه ش

حوم
در 

ی 
یه ا

سور
ن 

رگا
 آوا

گاه
ردو

ا

هفته نامه بلومبرگ ]آمريكا[

راشاتودی، اهرم ضدتحریم روسیه 
مجله بلومبرگ در تازه ترین شــماره خود به راهبرد 
رسانه ای ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، برای 
توســعه نفوذ خود در جامعه جهانی پرداخته و از نقش 
پررنگ شــبکه تلویزیونی راشــاتودی )RT( در این 
حوزه نوشته است. در این گزارش به ممنوعیت فعالیت 
راشاتودی در اروپا پس از آغاز جنگ روسیه و اوکراین 
اشاره شده و آمده اســت: »با وجود ممنوعیت فعالیت 
راشاتودی از ســوی اتحادیه اروپا، این شبکه همچنان 
زنده است و با کمک به مسکو برای یافتن متحدان جدید 
در آفریقا، آســیا و آمریکای لاتین که دولت هایشان 
مواضع خصمانه ای نســبت به پوتین ندارند به یکی از 
بخش های کلیدی استراتژی کرملین برای بی اثر کردن 

تحریم ها علیه روسیه تبدیل شده است.«

کشته شدن یک جوان اهل سوریه 
با ضربات چاقو در میدان تقسیم 
استانبول، شــلیک مرگبار چند 
سارق ترکیه ای به مرد ســوریه ای در حومه این 
شهر و حمله به یک زن جوان دیگر در شهر غازی 
عینتاب تنها چند نمونه از حملات 2ماه گذشته 
به آوارگان جنگ ســوریه در ترکیه است. دولت 
ترکیه که این روزها با یکی از بدترین بحران های 
اقتصادی خود در چند دهه گذشته روبه روست، با 
چالش دردسرساز دیگری هم مواجه شده است: 
فضای احساسات ضد ســوریه ای و بیگانه هراسی 
در میان مــردم. بنا بر آمارهــای دولتی، نزدیک 
به 5.5میلیون آواره خارجــی در ترکیه زندگی 
می کننــد که بیــش از 3.7میلیون نفــر از آنان 
آوارگان سوریه ای هستند. همچنین از زمان آغاز 
جنگ سوریه در سال 2011میلادی تاکنون بیش 
از 200هزار سوریه ای توانسته اند شهروندی ترکیه 
را دریافت کنند. این تعداد باعث شده تا مجموع 
آوارگان سوریه ای ساکن در این کشور به حدود 
4میلیون نفر برسد دفتر ریاست جمهوری ترکیه 
نیز اعلام کرده، بیش از 320هزار نفر از ملیت های 
دیگر- بیشتر افغانستانی- اکنون در ترکیه تحت 
حمایت  بین المللی هســتند؛ آماری که ترکیه را 
به صدر فهرست کشــورهای میزبان آوارگان در 

جهان برده است.
رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه، بارها 
با تأکید بر موفقیت کشــورش در پنــاه دادن به 
آوارگان و مهاجران، کشــورهای توسعه یافته را 
به دلیل حمایــت نکردن از مردمــی که نیازمند 
کمک هستند سرزنش کرده است. او 3ماه پیش 
با اوج گرفتن انتقادهای داخلی از سیاست درهای 
باز ترکیه به روی آوارگان تأکید کرد که آنکارا قصد 
ندارد تا هیچ سوریه ای را از این کشور اخراج کند. 
اردوغان در این باره گفت: »کشورهایی مانند ما که 
با مناطق بحران زده همســایه هستیم، بار واقعی 
پذیرش مهاجــران و آوارگان را تحمل می کنیم 
اما کشورهای توســعه یافته فقط صدایشان بلند 

است.«
رئیس جمهور ترکیه گرچه بارها بر ادامه حمایت 
دولتش از آوارگان ســوریه ای تأکیــد کرده اما 
گزارش هایی که از اعمال خشونت و سوءاستفاده 
از آوارگان سوریه ای در ترکیه منتشر شده نشان 

می دهد عمق بحران به جایی رســیده که قابل 
چشم پوشــی نیســت. روزنامه واشنگتن پست 
در این باره نوشــته: »حمــلات نفرت پراکنانه و 
نژادپرستانه علیه آوارگان سوریه ای در ترکیه به 
مرحله خطرناکی رسیده اســت. این حملات با 
تشدید بحران اقتصادی و افزایش نارضایتی های 
عمومی از دولت، بیشتر هم شــده است؛ به ویژه 
اینکه مخالفان اردوغان با گرفتن انگشــت اتهام 
خود به سوی سیاست های مهاجرتی او، خارجی ها 
را مسئول شرایط فعلی ترکیه قلمداد می کنند.« 
آسلی آیدین تاسباس کارشــناس ارشد شورای 
روابط خارجی اروپا، می گوید: »با درنظر گرفتن 
شرایط فعلی در ترکیه می توان به این نتیجه رسید 
که این کشور از همه جهات در مسیر ملی گرایی 

حرکت می کند.«

سیاسی شدن مسئله آوارگان 
اردوغان که سال آینده با انتخابات سرنوشت سازی 
روبه روست، اخراج آوارگان ســوریه ای را قویا رد 
کرده اســت اما در واکنش به بالا گرفتن خشــم 
عمومی از سیاست های مهاجرتی دولتش گفته 
که قصد دارد تا ســال آینده یک میلیون مهاجر 
ســوریه ای را متقاعد کند که به کشور بازگردند؛ 
سیاستی که از نظر مخالفان اجرا نشدنی و ناکافی 

قلمداد شده است.
روزنامه واشنگتن پست با اشاره به سخنرانی ها و 
لفاظی های تحریک آمیز ضد مهاجرتی مخالفان 
اردوغان نوشــته:  برای گروهی از سیاستمداران 
ترکیه مســئله آوارگان ســوریه اهرمی است که 
می خواهند از آن بــرای پیــروزی احتمالی در 
انتخابات آینده استفاده کنند. 2ماه پیش بود که 
کمال قلیچدار اوغلو، رهبر حزب »جمهوریخواه 
خلق«، یکی از برجسته ترین احزاب اپوزیسیون 
ترکیه، با اشــاره به آمارهای دولتی تولد کودکان 
ســوریه ای در ترکیه گفتــه بود: »دولــت باید 
700هزار کــودک متولد شــده در خانواده های 
سوریه ای ساکن ترکیه را به کشورشان بازگرداند. 
بزرگ ترین ثروت هر ملتی کودکان آن هســتند. 
این کودکان ثروت سوریه  ا ند؛ کشوری که بار دیگر 
روی پای خود ایســتاده اســت و به همین دلیل 

کودکانش باید به آنجا بازگردند.« 
اوزداگ نیز یکی دیگر از سیاستمداران ترکیه ای 

ضدمهاجرتی اســت که در اغلب سخنرانی های 
خود از حضــور آوارگان ســوریه ای در ترکیه با 
عنوان »تهاجم« یاد کرده و آنان را متهم می کند 
که هویــت مردم ترکیــه را تغییــر می دهند. او 
اخیرا در یک مصاحبه گفته اســت: »مهاجران و 
آوارگان سوریه ای یک بحران هویتی برای جامعه 
و دولت ترکیه ایجاد کرده انــد.« اغلب پیام های 
او در شــبکه های اجتماعی نیز مضمون مشابهی 
دارد. اوزداگ در یکی از پیام های خود در حساب 
کاربری اش نوشــته: »دولت نمی تواند 5میلیون 
خارجی که بیشترشان عرب هستند را در جامعه 
ترکیه ادغام کند. خشم زیادی در خیابان هاست 
و اینکه این خشــم هیچ نماینده ای در سیاست 
ندارد باعث می شــود تا شــرایط وخیم تر شود. 
ما تلاش می کنیم که ایــن عصبانیت عمومی را 

کنترل کنیم.«
سامی عبود، نجار ســوریه ای که از حومه دمشق 
به استانبول رفته، اما معتقد است که لفاظی های 
تحریک آمیز بازیگران سیاسی در ترکیه ریشه در 
واقعیت نداشته و بیشــتر جنبه انتخاباتی دارد. 
او می گوید سیاســتمداران ترکیــه ای از حضور 
آوارگان در این کشــور برای ســرپوش گذاشتن 
بر مشکلات شان اســتفاده می کنند. به گزارش 
الجزیره، بیش از 54درصد از مــردم ترکیه باور 
دارند که محله آنان با مشــکل حضور آوارگان و 
مهاجران روبه روســت؛ این رقم در منطقه مرمره 
که یکی از بزرگ ترین بخش های شهر استانبول 
و قطب اقتصادی آن به شــمار می رود به بیش از 
60درصد هم می رسد. ارکان افه، شهروند 48ساله 
ساکن استانبول یکی از کسانی است که باور دارد 
آوارگان سوریه منشا تمام مشکلات هستند. او به 
الجزیره می گوید: »مســئله این است که ترکیه 
توانایی اداره کردن این حجم گسترده از مهاجران 
و بار ســنگین اقتصادی و فرهنگی ناشی از آن را 
ندارد. این مسئله به ویژه با تشدید بحران اقتصادی 

در سال های اخیر آشکارتر شده است.« 
به اعتقاد ارکان افه، آوارگان ســوریه ای با قبول 
کردن مشاغل با حداقل دســتمزد و بدون بیمه 
تامین اجتماعی باعث شده اند که بیکاری در میان 
افراد کم درآمد در ترکیه بیشتر شود. با این حال، 
طاها الغازی، فعال حقوق بشر سوریه ای در امور 
آوارگان در ترکیه این نگاه را رد می کند و می گوید: 

»شهروندان ترکیه ای فکر می کنند که سوریه ای ها 
شغل شان را دزدیده اند اما چطور می توانیم آنان را 
برای این شرایط مسئول بدانیم؟ آنها هم دوست 
دارند که در شرایط بهتری کار کنند اما در عوض 

مورد سوءاستفاده کارفرمایان قرار می گیرند.«
اظهارات الغازی را مطالعات اندیشکده بروکینگز 
نیــز تأیید می کند. براســاس گزارشــی که این 
مؤسسه اخیرا منتشر کرده، بیش از 2.1میلیون 
آواره در سن کار در ترکیه در مشاغل غیررسمی 
مشغول به کار هستند و اغلب دستمزدهای ناچیز 
و کمتر از حداقل دســتمزد دریافــت می کنند. 
همچنین مؤسسه آلمانی »اقتصاد کار« با بررسی 
تأثیر حضور آوارگان سوریه ای در بازار کار ترکیه 
گــزارش داده که حضور آنان تأثیــری برای نرخ 
بیکاری یا کاهش سطح دستمزدها در این کشور 

نداشته است.

آینده نامعلوم
وب ســایت خبری نیوعرب اوایــل هفته جاری 
در گزارشی با اشــاره به شرایط دشــوار زندگی 
آوارگان ســوریه ای نوشــته: موج نگران کننده 
حملات نژادپرســتانه و بیگانه هراســی به علاوه 
تشــدید فشــارهای سیاســی که باعث شده تا 
دولت از طرح متقاعد کردن ســوریه ای ها برای 
بازگشــت به کشورشــان صحبت کند بسیاری 
از پناهجویان را عمیقا نســبت بــه آینده نگران 
کرده اســت. احمد الصفادی که در حومه آنکارا 
مغازه کوچک شیرینی فروشی دارد به وب سایت 
نیوعــرب می گویــد که قصــد دارد بــه همراه 
3فرزندش ترکیه را ترک کند. او می گوید: »خیلی 
وقت اســت که در برابر رفتارهای نژادپرستانه و 
تبعیض آمیز در کوچه و خیابان مقاومت کرده ایم 
اما حالا به جایی رســیده ایم که دخترم به خاطر 
رفتارهای توهین آمیــز و تبعیض های غیرقابل 
تحمل نمی خواهد به مدرسه برود و پسرم به دلیل 
زورگویی های مداوم قصد داشت خودکشی کند.«

الصفادی که کســب وکارش هم در ســال های 
گذشــته چندبار مورد حمله قرار گرفته اســت، 
می گوید: »بارها شیشــه های مغازه ام را با پرتاب 
سنگ شکسته اند و خسارت زیادی به بار آورده اند. 
این رفتار و تغییراتی که شاهدش هستیم عمیقا ما 

را دلسرد و ناامید کرده است.«

روزگار غریب آوارگان سوریه در ترکیه 
تشدید بیگانه هراسی علیه آوارگان جنگ سوریه در ترکیه، زندگی آنها را دشوار کرده است

لیزتراس سومین زن در تاریخ انگلیس است که به نخست وزیری می  رسد
تکیه وارث »تاچر« بر صندلی نخست وزیری انگلیس

لیز تــراس، وزیرخارجه انگلیس، دیــروز به عنوان 
نخست وزیر جدید این کشــور انتخاب شد. تراس 
در شــرایطی توانســت در انتخابات درون حزبی 
محافظه کاران به پیروزی برسد که انگلیسی ها هم اکنون با بحران 

افزایش هزینه های زندگی و رکود اقتصادی مواجه هستند.
رقیب لیز تراس در انتخابات درون حزبی، ریشــی ســوناک، وزیر 
سابق دارایی بود که 60هزار و 399رأی به دست آورد و از دستیابی 
به صندلی رهبری حزب محافظه کار و به  دنبال آن نخست وزیری 
انگلیس بازماند. در مقابل لیز تراس 81هزار و 326رأی کسب کرد. 
تراس پس از اعلام نتیجه انتخابات گفت: »ما باید نشان دهیم که 
می توانیم طی 2سال آینده به نتیجه مطلوب برسیم. من طرحی را 
برای کاهش مالیات ها و رشــد اقتصادی مان ارائه خواهم کرد و به 
بحران انرژی، قبوض انرژی شهروندان و همچنین مسائل بلندمدت 

در زمینه تأمین انرژی رسیدگی خواهم کرد.«
لیز تراس، جانشــین بوریس جانسون می شــود که طی ماه های 
گذشته همواره با رسوایی های ناشــی از نقض مقررات مواجه بود 
و درنهایت این موضــوع به کاهش حمایت از دولتش و ســرانجام 
استعفای او منجر شــد. جانسون روز سه شــنبه به اسکاتلند سفر 
می کند تا در دیدار با ملکه الیزابت، استعفای خود را به طور رسمی 
اعلام کند و پس از آن الیزابت دوم از تراس خواهد خواست تا دولت 

جدید را در لندن تشکیل دهد.
تراس چهارمیــن نخســت وزیر محافظــه کار انگلیــس از زمان 

انتخابــات2015 خواهد بود. براســاس گزارش رویتــرز، اکنون 
انگلیس با رکودی طولانی مواجه اســت و نرخ تورم در ماه ژوئیه 
به 10.1درصد رســید. تراس در طول مبــارزات انتخاباتی خود 

نشــان داد که به دنبال کاهش مالیات و سایر عوارض است؛ 
اقدامی که به گفته برخی اقتصاددانان باعث افزایش دوباره 
نرخ تورم خواهد شــد. در عین حال تراس با فهرســت 

طولانی از چالش های انباشته شــده روبه روســت و 
برخی نمایندگان حزب مخالف خواستار برگزاری 

انتخابات زودهنگام شده اند؛ هرچند تراس گفته 
اســت که اجازه برگزاری چنیــن انتخاباتی را 

نخواهد داد.
رویترز به نقل از »دیوید دیویس«، عضو سابق 
پارلمان انگلیس نوشــته اســت که با توجه 
به چالش هــای فعلی که پیــش روی تراس 

قرار دارند، احتمــالاً او با دومین دوره دشــوار 
نخســت وزیری پس از جنــگ جهانــی دوم روبه رو 

خواهد شد.
وال استریت ژورنال در معرفی نخست وزیر جدید 

انگلیس گفته است که تراس در شمال این کشور 
توســط پدر و مادری چپ  گرا بزرگ شد، اما او 
خود را وارث مارگارت تاچر می داند. در تاریخ 
سیاسی، تراس همچنین سومین زنی خواهد 

بود که دولت انگلیس را رهبری می کند. لیز تراس 47ســاله، در 
دوران جوانی و دانشــجویی خود حتی ســابقه فعالیت سیاســی 
علیه نظام سلطنتی انگلیس را هم دارد. گفته شده که او در دوران 
دانشجویی در دانشگاه آکســفورد به لیبرال دمکرات ها پیوست و 
تصاویری از او موجود است که در آنها خواستار لغو سلطنت شده 
است. تراس در سال1996 به حزب محافظه کار پیوست و برای 

کار به شرکت نفت شل پی ال سی رفت.
نخســتین تجربه تراس برای ورود به فعالیت های پارلمانی 
در سال2010 بود و پس از آن او به عنوان قانونگذار حزب 
محافظه کار، به ســرعت مشــاغل وزارتی ازجمله وزیر 
دادگستری و ســپس وزیر تجارت بین الملل را تجربه 
کرد تا در دوره جانســون، کرســی وزیر خارجه را در 
سال2021 به دســت گرفت. در جریان رسوایی های 
بوریــس جانســون و اعتراضــات و فشــارها برای 

کناره گیری او، تراس از بوریس جانسون حمایت کرد.
تراس همچنین در همه پرســی برگزیت ســال2016 به خروج 
از اتحادیه اروپــا رأی منفی داد و این خروج را یک اشــتباه برای 
جدایی از بزرگ ترین شــریک تجاری لندن عنوان کــرد. او اما 
اکنون به دنبال اجرای قوانین برگزیت اســت. اگر انگلیسی ها با 
انتخابات زودهنگام مواجه نشوند، انتخابات بعدی انگلیس در 
25ژانویه2025 برگزار خواهد شد و تراس تا آن زمان قدرت 

را در دست خواهد داشت.

اروپا

گزارش

چشم امید اروپا به گاز قطر
با وجود تلاش های مقام های اروپایی، به نظر می رسد 

که مشکلات فنی و قراردادهای پیش فروش گاز، مانع 
بزرگ تأمین گاز اروپا از سوی دوحه است

ترس از زمستان سختی که به دلیل کمبود گاز و منابع انرژی 
ماه هاست در گرمای تابستان لرزه بر اندام اروپایی ها انداخته 
اســت، مقامات اروپایی را به چاره جویی واداشــته تا برای 
کمبود گاز صادراتی روسیه از هم اکنون به فکر باشند. هنوز 
زمستان فرا نرسیده و روس ها که به دلیل تحریم های سفت 
و ســخت غرب پس از جنگ اوکراین حسابی از همسایگان 
اروپایی خود دل چرکین هســتند، این روزها به هر بهانه ای 
جریان گاز در خط لولــه نورداســتریم-1 را قطع و وصل 
می کنند. آخرین بار، همین چنــد روز پیش در روز جمعه، 
شرکت گاز پروم روسیه اعلام کرد که در پی بروز نشتی در 
یکی از خطوط اصلی، صادرات گاز از نورداستریم را به صورت 
کامل قطع می کند تا مشــکلات فنی برطرف شود. روس ها 
در ماه های اخیر بارها همزمان با جنگ در اوکراین، جریان 
گاز به اروپا را قطع کرده و در مــواردی تعمیرات پمپ ها و 
توربین های انتقال را دلیل این قطعی عنوان کرده اند. اما آیا 
کسی نیست که نداند اختلالات پی درپی در خطوط انتقال 
گاز روســیه به اروپا بیش از آنکه دلایل فنی داشته باشد، 

ریشه در اختلافات سیاسی دارد.
ازهمین رو نیــز در ادامه تکاپــوی مقامــات اروپایی برای 
جبــران کمبود گاز روســیه، این بار »شــارل میشــل«، 
سیاســتمدار 46ســاله بلژیکی که از حدود 3ســال پیش 
به عنوان رئیس شــورای اروپا در بروکســل مشغول به کار 
است، روز سه شنبه)امروز( با چندین مقام بلندپایه در قطر 
دیدار می کند تا درباره مسائل منطقه ای و بین المللی ازجمله 
جنگ در اوکراین رایزنی هایی داشته باشد. اگرچه جنگ در 
اوکراین یکی از موضوعات دیــدار مقامات اروپایی و قطری 
اســت، اما مهم ترین بخش این دیدار به بحث بر سر تامین 
بخشی از گاز موردنیاز اروپا از سوی قطر اختصاص خواهد 
داشــت. یک مقام دولتی قطر در گفت وگو با رویترز تأیید 
کرده که شارل میشل در جریان سفر به دوحه، درباره بحران 

انرژی اروپا گفت وگو خواهد کرد.

قطر ســومین ذخایر بزرگ گاز طبیعی جهــان را پس از 
روســیه و ایران دارد و طی چند ســال گذشته نیز برخی 
شرکت های اروپایی ازجمله شــرکت »انی« ایتالیا برای 
توســعه میادین گازی با قطر وارد مشارکت شده اند. این 
کشور اما تا کنون هیچ گاه جایگاه عمده و تعیین کننده ای 
در زمینه تامین گاز اتحادیه اروپا نداشــته اســت. بخش 
عمده گاز اروپا از خطوط گازی روســیه تامین می شود. 
به گزارش بی بی ســی تا پیش از جنــگ اوکراین و تنش 
در روابط روسیه و غرب، روس ها 40درصد گاز طبیعی و 
27درصد نفت مورد نیاز اتحادیه اروپا را تامین می کردند. 
آلمان، ایتالیا، هلند، فرانســه، لهســتان و مجارستان با 
به ترتیب 56، 29، 13، 11، 10 و 7درصد، 6خریدار بزرگ 
گاز روســیه در اروپا هســتند. اتحادیه اروپا سالانه بابت 
خرید انرژی از روســیه مبلغی حدود 400میلیارد دلار را 
به مسکو پرداخت کرده 
اســت. اما اکنون با تنش 
در روابط مســکو و اروپا، 
آیا اروپایی هــا می توانند 
چشم امیدی به گاز قطر 

داشته باشند؟ 
»امل حمیــدالله«، مدیر 
اجرایی یک اندیشــکده 
عربی درباره توانایی قطر 
برای تامیــن گاز اروپا به 
پایگاه تحلیلی آمریکایی 
»مدیالاین« می گوید: به 
3دلیل پرکردن شــکاف 
ناشــی از کاهــش عرضه 
گاز روســیه بــه اروپا از 
سوی قطر ممکن نیست: 
نخســت آنکــه ظرفیت 
فعلی گاز قطــر نمی تواند 
40درصــد  جایگزیــن 
طبیعــی  گاز  واردات 
اتحادیه اروپا از روسیه شــود. دوم آنکه مسئله حمل ونقل 
گاز خود یک چالش بزرگ در این مســیر است و هیچ خط 
لوله گازی از قطر به اروپا وجود ندارد، بنابراین گاز قطر باید 
به صورت مایع به اروپا ارسال شود و دلیل سوم هم آنکه طی 
سال های گذشته قراردادهای گازی قطر به صورت بلندمدت 
با شرکای آســیایی از چین، هند و ژاپن به عنوان خریداران 
اصلی گاز مایع بسته شده و در شرایط فعلی برای قطر این 
امکان وجود ندارد که از تعهداتش در قراردادهای پیشــین 
خود ســرباز زند، چون لغو قراردادهای بلندمدت قبلی به 
تحمیل خســارت و غرامت های هنگفت علیه دوحه منجر 

خواهد شد.
این کارشناس عرب زبان همچنین معتقد است که مشتریان 
آســیایی قطر در این ســال ها خریداران وفادار این کشور 
بوده اند، درحالی که در ســال های گذشــته اروپا از انعقاد 
قراردادهــای بلندمدت بــا قطر اجتناب می کرده اســت. 
بر این اســاس به نظر می رســد علاوه بر مشــکلات فنی و 
زیرســاختی برای تامین گاز اروپا از ســوی قطــر، به طور 
کلی نگاه اعتمادآمیزی به خریداران و مشــتریان اروپایی 
در دوحه وجود ندارد و شــاید قطری هــا ترجیح می دهند 
به جای چرخش به سوی بروکســل، همچنان به مشتریان 
سابق آسیایی خود وفادار بمانند. این شرایط است که باعث 
می شود نگاهی تردیدآمیز به دستاوردهای سفر شارل میشل 

به دوحه وجود داشته باشد.

احمد مسعود
رهبر جبهه پنجشیر افغانستان

به من دریافت وزارت در دولت طالبان 
پیشنهاد شد. من اعلام کردم به دنبال 
منافع شخصی نبوده و تنها برای آزادی 
مــردم در حــال مبــارزه هســتم. در آن 
جلسه به وزیر خارجه طالبان گفتم تنها 
دولتــی را خواهــم پذیرفــت کــه برآمده 
از خواســت و اراده مــردم افغانســتان 

باشد. )ایندین اکسپرس(

نبیه بری
رئیس پارلمان لبنان 

دیدار اخیر میشل عون رئیس جمهورو 
نجیــب میقاتــی نخســت وزیر مأمــور 
به تشــکیل دولت لبنــان جــزو بدترین 
نشســت ها بــود و صحبت هــا دربــاره 
تشــکیل دولــت را بــه جــای اول خــود 
بازگرداند. همین مســئله باعث شــده 
تا مــن تصمیــم بگیرم کــه در تشــکیل 
دولــت مداخله نکنــم و مســئولیت آن 
را بــر دوش عــون و میقاتــی بگــذارم. 

)الشرق الاوسط(

ژائو لیجیان
سخنگوی وزارت خارجه چین

مداخلــه مکــرر آمریکا به ویــژه مداخله 
نظامی آن در ســوریه خســارات زیادی 
را برای غیرنظامیان و اقتصاد این کشور 
بــه همــراه داشــته و میلیون هــا نفــر را 
آواره کرده اســت. فشــار آمریــکا مردم 
را از دسترسی به نیازهای اولیه زندگی 

محروم کرده است. )خبرگزاری سانا(

شیلیایی ها، مخالف حذف 
میراث »پینوشه«

برگزاری همه پرســی قانون اساسی در شیلی با رأی 
منفی شهروندان این کشور روبه رو شد. مردم شیلی 
روز یکشنبه در همه پرســی بر سر تصویب تغییرات 
فراگیر در قانون اساســی جدید این کشــور به پای 
صندوق های رأی رفته  بودند. تغییرات پیشــنهادی 
در قانون اساســی شــیلی بر مســائل اجتماعی و 
برابری جنســیتی، حقوق جمعیت بومی این کشور 
و محیط زیســت و تغییــرات آب و هوایــی تأکید 
داشت و حقوق شــهروندی را نیز برای برخورداری 
از آموزش، مراقبت های ســلامتی و مسکن رایگان 
درنظر می گرفت. همچنین قرار بود یک سیســتم 
قضایی برای بومیان سرزمین های خود مختار ایجاد 
شود که موازی با سیستم فدرال مورد پذیرش قرار 
می گرفت. نمایندگان پارلمان شیلی پس از چندین 
ماه این تغییرات را در سندی 178 صفحه ای با 388 
بند ارائه کرده بودند. وال استریت ژورنال گزارش داده 
که تغییرات پیشــنهادی یکی از محافظه کارترین 
کشورهای آمریکای لاتین را به یکی از چپ گراترین 
جوامع جهان تبدیل می کرد. گفته شده با شمارش 
تمــام آرا، 62درصــد از رأی دهنــدگان تغییرات 
پیشنهادی در قانون اساسی این کشور را رد کرده اند. 
با رأی منفی به همه پرسی اصلاحات قانون اساسی، 
شیلی با همان قوانینی اداره خواهد شد که ریشه در 

دیکتاتوری دوران ژنرال آگوستو پینوشه دارد.

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

11.9 ميليارد دلار 
گاز  صــادرات  ميــزان 
مايــع قطــر در آوریــل 
2022 بــه 11.9 میلیارد 
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گرینویچ

دستگیری مرد عنکبوتی در لندن 

 

صعود دیوانه وار یک مرد جوان از یک برج بسيار بلند 
در لندن، شهر را به هم ریخت و به دستگيری او منجر 
شــد. این مرد نترس، بدون تجهيزات خاصی، از یک 
برج 304متری در مرکز شهر لندن بالا رفت و باعث 
شد تا وحشت، صبح اول وقت مردم را در بر بگيرد. در 
فيلم هایی که از این صعود منتشر شده، مشخص است 
که مردم و آتش نشانان  در پایين برج سر به آسمان 
گرفته اند و صعود او را از این ســاختمان 95طبقه با 
نمای شيشه ای مشــاهده می کنند. او البته در این 
ماجراجویی تنها نبوده و دست کم دو دستيار داشته 
است. پليس لندن گفته است که یک مرد 21ساله را 
به خاطر ورود غيرقانونی به محوطه دســتگير کرده 
است.2 نفر دیگر هم، به خاطر ایجاد مزاحمت در شهر 
بازداشت شده اند. احتمالا این 2 نفر بخشی از تيمی 
بوده اند که انجام هماهنگی هــا و فيلمبرداری از این 

حرکت دیوانه وار را به عهده داشته اند.

تردد روی ساعت

دمپايی کهنه ستاره میلیاردی
 

ليگ برتر انگليس، یکی از ثروتمندترین ليگ های ورزشی 
دنياست و بازیکنانی که در تيم هایی مثل منچسترسيتی 
بــازی می کنند، دســتمزدهایی می گيرنــد که تصورش 
هم برای ما انســان های عادی سخت اســت. اما این دليل 
نمی شــود که همه  چيزشــان لوکس و گران قيمت باشد. 
در یک مــورد خنــده دار، دروازه بان منچسترســيتی، با 
انتشار عکســی در تویيتر، دمپایی های کهنه و واقعا داغان 
برناردو سيلوا را سوژه کرده اســت. او در تویيتر به شوخی 
نوشته است که این دمپایی ها، از خودش سن و سال دارتر 
هســتند. برای اینکه بدانيم درباره چه ميزان ثروت و پول 
صحبت می کنيم، بهتر اســت بدانيد که ســيلوا، مهاجم 
پرتغالی منچسترسيتی، هفته ای 150هزار پوند دستمزد 
می گيرد که حدود 172هزار دلار می شود.به زبان ساده و  
به پول ما، او حدودا هفته ای 5ميليارد تومان درآمد دارد  و 
بازهم یادآوری می شــویم که فقط درباره درآمد او در یک 
هفته صحبت می کنيم. حالا با این همه پول چرا باید چنين 
دمپایی هایی بپوشد؟ این دقيقا ســؤالی است که اسکات 
کارسون دروازه بان ذخيره تيم پرسيده است. خود همين 

آقای کارسون هم البته هفته ای 25هزار پوند درآمد دارد.

فرار به خاطر دنگ کافه
 

اینکه باید در گعده های دوســتانه در کافه ها و رستوان ها، 
هر کسی دنگ خودش را بدهد، تقریبا پذیرفته شده است. 
با این حال، بر ســر همين موضوع هم گاهی دعوا و مرافعه 
و دلخوری پيــش می آید. چيزی که قطعــا و بحق موجب 
ناراحتی می شود، این اســت که یک جمع دوستانه، انتظار 
داشته باشــند غریبه ترین فرد آن جمع، پول رستوران را 
بپردازد. این بلایی است که سر یک خانم در انگليس آمده و 
او هم از شدت خشم، و احيانا ترس از صورتحساب سنگين، 
یواشکی از رستوران فرار کرده اســت. این خانم  به دعوت 
نامزدش، با جمعی از دوســتان او به رســتوران رفت. او در 
حساب شخصی خود نوشته که وقتی نامزدش این موضوع 
را به او گفته، شوکه شده و مخالفت کرده اما با این استدلال 
روبه رو شده که چون حقوق بيشتری دریافت می کند، باید 
کل ميز را حســاب کند. این خانم هم، بهترین راه را از نظر 

خودش انتخاب و از رستوان فرار کرده است.

حکايت دريا- سرخ رود مازندران    عکس: احسان رمضانی اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

 بفرمایید یک سانس
 فیلم ایرانی!

ایــن روزهــا در گشــت و گــذار 
خيابان های پایتخت، بيلبوردهای 
یک فيلم هندی جلب نظر می کنند که اتفاق جالبی است. جالب 
از این نظر که سال هاست نمایش عمومی فيلم های خارجی در 
سينماهای ایران به شدت محدود بوده و عمدتا منحصر به نمایش 
پراکنده در سانس های آخرشب در برخی پردیس های سينمایی 
مانده بود؛ و از همان ها هم جز تبليغ در سایت های فروش بليت 
نشانه ای دیده نمی شــد. بنابراین تبليغ ميدانی برای تماشای 
یک فيلم خارجی اتفاق تازه ای در ایران است که شاید بسياری 
از تماشاگران جوان سينماها نمونه اش را به یاد نداشته باشند. 
جالب اینجاست که سال ها پيش سينماهای پایين شهر زمانی 
که مجبور می شدند فيلم های روشــنفکرانه خارجی را نمایش 
دهند، برای محافظت از اموال خود در برابر تماشاگران ناآشنا با 
ملزومات روشنفکری، بالای گيشه بليت فروشی کاغذی نصب 
می کردند با این مضمون که: اگر برای سرگرمی و وقت گذرانی به 
سينما می آیيد لطفا این فيلم را نبينيد که به درد شما نمی خورد! 
یعنی صراحتا مشــتری را کيش می دادند؛ چون می دانســتند 
انتقامی که بينندگان عصبانی و ناراضی از صندلی ها و در و دیوار 
سالن هایشان می گيرند خيلی بيشتر از درآمد چند بليت فروخته 

شده در گيشه برایشان آب می خورد! 
بدیهی است که برای عامه مردم تماشای فيلم صرفا در محدوده 
سرگرمی های ســالمی طبقه بندی می شــود که جزو واجبات 
زندگی نيســتند. حالا ممکن اســت یک تفریح خانوادگی یا 
دوستانه تلقی شــود و شــاید اقليتی هم به عنوان یک فعاليت 
فرهنگی نيز بــه آن بنگرند. درهرحال صــرف هزینه برای آن 
مســتلزم وجود مقدماتی فراتــر از وضعيت اقتصادی اســت؛ 
ازجمله اینکه مخاطب مطمئن باشــد که دارد برای محصولی 
هزینه می کند که خواســته اش را برآورده می سازد.  مخاطبان 
ایرانی با دیدن همان پوســتر هندی روی بيلبورد یا روی ابزار 
شخصی خودش کاملا متوجه اســت که با چه فيلمی سروکار 
دارد و کيفيتش چيســت و پرداختش چگونه است. به عبارت 
دیگر، عبارت »فيلم هندی« تبدیل به برندی شده که اکثریت 
قریب به اتفــاق مردم با کيفيــت عمومی آن و ميــزان تمایل 
شخصی خودشان به آن آشنا هستند. چيزی که به شکل کلی 
درباره ژانرهای سينمایی هم صدق می کند و تعيين کننده نوع 
مخاطب و شــکل تبليغ یا اطلاع رسانی مناسب برای اثرگذاری 

روی مخاطب هر کدام از ژانر هاست.
اگر کلاه مان را قاضی کنيم، در نزدیکی رسيدن به 100 سالگی 
تولد فيلم بلند داستانی در مملکت خودمان، هنوز عنوان »فيلم 
ایرانی« برای تماشاگران ما واجد یک مفهوم کيفی نيست و ميزان 
مقبوليتش به قول عوام بگير و نگير دارد. در غياب همه شکل های 
تبليغات سينمایی، جذب مخاطب ایرانی به سينماها هنوز وابسته 
به تبليغ شفاهی یا دهان به دهان است. یعنی باید کسی به شکلی 
تصادفی فيلمی را دیــده و باز هم تصادفا از آن خوشــش آمده 
باشد تا آشنایانش را به تماشــای آن ترغيب کند؛ و آن آشنایان 
هم براساس مقدار اعتمادی که به »راوی« دارند حرف هایش را 
بپذیرند یا نپذیرند. درست همانطور که فروش کالاهای تازه به 
بازار آمده در »ســوپربقالی ها« عمدتا متکی به تعریف و تمجيد 
فروشندگانی اســت که مردم هرروز با آنها سروکار دارند و قول 
آنها را قابل اعتمادتر از تبليغات صداوسيما و قرعه کشی و کوپن 
تخفيف روی محصولات می دانند. زیاد شــنيده و خوانده ایم که 
غلبه اغراق و رویاپردازی در سينمای هند را تمسخرکنند. این 
رویکرد هر دليلی داشته باشد حتما پسند مشتریان را به دنبال 
داشته که سال هاست دوام دارد وگرنه مثل تحولی که این یکی 
دو دهه در تکنيک فيلم های هندی رخ داده، شيوه پرداخت آن 
سينما هم تغييری اساسی کرده بود. به هرحال فيلم هندی در 
هر رده و ژانری که باشــد رنگ و بوی منحصر به فردی دارد که 
در فيلم های دیگر کشورها نظيرش نيست یا بسيار کم است، و 
در مواردی فيلمسازان خارجی به شکلی عامدانه آن ساختار را 
تقليد و باز آفرینی می کنند )نمونه: فيلم ميليونر زاغه نشين( شاید 
روزی سينمای ایران هم دست از تأثيرپذیری موفق یا ناکامش از 
انواع جریان های سينمایی غيربومی دست بردارد و واجد رنگ و 
بوی خاص خود شود که هم پسند عموم تماشاگر ایرانی را تامين 
کند و هم اینکه هرجای دنيا به نمایش درآمد، مخاطب بلافاصله 

بگوید: این یک فيلم ایرانی است.

سوپر مارکت، یکی از 
عمومی ترین پدیده ها 
در سراسر دنياست و می توان گفت مردم 
در تمامی کشــورهای دنيا، با این مفهوم 
آشنایی دارند. اما سوپرمارکت، پدیده ای 
نو در تاریخ بشــر اســت و قدمت آن، به 

ابتدای قرن گذشته برمی گردد.
 بسياری، نخستين ســوپرمارکت دنيا را 
نخستين شعبه از یک فروشگاه آمریکایی 
می دانند کــه در چنين روزی در ســال 
1916، کارش را در تنسی ایالت ممفيس 
در آمریکا شــروع کرد. این مغازه، نه تنها 
شکل و شــمایلی نو داشــت، که انقلابی 
در خوار و بار فروشــی تاریخ بشر به شمار 
می رفت. تا پيــش از آن، عرضه در اختيار 
فروشــنده بود؛ به این معنی که شــما از 
فروشنده درخواست می کردید که ميزان 
مشــخصی از یک جنش مشــخص را به 
شــما بدهد. اما در سيستم جدید عرضه، 
راهروها و قفسه های فروشگاه به شما این 
امکان را می دادند کــه اجناس مختلف را 
تماشا کنيد، آنها را با هم مقایسه کنيد و 
در نهایت خودتان انتخاب کنيد که کدام 

را می خواهيد. 
جالب است که فرم خرید در این نخستين 
ســوپر مارکت دنيا، از آن زمــان تا حالا 
چندان تغيير نکرده و بسياری از سنت های 
خرید در سوپرمارکت ها، از همان جا شروع 

شده است.
امروزه، این مدل خرید کردن، کاملا رایج 
و عادی است اما در آن زمان، تصور اینکه 

خود مشــتری خریدش را انتخاب کند و 
در فروشگاه چرخ بزند، کاملا نوگرایانه و 
غيرقابل تصور بــود. دادن حق انتخاب به 
مشــتری، یک انقلاب بزرگ بود که فراتر 
از محل عرضه خوار و بار در فروشــگاه ها، 
صنعت بزرگ توليد مــواد غذایی و دیگر 
مایحتاج روزمره را هم به چالش کشيد و در 
آن انقلابی ایجاد کرد. در مدل سنتی، این 
توليدکنندگان در سطح بالا و مغازه داران 
در ســطوح پایين بودند که به جای عامه 
مردم تصميم می گرفتند و برایشان انتخاب 
می کردند که چه چيزی را با چه کيفيتی 
بخرند اما با ظهور سوپرمارکت، این چرخه 
برعکس شــد و این بار این مشتری های 
پرشــمار بودند که انتخــاب  و در نهایت 
مسير توليد را مشخص می کردند. با این 
تغيير، ســليقه و انتخاب خریــداران در 

اولویت قرار گرفت.
انقلاب در صنعــت موادغذایــی به نفع 
مشتریان، بزرگ ترین دســتاورد افتتاح 
نخستين ســوپرمارکت بود. با این حال، 
در هميــن ســوپرمارکت در تنســی، 
ســنت هایی نهاده شــد که حتی امروزه 
هم در ســوپرمارکت های بــزرگ دیده 
می شــوند؛ طراحان آن فروشــگاه، ایده 
 لباس های هم شکل فروشندگان را برای 
نخســتين بار پياده کردند، ارائه سبد به 
مشــتریان را باب کردند، مواد غذایی را 
قيمت گذاری کردند تا مشتری ها ببينند 
و نخستين تخفيف های سوپرمارکتی را به 

مشتری ها عرضه کردند.

فرهنگ و زندگي

جواد نصرتی 

انقلاب سوپرمارکتی

تقويم/ سالمرگعدد خبر

  آخرین سامورایی
گفته بود:»ماداديو، ماداديو« و 
اين به زبان ژاپنی يعنی »هنوز 
نه، هنوز نه«. اين را گفته بود و 
بعد مرده بود. هنوز کار داشت. 
هنوز حرف داشــت. تصوير 
داشت. هنوز سامورايی ها توی 
ســرش اين طرف و آن طرف 
می رفتند. همین بود که اسم 
آخرين فیلمش را هم گذاشته 

بود »ماداديو«.
آکیــرا کوروســاوا، پیرمرد 
خجالتی و کم رويی بود که بعد 

از جنگ جهانی، شروع به فیلم ساختن کرد؛ بعد از بمب اتم، بعد از تسلیم 
ژاپن و بعد از آن نطق معروفی که امپراتورشان انجام داده بود و باعث شده بود 
مردم ژاپن بعد از 12قرن بفهمند امپراتور، پسر آفتاب نیست. کوروساوا وارث 
چنین تحقیر بزرگی بود و برای همین بود که فیلمساز شد. او در فیلم هايش 
ژاپن قبل از جنگ -ژاپن خیلی قبل از جنگ- را زنده کرد. در فیلم »سرير 
خون«، جايی هست که گروه همنوايان می خوانند »روزی سلحشوری بود...« 
و کوروساوا دقیقا همین را می خواست نشان بدهد؛ اينکه روزی روزگاری 
کشورش، سلحشــوری بود. هر چیزی که پیرمرد ساخت، ژاپنی خالص 
بود.توشیرو میفونه -بازيگر محبوب کوروساوا که ايفای نقش سامورايی 
خشمگین زخم خورده در فیلم های پیرمرد را برعهده داشت- جايی گفته 

بود:»کوروساوا چیزی داشت که من فکر می کنم آن چیز، روح ژاپن بود.« 
کوروساوا، 2اقتباس از شکسپیر دارد؛ »رن« يا»آشوب« را از روی »شاه لیر« 
ساخته و »سرير خون« را از روی »مکبث«. محال است کسی شاهکارهای 
شکسپیر را نخوانده باشد و بفهمد که اين دو از روی نمايشنامه های کاملا 
انگلیسی برداشته شده اند. رينوسوکه آکتاگاوا - نويسنده معروف ژاپنی 
که پیرمرد يک اقتباس هم از او دارد- يکجا گفته:» کوروســاوا نســخه 
ژاپنی شکسپیر است«. بعد در 70سالگی با شاهکارش »کاگه موشا« نخل 
طلای کن را کنار شیرهای برلین و اســکارهايش گذاشت. جشنواره ونیز 
هم جايزه عجیب »شیر شیرها« يعنی فیلم برتر تمام فیلم هايی که تاکنون 
شیر برده اند را به کوروساوا داد. وقتی که مرد، حتی ژاك شیراك هم نالید 
و گفت:»غمگینم، او را بیشتر از هر کسی ستايش می کردم، دوست دارم 
چند روزی فرانســه را رها کنم.« و اين جادوی کوروساوا، اين سامورايی 

مادرزاد بود.

حافظ

 جهان به کامِ من اکنون شود، که دور زمان
مرا به بندگیِ خواجه جهان انداخت

یک زمانی بود - قبل از راه افتادن مترو 
- که برای تردد در شــهر و اســتفاده از 
وسایل حمل ونقل عمومی مثل اتوبوس 
و تاکســی باید کلی معطل می شدیم و 
نمی توانستيم برای ســاعت رسيدن به 
مقصد برنامه ای داشته باشيم؛ به عبارتی 
رفتنمان با خودمان بود و رسيدنمان با 
خدا. دليلش را هم همه اتوبوس سواران 
مقيم تهران یا هر کلانشهری در کشور 
می دانند، باید اول می ایســتادیم توی 
صف بليت، بعد هم توی صف اتوبوس و 
همينطور زل می زدیم به انتهای خيابان 
تا اتوبوس کی برســد. برای تاکسی هم 
باید پول خرد می داشتيم وگرنه علاوه بر 
تحمل غرولند راننده، باید رو می انداختيم 
به دیگر مســافران شــاید پولمان خرد 
می شد و می توانســتيم کرایه را بدهيم. 
حالا به مدد مدیریت شــهری، وضعيت 
فرق کرده است. مترو که تکليفش معلوم 
است، نظم و نظام دارد و تا دلتان بخواهد 
مسافر. اما اتوبوس ها و تاکسی ها هم چند 
وقتی است در راستای هوشمندسازی 
حمل ونقل شــهری، سرو ســامان پيدا 
کرده اند، چرا که یک سامانه حمل ونقل 
هوشمند می تواند اطلاعات منظمی را 
به صورت روزانه در مــورد اتوبوس های 
عمومی، زمانبندی، در دســترس بودن 
صندلی، مکان فعلی اتوبوس، زمان لازم 
برای رسيدن به یک مقصد خاص، محل 
بعدی اتوبوس و تراکم مسافران داخل آن 
به مسافران اطلاع بدهد. به این ترتيب 
دیگر مشــکل صف و بليــت و معطلی 
منتفی است. مسافران با کارت بليت هایی 
که در اختيار دارند و به راحتی می توانند 
شارژشــان کنند، هزینه حمل ونقل را 

پرداخت می کنند و به راحتی می توانند 
برای سفرشــان در شــهر برنامه ریزی 
داشته باشند. در کل حمل ونقل هوشمند 
از فناوری های جدید و نوظهور استفاده 
می کند تا جابه جایی در شهر راحت تر، 
مقرون به صرفه تر )هم برای شــهر و هم 
برای فرد( و ایمن تر شــود. تاکســی ها 
هم در برخی از شــهرها به دستگاه های 
خودپرداز مجهز شده اند تا مشکل پول 
خرد برای هميشه حل شــود. البته به 
جز وســایل حمل ونقلی، ایستگاه های 
اتوبوس هم تجهيز و هوشمند شده اند تا 
مسافران بتوانند به راحتی زمان رسيدن 
اتوبوس به ایســتگاه را ببينند. مثلا به 
تازگــی در منطقه یک، یک ایســتگاه 
اتوبوس هوشمندسازی شده که امکانات 
خوبی را در اختيار مسافران قرار می دهد. 
این ایســتگاه مجهز به مانيتور است و 
مانيتورها صفحه لمسی دارند، ضد گرد 
وخاک هســتند که با نــور محيط هم 
سازگار می شوند و هر شهروند با لمس 
آن می تواند از خدمات شــهری و بانکی 
آن اســتفاده کند. این خدمات شــامل 
شارژ بليت اتوبوس و مترو، مطلع شدن از 
 زمان رسيدن اتوبوس به ایستگاه، امکان 
جا به جایی وجه بانکی، جســت وجوی 
اماکن توریســتی و زیارتی شــميران، 
موقعيت فعلی شــهروند و وضعيت آب 
و هوا اســت. ضمن اینکه این ایستگاه 
به دليل شکل هندسی خاصی که دارد، 
سبب شــده تا مســافران در داخل آن 

ایمنی کامل داشته باشند.
هرچند که تا رســيدن به نقطه مطلوب 
در ایــن زمينه هنــوز راه باقی اســت، 
امــا تلاش های مدیریت شــهری برای 
هوشمندسازی ادامه دار است و می توان 
اميدوار بود که افراد به جای اســتفاده 
روزانه از خودروی شخصی، حمل ونقل 

عمومی را ترجيح دهند.

گندم، گياهــی به رنگ طلاســت که 
کشت آن از 5000سال پيش در مناطق 
خاورميانه ای امروزی نظير سوریه و مصر و ایران رواج داشته و بعدها به هند و 
چين و روسيه رفته است. گندم با توجه به اقليم و شرایط آب و هوایی مناطق 
مختلف، در یک بازه زمانی 8ماهه به ثمر می نشيند و مراحل کاشت و داشت 
و برداشت آن بسيار ظریف و شکننده است که نشان از هنر بی بدیل خالق 
آن دارد. نکته جالب این است که گندم کشت پایيزه باید یک دوره سرمای 
زمستانی را از سر بگذراند تا خوشه طلایی آن جان یابد و در گرمای دوران به 
فصل برداشت برسد. این دانه طلایی با گذر از روزهای طولانی جوانه زدن، 
پنجه دادن، ساقه رفتن، ســنبله آمدن، گل دادن، دانه بستن یا به زبان شعر 
و هنر، خاک آب، پنجه آب، ساقاب، خوشــاب، گل آب، دان آب، بر سر سفره 

زندگی ما حاضر می شود و بی گمان شایسته قدر و اعزاز است.
هر دانه گندم نشان از یک زنجيره تکاملی دارد که بسان زندگی است؛ یک 
زیست طبيعی و حقيقی که در خالص ترین شــکل آن، بدون تحریف و با 

ترکيبی از شگفتی و رضایت قابل بازشناخت است.
از ســوی دیگر و در ســاحت هنر، چشــم انداز مزرعه گندم همواره مورد 
توجه بزرگان هنر نقاشــی، به ویژه ونســان ونگــوگ و کلــود مونه بوده 
اســت. در زمانه معاصر نيز فرانســوا ژورنو و ســمير ســامون حق هنر را 
 در قبال این دانــه طلایی ادا کرده اند. آفتاب درخشــان بر فــراز گندم زار

 )Soleil radieux sur champ de blé( عنوان تابلوی نقاشــی فرانسوا 
ژورنو است که خود پيرامون خلق این اثر رخشنده امپرسيونيستی به مجله 
هنری artmajeur.com می گوید: »می خواستم خورشيدی را نقاشی کنم 
که آن قدر بدرخشد تا به همه آسمان رنگ طلا ببخشد؛ با مزرعه ای از گندم 
طلایی. این چيزی است که من از ونگوگ دیدم و آن را خيلی دوست دارم...«
تابلوی گندم زار )Wheat Field( سمير ســامون، هنرمند نقاش لبنانی- 
کانادایی هم طلایه دار یک دشت طلایی همراه با رقص خوشه های گندمی 
است که به فصل آخر خود نزدیک شــده اند تا به نماد حيات بشری تبدیل 
شــوند. درختان جنگل فراســوی این موج زرد رقصنده، ســبز و بلندبالا 
ایستاده اند و آسمان هميشه آبی با وجود لکه های ابری، به هر بيننده ای حس 

رنگ و سلوک و زندگی می بخشد.

بر و برگ

شهنام صفاجو

به رنگ طلا

پیمان شوقی
روزنامه نگار

نگاه
فاطمه عباسی

روزنامه نگار
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مشاغل کاذب 
خطرناک تر از بیکاری

 رواج مشاغل کاذب و روی آوردن جوان ها 
به این مشــاغل، این روزها به عنوان یکی از 
دغدغه های کارشناسان اقتصادی و اجتماعی 
جامعه مطرح است و معتقدند درصورتی که 
این روند در جامعه تــداوم یابد، چالش های 
اساسی اقتصادی و اجتماعی در انتظارمان 
خواهد بود. ثمین طهماسب زاده، پژوهشگر 
اجتماعی در گفت وگو با همشهری به تشریح 

ابعاد مختلف این موضوع پرداخت.

به نظر شــما، رواج مشاغل کاذب 
برای جامعه خطرناک تر است یا بیکاری؟ 

به اعتقاد مــن و اکثر همکارانم رواج مشــاغل 
کاذب به مراتــب خطرناک تر از بیــکاری برای 

جامعه است.
چرا؟ 

در جامعه ای که افراد با بیکاری دست و پنجه نرم 
می کنند، ممکن است تدوین برنامه های حمایتی 
و برگــزاری دوره های حرفه آمــوزی، آنها را به 
سمت و سوی ایجاد مشاغل سودمند برای توسعه 
اقتصادی و اجتماعی جامعه رهنمون کند اما در 
شــرایطی که جوان ها به سمت مشاغل آسان و 
کاذب روی می آورند، هیچ امیدی برای توسعه 

اقتصادی و اجتماعی جامعه نمی توان داشت..
به نظر شما چه شــد که سرعت 
گرایش به سمت مشــاغل کاذب در شهرها 

افزایش یافته؟ 
یکی از مهم ترین علل ایــن امر خروجی بی حد 
دانشگاه ها و افزایش فارغ التحصیلانی است که 
هیچ بستر شغلی مناسب با تحصیلات دانشگاهی 
و تخصص آنها در جامعه برایشــان فراهم نشده 
اســت. دلیل دیگر شرایط ســخت پیدا کردن 
شغل و از همه مهم تر تغییر یکسری ارزش های 
فرهنگی و اجتماعی ما در حوزه اشتغال جوان ها.
منظورتــان از تغییر این ارزش ها 

چیست؟ 
در گذشته ما فرهنگ اوستا و شاگردی داشتیم. 
بچه ها از ســنین پایین در فصل تابســتان کار 
کردن پیش بزرگ ترها را تجربه می کردند و در 
سنین بالا همان شغل را ادامه می دادند، اما حالا 
در ســایه تمرکز خانواده ها بر تحصیل فرزندان 
این ســنت فراموش شده و ما شــاهد جوانان 
فارغ التحصیل از دانشــگاهی هســتیم که جز 
مدرک تحصیلی هیــچ آمادگی برای حضور در 
بازار کار ندارند. به خاطر همین ترجیح می دهند 

به مشاغل کاذب روی بیاورند.
مشاغل کاذب چه تأثیرات منفی بر 

منافع اقتصادی و اجتماعی ما دارد؟ 
هرچه افراد به سمت مشــاغل کاذب بروند، از 
سهم نقش جوان ها در بخش تولید جامعه کاسته 
می شود. متأسفانه امروز تحصیل کردگان زیادی 
داریم که حتی در بخش هایــی مثل فالگیری 
تلفنی، شب مانی نزد بیماران در بیمارستان ها، 
دادزنی، فروش بــن خریــد و... فعالیت دارند. 
حالا اگر همه این نیرو و انرژی در مسیر اجرای 
طرح های توسعه ای شــهرها به کار گرفته شود، 

چه تحول عظیمی در جامعه رخ می دهد؟ 
خیلی از جوان های شــاغل در 
مشاغل کاذب معتقدند به خاطر تبعیض های 
اجتماعی به این سمت و سو روی آورده اند. 

شما هم قبول دارید این مسئله را؟ 
بله، متأسفانه درست اســت. وقتی جوان های 
تحصیل کرده بــا توانایی  های بســیار به خاطر 
نداشتن حامی جایی در دســتگاه های اجرایی 
و مراکز شــغلی معتبر ندارند، دچار نوعی یأس 
اجتماعی شده و این یأس و ناامیدی را با اشتغال 
در بخشــی که هیچ منفعتی برای جامعه ندارد 

جز کسب درآمد برای خودش، تلافی می کند.
مهاجرت هم در رواج این مشاغل 

مؤثر است؟ 
در شــهرهای بزرگی مثل تهران بله. افرادی که 
از شهرهای کوچک به تهران مهاجرت می کنند 
چون صرفا با هدف کســب درآمــد آمده اند و 
آشنایی در این شــهر ندارند، به قول عام تن به 
هر کاری می دهند این در حالی اســت که این 
انتخاب برای بومیان شهر تهران ممکن نیست. 
بنابراین می تــوان گفت که مهاجــرت یکی از 
مهم ترین علل رواج مشاغل کاذب در شهرهای 

بزرگ به خصوص تهران است.
خیلی ها معتقدند این مشاغل هم 

برای جامعه نیاز است.
درست نیست. مشاغل کاذب مشاغلی هستند که 
اگر حذف شوند هیچ منفعتی از زندگی اجتماعی 
مردم حذف نمی شود. شما فکر کنید ما دادزن 
نداشته باشیم یا سگ گردان نداشته باشیم، آیا 
واقعا درصورت نبودشان لطمه ای به جامعه وارد 
می شود؟ هرگز؛ به خاطر همین در رسته مشاغل 

کاذب قرار می گیرند.
برای پیشگیری از افزایش اینگونه 

فعالیت ها در جامعه چه باید کرد؟
باید مسئولان کشــور برای جوان ها برنامه های 
مدونی داشته باشــند و از توان و انرژی آنها در 
مسیر عمران و آبادی کشور اســتفاده کنند. با 
جوانگرایی سیســتم مدیریت کشور می توانیم 
ضمن ایجــاد انگیزه بیــن جوان هــا از اتلاف 
این انرژی بکاهیم و کشــور را در مســیر رشد 
و توســعه قرار دهیم. جوانی که بــه فعالیت در 
حوزه اقتصادی و علمی دلخوش باشــد، هرگز 
به سمت آویزان شــدن از ساختمان های مرتفع 
و پاک کردن شیشــه برج ها رضایت نمی دهد. 
ما باید برای جوان هایمان برنامه های مشخص 
داشــته باشــیم و به آنها حرفه آموزی را قبل، 
حین و بعد از تحصیلات آموزش دهیم تا شاهد 
نیروهای توانمند و کارآمدی در جامعه باشیم. ما 
باید با باور جوان ها اجازه ندهیم هر روز یک شغل 

کاذب دیگری در جامعه شکل بگیرد.

گپ

سگ گردان حرفه ای؛ ماهی 7میلیون و 500

چند سالی می شود که در سایه توسعه زندگی 
شهرنشــینی و رواج مهاجرت به شهرهای 
بزرگ، بازار مشاغل کاذب هم حسابی رونق 
گرفته است؛ مشاغلی که نه نیاز به تخصص و 
تجربه دارند و نه سرمایه و اندوخته مالی، بلکه 
تنها لازمه شان توانایی بالا در برقراری ارتباط 
اجتماعی خوب و مجاب کردن مشتری هاست. 
در گذشته این افراد با آگهی های کاغذی روی 
درودیوار شهر ابراز وجود و سعی می کردند 
بازار کسب وکارشــان را داغ نگه دارند، اما 
حالا در سایه اپلیکیشــن های نیازمندی و 
سایت های تبلیغاتی راحت تر از قبل می توانند 

بازار کار خود را مدیریت کنند.

حرفه ای گریه کن حرفه ای پول بگیر
وقتی صحبت از مشاغل کاذب می شود ناخودآگاه 
همه یاد فیلم »چند می گیری گریه  کنی« شاهد 
احمد لو و جماعت گریه کنــی می افتند که باور 
وجود خارجی اش برای مردم در دهه 80 خیلی 
آســان نبود، اما حالا در رسته مشاغلی است که 
اتفاقا طرفداران زیادی هم دارد. پولی که شرکت 
متولی از بابت گریه کردن نیروهایش می گیرد، 
هم بستگی به مراسم دفن و کفن و مجلس ختم 
دارد و هم بستگی به نوع گریه ای که درخواست 

می کنند.
رسول، مدیر یکی از شرکت های خدماتی در این 
بخش است. البته شــرکتش به عنوان خدمات 
مجالس فعالیــت دارد، اما چنــد تیم گریه کن 
کاربلد دارد که هرکدام با نــرخ خاص خود کار 
می کنند؛ از گریه و  زاری ســاده گرفته تا گریه 
همراه با شیون، غش و خودزنی. می گوید اعضای 
تیم های گریه کن را بیشتر زنان تشکیل می دهند. 
قبلا بیشتر زنان میانسال طرفدار این کسب وکار 
بودند، اما حالا جوان ترها بازار کار را از میانسالان 
ربوده اند. صحرا یکی از این دختران جوان است 
که هفته ای 2 تا 3 بار شرکت در مجالس عزاداری 
سهمش می شود: » دانشــجوی رشته کامپیوتر 
هستم. هرجا برای پیدا کردن شغل اقدام کردم 
به خاطر ساعت های  کاری موفق نبودم تا اینکه 
به سفارش یکی از دوســتانم با این شرکت آشنا 
شدم. روزهای اول خیلی سخت بود، اما حالا بعد 
از 3سال می توانم ادعا کنم یک گریه کن حرفه ای 
هستم. در این کار هرچه حرفه ای تر  باشی، پول 

حرفه ای تری هم می گیری! «
پولی که بابــت گریه و زاری کــردن از صاحبان 
مجالس گرفته می شــود از حداقل یک میلیون 
و 500هزار تومان شــروع می شود و تا 6میلیون 
تومان هم بالا مــی رود. درواقع ایــن موقعیت 
اجتماعی افراد اســت که این نرخ هــا را تعیین 
می کند؛ یعنی هرچه جایگاه اجتماعی و آبروی 
متوفی و خانواده اش پیش مردم بیشتر باشد، پول 

گریه کن هایش هم بیشتر است! 

شهادت در دادگاه به نرخ روز
از گریه کنان مجالس که بگذریم، شاهدان قلابی 
مقابل مراکز قضایی هم این روزها حسابی بازار 
کسب وکارشــان گرفته و آنقدر فعالیت هایشان 
آزاد شــده که گاهی نســبت به درج آگهی در 
شــبکه های مجازی هم اقــدام می کنند. نرخ 
شهادت دروغ این شاهدان قلابی هم بستگی به 
نوع پرونده و به قول خودشان گیر و گوری دارد که 
شهادت آنها رأی را به نفع خریدار برمی گرداند. 
برای اطلاع از چند و چون نرخ کارشان سری به 
یکی از پاتوق هایشــان زدیم؛ درست در مقابل 
یکی از مراجع قضایی شــهر تهران. اغلبشــان 
به دیــوار دادگاه تکیــه داده اند و زیر چشــمی 
مردم را می پایند. تعدادشــان از انگشــت های 
هر دو دست بیشتر اســت؛ با قیافه های موجه و 
سروشکلی آراسته. یکی از آنها که خود را سجاد 
معرفی می کند، می گوید: فقط درباره پرونده ات 
کمی توضیح بده، باقیش با ما! برایش اصلا مهم 
نیست باید در برابر شــهادتی که می دهد، ادای 
ســوگند کند. توجیهش هم این است که کار ما 

گره گشایی از کار مردم است! 
نرخ هایشان از 500هزار تومان شروع می شود و 
تا ده ها میلیون تومان هم می رسد. او می گوید: 
شهادت پرونده های ســاده ای مثل نزاع، طلاق، 
توهین و... را با 500هزار تومان جمع می کنیم، 
اما وقتی پــای پرونده های حقوقــی و کیفری 
بزرگ باشد که شــهادتمان نقش تعیین کننده 
در سرنوشــت افراد داشته باشــد، رقم شهادت 
تا هر رقمی که مــا را راضی کند، بــالا می رود. 
به گفته خودش حتی تجربه دریافت 50میلیون 
تومان را هم برای حضور 10دقیقه ای در جلسه 

دادگاه دارد.
گرچه بازار این کار به خاطر شــرایط شــهود در 
قانون اساسی مردانه اســت، اما زنان هم سهم 
کمــی در آن برای خود دســت و پــا کرده اند؛ 
هرچند از آنجا که شرط شهادت زنان در دادگاه 
حضور 2شاهد زن اســت نرخ های بالا بین 2نفر 
تقسیم می شود. شاهدان دروغی مانند شبکه ای 
هماهنگ عمل می کنند و طبــق برنامه ای که 
دارند نســبت به تغییر محل استقرارشان اقدام 
می کنند تا از خاطر قضات و کارشناسان دادگاه ها 

بروند.

نون دادشان را می خورند
در میــان همه مشــاغل کاذبی که ایــن روزها 
طرفداران زیــادی دارند، دادزن هــا برای خود 
جایگاه ویژه ای دست وپا کرده اند؛ افرادی که پول 
می گیرند تا داد بزنند. هرچه هنرشان در دادزنی 
و جلب مشتری بیشــتر باشد، دستمزدشان هم 
بیشتر است. خیلی ها فکر می کنند دادزنی  کاری 
ساده و پیش پا افتاده است، اما صابر که مویی در 
این کار ســپید کرده و در نارمک حسابی اسم و 
رسمی دارد، می گوید: دادزنی یک هنر است! بعد 
هم برای اینکه حرف هایش را ثابت کند، شروع 
می کند بــه دادزدن و الحق و الانصاف هم ظرف 

5دقیقه  کاری می کند کارستان.

دســتمزد یک دادزن گرچه بســتگی به هنر و 
توانایی هایش دارد، اما زیــر 6،5میلیون تومان 
نیست. صابر که سابقه ای طولانی در این حرفه 
دارد، حالا به کمتــر از 14میلیون تومان راضی 
نیست و خیلی از کاســبان برای داشتنش با هم 
رقابت می کنند. می گوید اگــر دادزنی قبلا در 
تهران رواج داشت، حالا در خیلی از شهرستان ها 
هم منبــع درآمد افراد شــده اســت. خیلی از 
دادزن ها از تهران شروع کرده اند و حالا در شهر 

خود مشغول کار هستند.
هرکدام از دادزن ها هم سبک و سیاق خاص خود 
را دارند و هم نرخ درآمدی خــود را. خیلی ها از 
دادزن ها به عنــوان معرکه چین ها یاد می کنند. 
حسین سرباز است و دادزنی را در دوره سربازی 
یاد گرفته است: » کار و حرفه خاصی بلد نبودم 
و از آن طرف در تهران هم غریب بودم و کســی 
مرا نمی شــناخت؛ به خاطر همین وقتی آگهی 
اســتخدام دادزن را دیدم ســراغش رفتم. حالا 
2سال است دادزن حرفه ای شده ام و دوست دارم 
آن را ادامه دهم. به نظر من دادزنی یک بازاریابی 

کف خیابانی است و کار بدی نیست! «

در استخدام سگ ها
قیافه حق به جانــب آن فرد در دفــاع از  کاری 
که دنبال می کند حکایــت از آن دارد که انجام 
هر کاری برای کسب درآمد حلال هیچ اشکالی 
ندارد. او داد می زند و نان درمي آورد و حســام 
روزی 3 تا 4ســاعت در خیابان های بالای شهر 
سگ می گرداند. رویا یکی دیگر از این جوان های 
ســگ گردان است که این شــغل را به هر شغل 
دیگری ترجیح می دهــد: » کاری که من انجام 
می دهم هم  پرستیژ دارد و هم عاشقش هستم؛ 

چون عاشق حیواناتم.«
رویا روزها در یک شرکت تجاری فعالیت دارد و 
بخشی از ساعت اســتراحتش را به سگ گردانی 
می گذراند. او بابت انجام این کار ماهی7 میلیون 

و 500هزار تومان از صاحب سگ می گیرد.
درست اســت  کاری که او انجام می دهد خیلی 
وجاهت قانونی ندارد، اما اتخــاذ برخی قوانین 
حســابی روی درآمــد او و همکارانــش مؤثر 
اســت: » هر بار که قانون منع سگ گردانی را در 

جامعه اعلام می کنند، نرخ دستمزد ما به جهت 
خطرهایی که وجود دارد، چند برابر می شــود. 
همین چند وقت پیش که قوانین تازه ای در باب 
سگ گردانی وضع شــد، خیلی از دوستان فعالم 
در این بخش دستمزدهای خود را افزایش دادند.
البته آدم هایی که در استخدام سگ ها هستند به 
همین اکتفا نکرده و در بخش های دیگر هم فعال 
هستند؛ از پرستاری ویژه سگ گرفته که ماهانه 
رقمی معــادل 8 تا 10میلیــون تومان دریافت 
می کنند تا کارهای دیگر. مضمون آگهی هایشان 
هم اینطور است: »پرستاری از فرشته های خانگی 
شما.« برای اینکه خیال مشتری ها را هم راحت 
کنند، می گویند: ما مثل بچه هایمان از حیوانات 

خانگی شما نگهداری می کنیم.
درواقع هرچه بر وســعت زندگی شهرنشینی و 
بزرگی شهرها افزوده می شود به تناسب مشاغل 
کاذب آن هــم افزایش می یابد؛ مثلا در شــهر 
بزرگی مثل تهران مسافر جذب کن ها در پایانه ها 
و ایســتگاه های تاکســی مســافرخانه ها برای 

خودشان مقام و مرتبه ای دارند.
اینها که اغلب آدم هایی چهره ســوخته و لاغر با 
اخم های در هم کشــیده و بی اعصاب هســتند، 
مســافران بین راهی و درون شــهری را جذب و 
پورســانت خود را از راننده ها دریافت می کنند. 
فرهاد، مرد میانسالی است که بعد از بازنشستگی 
تصمیم می گیرد یک دســتگاه تاکسی بخرد، اما 
هیچ وقت این فرصت در اختیارش قرار نمی گیرد؛ 
بنابراین به پایانه تاکســی محلــه اش می رود. او 
روزهای اول بدون پورسانت کار می کرد، اما حالا 
همه او را می شناسند و به قول خودش اگر نباشد، 
کار این تاکسی ها تمام می شود. خط و خش هایی 
که از ســوختن آفتاب بر صورت فرهاد جا خوش 
کرده اند از سختی کارش برایمان روایت می کنند: 
» کار ما هم سختی های خودش را دارد. مجبوریم 
در آفتاب و سرما در فضاي بیرون  باشیم و به ازاي 
هر ماشینی که تکمیل می شود به اندازه یک مسافر 

کرایه می گیریم.«
درست است اغلب بازار کار مشاغل کاذب در اختیار 
مردان است، اما زنان هم موفق شده اند حوزه های 
خاص و ویژه ای برای خود دست و پا کنند؛ ازجمله 
پرستاری از سالمندان زن در ساعات شب. البته 
مشتری این شغل بیشتر دختران تنهایی هستند 
که به نیت کار به تهران مراجعه کرده اند، اما قادر 
به پرداختن اجاره بها و زندگی مســتقل نیستند؛ 

بنابراین برای اینکه بتوانند ســقفی هنگام شب 
بالای سر خود داشته باشند در میان آگهی های 
استخدامی در دیوار و رسانه ها به سراغ این حرفه 
می روند. ســمانه حدودا 40ساله است می گوید: 
9سال در خوابگاه های دختران زندگی می کردم. 
هم باید کرایه اتاق می پرداختــم و هم از آرامش 
کامل بهره مند نبودم، اما از وقتی پرســتاری این 
سالمند را عهده دار شــدم، هم دغدغه مکانی را 
برای خواب ندارم و هم با دریافت حقوق بسیاری از 

مشکلات زندگی ام رفع شده است.
او می گوید: امســال خیلی از دوستان من که در 
خوابگاه ها بودند و توان پرداخــت کرایه ماهانه 
خوابگاه را به ازای یک تخت نداشتند، مجبور به 
ترک این مراکز و پذیرش پرستاری از سالمندان 
شدند. آنها که وقتش را دارند، می توانند درآمد 

بیشتری  از این محل داشته باشند.
به اعتقاد او، دختران و پسران تنها در تهران که 
از شهرهای دیگر به پایتخت مهاجرت کرده اند، 
چون آشنا و قوم و خویشی در مجموعه ندارند، 

حاضرند به تمامی این کارها تن دهند.
در کنار تمامی کسب وکارهای خاص و ویژه ای 
که برشمردیم، آگهی های ارســال قلیان با یک 
تلفن در نوع خود نوبری شده است. مهم نیست 
در کدام نقطه پایتخت هستید، کافی است فقط 
دلتان قلیانی چاق کرده بخواهد؛ آن وقت است 
که پیکی با قلیان آماده در کمترین زمان ممکن 
مقابل خانه تان است. صفحات مجازی که برای 
تبلیغ این کســب وکار فعالیت دارند هم در نوع 
خود بی نظیر هستند. شــعارهای تبلیغاتی شان 
هم در جذب مشــتری ســنگ تمام می گذارد؛ 
مخصوصا آنها که کیف روز شــان با قلیان کوک 
می شــود: »هرجا  باشــی قلیونت چاقه! «، » از 
لوکیشن به لوکیشن با زغال روشن« و ده ها شعار 

تبلیغاتی دیگر.
در کنار تمامی آنچه برشمردیم شاید ده ها شغل 
کاذب و البته پردرآمد دیگر هم باشد که ردپایی 
در سایت های تبلیغاتی و شبکه های مجازی برای 
پیدا کردنشان دیده نشود، اما پاتوق های خاصی 
برای خودشان داشته باشــند؛ از کسانی که در 
صف های طولانی تعویض پلاک نوبت می فروشند 
تا افرادی که در مناطق بالای شهر شب تا صبح را 
در ماشین می خوابند تا جای پارکشان را صبح به 
شاغلان همان حوالی بفروشند. ناگفته نماند که 
کودکان کار و خیابان هم اخیرا به جمع شاغلان 
شغل های کاذب پیوسته اند و با ایستادن مقابل 
فروشگاه های مواد غذایی و ســوپرمارکت ها از 
مردم عبوری درخواســت می کنند بــرای آنها 
خریدی انجام دهند و بعد همان جنس خریداری 
شده را به صاحب فروشگاه برگردانده و در ازایش 

پورسانت کمی دریافت می کنند! 
گســتره مشــاغل کاذب هــر روز در جامعه ما 
بیشــتر و بیشــتر می شــود و عایدی ندارد جز 
استقبال نکردن جوان ها از حرفه آموزی اصولی 

و اشــتغال در بازارهای  کاری 
که موجبات رشــد و توســعه 
جامعــه را فراهــم می کنــد.

فاطمه عسگری نیاگزارش
روزنامه نگار

مشاغل کاذب در شهرهای بزرگ این روزها علاقه مندان خاص خود را دارند و خیلی از بیکاران امیدشان به این بازار کار است

 خلاصه گزارش 

 چند سالی می شود که 
مشاغل کاذب حسابی 

رونق گرفته اند. مشاغلی 
که نه نیاز به تخصص و 
تجربه دارند نه سرمایه 
و اندوخته مالی. بلکه 

تنها لازمه شان توانایی 
بالا در برقراری ارتباط 

اجتماعی خوب و مجاب 
کردن مشتری هاست. 
در گذشته این افراد با 

آگهی های کاغذی روی 
در و دیوار شهر ابراز 

وجود می کردند اما حالا 
در سایه اپلیکیشن های 
نیازمندی و سایت های 

تبلیغاتی راحت تر از قبل 
می توانند بازار کار خود را 

مدیریت کنند.

پولی که بابت گریه و  
زاری کردن از صاحبان 

مجالس گرفته می شود 
از حداقل یک میلیون و 
500 هزار تومان شروع 

می شود تا 6میلیون 
تومان هم بالا می رود. 

در واقع این موقعیت 
اجتماعی افراد است 

که این نرخ ها را تعیین 
می کند یعنی هرچه 

جایگاه اجتماعی و آبروی 
متوفی و خانواده اش 

پیش مردم بیشتر باشد 
پول گریه کن هایش هم 

بیشتراست! 

آگهی های ارسال قلیان 
با یک تلفن در نوع خود 
نوبری شده است. مهم 

نیست در کدام نقطه 
پایتخت هستید، کافی 

است فقط دلتان قلیانی 
چاق کرده بخواهد 

آن وقت است که پیکی با 
قلیان آماده در کمترین 

زمان ممکن مقابل 
خانه تان است.

کودکان کار و خیابان 
هم اخیراً به جمع 

شاغلان شغل های 
کاذب پیوسته اند و 
با ایستادن مقابل 

فروشگاه های مواد 
غذایی و سوپرمارکت ها 

از مردم عبوری 
درخواست می کنند 

برای آنها خریدی انجام 
دهند و بعد همان 

جنس خریداری شده 
را به صاحب فروشگاه 
برگردانده و در ازایش 

پورسانت کمی دریافت 
می کنند! 

درســت اســت اغلب بازار کار مشــاغل 
کاذب در اختیار مردان است، اما زنان 
هــم موفــق شــده اند حوزه هــای خــاص 
و ویــژه ای بــرای خــود دســت و پــا کنند؛ 
ازجمله پرســتاری از ســالمندان زن در 

ساعات شب

در میــان همــه مشــاغل کاذبــی کــه 
ایــن روزها طرفــداران زیــادی دارند، 
دادزن ها بــرای خود جایــگاه ویژه ای 
کــه  افــرادی  کرده انــد؛  دســت وپا 
پــول می گیرنــد تــا داد بزننــد. هرچــه 
هنرشــان در دادزنی و جلب مشتری 
بیشــتر باشــد، دستمزدشــان هــم 

بیشتر است
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مردم سالاری جای 
کابینه سالاری

 سهم ۲0درصدی 
برای گوشی های بومی

بار ساماندهی کودکان کار 
روی دوش شهرداری

 دولت سیزدهم تنها مردم و اعتماد مردمی
 را خط قرمز می داند

  تعرفه 12درصدی گوشی های بالای 600دلار 
برای حمایت از تولید گوشی داخلی هزینه می شود

برای تبدیل تهران به شهری عاری از کودکان 
کار، اقدام 14نهاد و سازمان و دستگاه نیاز است
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مردمسالاریجایکابینهسالاری
در حالی برخی دولت های گذشته روابط شخصی و دوستانه را خطوط قرمز خود اعلام 

می کردند که دولت سیزدهم تنها مردم و اعتماد مردمی را خط قرمز می داند

اژه ای خواستار شد 

ارزیابی عملکرد حراست دستگاه ها 
رئیس قوه قضاییه بر ضرورت رعایت اصل شایسته سالاری در 
راســتای رفع تبعیض در بخش های مختلف خصوصا در قوه 

قضاییه تأکید کرد.
غلامحسین محسنی اژه ای در جلسه شورای عالی قضایی با 
تبیین برخی موارد ایجاد کننــده تبعیض با بیان اینکه مردم 
از وجود تبعیض ها گلایه دارند، افزود: مردم از تبعیض گلایه 
دارند و توقع رفع آن را دارند. مــردم از به کارگیری نیروهای 
غیرشایسته برای برخی پســت ها گله مند هستند و اعتقاد 
دارند فلان مســئول توانمندی و تجربه لازم را ندارد و نباید 
مسئولیت هایی به چنین افرادی که تجربه و توانمندی کافی 

ندارند، سپرده  شود.
رئیس دســتگاه عدلیه ادامه داد: هنگامــی که چنین دقتی 
نمی شــود، نتیجه اش گرفتــاری یا عقب ماندگــی یا حتی 
خرابکاری اســت؛ لذا ما در حوزه دستگاهی و ستاد خودمان 
باید نسبت به به کارگیری عناصر شایسته توجه جدی داشته 

باشیم.
وی با بیان اینکه قضات شایسته باید در نقل و انتقال ها مورد 
توجه قرار بگیرند، افزود: کمیسیون نقل و انتقال قضات باید این 
مهم را مورد توجه قرار دهد. همگان حرف از شایسته سالاری 
می زنند، اما در عمل ممکن است شایسته سالاری محقق نشود.

برخی مسائل جرم نیست؛ تخلف است
رئیس دســتگاه قضایی در ادامه بر ضرورت تحرک بیشــتر 
حراست  ها و بازرسی های درون سازمانی و هیأت های رسیدگی 
به تخلفات اداری در دستگاه های مختلف، تأکید کرد و با اشاره 
به اینکه بسیاری از مســائل در نظم اداری کشور، جرم تلقی 
نمی شوند بلکه در زمره تخلفات اداری قرار دارد، گفت: انتظار و 
توقع آن است که حراست  ها در سازمان ها بیشتر از قبل فعال 
شوند؛ چرا که یکی از وظایف حراست ها، پیشگیری از برخی 

تخلفات اداری، پیگیری و گزارش موضوع تخلف است.
اژه ای خاطرنشان کرد: وزیر دادگستری موضوع تحرک بیشتر 
حراست ها و بازرسی های درون سازمانی و هیأت های رسیدگی 
به تخلفات اداری در دستگاه های مختلف را پیگیری می کند 
و دســتگاه نظارتی قوه قضاییه نیز این مهم را باید در دستور 
کار خود قرار دهد و توجه کند که حراست ها در دستگاه های 
مختلف آیا به وظایف خود عمل می کنند یا خیر. در این زمینه 
قانون و مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام موجود است و 

خلأ قانونی در این باره نداریم.
وی تصریــح کــرد: چنانچه حراســت ها و بازرســی های 
درون ســازمانی و هیأت  های رســیدگی به تخلفات اداری 
به وظایف و مســئولیت های خود به درســتی عمل نکنند، 
گرفتاری های بسیاری ایجاد می شود که سرریز آن مردم و قوه 

قضاییه را با مشکل روبه رو خواهد کرد. / همشهری 

محمد صالح جوکار 
رئیس کمیسیون امور داخلی مجلس 
تلاش می کنیم تا طــرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس تا شــهریور یا نهایتا 
آخــر مهر مــاه در کمیســیون و جلســه 
علنی بررســی و پــس از آن به شــورای 
نگهبان ارسال شود تا انتخابات بعدی 
مجلس اصلاحات لازم در قانون انجام 

شود. / تسنیم 

وحید جلال زاده 
رئیس کمیسیون امنیت ملی 

مجلس 
برای تقویت بودجــه مربوط به پدافند 
غیرعامــل اقداماتــی در دســتور کار 
قــرار دارد و از ایــن رو، رعایــت نشــدن 
معیارها و ضوابــط پدافند غیرعامل از 
سوی دســتگاه های اجرایی که در این 
حوزه ماموریــت دارند، مصــداق ترک 
فعل اســت و می توان این دســتگاه ها 
را به دستگاه قضایی و نظارتی معرفی 

کرد. / خانه ملت

نقل قول خبر

مجلس

قضایی

دولت

صفیه رضایی گزارش
روزنامه نگار

دولت سیزدهم در یک سالگی حضور خود نشان داد که 
عزم واقعی برای پیگیری امور مردم و اجرای صحیح 
قانون را دارد. در واقع مواضع و اظهارات رئیســی در 
زمان تبلیغات انتخاباتی بیش از هر چیزی بر اجرای 
عدالت و پرهیز از ترسیم خطوط قرمز دولتی تأکید 
داشت و همین امر باعث شــد که مردم بعد از 8 سال 
نسبت به بازگشت عدالت در دستگاه اجرایی کشور 
امیدوار شــوند. وی در جریان رقابت های انتخاباتی 
مهم ترین رقیب خود را فساد عنوان کرد و بر مبارزه 
با این پدیده نامبارک که امید و اعتماد مردم را هدف 
قرار داده، تأکید کرد. شــاید به روال گذشته برخی 
انتظار داشتند وعده مبارزه با فساد در حد شعارهای 
انتخاباتی بماند و کم کم به فراموشــی سپرده شود، 
 با این حال اقدامات رئیســی نشان داد که عزم دولت 
سیزدهم در مبارزه با فساد کاملا جدی است و رئیسی 
مبارزه با فساد را از همان ابتدای کار آغاز کرده است. 
همچنین وی بارها اعلام کرده اســت که خط قرمز 

دولت سیزدهم، اعتماد مردم است و البته که در دولت 
مردمی باید هم مردم در اولویت باشند. رئیسی بارها 
نیز تأکید کرده است که »دولت خط قرمز گروهی و 
وابســتگی به افراد ندارد همانطور که در قوه قضاییه 
خط قرمز نداشته ام. ضمن اینکه این دولت بر عملکرد 
تک تک مجموعه خود نظارت می کند و با مشــاهده 
هرگونه تخطی از قانون و تضییع حقوق مردم و ضعف 
عملکرد، همکاری با آنها را قطع خواهد کرد.« اگر این 
موضع گیری رئیس دولت مردمی را در قیاس با برخی 
دولت های قبل درنظر داشته باشیم خواهیم دید که 
چگونه در دولت های نهم، دهــم، یازدهم و دوازدهم 

خطوط قرمزها چیزهای دیگری بوده است! 

شعارهای وارونه
یکی از موارد و موضع گیری ها درباره خطوط قرمز 
روسای جمهوری که مردم به خوبی به یاد دارند، به 
دولت های نهم و دهم برمی گردد که رئیس وقت آن 
از تعیین خطوط قرمز در دولت خود استفاده کرد. 
محمود احمدی نژاد در ماجرای بررســی اتهامات 
اقتصادی معاون اول خــود، گفته بود:»کابینه خط 

قرمز است که اگر بخواهند به آن دست اندازی کنند، 
دیگر من باید وظیفه  قانونی خود را انجام دهم و این 
حتما به کشور آســیب می زند.« این اظهارات البته 
در آن زمان با واکنش افکار عمومی مواجه شد؛ چرا 
که رئیس جمهوری که داعیه عدالت محوری داشت 
برخلاف شعارها و ادعاهای خود عمل می کرد. بعدها 
خودزنی او برای مشایی و دفاع از بقایی و غائله ای که 
به راه انداختند نیز نشــان داد که رئیس دولت هاي 
نهم و دهم به رغم آنچه ادعــا می کند خط قرمزش 
دوستان و کابینه اش هستند. ماجرای قهر و توهین 
او نیز یادآور زیر پا گذاشــتن حرمت هایی است که 
باید خطوط قرمز می شد اما از نظر او خط قرمز نبود!

خطوط قرمز خانوادگی!
حسن روحانی هم با اینکه  سال92 در مجلس اعلام 
کرد »خط قرمز من و شما با همه وزرای ما امانتداری 
در بیت المال، رعایت رهنمودهای رهبری، حراست از 
عزت کشور و صیانت از حقوق مسلم ایران و پایداری از 
اخلاق و احکام نورانی اسلام است و هر کس از این خط 
قرمز عبور کند جایی در حلقه خدمتگزاران این دولت 

نظارت نمایندگان بر مصوبات 
سفرهای استانی

عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: اجرایی شدن تصمیمات سفرهای 
استانی و مشاهده ثمرات این ســفرها در سطح جامعه موجب 

افزایش اعتماد مردم به مسئولان به ویژه در قوه مجریه می شود.
محمدرضا دشــتی اردکانی با اشــاره به انجام سفرهای متعدد 
استانی رئیس جمهور در سال اول فعالیت افزود: دولت سیزدهم 
در سال اول کاری خود به 31استان سفر کرد و از نزدیک و به طور 

دقیق در جریان مشکلات مردم قرار گرفت.
وی اضافه کرد: در سال نخســت کاری دولت، رئیس جمهور و 
اعضای کابینه برنامه های خوبی را برای شناسایی مشکلات مردم 
داشتند و به خوبی این کار انجام شد. سال دوم کاری دولت زمانی 
است که مردم طعم تصمیمات اتخاذشده در سفرهای استانی را 

بچشند و این تصمیمات در سال دوم کاری دولت اجرایی شود.
به گفته این عضو هیأت رئیسه مجلس، نمایندگان مردم به شکل 
مستمر بر روند اجرای مصوبات سفرهای استانی نظارت می کنند 
تا در پایان سال دوم فعالیت دولت بسیاری از این مصوبات اجرا 

شود و به بهره برداری برسد. / فارس 
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نخواهد داشت« در جریان احضار وزیر وقت ارتباطات و 
درباره پهنای باند، روحانی در دفاعی تمام قد از وزیرش 
گفت: »کسی را برای پهنای باند محاکمه نمی کنند، 
اگر می خواهید کسی را محاکمه کنید من را محاکمه 
کنید.« این اظهارات روحانی درحالی گفته شد که 
وی بارها عنوان کرده بود که نباید کسانی که با لحن 
نادرست علیه دولت سخن می گویند مصونیت داشته 
باشــند. در مصاحبه ای که به تازگی در قالب کتاب 
»بدون دود و آتش و خون« منتشر شده باز هم در آنجا 
از این وزیر دفاع کرده و گفته کار شورای نگهبان در 
رد صلاحیت وی با قید اینکه سن و سالش 2 ماه کم 
است، غیرقانونی است.«  ســخنان روحانی در جمع 
مردم یزد در واکنش به دســتگیری برادرش به اتهام 
فساد و گرفتن رشوه و دفاع همیشگی از وزیر نفت با 
وجود پرونده هایی همچون کرسنت از خطوط قرمز 
ترسیم شده در 8سال  ریاست جمهوري روحانی است 
که مردم به خوبی به یاد دارند. طفره رفتن در حذف 
یارانه ثروتمندان و سرکار گذاشتن مجلس و مردم نیز 
یکی از کارهایی بود که روحانی در همان مسیر خطوط 
قرمزش انجــام داد چرا که دولت گذشــته هیچ گاه 
نمی خواست پایگاهش را از دســت بدهد تا از میزان 
رأی در انتخابات به نفعش کم شــود. محمدحسن 
قدیری ابیانه، بعدها پس از دســتگیری فریدون نیز 
گفته بود که آقای روحانی برخورد با حسین فریدون 
را خط قرمز عنوان کرده بود. مالک شریعتی، نماینده 
مردم تهران نیز گفته بود که روحانی مثل احمدی نژاد 

کابینه اش را خط قرمز می داند.

دولت مردم محور
با این حال، رئیسی رویکرد متفاوتی را در این زمینه 
در پیش گرفت. تا جایی که اتفاقات یک سال اخیر در 
دولت سیزدهم نشان داده اســت که  رئیسی گام در 
مسیر واقعی مردمی بودن گذاشته است. مردمی که 
در سال های گذشته بارها مشــاهده کرده بودند که 
رئیس جمهور شان برای دفاع از منسوبین خود خطوط 
قرمز مشــخصی را طراحی کرده و نسبت به هرگونه 
اظهارنظر درباره تخلفات اعضــای کابینه و نزدیکان 
دولت واکنش های تندی نشان داده بودند؛ می دیدند 

که او کمترین تخلف در کابینه خود را بر نمی تابد.
این رویکرد نشان دهنده این است که دولت سیزدهم 
علاوه بر حساســیت و تأکید بر لزوم مراقبت درون زا 
در قوه مجریه خود را در معرض نظارت دستگاه قضا 
هم قرار داده است. مسلم صالحی، نماینده مجلس در 
این زمینه گفته است که برخورد با مدیران ناکارآمد 
از اولویت مهم دولت سیزدهم است و رئیسی بارها بر 
این موضوع تأکید کرده و آن را از خطوط قرمز دولت 
شمرده است. صراحت بیان رئیسی در تعیین خطوط 
قرمز البته به کامیابی سیاست های داخلی و خارجی 
نیز می انجامد؛ چرا که جای چانه زدن را نیز می گیرد.

فضاسازی رسانه ای در ماجرای یک حکم قانونی 

چنــد روزی اســت در فضای 

مجازی و برخی رسانه های معاند گزارش2
نام 2زن به میان می آید؛ »زهرا 
صدیقی« و »الهام چوبدار«. به ادعای این رسانه ها 
ایــن دو نفــر بــه اتهــام »دفــاع از حقــوق 
همجنسگرایان« و »افســاد فی الارض از طریق 
ترویج همجنسگرایی« از سوی سازمان اطلاعات 
سپاه دســتگیر و قوه قضاییه ایران این افراد را به 
همین اتهام به اعدام محکوم کرده اســت. بنا به 
ادعای شــبکه های ضد انقلاب، زهــرا صدیقی 
همدانی که با نام »ســاره« نیز شناخته می شود، 
پنجم آبان 1۴۰۰ هنگام خروج از ایران و در مرز 
ترکیه از سوی سازمان اطلاعات سپاه پاسداران 
بازداشت شد. این فرد، پیش از این شاغل در اقلیم 
کردســتان عراق بــوده و به دلیــل مصاحبه  با 
بی بی سی فارسی در مورد شــرایط افراد جامعه 
ال جی بی تی )شبکه حامیان همجنسگراها( در 
این اقلیم، 21 روز زندانی شد. براساس این گزارش، 
او برای فرار به ترکیه مجبور شده بود در بخشی از 
مسیر از مرزهای ایران عبور کند که دستگیر شده 

است. اما زهرا صدیقی دقیقا کیست؟ 

سرشبکه باند قاچاق دختران 
زهرا صدیقی 3۴ساله و اهل نقده است. آنطور 
که رســانه های ضد انقلاب درباره او نوشته اند، 
این فرد در اقلیم کردستان عراق مشغول به کار 
بوده، اما به این سؤال که شغل او چه بوده است، 
چیزی نگفته اند. موضوعی که در کیفرخواست 
قوه قضاییه درباره این فرد به آن پاسخ داده شده 
است. براساس گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، 
صدیقی سرشــبکه باند فریب، اغفال و قاچاق 
دختران و زنان ایرانی به اربیل عراق و ســرپل 

انتقال آنان برای انتقال به کشورهای اروپایی بوده 
است. براساس مستندات پرونده، قاچاق دختران 
توسط این باند تنها منحصر به استان آذربایجان 
غربی نبوده و حوزه فعالیت و اتهامات این افراد 
فریب و قاچاق زنان و دختران جوان به یکی از 
کشورهای منطقه با امید و آموزش، وعده اشتغال 
و سوءاستفاده از آنها بوده که در مواردی، منجر 
به خودکشــی چندین نفر از این دختران شده 
است. سازمان اطلاعات ســپاه پاسداران علاوه 
بر این افراد، از 2نفر دیگــر به نام های »علیرضا 
فرجادی کیا« و »کتی« نیز نام برده که اعتراف 
کرده اند صدیقی سردسته باند تبهکار فریب زنان 
و دختران ایرانی بوده است و این باند را از طریق 
همکاری با صدیقی اداره می کردند و صدها تن از 

دختران ایرانی را به اربیل برده اند.

دفاع از مجرم یک عادت همیشگی
هر از گاهی برخی رسانه های ضد انقلاب با ایجاد 
هیاهو بر سر مســائلی بدیهی تلاش می کنند 
رویه های مجرمانه در کشــور را به یک مسئله 
عادی و برخــورد با مجرمان را بــرای نظام به 
مسئله ای پرهزینه تبدیل کنند. در این راستا، 
اســتفاده از ظرفیت مجموعه های پرسر و صدا 
اما بی خاصیتی مانند عفو بین الملل یا گزارشگر 
حقوق بشــر نیز مورد توجه این جریان ها قرار 
داشته است اما، تجربه رفتار عملکرد مسئولان 
نشان داده است عادی  پنداری برخی جرایم با 
فشارهای خارجی و هیاهوهای رسانه ای خط 
قرمز جمهوری اســلامی ایران اســت. دفاع از 
نوامیس مردم، قانون و شرع موضوعی نیست که 
بتوان آن را در بازی مصلحت و سیاست گنجاند 

و اجرای قانون را نادیده گرفت.

سردسته های باند قاچاق زنان و دختران ایرانی به اربیل 
عراق از سوی دستگاه قضایی به اعدام محکوم شدند

کدام دولت رکورددار دریافت تذکر 
از مجلس است؟ 

ســایت های منتقد دولت، تذکرات سال گذشته نمایندگان 
مجلس خطاب به حسن روحانی، رئیس دولت دوازدهم را به  
حساب سید ابراهیم رئیسی گذاشته و مدعی شدند »رئیسی؛ 
رکورددار دریافت بیشترین تذکر کتبی از نمایندگان مجلس« 

شده است.
 شورای اطلاع رسانی دولت در پاسخ به این ادعا، توضیحاتی 
داده که روشن می ســازد ســایت خبرآنلاین تذکراتی که 
نمایندگان مجلس به حســن روحانی در 3ماه پایانی دولت 
دوازدهم داده بودند را به حساب رئیســی گذاشته و نتیجه 
گرفته دولت سیزدهم بیشترین تذکرات را از مجلس دریافت 

کرده است.
در توضیحات شــورای اطلاع رســانی دولت آمده اســت:  
خبرگزاری خانه ملت در روز دوشنبه)۷شهریور( در گزارشی 
به ارائه آماری در مــورد فراوانی تذکرات مجلس شــورای 
اســلامی به دولت پرداخته و خبرگزاری خبرآنلاین نیز به 
بازنشر این آمار با تیتر »رئیسی؛ رکورددار دریافت بیشترین 
تذکر کتبی از نمایندگان« مبادرت ورزیده اســت که البته 
درخصوص این آمار باید شفاف سازی بیشتری صورت گیرد.

در واقع، گزارشــی که اخیرا خبرگزاری خانــه ملت با تیتر 
»نگاهی به آمار نظارتــی مجلس در قبــال عملکرد دولت 
سیزدهم« منتشر کرده، دارای یک اشکال اساسی است و آن 
اینکه میزان تذکرات و سؤالات 3ماهه آخر دولت دوازدهم را 

به حساب عملکرد دولت سیزدهم نوشته است.
گزارش اجلاســیه دوم مجلس از تاریخ ۷خــرداد1۴۰۰ را 
دربرمی گیرد درحالی که رئیســی به عنــوان رئیس جمهور 
از تاریــخ 12مــرداد و کابینه دولــت ســیزدهم از تاریخ 
3شهریور1۴۰۰ کارش را شــروع کرده است. در اجلاسیه 
دوم مجلس یازدهم، در مجموع 238تذکر کتبی قرائت شده، 
متوجه رئیسی بوده و بقیه تذکرات مربوط به روحانی است. 
وزارتخانه های دولت دوازدهم هم در 3ماهه پایانی فعالیت 
خود تذکرات بســیاری دریافت کردند که در گزارش اخیر 
رسانه های مذکور به حساب دولت سیزدهم اضافه شده است.
در مجموع میزان تذکرات به رئیسی در اجلاسیه دوم کمترین 
تذکر به یک رئیس جمهور در چند دولت اخیر است. ضمن 
آنکه در بررسی مجالس نهم تا کنون آشکار می شود که اعضای 
کابینه دولت سیزدهم نیز کمترین تذکرات را نسبت به دولت 

قبل دریافت کرده اند.
این در حالی اســت کــه در اجلاســیه اول مجلس یازدهم 
۶8۰تذکر کتبی و شــفاهی به رئیس دولت قبل داده شده 
که ۵22مورد آن کتبی بوده است. اعضای کابینه دولت قبل 
در اجلاسیه نخست مجلس یازدهم 2813تذکر و در مدت 
مشابه مجلس دهم ۴923تذکر دریافت کرده اند و در همه 

اجلاسیه ها رکورددار دریافت تذکر هستند.
روحانی همچنین رکــورددار دریافت تذکــر از مجالس 
در میان روســای جمهور بعد از انقلاب به شــمار می رود و 
۵هزار و ۶۵۰مورد تذکر کتبی و شفاهی از مجالس متناظر 
به دولت یازدهــم و دوازدهم دریافت کرده که بی ســابقه 

است./ایرنا 



11 سه شنبه 15 شهریور 1401
 شماره  8585

آیین نامه اجرایــی »حمایت از تولید گوشــی های 
هوشمند داخلی و صنعت ریزالکترونیک« در اجرای 
تکلیف مقرر در قانون بودجه۱۴۰۱ از ســوی هیأت 
دولت تصویب شــد. قانون بودجــه۱۴۰۱ تصریح 
کرده که تعرفه واردات گوشــی هایی که ارزش آنها 
بیش از 6۰۰دلار اســت، ۱2درصد تعیین شــود. 
همچنین این قانون تکلیف کرده که کل منابع حاصل 
از تعرفه واردات این نوع از گوشــی ها پس از واریز به 
ردیف درآمدی مربوط در جدول مندرج در قانون، به 
صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت اختصــاص یابد تا 
برای حمایت از تولید گوشی های هوشمند داخلی و 
صنعت ریزالکترونیک)میکرو الکترونیک( هزینه شود. 
همچنین براساس سند بالادستی شورای عالی فضای 
مجازی، کشور در افق۱۴۰۴ باید 2۰درصد از سهم 
بازار گوشی همراه را به تولید گوشی داخل اختصاص 
دهد. این در حالی است که اوایل سال گذشته وزارت 
ارتباطات از یک طرح حمایتی از تولیدکنندگان خبر 
داده بود تا بتوانند به حوزه تولید گوشی های میان رده 
به پایین، با قیمت کمتر و کیفیت رقابتی ورود کنند.

ریسک بالای صنعت گوشی
معاون فنــاوری و نــوآوری وزارت ارتباطات در آن 
زمان مزایای اجرای طرح عنوان شده را شامل جلب 
مشــارکت تولیدکنندگان با مشخصه های تولیدی 
باکیفیت و تســهیل در دســتیابی آنها به بازارهای 
جهانی و صادرات محصولات، ایجاد ظرفیت تولید با 
فناوری SKD با مشارکت و حمایت تولیدکنندگان 
 CKD برتر و ارتقای فناوری تولید حداقل به صورت
و افزایش عمــق ســاخت و توانمندی های داخلی 
و ایجاد مزیت رقابتی گوشــی تلفن همــراه ایرانی 
در بازار داخلی و بازار منطقه در ســال های اجرایی 
عنوان کرده بود. همچنین به حمایت های قانونی از 
تولیدکنندگان برای تولید گوشی بومی اشاره شده 
بود و توجیه این حمایت ها چیزی نبود، جز ریسک 

بالای صنعت تولید گوشی برای بخش خصوصی.
اکنون درحالی کــه تا پایــان ۱۴۰۴چیزی حدود 
3.5سال باقی مانده، دولت در آیین نامه اخیر تلاش 

کرده که ضمن پوشــش این ریســک با استفاده از 
حمایت های قانونی در قالب برنامه بودجه سال۱۴۰۱ 
از طریــق تعرفــه گوشــی های بــالای 6۰۰دلار، 
مابه التفاوت آن را برای توسعه زیست بوم تلفن همراه 

در کشور اختصاص دهد.

عدم اختصاص ارز برای واردات
اما آنچه در این میان، حساســیت فعالان واردات و 
تولیدکنندگان گوشــی را برانگیخته، این است که 
برای تامین منابع صندوق حمایــت از تحقیقات و 
توســعه صنایع پیشــرفته وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، باید واردات گوشی های بالای 6۰۰دلار به 
کشور انجام شــود. با این حال، طی چند ماه اخیر، 
بعضی از خبرها حاکی از نشانه هایی برای ممنوعیت 
یا محدودیــت واردات این گوشــی ها بود. حتی در 
دوره ای اعلام شد که ثبت ســفارش این گوشی ها 
صورت نمی گیرد. هرچند ایــن اخبار پس از مدتی 
تکذیب می شد، اما انجمن واردکنندگان موبایل اعلام 
کرده که از یک سو دولت به دنبال حمایت از تولید 
گوشی بومی است و از ســوی دیگر، شاهد موانعی 

برای واردات گوشی هایی هســتیم که قرار است از 
تعرفه واردات آنها برای حمایــت از تولیدکنندگان 
هزینه شود. همچنین شرکت های واردکننده موبایل 
آنطور که گفته می شــود، هیچ گونه ارزی طی چند 
ماه اخیر برای واردات دریافت نکرده اند. سخنگوی 
انجمن واردکنندگان موبایل در گفت وگو با رسانه ها 
می گوید: »درحالی که دولت به دنبال حمایت از تولید 
تلفن همراه در کشور است، عملا با سنگ اندازی های 
صــورت گرفته بــرای واردات گوشــی های بالای 
6۰۰دلار طی چند ماه اخیر، جلــوی تامین منابع 
مالی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع 
پیشرفته گرفته شــده اســت. از همین رو، شاهد 

تناقضی عجیب در این زمینه هستیم.«

امیدواری برای تولید گوشی بومی
صرف نظر از میــزان صرفه جویی ارزی و اشــتغال 
چندهزار نفری، با اجرایی شدن برنامه تولید گوشی 
همراه بومی، شــاهد شــکل گیری یکی از صنایع 
فناورانه بسیار کلیدی در کشور خواهیم بود. از این رو 
انتظار می رود که با تصویب آیین نامه اخیر، حمایت 

از بخش عرضه)تولیدکننده( و تقاضا)مصرف کننده( 
با تأکید بر عدالت ارتباطی و نیــز اقدامات بنیادی 
در حوزه تجهیزات همراه هوشمند ازجمله تحقیق 
و توســعه و دســتیابی به فاز طراحــی محصول، 

سرویس های پایه و نرم افزار محقق شود.
آنطور که عنوان شده، اعتبارات موضوع این آیین نامه 
به منظور حمایت از تولید گوشــی همراه هوشمند 
داخلی و صنعت ریزالکترونیک)میکرو الکترونیک(، 
ارتقای ســطح فناوری و کیفیت تولید محصولات، 
توســعه صادرات، حمایت از پروژه های تحقیقاتی 
منتهی به تولید نمونه صنعتی و آزمایشگاهی در قالب 
حمایت از سرمایه گذاری، تسهیلات و یارانه سود، در 
قالب برنامه های مصوب کارگروهی متشکل از وزرای 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، صنعت، معدن و تجارت، 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مســلح و معاون علمی و 
فناوری رئیس جمهور اختصاص می یابد که حداقل 
۷۰درصد و حداکثــر ۹۰درصد آن بــرای حمایت 
از تولید گوشــی همراه هوشــمند داخلی و حداقل 
۱۰درصد و حداکثر 3۰درصد برای حمایت از صنعت 

ریز الکترونیک )میکروالکترونیک( خواهد بود.

سهم ۲۰درصدی برای گوشی های بومی
براساس قانون بودجه۱۴۰۱، تعرفه ۱2درصدی گوشی های بالای 6۰۰دلار برای حمایت از تولید گوشی داخلی هزینه می شود

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

51ماهواره استارلینک دیگر در فضا
اســپیس ایکس یکشنبه شــب یک موشــک فالکــون۹ را با 
5۱ماهواره اینترنتی اســتارلینک دیگر شامل محموله حمل 
بار به فضا پرتاب کرد. در این پرتاب، شــرکت فضایی اسپیس 
ایکس از یک وسیله نقلیه انتقال مداری برای صعود به مدار بالاتر 
جهت آزمایش فناوری ارتباطات پهن باند اســتفاده می کند. 
این پرتاب، چهلمین پرتاب اســپیس ایکس در ســال2۰22 
به حســاب می آمد. محموله اصلی ماموریت یکشنبه شب، با 
نام Starlink4-20، دســته دیگری از ماهواره های اینترنتی 

استارلینک اسپیس ایکس است که به فضا رفت.

 این موشک 5۱فضاپیمای استارلینک با بسته بندی مسطح را 
حمل می کرد که درواقع کمتر از تعداد حمل شــده در پرتاب 
معمولی استارلینک از فلوریدا بود. وسیله نقلیه انتقال مداری 
Sherpa-LTC در ماموریت Starlink 4-20 ماموریت نمایش 
فناوری Varuna یا بوئینگ Varuna-TDM را حمل می کند. 

حرکت یک سیارک با سرعتی 1۰برابر 
گلوله به سمت زمین

براساس گزارش ردیاب سیارک ناسا، یک سیارک مافوق صوت 
کوچک که با سرعتی بیش از ۱۰برابر یک گلوله، در حال حرکت 
است، روز سه شــنبه 6ســپتامبر از کنار زمین عبور می کند. 
براســاس گزارش مرکز مطالعات اجرام نزدیــک به زمین در 
 2022QC7 آزمایشگاه پیشرانش جت ناسا، این سیارک مورد
نامگذاری شده و نسبتا کوچک اســت. به گفته ناسا، عرض این 
سیارک از ۱6متر تا 36متر متغیر اســت. 36متر تقریبا نصف 
طول بال های یک هواپیمای جت بوئینگ۷6۷ است. سیارک 
2022QC7 با سرعتی حدود ۹.۱۰کیلومتر در ثانیه به سمت 
زمین در حال حرکت است. برای درک بهتر از این سرعت بهتر 
است تصور کنید که حدود ۱۰برابر سریع تر از یک گلوله تفنگ 
با ابعاد 5.56×۴5میلی متر و معادل سرعتی نزدیک به 2۷برابر 
سرعت صوت است. ناســا عنوان کرده که هیچ احتمالی برای 
برخورد سیارک 2022QC7 با زمین وجود ندارد و قرار است از 

فاصله بیش از ۴.6میلیون کیلومتری سیاره ما عبور کند. 

 ارتباط نزدیک سرطان روده
و غذاهای فرآوری شده

2مطالعه جدید که به طور گســترده روی داوطلبانی از آمریکا 
و ایتالیا انجام شده است، نشــان می دهد خوردن مقدار زیادی 
غذاهای فوق فرآوری شــده به طور قابل توجهــی خطر ابتلا به 
ســرطان کولورکتال )روده( را در مــردان افزایش می دهد و 
می تواند منجر به بیماری قلبی و مرگ زودهنگام در مردان و زنان 
شود. به گزارش ساینس اسلش، غذاهای فوق فرآوری شده شامل 
سوپ های بسته بندی شــده، انواع سس ها، پیتزای نیمه آماده، 
غذاهای آماده و غذاهایی مانند هات داگ، سوسیس، سیب زمینی 
سرخ کرده، نوشابه های گازدار، کیک، آب نبات، دونات و بسیاری 
موارد دیگر است. این مطالعه، رژیم غذایی بیش از 2۰۰هزار مرد 
و زن 28ساله را مورد بررســی قرار داد و ارتباطی بین غذاهای 
فوق فرآوری شــده و ســرطان روده بزرگ که سومین سرطان 
تشخیص داده شده در آمریکاست را در مردان یافت. براساس 
گزارش های سازمان بهداشــت جهانی، انجمن سرطان آمریکا 
و ســازمان جهانی بهداشت، گوشــت های فرآوری شده و فوق 
فرآوری شده مانند ژامبون،  سالامی،  گوشت گاو  با خطر ابتلا به 

سرطان روده در مردان و زنان مرتبط است. 

پزشکی فضا

اپلیکیشنی توســعه یافته که با کمک 
هــوش مصنوعــی می توانــد ویــروس 
کرونــا را در صــدای افــراد ردیابــی کند. 
اســتفاده از ایــن فنــاوری کــه بــا کمک 
هوش مصنوعی کار می کند، دقیق تر 
از تســت های PCR اســت. بــرای ایــن 
منظور یک اپلیکیشن موبایل در کمتر 
از یــک دقیقــه مــوارد مثبــت ابتــا بــه 
کوویــد-۱۹ را بــا دقت ۸۹درصد نشــان 

می دهد.

 89
درصد

بررسی جدید پژوهشــگران آمریکایی 
نشان می دهد که آلودگی هوا می تواند 
میکروبیوم روده نوزادان را تغییر دهد 
و بر رشــد مغزی آنها تأثیر بگذارد. این 
پژوهش نشان می دهد قرار گرفتن در 
معرض آلودگی هوا طی 6ماه نخست 
زندگــی، بــر میکروبیــوم نــوزاد تأثیــر 
می گذارد. ایــن تأثیر به گونه ای اســت 
که می تواند خطر ابتا به آلرژی، چاقی 
و دیابت را افزایش دهد و حتی بر رشد 

مغز تأثیر بگذارد.

 6 
ماه

عدد خبر
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براســاسماده۷۹قانونکار،اشتغالافرادکمتراز
15سالممنوعاست.البتهدرماده84همینقانون
عنوانشدهچنانچهماهیتکاربرایسلامتکارگر
زیانآوریباشدحداقلســننیرویکاردرچنین
کسبوکاریباید18سالباشــد.بهطورکلیآنچه
قانونگذارتعیینکردهایناســتکهورودکودکان
)6تا18(سالبهدنیایکارممنوعاستاماهماکنون
نهتنهادرکارگاههاوتولیدیهایزیرزمینیبلکهدر
کوچهوخیابانشاهدنقضآشکاراینقانونهستیم.
چراکهدرسایهنبودعزمجدی14نهادوسازمانو
دستگاهافرادفرصتطلببااستثمارکودکانبرای

خودتجارتهایپرسودراهاندازیکردهاند.
بهگزارشهمشــهری،قطعاًهرروزباآنهادرشهر
مواجهمیشویم.عدهایدرچهارراههاوپشتچراغ
قرمزراهنماییورانندگیمشغولتمیزکردنشیشه
خودروهاهستند.تعدادیبااندامنحیفشانتاکمر
درسطلهایزبالهخمشــدهاند.برخیفالوگلو
آدامسمیفروشندوحتیبعضیهایشاندرمراکز
خریدوبازارباربریمیکنند.کودکانیکهبرخلاف
میلخودپاازدنیایکودکیشانبیرونگذاشتهاند
ومجبورهستندبرایتأمینمخارجزندگیخانواده

کارکنند.
آنهابهجایبــازیوتفریــحباهمســالان،برای
کسبدرآمدبیشــترگوشفرمانوبلهقربانگوی
کارفرمایانسودجوهستند.دیدنکودکیباچهره
آفتابسوختهودستانیپینهبستهکهگوشهخیابان
نشستهومشغولخوردنتکهنانیاستقطعاًسبب
خشممیشود.دراینمیانپسازتبدیلشهرداری
بهنهــادیخدماتیواجتماعی،توقعشــهروندان
همافزایشیافتوامروزگمانمیکنندتماممسائل
شهرازجملهســاماندهیکودکانکاربایدتوسط
مدیریتشهریانجامشــود.بههمیندلیلاست
درمواجههباکودکانکار،شهرداریتهرانرامتهم
ردیفاولقرارمیدهنــدومیگویندکهکودکان
فراموششدهاندومدیرانشهریقدرتجمعآوری
آنهاراندارند؛اماحقیقتایناستکهمتولیاصلی
درحوزهکودکانکارســازمانبهزیســتیاستو
براساسقانونشناسایی،پذیرش،حمایت،نگهداری
وتوانمندسازیکودکانونوجوانانوظیفهاصلیاین

سازمانمحسوبمیشود.

13نهادکمککننده
ضربالمثل»یکدستصداندارد«مصداقیاستکه
میتواندرخصوصساماندهیکودکانکاراستفاده
کرد.چراکهبراساسآخرینآماراعلامشدهازسوی
زهراشمساحســان،رئیسکمیتهشهردوستدار
کودکشورایشهرتهران،حدود20هزارکودککار

درپایتختوجودداردکهقطعاًشناسایی،جمعآوری
وساماندهیآنهابهتنهاییازعهدهسازمانبهزیستی
برنمیآید.بههمیندلیلاســتکهقانونگذاربرای
13نهاددیگراعمازنیرویانتظامی،شهرداریتهران،
آموزشوپرورشو...تکالیفیتعیینکردهاســتو
بهگفتهنرگسمعدنیپوررئیسکمیسیونفرهنگی
واجتماعیشورایشهرتهراناگرهمهسازمانها
ونهادهایمتولیدراینحوزهبهوظایفشــانعمل

کنندحتماًشــاهداتفاقاتخوبخواهیمبود.این
اتفاقخوبرامیتوانبهتهرانعاریازکودککار
تعبیرکرد؛شــهریمطلوببرایهمهشهروندان

بهویژهکودکان.

همافزایییکپارچه
مدیریتیکپارچهبهترینگزینهبرایحلمشکل
آسیبهایاجتماعیبهویژهحوزهکودکانکاراست
کهاینروزهادرقالبقــرارگاهاجتماعیپیگیری
میشود.درواقعشــهرداریتهرانباراهاندازیاین
قرارگاهتــلاشکردهتاحلقهاتصــالبیننهادهاو
دستگاههاوسازمانهایمرتبطبامعضلکودکانکار
باشد.چراکهبایکعزمجدیوکارجهادیمیتوان
درراستایتبدیلتهرانبهشهریعاریازکودک
کارگامبرداشت.براســاسقانونشهرداریتهران
موظفومکلفبهفراهمکردنزیرساختهاستو
باایجاد30مرکزتعلیموتربیتوحمایتیپویاشهر
تهران)مراکزپرتووصبحرویش(برایکودکانکار
بهمسئولیتاجتماعیخودعملکردهاستوامروز
حدود6هــزارو۷0۹کودکدرایــنمراکزپرونده
دارندکهحدود5هزارو541کودککارهســتندو

ازخدماتمشاوره،تحصیلیو...استفادهمیکنند.

بار ساماندهی کودکان کار روی دوش شهرداری
برایتبدیلتهرانبهشهریعاریازکودکانکار،اقدامهماهنگ14نهاد،سازمانودستگاهنیازاست

زینبزینالزادهگزارش
روزنامهنگار

انجاممعایناتویژهسرویسمدارس
درراستایاجرایطرحاســتقبالازمهربااختصاص2خطدر
مراکزشقایقوچمران،معایناتفنیسرویسمدارسبهصورت
ویژهانجاممیشــود.بهگزارشهمشــهری،پذیرشسرویس
مدارسدر2مرکز)شقایقوچمران(خارجازنوبتانجاممیشود.
معاونبهرهبرداریستادمعاینهفنیخودروهایتهرانبااعلام
اینخبرگفت:»چکلیســتارزیابیفنیســرویسمدارس
متفاوتاستواینخودروهاباحساسیتبیشتریازلحاظایمنی
درمراکزمعاینهفنیموردکنترلوارزیابیقرارمیگیرند.«مجید
سلمانیازمسئولینمدارسخواســتتاجهتحفظسلامت
دانشآموزانوآرامشخانوادههاحتماازسرویسمدارسدارای
گواهیمعاینهفنیکهازاعتبارآنبیشیکماهنگذشتهاستفاده
کنند.بهگفتهاوطبقمصوبهسال۹۷شورایشهرتهران»برنامه
عملیاتیایمنیحملونقلدانشآموزان«علاوهبرالزاممعاینه
فنی،شرایطکنترلیویژهایمانندبررسیسیستمسرمایشی
وگرمایشی،تجهیزخودروبهوسایلکمکهایاولیهواطفای
حریقو...همپیشبینیشدهکهاینموارددرمراکزمعاینهفنی
شهرتهرانکنترلمیشوند.سلمانیبااشارهبهنحوهپذیرش
ســرویسمدارسدرســایرمراکزمعاینهفنیهمعنوانکرد:
»اکنونروزانهحدود5هزاردســتگاهخودروبهمراکزمراجعه
میکنندکهباتوجهبهافزایشساعاتکارمراکزوبازبودنمراکز
منتخبدرایامتعطیلتوزیعمراجعاتبسیارمناسبوتقریبا
اکثرمراکزفاقدصفهستند.درصورتیکهرانندگانسرویس
مدارسخواهانمراجعهبهسایرمراکزمعاینهفنیباشندبرای
دریافتخدماتمطلوبومدیریتزمانمیتوانندازسیستم
نوبتدهیاینترنتی)سامانهتهرانمن(باتعیینوقتقبلیبه

مراکزمراجعهکنند.«

نیما نیازمند
مدیر بافت و بناهای تاریخی شهر تهران

حــدود 342بنــای تاریخی که ثبــت ملی 
شده اند و بیش از ١٦٠٠بنای ارزشمند به 
همراه بیش از ٣٠٠٠مکان رویداد در لایه 
اماکن تاریخی نقشــه تهران ثبت شــده 
اســت که شــهروندان با ورود به سامانه 
نقشه تهران map.tehran.i لایه اماکن 
تاریخی را انتخاب و رویدادهای مکان ها 

را مطالعه و مجازی از آنها بازدید کنند.

حمید جوانی
شهردار منطقه 3 تهران

تجهیــز، زیباســازی و رفــع مشــکلات 
فضــای داخلــی مــدارس، آســفالت، 
لکه گیری معابر و مرمت دیوارهای مراکز 
آموزشی در اولویت شــهرداری قرار دارد 
و در راســتای ارتقــای ســطح خدمــات، 
مســیرهای منتهی بــه مراکز آموزشــی و 
مــدارس بــا برنامه ریــزی مناســب، طرح 
اســتقبال از مهــر به صــورت ویــژه انجــام 
خواهد شــد تا رضایتمندی شهروندان و 

دانش  آموزان فراهم شود.

نقلقولخبر

عددخبر

معاینهفنی

به گفته معاون توســعه ســرمایه انسانی 
شهرداری تهران،  استفاده از ظرفیت های 
کشــور و کســب درآمــد پایــدار 4رویکــرد 
شــهرداری در خدمات رســانی اســت. 
لطــف الله فروزنــده گفــت: »رویکــرد 
نخســت مردمی ســازی  و اداره شــهر بــا 
رویکــرد  دومیــن  مــردم،  مشــارکت 
هوشمند سازی، سومین مسئله استفاده 
از تمام ظرفیت ها در اداره تهران و رویکرد 

آخر کسب درآمد پایدار است.« 

4
رویکرد

رئیــس مرکــز مطالعــات ژئوتکنیــک و 
مقاومــت مصالــح شــهرداری تهــران، از 
برگــزاری ســیزدهمین دوره مســابقات 
ملــی انجمــن بتــن ایــران خبــر داد. 
آرش گوهــری گفــت: »طــی ایــن دوره 
از مســابقات کــه بــا مشــارکت مرکــز 
مطالعات ژئوتکنیک و مقاومت مصالح 
شــهرداری تهــران در کارخانــه تولیــد 
قطعــات بتنــی شــهید ولــی زاده برگــزار 
شــد، بیش از 15تیم در 2رشــته ساخت 
بتن خود متراکــم هدفمند و بتن ســبک 

هدفمند )لیکا( به رقابت پرداختند.« 

15
تیم 

وظایف برخی دستگاه ها در حمایت از کودکان کار
وزارتتعاون،کارورفاهاجتماعی:ارائهتسهیلاتاعتباریاشتغالزابهخانوادههایجویایکار
کودکانخیابانی،معرفیکودکانونوجوانانبزهدیدهیادرمعرضآسیببهنهادهایحمایتی

وقضاییو...
وزارتبهداشت،درمانوآموزشپزشکی:تأمیننیازهایبهداشتیودرمانیکودکانخیابانی
وخانوادهدرجهاولآنانوتأمینپزشکوپرستاردرمراکزساماندهی،پذیرشودرمانفوری

کودکانونوجوانانآسیبدیدهدرتماممراکزدرمانیو...
وزارتآموزشوپرورش:شناساییوراهنماییدانشآموزانیکهدرمعرضآسیبهستند،

آموزشمدیرانوکارکنانآموزشیواداریدرزمینهحقوقکودکانونوجوانان
وزارتکشور:همکاریبادستگاههابرایشناساییکودکانونوجوانانفاقداسنادومدارکهویتی

)شناسنامه(اعمازایرانیوغیرایرانیومعرفیبهنهادهایحمایتی،آموزشی،درمانیوقضایی
سازمانزندانها:ارسالاطلاعاتکودکانونوجوانانتحتمراقبتکانوناصلاحوتربیتبه

سازمانبهزیستیبرایانجاماقداماتحمایتیو...

مکث

اتوبوسرانیودیدهبانیشهروندی
درهمیــنچندروزگذشــتهباانتشــار ادامهاز

تصویــریازخرابــیپلهبرقیایســتگاهصفحهاول
شهیدباقریمتروازسویخبرنگاریکخبرگزاری،ایرادپساز

6-5روزمرتفعشد.
روندچیســت؟برایآنکهاتوبوســرانیتهرانبهوضعیت
مناسب)البتهنهکاملاایدهآل(تاپیشازپایانسال1401برسد،
چنداقدامدردستورکارقرارگرفتهاســت.نخست،بازسازی
1400دســتگاهاتوبــوساز2300دســتگاهاتوبــوسقابل
اورهال)بازسازیکامل(،دوموارداتاتوبوسخارجیازطریق
تهاترنفت،ســومخریداتوبوسدستدوم4ســالهباکیفیت
اروپایی،چهارمبازطراحیبرخیازخطوط،پنجمبهکارگیری
ظرفیتتولیدداخل،ششــمخریداتوبوسهــایبرقیبرای
صرفهجوییدرســوختوهفتمتولیدانبوهاتوبوسبرقیملی
است.امیدکهاینروندمنجربهبرقراریشبکهاتوبوسرانیايدر

شأنشهروندانوپایتختکشورشود.
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سفر اربعین با کودکان 
بســیاری از خانواده ها در ســفر معنوی اربعیــن،  فرزندان 
کوچک شــان را هم همراه می کنند و دســته جمعی راهی 
زیارت کربلا می شوند. پیاده روی اربعین با کودکان کوچک 
و خردســال هرچند ســختی هایی دارد اما به یاد ماندنی و 
پرخاطره اســت و حتما تأثیرات معنوی اش را بر قلب پاک 
آنها خواهد گذاشــت. این ســفر برای کــودکان لذتبخش 
است و بسیاری از آنها در سال های بعد نیز زودتر از خانواده ، 
 کوله بارشــان را برای زیارت کربلا می بندند. سفر اربعین با 
بچه های کوچک، قطعا تفاوت بسیاری دارد،  چه در مدیریت 
و زمانبندی، چه در میزان وسایلی که باید برده شود اما لازمه 
این ســفر معنوی با کودکان خردســال،  صبر است و کمی 
خلاقیت تا بیشــتر لذت ببرند. این نکته را پــدران خانواده 
باید بیشتر دقت کنند که شکل پیاده روی اربعین با خانواده 
متفاوت با جمع های مردانه است و لازم است همراهی بسیار 

زیادی به خرج دهند.

کالسکه؛ عصای دست بچه داران 
اربعین رفته ها با کودکان خردسال، توصیه اول شان همراه 
داشتن کالسکه یا وســیله ای راحت و چرخ دار برای حمل 
کودک اســت،  حتی کودکان 6و 7ســاله. توان آنها بسیار 
کم است و زود خسته می شــوند. بهتر است کالسکه مقاوم 
و سبک همراه داشته باشید که حمل آن نیز برایتان راحت 
باشد. از دسته های کالسکه و محفظه زیرین آن نیز می توانید 
برای قرار دادن وســایل و آویختن کیف و کوله اســتفاده 
کنید. نگران خراب شدن کالســکه یا درآمدن چرخ هایش 
هم نباشــید، در بین راه موکب های زیادی هستند که تمام 
این تعمیرات را صلواتی انجام می دهند. زمان استراحت در 
موکب نیز می توانید کالســکه را در بیرون قرار دهید و اگر 
نگران گم شدنش هستید آن را با قفل دوچرخه و... در یکجا 
ثابت کنید. به جای کالسکه هم می توان از صندلی چرخ دار 
برای کودکان بزرگ تر اســتفاده کرد،  این تجربه را بعضی 
خانواده ها داشــته اند، هرچند امکان خوابیدن در آن وجود 
ندارد و شاید بچه ها زودتر خسته شــوند. بعضی بچه دارها 
هم که بیشتر از یکی، دو بچه دارند،  گاری های دستی فلزی 
محکم می ســازند که هم برای کودکان راحت اســت و هم 
حمل وسایل و کوله پشتی. اگر فرزند کوچک و نوپا دارید،  به 
جز کالسکه یک آغوشی هم همراهتان باشد. بچه ها گاهی 
اوقات از نشستن در کالسکه خسته می شوند و دلشان برای 
آغوش والدین تنگ می شــود. داشتن آغوشی هم در مسیر 
پیاده روی امکان بغل کردن کودک را برای شــما به راحتی 
فراهم می کند و هم در زمان زیارت. از تجربه های والدین در 
کانال »راه اربعین همراه با بچه« در پیام رســان »بله« هم 

می توانید بهره مند شوید.

لباس و خوراکی های موردنیاز
برای کودکان به یک دست لباس اکتفا نکنید. لباس شان آزاد 
و راحت و خنک باشد. بهتر است آنها نیز مانند بزرگسالان 
لباس مشکی یا تیره به تن کنند تا حرمت این ایام نگه داشته 
شود. در هر ســفری احتمال بروز مشکلات گوارشی هست 
پس تعداد لباس زیر بیشــتری برای کــودکان بردارید. در 
میان راه موکب های پذیرایی بســیاری وجود دارد اما برای 
کودکان کوچک تر که هنوز هر نوع غذایی نمی خورند باید 
محتاطانه عمل و غذای مناسب تری از میان غذای موکب ها 
انتخاب کنید. برخی مادرها که کودکان بد غذا دارند توصیه 
می کننــد قابلمه و یک اجاق گاز بســیار کوچک ســفری 
همراهتان باشــد،  با کمی آرد برنج یا نشاسته و با شیرهای 
بســته بندی کوچکی که در میان راه زیاد وجود دارد برای 
کودکان فرنی درســت کنید. مواد غذایی خشک و مقوی 
همراهتان بردارید. مغزی جات، میوه های خشک، خاکشیر، 
بیسکوئیت های کوچک،  چوب شور،  پاستیل،  آلو خشک و... 
میان وعده های مناســبی برای کودکان بزرگ تر محسوب 
می شوند. داروهای مورد نیاز کودکان،  شیر خشک و پوشک 
به میزان کافی و دستمال مرطوب را فراموش نکنید. همراه 
داشتن بسته پوشک سخت و جاگیر است،  آن را باز کرده و در 
کوله ها پخش کنید. در میان وسایلی که برای کودکتان آماده 
می کنید،  یک کارت شناســایی نیز مهیا کنید،  نام کودک، 
شماره گذرنامه،  شــماره تماس والدین و یک شماره تلفن 
پاسخگو از ایران را نیز روی آن بنویسید،  کارت را در محافظ 
نایلونی محکم قرار داده و به لباس کودک نصب کنید تا اگر 

خدای نکرده گم شد، به راحتی شما را پیدا کنند.

محافظت از کودکان در برابر گرما و بیماری
نکات بهداشــتی را به خوبی در مورد خودتــان و کودکان 
رعایت کنید. مایع دستشــویی کوچک همراهتان باشــد. 
خاکشیر، آلوی خشــک، لیموترش، داروهای گیاهی برای 
بهبود سرماخوردگی، داروهای ضد اسهال و... را با حجم کم 
همراهتان بردارید. اجازه ندهید کودکان گرما زده شــوند، 
 صورت آنها را با آب و دستمال نمدار خیس کنید. می توانید 
مقابل کالسکه، چفیه یا پارچه نمدار پهن کنید تا بچه ها هم 

خنک شوند و هم در معرض گردوغبار قرار نگیرند.

سرگرم شدن کودکان
در میان همه تجهیزات و وسایلی که همراه می برید، وسایل 
سرگرم کننده کودکان را فراموش نکنید؛ دفتر و ابزار نقاشی، 
خمیر بازی، حباب ســاز کوچک، توپ و ماشین و عروسک 
کوچک، عروسک های انگشــتی. یادتان باشد وسایلی که 
همراه می برید امکان گم شــدن و جا ماندن در راه و موکب 
را دارد، پس از بردن اسباب بازی های گران قیمت خودداری 
کنید. از برخی برنامه ها و بازی های مناســب کودکان روی 
گوشــی همراه هم می توانید اســتفاده کنید،  برخی از این 

بازی ها ویژه اربعین هستند.

پیاده روی با رعایت نکات ایمنی
  از چند روز قبل از اربعین، پیاده روی منظم داشته 
باشید و برای سلامتی زانوها، هنگام پیاده روی از عصا 

استفاده کنید.
  از کفش راحت و مخصوص پیاده روی و 2جوراب یا 

جوراب حوله ای استفاده کنید.
  از کوله پشتی مناسب استفاده کنید و از حمل بار 
اضافی و ســنگین پرهیز کنید. وزن کوله پشتی باید 

نهایتا 10تا 20درصد وزن افراد باشد.
  زائرانی که سابقه کمردرد و زانودرد دارند، به منظور 
پیشــگیری از عود کردن کمردرد یــا زانودرد، طی 
پیاده روی اربعین مایعات کافی بنوشید تا آب بدنشان 
از دســت نرود چون مهره ها روی غضروف هایی قرار 
دارد که این غضروف ها حاوی یــک ماده ژله مانند و 
عمدتا حاوی آب است. کم آبی باعث از دست دادن آب 
دیسک های ستون فقرات و درنتیجه کمردرد می شود.
  افراد مبتلا به زانودرد نیز باید به آرامی پیاده روی را 
انجام دهند و در فواصل مختلف استراحت کنند که 

صدمه ای به مفصل های پا  نرسد.
  افرادی که قصد شرکت در مراسم پیاده روی اربعین 
را دارند باید قبل از رفتن به پیاده روی اربعین، روزانه 
حدود یک تا دو ساعت پیاده روی کرده تا برای شرکت 

در این مراسم آماده شوند.
  افراد از پیاده روی های مداوم و پشــت ســر هم 
در مسیر پیاده روی اربعین اجتناب کرده و حتما 
در فواصل زمانی مناسب استراحت لازم را داشته 
باشند. باید بعد از نیم تا یک ساعت پیاده روی حتما 
چند دقیقه ای را استراحت کنند تا بدن آنها دچار 

مشکل نشود.

فضیلت زیارت اربعین
زیارت امام حســین)ع( در هر زمانی مستحب است و ثواب دارد. 
اما زیارت اربعیــن از امتیاز و فضیلت ویژه ای برخوردار اســت و 
حضور در بارگاه این امام شهید و خواندن زیارت اربعین در این روز، 
ثواب خاص و ویژه ای دارد. در حقیقت همایش پیاده روی اربعین 
قدرت نمایی شیعه در عصر حاضر است. و در هیچ کجای عالم در 
طول تاریخ، چنین همایشی که میلیون ها نفر بدون هیچ تهدیدی 
در آن شرکت کنند وجود ندارد. زیارت مخصوص آن حضرت در 
روز اربعین شعار مخصوص شیعه است و برای هیچ فردی از سایر 
معصومین)ع(حتی برای رسول اکرم)ص( این مسئله وجود ندارد.

 از حضرت صادق)ع( درباره ثواب زیارت امام حسین)ع( در کربلا 
نقل شده است:کســی که با پای پیاده به زیارت امام حسین)ع( 
برود، خداوند به هر قدمی که برمی دارد یک حسنه برایش نوشته و 
یک گناه از او محو می فرماید و یک درجه مرتبه اش را بالا می برد، 
وقتی به زیارت رفت، حق تعالی دو فرشته را موکل او می  فرماید که 
آنچه خیر از دهان او خارج می شود را نوشته و آنچه شر و بد است را 
ننویسند و وقتی برگشت با او وداع کرده و به وی می  گویند: ای ولی 
خدا! گناهانت آمرزیده شد و تو از افراد حزب خدا و حزب رسول او 
و حزب اهل بیت رسولش هستی، به خدا قسم! هرگز تو آتش را به 
چشم نخواهی دید و آتش نیز هرگز تو را نخواهد دید و تو را طعمه 

خود نخواهد کرد.
در روایت دیگری از آن حضرت آمده اســت:  هــر کس به زیارت 
حسین)ع( برود درحالی که مقام و منزلت وی را بشناسد، خداوند 

او را در اعلی علیین بهشت جای می دهد.
در روایات دیگــری از امام محمدباقر)ع(  آمده اســت:  زیارت 
قبر رســول خدا)ص( و زیارت مزار شــهیدان و زیارت مرقد 
امام حسین)ع( معادل اســت با حج مقبولی که همراه رسول 

خدا)ص( به جا آورده شود.
 امام رضا)ع( نیز فرموده اند:کسی که قبر امام حسین)ع( را در کربلا 
زیارت کند، مانند کسی است که خدا را در عرش زیارت کرده باشد.

حفظ سلامت در پیاده روی اربعین
این روزها مسافران کربلا و پیاده روی اربعین در شرف آماده شدن 
و آغاز سفر هستند اما برای بسیاری سؤال است که چه کنیم که 
در مسیر پیاده روی به خصوص در طول روز که دمای هوا به طور 

معمول 40تا 50درجه است، سلامت مان به خطر نیفتد؟
نکته نخست پرهیزهاست که باید تا جایی که ممکن است در 
ساعات گرم روز از مصرف تندی ها، شوری ها، تلخی ها و مصرف 
زیاد چرب و شــیرینی ها خودداری کنیم. این پرهیز خاصه 
درمورد حلواهای عربی و غذاهایی اســت که در طول مسیر 
پیاده روی به زائران تعارف می شود. گاهی مصرف این مواد برای 
شخص گرما زده باعث بروز تهوع، تشنج، سردرگمی، گیجی و 
گاهی اوقات از دست دادن هوشیاری یا کما می شود که همگی 
از عوارض گرمازدگی شدید است. در مقابل حتما باید به سراغ 
مصرف ترشیجاتی مانند آبلیمو، آبغوره، آلبالو و دیگر میوه ها و 
مواد شامل هلو، شلیل، سرکه انگبین، رب انار و تمر هندی برویم 
که باعث می شــود بدن آب کمتری از دست بدهد و رطوبت 

عمومی بدن حفظ شود.
همچنین  اگر سابقه گرمازدگی دارید یا رنگ پوست سفیدتری 
نسبت به سایرین دارید، برای درمان گرمازدگی می توانید ترکیبی 
از قره قوروت، تمرهندی، گردغوره، سماق، گردلیمو قرص هایی 
به اندازه یک نخود تهیه کنید و وقتی دمای بدن بالا رفت، از این 
قرص ها در دهان بگذارید تا به مرور با آب دهان ترکیب شود و شما 

را از گرمازدگی حفظ کند.
همچنین برای پیشگیری از تشــنگی نیز مکیدن آلوی خشک 
راهگشاست و خوردن یک قاشق چای خوری تخم خرفه تا ساعت ها 
رفع عطش می کند. از سویی برای قوت پیاده روی داشتن در این 
مسیر خاطرتان باشد ترکیب پودرشده یک عدد بادام درختی و 
5 برابر شکر ســرخ در هوای گرم مانع تشنگی و حتی گرسنگی 
می شود. اگر حوصله چنین ترکیبی ندارید، حتما با خودتان قاووت 

که ترکیب مواد مفید و نیروبخش است در سفر داشته باشید.

روشنا

حکیم باشي

تندرست

نـگاه

توصیه های امام صادق)ع( 
در سفر اربعین

امام صادق)ع( در حدیثی،  نکات قابل تامل 
و ارزشــمندی را برای ســفر اربعین بیان 
کرده اند. ایشان در این حدیث به این نکات 
اشــاره کردند: خوش رفتاری با همراهان، 
کم گویی بــه جز نیکی، بســیاری یاد خدا، 
پاکیزگی لباس، غسل قبل از آنکه وارد حائر 
شوی، بســیار نماز خواندن، درود و صلوات 
بر محمــد)ص( و خاندانــش، باوقار بودن، 
پرهیز از نگاه به حــرام،  کمک به نیازمندان 
در ســفر، تقیه کردن برای قوام دین، ترک 
گناهان و پارســا بودن و پرهیز از مجادله و 
کشمکش هایی که در آن سوگند یاد می شود.

برمشامم می رسد هر لحظه بوی کربلا
پیشنهادهایی برای مشرف شدن به کربلا و سفر اربعین

سیدمحمدفخار؛ روزنامه نگار

 راه ارتباطی آسان 
برای زائران

پیام رسان »بله« به کمک ســامانه اعلام وضعیت 
اربعین،  امکان اطلاع رســانی زائران را به خانواده و 
دیگر همسفرانشان فراهم کرده است. با استفاده از 
این امکانات،  نیازی به اینترنت یا سیم کارت عراقی یا 
پرداخت هزینه ندارید و تنها کافی است پیام رسان بله 
را در گوشی خود به روز رسانی کنید.برای استفاده از این 
سامانه کافی است به بخش »ویترین« بله وارد شوید، 
گزینه اعلام وضعیت یا مشاهده وضعیت را انتخاب 
کنید و در بخش »مشاهده وضعیت« شماره مسافر خود 
را وارد کنید و از آخرین وضعیت او که خودش در سامانه 
ثبت کرده باخبر شوید.برای اعلام وضعیت خود نیز وارد 

قسمت »اعلام وضعیت« شده و پیام تان را ثبت کنید.

 نکاتی برای 
بانوان زائر

ترجیحاً خانوادگی مشرف شــوید نه انفرادی.
پیش بینی شده است امســال حدود 40درصد از 
زائران اعزامی از ایران، بانوان باشند که براساس 
آمار سال های گذشته حدود 7درصدشان بانوانی 
هستند که تنها و انفرادی ســفر اربعین را آغاز 
می کنند. به این بانوان توصیه می شود که از سفر 
انفرادی پرهیز کنند و اگر امکان سفر خانوادگی 
برایشان مقدور نیست، در گروه های چند نفره عازم 
سفر شده و تنها از مسیر اصلی پیاده روی حرکت 
کنند،  از وسایل نقلیه عمومی استفاده کرده و برای 
اسکان در موکب های بزرگ اقامت گزینند و از رفتن 
به منازل شخصی و دور از مسیر اصلی پرهیز کنند. 

 توصیه های 
وزارت بهداشت

وزارت بهداشت اعلام کرده است که اگر از آخرین 
تاریخ تزریق واکســن کرونای تان بیش از 6ماه 
گذشته،  قبل از ســفر به کربلا واکسن یادآور را 
تزریق کنید. بهتر است چند روز قبل از آغاز سفر، 
روزانه پیاده روی منظم داشته باشید. در طول سفر 
مایعات کافی بنوشید و در اماکن شلوغ و پرتجمع 
ماسک بزنید. دست های خود را به طور منظم با آب 
و صابون بشویید. از خوردن سالاد و سبزیجات، 
ماهی، لبنیات غیرپاســتوریزه و غذاهای دارای 
سس و کشک خودداری کنید و اگر با تب،  سرفه، 
ضایعات پوستی، اسهال و استفراغ مواجه شدید 

سریع تر به دنبال مراقبت های پزشکی بروید.

طولانی ترین و پر جمعیت ترین پیاده روی دنیا از چند روز دیگر آغاز می شود؛ 

الهام مصدقی رادگزارش
روزنامه نگار

حرکتی عظیم و پر معنا که سالانه بر تعداد شرکت کنندگانش افزوده می شود؛ آنها 
که عاشقانه قدم در راه می گذارند، بیتوته می کنند و با پاهای تاول زده شان ادامه 
راه را می پیماند. عظیم ترین حرکتی که سال هاست چشمان دنیا را خیره کرده و نگاه ها را به خودش معطوف. حرکتی که 
سال هاست نه فقط شیعیان حسین)ع( که عاشقان قهرمان همه تاریخ را از هر دین و مذهبی به سوی خودش خوانده 
است. نجف تا کربلا برای آنها که تجربه رفتنش را دارند، آسان نیست. زیارت امام حسین)ع( بدون تحمل سختی نخواهد 
بود؛ سختی شیرینی که عاشقان حسین)ع( به جان می خرند و بارها تکرارش می کنند. اما راه و رسم پیاده روی اربعین 

و طی کردن مسیر، راه و روشی دارد که از سختی راه کاسته و سفر را برای زوار کربلا شیرین تر می کند.

مهمان نوازی عراقی ها و آداب میزبان داری ما 
مردم عراق،  سال های ســال است که در آســتانه اربعین، 
داوطلبانه و خودجوش در مســیر نجف تا کربلا موکب زده 
و پذیرای زائران امام حسین)ع( هستند. در سال های اخیر 
این مهمان نوازی به دلیل افزایش چشمگیر حضور ایرانیان، 
بیشتر شــده و خالصانه همه آنچه دارند را برای زوار فرزند 
پیامبر)ص( خرج می کنند؛ از تعارف کردن دستمال کاغذی 
در مسیر گرفته تا دعوت کردن به خانه هایشان و اسکان دادن 
مسافران. احترام میزبان واجب است. بسیاری از ایرانی ها با 
خود هدایای کوچکی برای بچه های عراقی که درمیانه راه از 
زوار پذیرایی می کنند می برند و قدردان زحمات آنها هستند. 
آداب نگه داشتن حرمت میزبان، احترام به آنهاست؛  احترام 
به فرهنگ شــان، احترام به اســباب پذیرایی شان هرچند 
اگرباب میل و طبع نباشد و حتی احترام به تلاش شان برای 
کســب روزی . موکب داران و پذیرایی کنندگان رایگان هر 
آنچه دارند در اختیار زوار می گذارند اما قرار نیســت کرایه 
راه از زوار گرفته نشــود. با موکب داران و پذیرایی کنندگان 
و میزبانان خوشــرو باشــید. برخی زائران برای قدردانی از 
زحمات بی چشمداشت عراقی ها، و موکب داران با آنها عکس 
یادگاری نیز می گیرند. عراقی ها به واسطه رفت وآمد به ایران 
و حضور پررنگ ایرانی ها در کشورشــان، نســبتا فارسی را 
متوجه می شوند،  با همان زبان دســت و پا شکسته به آنها 
بگویید دفــاع از حریم اهل بیت)ع( و مــردم عراق،  وظیفه 
دینی ایرانی هاست و شــما هم به نیابتشان به پابوسی امام 
هشتم)ع( خواهید رفت. توجه داشــته باشید جریان های 
متعددی سعی در تغییر تفکر مردم عراق و بدبین کردن آنها 

به ایرانی ها دارند.

مسیرهای راه کدامند
پیاده روی اربعین عموما از 4مســیر انجام می شــود. مسیر 
اصلی،  نجف به کربلاســت کــه 80کیلومتر طــول دارد و 
1452ستون در آن قرار گرفته است. طی کردن این مسیر 
بین 2تا 3روز زمان می برد. اگر از کوفه به کربلا حرکت کنید، 
 یک راه فرعی وجود دارد به نــام طریق العلما که از کنار رود 
فرات می گذرد؛ راهی زیبا و خــوش آب و هوا اما با امکانات 
کمتر. مســیر بعدی کاظمین اســت که با عبور از بغداد به 
کربلا می رسد. یکی دیگر از مســیرهای معروف بین خود 
عراقی ها،  حله به کربلاست که موکب و زوار ایرانی کمتر در 

آن دیده می شوند. اما نجف به کربلا،  مسیر انتخابی بیشتر 
ایرانی هاســت که کوتاه ترین و امن ترین مســیر محسوب 
می شود. همواره توصیه می شود از معمول ترین و امن ترین 
مسیر برای رسیدن به کربلا استفاده کرده و از همراه شدن 
با افراد غریبه و آنها که وعده راه فرعی و نزدیک را می دهند 

بپرهیزید.

داستان عمودها و موکب ها 
در جاده اصلــی که همان نجف تا کربلاســت 1452عمود 
یا ســتون وجود دارد.  فاصله میان هر عمود 50متر اســت. 
عمودها در واقع تیر های چراغ برق است که روی هرکدامشان 
شــماره خورده اســت. عمود آخــر مقابل حــرم حضرت 
ابوالفضل)ع( قــرار دارد. از عمود 1100تــا 1390به دلیل 
باریک شــدن راه ورود به شــهر کربلا،  تعداد موکب ها کم 
می شود و بهتر اســت این مسیر در ســاعات روز طی شود 
تا برای اســتراحت در شب،  دچار مشکل نشــوید. از عمود 
1390موکب های داخل شهر شروع می شود و تا اطراف حرم 
ادامه دارد. به عمود 1399عمود ســلام می گویند،  از اینجا 
گنبد حرم مطهر حضرت عباس)ع( نمایان است و نخستین 
سلام را می توان از اینجا نثارشان کرد. عمود 1345تقریبا در 
ورودی کربلا قرار دارد. آنها که تجربه سفر دسته جمعی را 
دارند توصیه می کنند هر چند عمود،  قرار دیدار با هم سفران 
را بگذارید اما این قرار ها در مقابل عمودهای با شماره های 
رند نباشــد،  مثلا عمودهایی که به صفر یا 5ختم می شوند، 
 این عمودها عمدتا شلوغ اســت و پیدا کردن همسفران کار 
سختی است. موکب ها براساس امکاناتی که ارائه می دهند 
چند دســته اند. این امکانات عبارتند از پذیرایی، استراحت 
بین راهی، اســکان،  تعمیرات وســایل همراه زائران، هلال 
احمر و درمانی و ... .  برخی زائران بعد از رســیدن به کربلا 
در روز اربعیــن،  ترجیح می دهند چند روزی در این شــهر 
بمانند تا از شــلوغی کاسته شــده و راحت تر زیارت کنند. 
این زوار در این صورت باید برای اســکان از هتل استفاده 
کنند چراکه موکب های داخل کربلا معمولا از ظهر اربعین 
آهسته آهسته جمع می شوند و نهایتا فردای اربعین موکبی 
در این شهر برپا نخواهد بود. موکب های میان جاده نیز کم 
کم از قبل از اربعین جمع آوری خواهند شد. البته امسال به 
موکب داران ایرانی توصیه شده تا چند روز بعد از اربعین نیز 
همچنان موکب هایشان را فعال نگه دارند تا زائران با مشکل 

کمتری مواجه شوند. با توجه به کم شــدن موکب ها، بهتر 
است زائران،  ظهر اربعین به سمت مرز بازگردند اما اگر هنوز 
به زیارت حرم های شریف در کاظمین و ســامرا نرفته اند، 
می توانند مقصد خود را از کربلا این دو شهر انتخاب کرده و 
از آنجا به سمت مرز حرکت کنند. یادتان باشد سامرا مکانی 
برای اقامت و اسکان ندارد و تنها مکان،  سرداب حرم است 
که معمولا در این ایام شلوغ است. همچنین امسال صحن 
حضرت زهرا)س( در نجف اشرف برای اسکان زائران انفرادی 

درنظر گرفته شده است.

توشه راه پیاده روی اربعین 
بهترین وســیله برای به همراه بردن وســایل در پیاده روی 
اربعین،  کوله پشتی است. در انتخاب کوله پشتی بهتر است 
مواردی رعایت شود تا کمترین فشار به کمر وارد آید. وزن 
کوله پشــتی با وســایل داخلش، باید حدود یک هفتم وزن 
خودتان باشد. اگر وزن شــما 60کیلو گرم است کوله شما 
بین 6تا 9کیلوگرم باید وزن داشــته باشــد. اگر کوله شما 
بند شکمی و دور کمر داشته باشد موجب توزیع یکنواخت 
وزن آن روی بدن شده و از فشار به ستون فقرات جلوگیری 
خواهد کرد. به همراه بردن یک دســت لباس اضافه کافی 
اســت. با توجه به گرمای هوا و اقلیم عــراق،  لباس آزاد و 
راحت انتخاب کنید. در انتخاب کفش هم دقت کنید، کفش 
نامناسب طی کردن مسیر را برایتان سخت یا ناممکن خواهد 
کرد. بهتر است از کفش نو استفاده نکنید،  کفشی بپوشید که 
امتحانش را پس داده باشد. از همراه بردن حوله خودداری 
کنید، وزن کوله پشــتی تان را زیاد می کند. پارچه آبگیر یا 
حوله های بسیار ظریف، گزینه های مناسبی هستند. مدارک 
مورد نیاز، داروهای شخصی،  وســایل بهداشتی شخصی، 
شارژر موبایل،  پاور بانک، ماسک، مایع دستشویی و شامپوي 
کوچک، دســتمال مرطوب، پد الکل،  اســپری ضد تعریق، 
کرم ضد آفتــاب،  عینک آفتابــی،  کلاه آفتاب گیــر،  پماد 
زینک اکساید، پودر بچه برای جلوگیری از ایجاد عرق سوز، 
چند عدد لیموترش، مقدار کمی عســل،  لیوان و قاشــق و 

چنگال شخصی.

راه های جلوگیری از گرما زدگی در طول مسیر 
از لباس های آزاد و نخی استفاه کنید. نوشیدنی های گازدار 
و کافئین دار اســتفاده نکنید. از شــربت های سنتی مثل 
خاکشیر و تخم شــربتی اســتفاده کنید. آب خیلی خنک 
ننوشید. شــیرینی،  ادویه و غذای سرخ شده کمتراستفاده 
کنید. از دستمال یا چفیه مرطوب به آب یا گلاب استفاده 
کنید. درصورت خستگی یا کوفتگی، سریع استراحت کرده 
و به خودتان فشار وارد نیاورید. درصورت بروز هر مشکلی، 
 موکب های هــلال احمر و برخی موکب های بیمارســتانی 
به شــما خدمات رایگان عرضه می کنند و مي توانید از آنها 
استفاده کنید. رعایت بهداشــت کمک بزرگی در این سفر 

به شما خواهد کرد.
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زمزمه آغاز مجدد صید ترال 
انجمن ماهی شناسی ایران با انتشــار بیانیه ای ضمن نقد عملکرد 
مدیریت منابع آبزیان کشور و طرح موضوع از سرگیری صید ترال 
اعلام کرد: درصورت پافشاری شیلات به از سرگیری این نوع صید، 
گزارش کاملی از خسارات مادی و زیســت محیطی ناشی از دوران 

اجرای آن خواهیم داد.
به گزارش فارس، در این بیانیه آمده اســت: آیا طرح رسمی موضوع 
از ســرگیری صید ترال از سوی مقام عالی ســازمان شیلات غیراز 
عنادورزی با مصوبات قوای ســه گانه، تلاش برای خدشه دار کردن 
چهره دولت و لجاجت با بدنه کارشناســی کشــور قابل ارزیابی و 

استنباط است؟ 
این بیانیه افزوده اســت: با انتصاب مجری »طرح ترال« دولت قبل 
به ریاست سازمان شیلات در دولت سیزدهم، چنین انحرافی قابل 
پیش بینی بود، اما نه به این زودی و نه چنین بی محابا. با وجود اینکه 
تبعات منفی صید به شیوه ترال بر کسی پوشیده نبود، اما طرح ملی 
صید فانوس ماهیان به روش ترال با وجود مخالفت بدنه کارشناسی 
کشور، با اصرار و توجیهات مختلف از حدود یک دهه قبل به صورت 
جدی اجرایی شد. دیری نپایید که خسارات این نوع صیادی مخرب 
دامنگیر صیادان بومی شد. اما صدای اعتراض صیادان و کارشناسان 
شــنیده نشــد و متصدیان امور در ابتدا با انکار واقعیات و سپس با 
توجیهات مختلف این طرح را متوقف نکردند. نهایتا موضوع در ارکان 
عالی نظام مطرح و پیگیری شد و منتج به برکناری خاطیان شد، اما 

ترال همچنان به فعالیت خود ادامه می داد!
انجمن ماهی شناســی ایران افزوده اســت: در نهایــت با پیگیری 
کارشناسانه فراکسیون محیط زیست مجلس یازدهم و پذیرش مضر 
بودن روش صید ترال توســط وزیر وقت جهادکشاورزی و ریاست 
وقت سازمان شــیلات، توافقنامه فراکسیون محیط زیست مجلس 
و وزارت جهادکشــاورزی مبنی بر توقف صید ترال صنعتی به امضا 
رسید. این تشکل علمی، با اعلام موضع رسمی سازمان شیلات مبنی 
بر از سرگیری صید ترال، ادامه سکوت را جایز ندانسته و بیانیه حاضر 
در راستای عمل به رسالت های اجتماعی جامعه متخصصان در نقد 
عملکرد مدیریت شیلات کشور منتشر می شود. انتشار این بیانیه در 
حالی اســت  که چند روز پیش امام جمعه بندرلنگه درباره فعالیت 
غیرقانونی صید ترال و محاصره ای هشدار داد و اعلام کرد: درصورتی 
که با این نوع صیادی برخورد نشود، آینده زیست بوم منطقه و کشور به 
خطر خواهد افتاد. حجت الاسلام جواد اسماعیل نیا، یکی از مشکلات 
این منطقه را صیدهای غیرقانونی از طریق صید ترال عنوان کرد و 
گفت: امروز خبر می رسد که همچنان صیدترال در گوشه و کنار این 
بندر در حال انجام اســت، صید ترال روشی برای صید آبزیان است 
که از ۱۰ســال پیش به آب های خلیج فارس و دریای عمان راه پیدا 
کرده و ســبب خطرات جدی برای محیط زیست شده است. زمزمه 
شروع مجدد صید ترال در حالی مطرح است که محمد طالبی متین، 
مدیرکل دفتر حفاظت از زیست بوم ها و سواحل دریایی محیط زیست 
چندی پیش به طور ضمنی اعلام کرد: صید ترال به صورت سنتی و 
صنعتی انجام می شود که ترال صنعتی متوقف شده و در بحث صید 

سنتی نیز عمدتا صید میگو مطرح است.

مرتضی پورمیرزایی
مدیرعامل انجمن حفاظت از یوزپلنگ آسیایی

اتفاقــات خوبــی بــرای ایمن ســازی جــاده 
عباس آبــاد - شــاهرود بــرای حفاظــت از 
یوزپلنگ آسیایی افتاده است و اتفاق تلخ 
تلف شدن توله یوز آسیایی در هفته های اخیر 
موجب هم افزایی گروه های مختلف مردمی 
و دولتی شد. نمایندگان سازمان حفاظت 
محیط زیست و وزارت راه برای بررسی شرایط 
تجهیز جاده به فنس، نور و... سفر مشترکی 

به منطقه خواهند داشت.

محمد نوذری
مدیرکل ثبت اسناد و املاک گیلان 

حدنگاری تالاب انزلی انجام شده و هرگونه 
تصرف در آن قابل شناسایی است. جایی 
که ســند مالکیــت به نــام دولــت و تحت 
عنــوان انفــال بــه نــام ســازمان جنگل ها 
صادر می شود، هرگونه دخل وتصرف در 
این اراضی به عنوان تصرف عدوانی و »من 

غیرحق« شناخته می شود.

مهره دار براساس داده های فهرست سرخ 
اتحادیــه بین المللــی حفاظــت از طبیعت 
)IUCN( در معــرض تهدیــد انقــراض 
هســتند. بیش از ۴۱درصد از دوزیستان، 
۲۶درصــد از پســتانداران، ۲۱درصــد از 
خزنــدگان و ۱۳درصــد از پرنــدگان جهــان 
در معرض تهدید انقراض قرار دارند. این 
وضعیــت در کشــور ما هــم بهتر نیســت و 
بیش از ۱۰۰گونه جانوری مهره دار در خطر 

انقراض هستند.

10000
گونه 

تقاطعی غیراصولی در محدوده شــهرها و 
روستاهای کشور که فاقد آبگذری سیلاب 
هســتند، شناسایی شــده اســت. تاکنون 
کمتر از ۳درصد »۱۸۵مورد« از این نقاط 
رفع انســداد شده اســت. این ســازه ها به 
دلایلی چون عدم تناسب ظرفیت آبگذری 
با ریسک سیلاب، انسداد دهانه های پل 
به دلیــل ترســیب رســوبات و یــا اســتفاده 
به عنوان معبر و جانمایی نامناسب، فاقد 

آبگذری سیلاب هستند. 

7400
سازه 

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر روز

ویزای گروهی ســفر اتباع ایران و روسیه به 2 کشور 
ســرانجام و پس از گذشــت بیش از 5سال مذاکره 
و چانه زنی بالاخره لغو شــد و از ابتدای ژانویه سال 
2۰23میلادی یعنی چنــد ماه دیگــر، ایرانی ها و 
روس ها به شرطی که سفرهای 5تا 5۰نفره گروهی 
در قالب تور به 2 کشــور انجام دهند دیگر نیازی به 

گرفتن روادید ندارند.
به گزارش همشهری، روس ها در ردیف ولخرج ترین 
گردشگران جهان قرار دارند و عزم ایران برای جذب 
گردشــگران روس به کشــور نیز زمانی جدی شد 
که تنش های سیاسی روســیه و آمریکا به بالاترین 
سطح خود رســید و آمریکا ورود گردشگران روس 
به کشــورش را ممنوع کرد. از آن پس بود که ایران 
فرصت مناســب برای جذب گردشــگران روس را 
دریافت و بلافاصلــه مذاکرات جــدی برای جذب 
گردشگران روس به کشور را با پیشنهاد لغو روادید 
گروهی بین 2 کشور آغاز و در نوروز سال 96وزرای 
خارجه ایران و روسیه موافقتنامه لغو روادید سفرهای 
گروهی شهروندان 2 کشــور را از سال 2۰۱8یعنی 

یک سال پس از امضای توافقنامه به امضا  رساندند.

فرصت طلایی در بازار روسیه
موافقتنامــه اجرایی نشــد و تصمیم گرفته شــد 
کارگروه  لغو روادید گروهی ایران و روسیه در وزارت 
گردشــگری 2 کشور بررســی و پس از تصمیم این 
کارگروه اجرای موافقتنامه آغاز شود. تابستان سال 
گذشته اما با شدت گرفتن بحران روسیه با اتحادیه 
اروپا بر سر اوکراین و ســختگیری های این اتحادیه 
برای ورود گردشــگران روس به کشــورهای عضو ، 
وزارت گردشــگری ایران و روســیه موافقتنامه لغو 
روادید گروهی را امضا  کردند و بدین ترتیب دومین 
کارگروه تخصصی لغو روادید ایران و روسیه که دو روز 
قبل برگزار شد تصمیم نهایی خود را برای لغو روادید 
 تصویب و لغو روادید گروهی سفر به ایران و روسیه را 
از ابتدای ژانویه 2۰23و زمستان ۱4۰۱تا پایان سال 

2۰23با ضمانت تمدید لغو روادید نهایی کردند.
بدین ترتیب از ابتدای ســال آینده میلادی ایرانی ها 
و روس ها می توانند به شــرط ســفر با تور در قالب 
گروه های 5تا 5۰نفری بدون نیاز به دریافت روادید 

به مدت ۱5روز به 2 کشور سفر کنند و آنها که قصد 
سفر انفرادی دارند باید پروســه دریافت ویزا را طی 

کنند. 
لیــلا اژدری، مدیرکل دفتــر بازاریابی و توســعه 
گردشگری خارجی در معاونت گردشگری در همین 
رابطه به ایسنا گفته اســت که یکی از شرکت های 
اقمــاری وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی به عنوان نهاد هماهنگ کننده اجرایی 
شدن توافقنامه لغو روادید گروهی ایران و روسیه به 
طرف روس معرفی خواهد شد و ایران و روسیه متعهد 
شده اند ظرف 3 ماه آینده فهرستی از دفاتر خدمات 
مسافرتی را برای هماهنگی های مرتبط با برگزاری 

تورهای گروهی به یکدیگر معرفی کنند.
این نخســتین بار اســت که توافقنامه لغو روادید 
گروهی بین ایران و کشور دیگری به امضا رسیده و 
اجرایی می شود و به همین دلیل فرصت خوبی برای 
برگزار کنندگان تورهای خارجی در ایران و روســیه 
ایجاد شده است تا با برقراری تورهای گردشگری از 

فرصت اقتصادی ایجاد شده بهره مند شوند.
طی ماه های گذشــته نیز برای نخســتین بار ایران 
میزبان گروهی از اینفلوئنســرهای ســفر از کشور 
روسیه بود که کاملا بی حاشیه به معرفی جاذبه های 

گردشگری کشور در صفحات مجازی برای ترغیب 
روس ها با هدف ســفر به مقاصد مهم گردشــگری 
کشــورمان بودند. پس از اتمام فعالیــت این گروه 
در ایران دومین جلســه کارگروه مشــترک ایران و 
روســیه برای لغو روادید گروهی در تهران تشکیل 
شــد و تصمیم قطعی برای لغو ویزا از ابتدای ســال 

2۰23میلادی گرفته شد.
با فروپاشی اتحاد جماهیر شــوروی روس ها علاقه 
زیادی به سفر به غرب پیدا کردند و به همین دلیل 
رم، لندن، نیویورک و شهرهای اروپایی در فهرست 
نخست مقاصد گردشــگری آنها گنجانده شد. آنچه 
مزیت اقتصادی گردشــگران روس را از اتباع دیگر 
کشــورها متمایز کرده اســت، علاقه آنها به اقامت 
بلندمدت در مقاصد گردشــگری کشورهاســت و 
به واســطه همیــن خصوصیت بــارز روس ها بهره 
اقتصادی ناشی از حضور گردشگران روس در مقاصد 

گردشگری خارجی افزایش یافته است. 

گردشگران ولخرج
روس ها همچنیــن در ردیف گردشــگران ولخرج 
گنجانده می شــوند و به همین دلیــل حتی برخی 
کشــورها به منظور جذب هر چه بیشتر گردشگران 

روس نرخ خدمات گردشــگری و سفر به کشورشان 
برای روس ها را به شــدت کاهــش داده اند.  حضور 
گردشگران روس در کشورهای مقصد به دلیل منافع 
اقتصادی که آنها برای مقاصد گردشــگری داشتند 
چنان اهمیت داشت که حتی ایالات متحده آمریکا 
در سال 2۰۰9برای جذب حداکثری روس ها اقدام به 
ارائه نرخ استثنایی تبدیل روبل به دلار برای روس ها 
کرد و با این رفتار ورود گردشگران روس به کشورش 

را 28درصد افزایش داد.
همزمان با اقدام ایران برای جذب گردشگران روس 
و تحکیم روابط 2 کشور به ویژه در مذاکرات احیای 
برجام و دیگر قراردادهای بلندمدت ایران و روسیه، 
ترکیه و چین نیــز بیکار ننشســتند و برای گرفتن 
جایگاه رقابتی ایران در صنعت گردشــگری، تمام 
تلاش خود را برای جذب گردشــگران روس به کار 
بستند. اما روس ها هر دو بازار گردشگری را آزموده اند 
و حالا نوبت ایران است که با ارائه جاذبه های بی نظیر 
گردشگری، به ویژه در بخش گردشگری فرهنگی و 
طبیعی با برخــورداری از زیباترین کویرهای جهان 
و بازمانده های تاریخی خود، شــانس جدید در بازار 
رقابتی گردشگری با کشورهای همسایه در جذب و 

ماندگاری گردشگران روس بیابد.

لغوروادیدگروهیسفربهایرانوروسیه
تورهای گروهی 5تا 5۰نفره برای سفر به 2 کشور به مدت یک سال نیاز به گرفتن ویزا ندارند

محمد باریكانیگردشگری
دبیر گروه زیست بوم
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تکمیل طرح های نیمه تمام صنعتی قزوین 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی اســتان قزوین گفت: ۲۰ 
سرمایه گذار خارجی از ترکیه، کره جنوبی و دیگر کشورها در شهرک 
صنعتی اســتان مســتقر هســتند. همچنین اطلاعات طرح های 
نیمه ســاز و نصفه کاره را جمع آوری می کنیم تــا آن را در اختیار 

سرمایه گذاران قرار دهیم.
به گزارش تســنیم، رضا صفاری افزود: یکــی از اولویت های مهم 
وزارت صمت، تأمین مالی زنجیره ای است. یعنی در زنجیره تولید 
یک محصول، چندین بنگاه شــرکت دارند که یک بنگاه مواداولیه 
را دریافت و تبدیل به  محصول نهایی می کند. این محصول،تولید 
شده از مواداولیه بنگاه دیگری است. این زنجیره تکرار می شود تا به 

مصرف کننده نهایی می رسد.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی با بیان اینکه شناسایی 
رشــته های این زنجیره بر عهده وزارت صمت است، افزود: وزارت 
صمت پس از شناسایی و تأمین مالی، بنگاه ها را به صورت شبکه ای 
مدیریت و درصورت لزوم به صورت شــبکه ای به آنها تســهیلات 

پرداخت می کند.
وی ادامه داد: استاندار قزوین تأکیددارد واحدهای صنعتی کوچک 
که قدرت تأمین تضامین تســهیلات را ندارنــد؛ صندوق ضمانت 
سرمایه گذاری صنایع کوچک، تا ۷۰ درصد وثایق مورد نیاز بانک ها 
را تأمین کند چراکه ضمانت هایی که از این صندوق دریافت می شود 

بسیار سهل تر از بوروکراسی اداری بانک ها است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قزوین تشریح کرد: 
در توسعه بازار، بحث صادرات به کشورهای خارجی مطرح است، 
واحدهای صنعتی کوچک به دلیل کوچک بودن، شبکه تخصصی 
صادراتی ندارند لذا کنسرسیوم های صادراتی در راستای کمک به 

صادرات واحدهای صنعتی ایجاد می شوند.
وی ادامه داد: معمولاً چند واحد صنعتی یک کنسرسیوم را تشکیل 
می دهند و این کنسرسیوم به نیابت از آنها صادرات و بازاریابی یک 
واحد صنعتی را در خارج از کشور عهده دار است. در خوشه فرآوری 
انگور، کنسرســیوم صادراتی استان را در روســیه تشکیل دادیم، 
کنسرسیوم صادراتی شیرینی سنتی هم در کشور عراق تشکیل شده 

است که متشکل از ۵ واحد کارگاهی استان قزوین است.

افتتاح مدرسه در کرمان
مدرسه چهارکلاســه بنیاد برکت شــهدای هفت تیر در روستای 
حرجند از توابع شهرستان راور استان کرمان با اعتباری بالغ بر یک 

میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان به بهره برداری رسید.
به گزارش ایسنا، این مدرسه در زمینی به مساحت ۲۵۰۰ مترمربع 
با زیربنای ۲۸۸ مترمربع توســط بنیاد برکت با مشارکت نوسازی 
مدارس استان احداث شده اســت که تمامی تجهیزات آموزشی، 
سیستم سرمایشی و گرمایشی و گازرسانی این مدرسه توسط اداره 
کل نوسازی مدارس استان تامین شده است. آیین افتتاح این مدرسه 
با حضور مهدی زاهدی، نماینده مردم شهرستان های کرمان و راور 
در مجلس شورای اسلامی، رئیس سازمان نوسازی و تجهیز مدارس 
کشور، مدیران کل آموزش و پرورش و نوســازی مدارس استان و 

جمعی از مسئولان محلی برگزار شد.

سبزوار؛ رتبه برتر تولید زیره سبز 
۹۸ درصد زیره ســبز کشور در ســبزوار تولید می شود. به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران جوان، مدیر جهادکشاورزی سبزوار گفت: ۹۸ 
درصد زیره سبز تولیدی کشور را سبزوار پوشش می دهد که به دلیل 
رشد در کوتاه مدت و مصرف کم آب، محصولی ارز آور و مفید را برای 

شهرستان سبزوار به ارمغان آورده است.
علی اصغر امانیان گفت: طلای ســبز دیار ســربداران )زیره سبز( 
به دلیل مرغوب بــودن و میزان صادرات، نه تنهــا در ایران بلکه در 
جهان حرف اول را می زند. مدیر جهادکشــاورزی ســبزوار با بیان 
اینکه سبزوار به لحاظ موقعیت تجاری و بازرگانی در بین شهر های 
استان خراسان رضوی از جایگاه ممتازی برخوردار است و در تجارت 
خشکبار، زیره، پنبه، زعفران و... شــهرتی جهانی دارد، افزود: زیره 
سبزوار از ارزش صادراتی بسیاری برخوردار است و از آن جایی که 
نمونه های مرغوب از هر محصول تولیدی در بیشتر مواقع بهترین ها 
برای صادرات آن محصول هستند، زیره سبزوار به دلیل کیفیت بالا 
به محض ورود به بازار های جهانی، جایگاه بسیار بالایی را به دست 
آورده است. وی گفت: به دلیل کشت این محصول به صورت پرورشی 
و وسواس خاصی که در برداشت آن صورت می گیرد، به قطع و یقین 
می توان آن را از باکیفیت ترین ها دانســت. مدیر جهادکشــاورزی 
ســبزوار با بیان اینکه تولید زیره ســبز به دلیل رشد کوتاه مدت و 
مصرف کم آب، محصولی ارز آور و مفید را برای شهرستان سبزوار به 
ارمغان آورده است، افزود: سطح زیرکشت زیره سبز این شهرستان 
هم اکنون هزار و ۸۰۰ هکتار اســت که به صورت یک ســاله کشت 
می شود، اما این سطح هر ســال با توجه به میزان بارندگی افزایش 

یا کاهش می یابد.
امانیان تصریح کرد: میانگین عملکرد در هکتار ۸۰۰ کیلوگرم است، 
اما پیش بینی شده، تولید در سال زراعی آینده به حدود ۲ هزار تن 
برسد که از این میزان حدود ۹۵ درصد با برند سبزوار به کشور های 

مختلف جهان صادر می شود.

عدد خبرمیز خبر 

طرح گازرســانی به ۱۱۹روســتای گیلان 
بــا تامیــن اعتبــارات لازم، بــه زودی آغاز 
می شود. به گزارش ایلنا، سیدعلیرضا 
میرباقــری، معــاون مهندســی و اجــرای 
شــرکت گاز گیلان گفــت: ۲۳روســتای 
از  بیــش  اعتبــاری  معــادل  گیــلان 
گاز  از  میلیــون  ۲۳میلیــاردو۸۷۰ 
شــهری برخــوردار شــدند و بــرای اجرای 
طــرح گازرســانی بــه ۱۱۹روســتای دیگر 
۴۰۰میلیــارد تومــان اعتبــار تامیــن 

شده است.

119
روستا

گیلان

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اســتان مرکــزی گفــت: ۱۴۰۰۰میلیارد 
تسهیلات بانکی در حوزه اقتصادی با 
رویکرد اشتغال در سفر رئیس جمهور 
بــه اســتان مرکــزی مصــوب شــد. بــه 
گــزارش تســنیم، نوربخــش عســگری 
افزود: سفر رئیس جمهور مسئله محور 
است و در تمام جلسات کارشناسی که 
قبل از سفر انجام شــد بر رفع مسائل 

اساسی استان تأکید شده است.

14000
میلیارد

مرکزی

تولید ژل رویال به عنوان یکــی از محصولات باارزش 
زنبورداران چند ســالی می شــود که در اســتان های 
تولیدکننده عســل، مورد توجه قرار گرفته است. از ژل 
رویال به عنوان معجزه زندگی و برطرف کننده بسیاری از 
بیماری های صعب العلاج نام برده  می شود. در حال حاضر 
زنبورداران کشور از این ژل که منبع تغذیه و دلیل اصلی 
طول عمر زنبور ملکه است به شیوه کاملا سنتی نگه داری 
می کنند که برای صادرات جهانی مناسب نیست. با این 
وجود، بازار ژل رویال در استان های تولیدکننده عسل 
باعث اشتغالزایی و کارآفرینی شده  است. آذربایجان غربی 
که معمولا در تولید عسل،رتبه نخست را دارد در تولید 
ژل رویال هم صدرنشین  اســت. به گفته معاون بهبود 
تولیدات دامی آذربایجان غربــی، صادرات ژل رویال به 
شکلی که بتواند در بازارهای جهانی رقابت کند، نیازمند 
آموزش زنبورداران و داشتن زیرساخت برای نگهداری 
و فرآوری اســت. زنبورداران هم از ناآشنا بودن مردم از 
این محصول و نبود زیرســاخت مجهز برای نگهداری 
و فرآوری آن در بازارهای داخلــی گلایه دارند. در این 

گزارش به چالش های پیش رو می پردازیم.

تولید محصولات جانبی در زنبورداری 
ژل رویال، خوراک ملکه زنبورهای عســل است و باعث 
طول عمر ملکه نسبت به زنبورهای دیگر می شود. این ژل 
شیری رنگ توسط ۲غده قرینه در سر زنبور برای خوراک 
ملکه ترشح می شود. این ماده، ارزش غذایی بسیار بالایی 
دارد و نه تنها باعث افزایش قدرت بدنی می شــود، بلکه 
در درمــان برخی بیماری ها ازجمله ســرطان راه چاره 
است. آذربایجان غربی با داشتن 1۲۰هکتار باغ و تولید 
بیشــترین میزان ژل رویال در سال، سهم بیشتری نیز 
در صادرات ژل رویال به کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
مالزی و ترکیه داشته اســت. تولید و صادرات ژل رویال 
برای آذربایجان غربی با اشتغالزایی همراه بوده ، اما هنوز 
رضایت بخش نیســت. علت را از معاون بهبود تولیدات 
دامی آذربایجان غربی جویا می شویم.  امیرعلی کاظمی 
در این باره به همشهری می گوید: صنعت زنبورداری باید 
از تولید تک محصولی خارج شــود و محصولات جانبی 
ازجمله ژل رویال، بره موم، گرده و زهر زنبور عســل نیز 
در برنامه باشــد. قطعا با توجه به اینکه تولید ژل رویال 
برای زنبورداران با ســود خوبی همراه است، با استقبال 

زنبورداران و به نوعی اشــتغالزایی در حیطه تخصصی 
ژل رویال صورت گرفته اســت، اما برای اینکه به نتیجه 
مطلوب برســیم باید وقت و هزینه کافی برای آموزش 
آنان صرف شود. وی ادامه می دهد: بازار مصرف ژل رویال 
اهمیت ویژه ای دارد. هنوز مردم از مــوارد مصرف این 

محصول بی اطلاع  هستند و تقاضا پایین است. 
آذربایجان غربی حــدود یک میلیون و نیم کلونی مدرن 
و 134هزار کلونی ســنتی دارد. حدود 1۰هزار نفر در 
صنعت زنبورداری اســتان مشغول هســتند و سالانه 
۲۲هزار تن عســل و 1۸۸۲ کیلوگرم ژل رویال در این 

استان تولید می شود.

سهم ناچیز اردبیل از بازار ژل رویال
اردبیل هم با زبانزد بودن در تولید عســل و مشــهور 
بودن عسل ســبلان، هنوز در تولید ژل رویال موفقیت 
و اشــتغالزایی چشــمگیری ندارد. کارشناس مسئول 
زنبورداری سازمان جهادکشاورزی اردبیل آشنا نبودن 
زنبورداران با شــیوه های نوین صنعــت زنبورداری و 

تولید ژل رویال را علت تولید کم ژل رویال می داند و به 
همشهری می گوید: برای هر 1۰ کلونی زنبور که برداشت 
ژل رویال دارد، باید یک کارگر متخصص و آشنا به فوت 
و فن حضور داشته باشد. فعلا زنبورداران با دانش بومی و 

سنتی خود مشغول کار هستند. 
به گفته دهقان باقری، دعوت از استادان برتر این حوزه 
و برپایی کارگاه های آموزشی باید در اولویت قرار بگیرد. 
4هزار زنبوردار در اردبیل  4۶۰هزار کلونی زنبور عسل 
را می گردانند و ســالانه ۷هزار و 343 تن عسل تولید 
می کنند. با این حال، تولید ژل رویال در اردبیل سالانه 

13۷کیلوگرم است.

جای خالی تجهیزات به روز 
بهزاد حیدری، زنبوردار مشکین شــهری که ســالانه 
۲۰کیلوگرم ژل رویال تولید می کند، درباره مشکلات 
تولید این محصول به همشهری می گوید: اگر بخواهیم 
تولید ژل رویال رونق بیشتری بگیرد و در صادرات هم 
حرفی برای گفتن داشته  باشــیم، باید تکنولوژی های 

جدید برای نگهداری این محصــول در اختیار ما قرار 
بگیرد. ژل رویال بعد از خروج از کندو باید بلافاصله در 
دمای زیر صفر قرار بگیرد و برای این منظور به فریزرهای 
صنعتی نیاز است؛ در حالی که حیدری می گوید به دلیل 
نبود سیســتم برق، زنبورداران، ژل رویال را از کندو تا 
رسیدن به محلی که فریزر باشد، در کیسه های یخ حمل 
می کنند. یک متخصص طب سنتی هم درباره خواص ژل 
رویال به همشهری می گوید: ژل رویال یک غذا داروی 
بسیار مقوی است که مصرف آن به دلیل گرانی، اندک 
است. علیرضا یارقلی نگهداری ژل رویال را بسیار مهم 
می داند: اگر این ژل همراه با عســل باشد باید در هوای 
خنک نگهداری شــود وگرنه باید در فریزر نگهداری یا 

جابه جا شود. 

  
ژل رویال بعد از خروج از کندو باید در ظروف دوجداره، 
دمای زیر صفر و دور از نور نگهداری شــود و ماندگاری 
این محصول حداکثر تا ۶ماه است. زنبورداران ژل رویال 
هر 1۰ گرم ژل رویال را با 4۵۰ گرم عسل مخلوط و به 
بازار داخلی و خارجی عرضه می کنند که به نوعی عرضه 
به شکل خام محسوب می شود. سالانه در کشور بیش از 
3هزار و ۸۰۰ کیلوگرم ژل رویال تولید می شود. قیمت 
هر کیلو ژل رویال به صورت عمده 1۲میلیون و در بازار 

حدود ۲۰میلیون تومان برآورد می شود.

اشتغال زایی با صادرات اکسیر جوانی
 زنبورداران استان های تولیدکننده عسل با عرضه و صادرات »ژل رویال« به شیوه مدرن، می توانند در بازارهای جهانی رقابت کنند

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

خراسان جنوبیعکس خبر

 برداشت عناب
در خراسان جنوبی

عناب میوه ای منحصر به فرد و از محصولات ویژه خراسان 
جنوبی است که به دلیل سازگاری با آب و هوای این منطقه 

تولید آن در سال های اخیر افزایش داشته و هم اکنون 
۹۸درصد عناب کشور نیز در این استان کشت می شود.

عکس: مهر / امیرحسین رادنیا

قزوین

کرمان

تقویت یک صنعت نو پا 
ســالانه ۲۰۰ کیلو ژل رویال در آذربایجان شــرقی تولید می شود؛ در 
حالی که تولید عسل این استان سالانه 13هزار تن است. موضوع را با 
مدیر امور طیور سازمان جهادکشاورزی این استان در میان می گذاریم 
که چرا آذربایجان شرقی نتوانسته در تولید ژل رویال رشد و درخشش بیشتری در بین 

استان ها داشته باشد.
مسعود رئوف به همشــهری می گوید: ســرمایه گذاری در تولید ژل رویال و تخصصی 

کارکردن برای تولید، یکی از چالش های پیش روی زنبورداران استان است. 
او از دانشجویان دعوت می کند تا در مورد اثردرمانی ژل ایرانی و مقایسه بین ژل رویال 
تولید شده ایرانی و خارجی تحقیقاتی انجام دهند و با اختصاص دادن پایان  نامه های خود 

به این موضوع، برای ترقی این صنعت پا پیش بگذارند.
نبود آزمایشگاه های تخصصی برای تعیین استاندارد ژل رویال گاهی باعث تقلب و به قولی 
از دست رفتن بازارهای داخلی نیز می شود. به گفته رئوف، فقط ۲ آزمایشگاه تخصصی در 
کشور برای ژل رویال فعال است. از آنجا که ژل رویال به عنوان یک محصول فرعی کندو 
شناخته می شود، سرمایه گذاران چندان رغبتی به سرمایه گذاری در آن  ندارند. مدیر امور 
طیور سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی علت را این طور توضیح می دهد: قیمت 
ژل رویال بالاست و هنوز در بازار داخلی هم محبوبیت ندارد و شناخته شده نیست. در 
بازار بین المللی هم هر کیلو ژل رویال بین 3۰ تا 1۰۰دلار معامله می شود؛ درحالی که در 
ایران هر کیلو ژل رویال قیمتی بیش از 1۲میلیون تومان دارد. این باعث شده تا نتوانیم 

در بازارهای جهانی هم رقابت کنیم.

آذربایجان شرقی

 خروج زنبورداران از تولید تک محصولی 
صنعت زنبورداری با خروج از تولید تک محصولی در 5 سال اخیر توانسته گام مثبتی در تولید ژل 
رویال و به دنبال آن اشتغالزایی بردارد. آینده این صنعت در تعامل با اتحادیه های استانی و ترویج 
و معرفی محصولات جانبی، فرهنگ سازی و آشنایی زنبورداران با تکنولوژی های نوین و روز دنیا، 
تضمین می شود. بدیهی است که فراهم کردن امکانات لازم ازجمله فریزرهای صنعتی و تجهیزات 

حمل و نقل و بسته بندی، زمینه ساز توسعه تولید ژل رویال و صادرات آن خواهد شد.

مکث
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وزیر صنعــت اعلام کــرد: قبل از 

خودرو
واگذاری سهام شرکت سایپا و ایران 
خودرو قرار است سهام شرکت های 

زیرمجموعه این شرکت ها واگذار شود.
به گزارش همشــهری، در شــرایطی کــه 2هفته 
دیگر مهلت رئیس جمهوری برای واگذاری ســهام 
شــرکت های خودرو ســاز به پایان می رسد هنوز 
اطلاعات شفافی در مورد نحوه واگذاری سهام این 
شــرکت ها وجود ندارد. مســئولان وزارت صنعت 
و سازمان خصوصی ســازی  قبلا گفته بودند سهام 
شــرکت های اصلی فعال در صنعت خودرو واگذار 
خواهد شد اما دیروز وزیر صنعت گفت: گام نخست 
خصوصی سازی  در صنعت خودرو، واگذاری سهام 
شرکت های زیرمجموعه این شرکت هاست. او در عین 
حال هیچ اشاره اي  به عرضه سهام شرکت های اصلی 
ایران خودرو و ســایپا  نکرد. آمار ها نشان می دهد 
تعداد زیرمجموعه هــای ایران خودرو دســت کم 
52شــرکت و سایپا 24شرکت اســت. البته برخی 
منابع خبری تعداد زیرمجموعه های این دو شرکت 

را بیش از این می دانند.
رضا فاطمی امین، وزیر صنعت دیروز در این باره گفت: 
مراحل واگذاری سهام خودروسازان و قیمت گذاری 
تدوین شده و قرار است اول شرکت های زیرمجموعه 
سایپا و ایران خودرو عرضه شود که به زودی هم عرضه 

می شود چون قیمت گذاری تمام  شده است.
وزیر صنعت در شــرایطی این خبــر را اعلام کرده 
که از مدتی پیش شرکت های خودرو ساز فراخوان 
فروش سهام شرکت های زیرمجموعه خود را منتشر 
کرده اند و حواشی زیادی نیز در مورد احتمال حضور 
سرمایه گذاران چینی در این پروژه ها به وجود آمده 
است. با این حال از یک طرف به نظر می رسد فرایند 
واگذاری شرکت های زیرمجموعه این شرکت ها یک 
فرایند طولانی مدت است و از طرف دیگر فعلا آینده 
واگذاری ســهام شــرکت های اصلی با وجود اینکه 
مهلت 6ماهه رئیس جمهوری تا 2هفته دیگر به پایان 

می رسد مشخص نیست.

جزئیات واردات خودرو
وزیر صنعت کــه دیروز در یــک کنفرانس خبری 
صحبت می کرد جزئیات بیشتری از واردات خودرو 
را ارائه کرد و گفــت: این انتقاد وجود داشــت که 
شرایط خودروسازی به ســمت انحصار و حمایت از 
خودروسازان رفته، از این رو تلاش کردیم با آزادسازی 
واردات این انحصار شکسته شود. از سوی دیگر، چون 
تقاضای خودرو، با عرضه هماهنگ نیست، مسئله 

واردات و بلامانع بودن آن در دستور کار قرار گرفت.
او درباره میــزان واردات خودرو نیــز گفت: میزان 
واردات خودرو یک میلیارد یورو به علاوه واردات از 
طریق سرمایه گذاری تعیین شده است. برای مثال 
افرادی کــه می خواهند در ایران ســرمایه گذاری 
کنند، می توانند به جای آوردن ارز به کشور، خودرو 
وارد کنند و آن را بفروشند، اما ریال حاصل شده را 
نمی توانند خارج کننــد. پس بخش قابل توجهی از 

کسری بازار برطرف می شود.
فاطمی امین در پاســخ به این پرسش که آیا وزارت 
صنعت با خودروسازان خارجی مذاکره کرده است، 
گفت: وزارت صنعت با هیچ برنــدی مذاکره نکرده 
است. واردکنندگان خودشان می توانند وارد مذاکره 
شوند زیرا ما واردکننده نیستیم و فقط ضوابط فنی و 

استاندارد ها را تعیین می کنیم.
او با بیان اینکه وزارتخانه با شــرکت های روس وارد 
مذاکره نمی شود و ارتباط بین خود شرکت هاست، 
گفت: در نمایشــگاه اتوموبیلیتی روسیه، ایران بعد 
از روسیه بیشترین شــرکت کننده را داشت و۷۰۰ 
میلیون دلار هم تفاهمنامه بین شرکت های داخلی و 
خارجی امضا شد. او در مورد آیین نامه واردات خودرو 
که به تازگی تصویب شده گفت: دستورالعمل واردات 
خودرو، محدودیتی ایجاد نخواهد کرد؛ در مورد یک 
بند این دســتورالعمل که مربوط بــه ارائه خدمات 
پس از فروش اســت، باید گفت، اگر واردکننده ای 
نتواند خدمات پس از فــروش ارائه دهد، می تواند با 
هماهنگی یک شرکت دیگر این خدمات را ارائه دهد.

او با بیان اینکه آیین نامه واردات خودرو براســاس 

این 3معیار تنظیم شد، گفت: با توجه به ممنوعیت 
4 ساله واردات خودرو، تنظیم آیین نامه واردات بسیار 
حساس بود و باید دقیق انجام می شد. در آیین نامه 
لزوم انتقال فناوری و ارائه خدمــات پس از فروش 
مورد تأکید قرار گرفته، اما آیــا این دو بند به ایجاد 
محدودیت در واردات منجر می شود؟ پاسخ منفی 
اســت. وزیر صنعت در مورد احتمــال ممنوعیت 
مجدد واردات در ســال ۱4۰6 تأکید کرد: 5 سال 
آینده واردات ممنوع نمی شود بلکه طبق آیین نامه 
سرمایه گذاری باید تا 5 سال بماند. به گفته او عرضه 
خودروهای وارداتی موجب اضافه شدن نرخ  در بازار 
نمی شــود و ممکن اســت نرخ را کم کند و موجب 

شفاف شدن قیمت ها  شود. 

عرضه خودرو در بورس کالا
وزیر صنعت همچنین با بیــان اینکه عرضه خودرو 
در بورس برای ایجاد شفافیت اســت؛ زیرا قیمت، 
خریدار و عرضه شفاف است و درنهایت باعث کاهش 
قیمت ها می شود گفت: با عرضه خودرو در بورس کالا 
به این اطمینان می رســیم که خودرو با چه قیمتی 
عرضه می شــود و حتی قیمت خودرو می تواند در 
بورس کالا کاهش یابد به طوری که شاهد بودیم اخیرا 
خودروهایی که در بورس کالا عرضه شد قیمت آنها 
در بازار کاهش یافته است.  او در پاسخ به این پرسش 
که چرا وزارت صنعت در دور قبلی با عرضه خودرو 
در بورس کالا مخالفت کرد گفت: نخســتین عرضه 
خودرو در بورس کالا با هماهنگــی وزارت صنعت 
نبود و به همین دلیل عرضه آن متوقف شــد اما در 
جلسه شــورای عالی بورس مقرر شد عرضه خودرو 
در بورس کالا با هماهنگی وزارت صنعت انجام شود. 
ما به تقویت بورس کالا در 6 ماه گذشته کمک زیادی 
کردیم. ما مخالف شفافیت نیستیم. فاطمی امین با 
بیان اینکه درمورد عرضه خودرو در بورس کالا موافق 
هستم، گفت: اگر خودرو در بورس کالا بالاتر از قیمت 
فروخته شــد، پول اضافی به خزانه وارد می شــود؛ 
بنابراین سود بازرگانی به صورت پویا تعیین می شود.

تخلف های فولاد مبارکه
فاطمی امین در مورد تخلفاتی که در شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان انجام شده، گفت: ششم مهرماه سال 
قبل به این نتیجه رســیدیم که اقدامات نادرستی 
انجام شــده از این رو مدیرعامل فولاد مبارکه تغییر 
کرد و تخلفات مربوط به دوره مدیریت قبلی است. 
او با بیان اینکه گزارش صحن علنی مجلس 8صفحه 
بود اما گزارش غیرعلنی 3۰۰صفحه بود، افزود: اما 
به نظر کارشناسی من بخشــی از تخلفات ذکر شده 
تخلف نبوده اند اما باید دستگاه قضا نظرش را اعلام 
کند.او افزود: البته باید به این موضوع نیز توجه کرد 
که گزارش تحقیق و تفحص مجلس از فولاد مبارکه 

مربوط به مدیر قبلی فولاد مبارکه است.

صادرات لوازم خانگی
وزیر صنعت در ادامه در مــورد واردات لوازم خانگی 
گفت: ما برنامه ای برای واردات لوازم خانگی نداریم 
بلکه برنامه ما صادرات اســت ضمــن اینکه یکی از 

برنامه ها تولید مشترک در کشورهای دیگر است.
او افزود:کشورهایي مانند روسیه، ارمنستان و عمان 
برای تولید مشترک ابراز تمایل کرده اند بنابراین ما 
قطعه و فناوری را برای آنها ارسال می کنیم و بخشی از 
سرمایه گذاری لازم در این بخش توسط این کشورها 
انجام می شود. به گفته او تولید لوازم خانگی در 5ماهه 

سال جاری ۱۷درصد رشد کرده است.

تشکیل وزارت بازرگانی
فاطمی امین همچنین دربــاره طرح مجلس برای 
تفکیک وزارت صنعــت و بازرگانی گفت: تفکیکی 
وجود ندارد، بلکه طرح تشــکیل وزارت تجارت و 
خدمات بازرگانی مطرح شــده که به معنی طرح 
تفکیک نیست، بنابراین اســتفاده از واژه تفکیک 
اشتباه است بلکه ایجاد یک وزارتخانه جدید است 
که بخشــی از وظایف وزارت جهادکشــاورزی و 
صمت به آن منتقل می شــود، این طرح پیشنهاد 

مجلس است.

آغاز طرح کوچک سازی شرکت های خودروساز
به گفته وزیر صنعت، سهام شرکت های زیرمجموعه سایپا و ایران خودرو به زودی عرضه می شود

درحالی که گزارش ها از رکود بازار برنج در شمال کشور حکایت دارد، بنکداران تهران از فراوانی برنج کهنه و نو و انتظار کاهش بیشتر قیمت می گویند
بازار برنج؛ تردید در شمال، رونق در مرکز

با گذشــت یک ماه و نیــم از آغاز برداشــت برنج در 

بازار
شالیزارهای شمال کشور، گزارش ها از رکود بازار برنج 
در استان های تولیدکننده و تردید خریدار و فروشنده 
در معاملات حکایــت دارد. گفته می شــود قفل دادوســتد در بازار 
عمده فروشی برنج مازندران پس از گذشت 5۰روز از آغاز برداشت شالی 
همچنان بســته مانده تا بی ســابقه ترین رکود معاملات در این بازار 
به خاطر تردید فروشــندگان یا همان کشــاورزان و خریداران اعم از 
بنکداران و خودمصرفی ها به ثبت برسد. رئیس اتحادیه برنج فروشان 
بابل از کاهش توزیع برنج نو به یک ششــم سال قبل خبر داده و گفته 
است: در ســال های گذشــته تا این تاریخ 3۰درصد برنج تولیدی در 
شهرهای مصرف کننده توزیع می شد اما امسال نتوانستیم 5درصد برنج 

تولیدی را هم در سایر شهرها توزیع کنیم.
حسن تقی زاده، با اشــاره به رکود حاکم بر بازار برنج در شمال کشور، 
افزود: کشاورزان رغبتی برای فروش برنج از خود نشان نمی دهند، زیرا 
منتظرند نرخ این محصول افزایش پیدا کند. به گفته این فعال صنفی 
قیمت برنج سال گذشــته به کیلویی ۱۰۰هزار تومان رسید از این رو 
کشاورزان با توجه به تورم انتظار داشتند قیمت برنج امسال به کیلویی 
۱5۰ تا 2۰۰هزار تومان برســد، درحالی که بازار کشش برنج کیلویی 
۱5۰هزار تومان را ندارد و بعید است که بازار روی نرخ مدنظر کشاورزان 
بنشیند. همزمان در بازار تهران، بنکداران از کاهش قیمت ها به دلیل 
پر بودن انبارها از برنج کهنه سال گذشته، نبود محدودیت در واردات 

برنج خارجی و نبود هیچ مشکلی در خرید بار جدید امسال می گویند.
 دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران در گفت وگو با همشهری با 
مقایسه بازار امسال و پارسال برنج گفت: سال گذشته همزمان با افزایش 
قیمت برنج ایرانی، محدودیت واردات برنج خارجی را داشتیم اما امسال 
این محدودیت برداشته شــده و نگرانی ای در زمینه تامین بازار وجود 
ندارد. قاسمعلی حسنی افزود: برنج خارجی به ویژه برنج پاکستانی که 
شباهت زیادی به برنج ایرانی و در کشور مصرف کنندگان زیادی دارد در 

حال ورود و توزیع در کشور است. از سوی دیگر به رغم سودجویی برخی 
افراد که تمایل دارند قیمت برنج ایرانی را بــالا نگه دارند، خرید برنج 
ایرانی نیز طبق روال عادی در حال انجام است و خریداران محدودیتی 
ندارند. او با اشاره به اینکه بازار دیگر کشش قیمت های بالا را ندارند و 
مردم نیز خریدار جنس گران نیستند، افزود: برنج از پارسال در انبارها 
موجود است و برنج جدید هم آمده و فروشندگان اگر امروز هم از فروش 
بارشان امتناع کنند بالاخره یک ماه دیگر ناچارند برنج شان را بفروشند. 
به گفته حسنی، خرید از بنکداران نه تنها با مشکلی مواجه نشده بلکه 
تولیدکنندگان با گشــاده رویی از خریدار استقبال می کنند تا بتوانند 

کالایشان را بفروشند. 
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایــی تهران از بیان قیمت کنونی خرید 
برنج امتناع کرد و گفت: با توجه به فراوانــی بار و افزایش 3۰درصدی 
تولید همچنان انتظار کاهش قیمت داریم و بــه همین دلیل ترجیح 
می دهیم قیمتی اعلام نکنیم تا بازار در شمال به تعادل برسد. با این حال 
به گفته حسنی، قیمت برنج در شمال کشور در مجموع 4۰درصد نسبت 
به قیمت اوایل امســال کاهش یافته و با توجه بــه فاکتورهای مثبت 

موجود در بازار انتظار کاهش بیشتر قیمت وجود دارد.

چالش کشاورز و بنکدار بر سر قیمت برنج
سال گذشته دولت برای تنظیم قیمت برنج در بازار قیمت مصوب برای 
این کالا تعیین کرد و به نظر می رسد این اقدام به تردید فروشندگان و 
خریداران برای معامله دامن زده اســت. فعالان بازار معتقدند به دلیل 
اینکه پارسال تعزیرات به بازار ورود پیدا کرد و قیمت گذاری دستوری 
برای خرید و فروش برنج انجام داد، امسال بنکداران و تاجران رغبتی 
به خرید برنج ندارند و چون معلوم نیست در ماه های آینده چه اتفاقی 
بیفتد که مصداق گرانفروشی نباشــد. تعیین قیمت مصوب از سوی 
تولیدکنندگان نیز با واکنش منفی مواجه شــده اســت. دبیر انجمن 
تولیدکنندگان برنــج در گفت وگو با همشــهری، تعیین قیمت برای 

برنج ایرانی را اشتباه دانست و گفت: وزارت جهادکشاورزی برای اینکه 
در قیمت برنج تعادل ایجاد کند روی ارقام مختلف برنج ایرانی قیمت 
گذاشت. جمیل علیزاده شایق اضافه کرد: در گذشته یعنی دهه 6۰ و 
۷۰ وزارت کشاورزی هزینه تولید برنج را محاسبه و سود عادلانه ای به 
آن اضافه می کرد و رقم حاصل به عنوان قیمت خرید تضمینی آن رقم 
برنج اعلام می شد، این قیمت، هم هزینه تولید را جوابگو بود و هم سود 

تولیدکننده را در بر داشت.
 او افزود: تعیین قیمت خرید تضمینی این حســن را داشــت که اگر 
کشاورز نمی توانست برنج خود را با قیمت دلخواه به فروش برساند آن 
را با نرخ خرید تضمینی به دولت می فروخت، اما امسال دولت برای انواع 
برنج ایرانی قیمت مشخص تعیین کرده و کشاورز باید محصولش را با 
همین قیمت اعلام شده بفروشد و این موضوع نارضایتی تولیدکنندگان 
را به دنبال داشته چون قیمت تضمینی با مکانیزم خاصی تعیین می شد 
اما قیمت های اعلامی امســال کاملا بی معنی است. دولت امسال نرخ 

دستوری فروش برنج را 85هزار تومان اعلام کرده است.

برنج به روایت مرکزآمار
براســاس گزارش مردادماه مرکز آمار از تورم کالاهای خوراکی، برنج 
ایرانی درجه یک در این ماه 4.۱درصد و برنج خارجی ۱.۷درصد نسبت 
به تیرماه تورم داشته است. تورم نقطه به نقطه برنج ایرانی در مردادماه 
رقم بسیار بالای ۱9۰.3درصد را نشان می دهد و قیمت برنج خارجی 
نیزنسبت به ماه مشابه ســال قبل 5۷.2درصد رشد داشته است. برنج 
ایرانی در میان اقلام خوراکی بررســی شــده در مرکز آمار چهارمین 
جایگاه را از لحاظ تورم نقطه به نقطه در مردادماه به خود اختصاص داده 
است. مردادماه سال گذشته میانگین قیمت یک کیلوگرم برنج ایرانی 
درجه یک 38.65۰تومان بوده که یک ســال بعد به ۱۱2.2۰۰تومان 
رسیده است. برنج خارجی نیز مرداد پارسال با قیمت میانگین 25هزار 
تومان عرضه می شد که امسال این رقم به 39.5۰۰تومان رسیده است.
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 129واحد، 
معادل 0.01درصد نزول کرد و به یک میلیون و 426هزارو 

778واحد رسید اما شاخص کل با 1449واحد رشد به 
410هزار و 375واحد رسید.

در مبادلات دیروزبازارسرمایه، قیمت سهام 
321شرکت رشد و 270شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 22شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات دیروز بازار سهام، سهامداران حقیقی 2هزارو 
45میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 
سهامداران حقیقی به 2هزارو 142میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 97میلیارد تومان نقدینگی از 

بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
درمبادلات دیروز هزارمیلیاردتومان نزول کرد و به 6425هزار 
میلیارد تومــان رســید. ارزش دلاری کل بازار ســهام ایران با 
توجه به اینکه هردلار آمریکا دیروز در بــازارآزاد در محدوده 
30هزار تومان دادوستد شد، هم اکنون معادل 214میلیارد 

و 170میلیون دلار است.
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 150هــزارو 740میلیــارد تومــان اوراق 
بهادار دربازار سرمایه دادوستد شد که از این میزان 2هزارو 
733میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به اوراق 
بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. این ارقام نشان 
می دهد ارزش کل معاملات خرد در دادو ستد های دیروز 
536میلیارد تومان معادل 24.4درصد رشد کرده است.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد
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بدون تغییر

تغییرات جدید قیمت مرغ
قیمت مرغ در میادین نیز مانند بازار در هفته های اخیر افزایشی 
بود. مقایســه نرخ نامه جدید ســازمان میادین میوه و تره بار با 
نرخ نامه مردادماه از افزایش 2۰درصدی قیمت مرغ قطعه بندی 
شــده حکایت دارد. هر کیلوگرم مرغ تازه کامل نیز هم اکنون 
58.35۰تومان عرضه می شــود که با وجود افزایش نسبت به 
هفته گذشــته، ۱.45۰تومان پایین تر از قیمت مصوب است. 
گفته می شود با افزایش تولید، قیمت مرغ از هفته آینده کاهش 

خواهد یافت.
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قیمت تابستانی دوغ ثابت ماند
دوغ برخلاف برخی دیگر از اقلام لبنی 3ماه تابستان 
را بدون تغییر قیمت پشت ســر گذاشت. میانگین 
قیمت یک بطری ۱.5لیتری دوغ هم اکنون 2۷هزار 
تومان است که از خردادماه ثابت مانده است. آخرین 
تغییرات قیمت دوغ مربوط به اردیبهشــت ماه بود 
که به دنبال تغییر قیمت کالاهای اساســی ازجمله 
لبنیات، ایــن کالا 68درصد تغییر قیمت داشــت. 
میانگین قیمت هر بطری دوغ تا اردیبهشت ۱6هزار 

تومان بود.
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  ممنوعیت ثبت تلفن همراه مسافری از عراق 
روح الله لطیفی، سخنگوی گمرک گفت: براساس مصوبات ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز تا پایان شهریورماه، ثبت گوشی تلفن 
همراه با رویه مسافری از مبدا عراق ممنوع است و رجیستر تلفن 
همراه در مبادی ورودی و گمرکی برای مســافرانی که از عراق 
بازمی گردند انجام نخواهد شــد. او افزود: ایــن مصوبات صرفا 
درخصوص مبدا عراق بوده و فقط تا پایان شهریور اجرا خواهد شد.

  تهاتر گوشت قرمز با نهاده ها از 10روز دیگر 
محسن سلامی، مدیرعامل شرکت پشــتیبانی امور دام کشور 
گفت: طرح تهاتر گوشت قرمز با نهاده ها در ۱۰روز آتی اجرایی 
خواهد شد. براساس این طرح که در 4قطب تولید دام کشور اجرا 
خواهد شــد، دامداران در ازای تحویل گوشت قرمز، می توانند 

نهاده های مورد نیاز خود را دریافت کنند.

  تصمیم گیری درباره قیمت تخم مرغ 
ناصر نبی پــور، رئیس هیأت مدیــره اتحادیه مــرغ تخم گذار 
استان تهران با اشاره به کاهش شــدید قیمت تخم مرغ درب 
مرغداری گفت: دولت آخر ماه جاری درباره قیمت این محصول 
تصمیم گیــری می کند. هم اکنون قیمت تمام شــده تولید هر 
کیلوگرم تخم مرغ بیش از 5۰هزار تومان است و به همین جهت 

تولید کنندگان در زیان بسیار شدید هستند.

  100هزار تن پیاز به پاکستان صادر می شود
سیدرضا نورانی، رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی با بیان 
اینکه ۱۰۰هزار تن پیاز و هر میزان که بتوانیم گوجه به پاکستان 
صادر خواهیم کرد، گفت: بعد از ســیل اخیر در پاکستان، این 
کشــور خریدار گوجه فرنگی و پیاز ایران شده است؛ پاکستان 
بازار خوبی برای محصولات ایران محسوب می شود از این رو در 
ماه های اخیر تفاهمنامه های بین ایران و پاکستان منعقد شد که 
بنا به آن ما می توانیم در ازای صادرات سیب درختی از این کشور 

موز، انبه کینوا وارد کنیم. 

محمد آیینی
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری

 2میلیــون و 700هــزار بنــای ناپایــدار در 
ایران وجود دارد که 10میلیون نفر در این 
وســعت بنای ناپایدار زندگــی می کنند. 
یک ســوم مســاحت شــهرهای کشــور 
بافت فرســوده اســت. در این مساحت 
امــکان ســاخت 7.5میلیــون واحــد 
مســکونی وجود دارد. تاکنــون 210هزار 
بنای ناپایدار را تخریب کرده ایم؛ در این 
مســاحت توانســته ایم 670هــزار واحــد 
جدید بســازیم. طبق قانون سالانه باید 
200هزار واحد نوسازی شود. تا به امروز 

65هزار واحد در دست نوسازی است.

علیرضا فخاری
معاون وزیر راه و شهرسازی

در ابتــدای انقــلاب نیروهــای مســلح 
کارخانه هــای ســاخت مســکن را ایجــاد 
کردنــد امــا در ادامــه کار در طــول ایــن 
سال ها صنعتی سازی  مسکن ابتر باقی 
ماند این در حالی است که باید به سمت 
صنعتی سازی  و چابک سازی پیش برویم 
و به این مهم بپردازیم. با صنعتی سازی  
به طــور قطــع می تــوان در اســتفاده از 
مصالح ساختمانی و انرژی صرفه جویی 
داشــت و می توان هزینه های تمام شده 
ســاخت را کاهــش داد. امــا در بســیاری 
از نقــاط فرهنگ اســتفاده از ســازه های 

صنعتی مطرح نیست.



سعادت با 

سعيد
پرســپوليس باز هم برد و اين بار 3گل زد تا در 
هر بازي يك گل بيشتر از بازي قبلي زده باشد. 
تيم يحيي كه در 2بازي اول دچار طلسم گلزني 
شــده بود در 4بازي اخيرش بــه ترتيب صفر، 
يك، 2 و 3گل زده تا نشــان دهــد از اين لحاظ 
كاملا روي يك شيب صعودي حركت مي كند. 
البته ركورد گل نخوردن بيرانوند بالاخره بعد از 
442دقيقه شكسته شد، آن هم روي يك پنالتي 
مشكوك كه كسي نفهميد بيژن حيدري بر چه 
اساسي آن را اعلام كرد. يحيي گل محمدي كه 
فصل گذشــته در 2 بازي رفت و برگشت مقابل 
هوادار متوقف شــده بود امسال بالاخره طلسم 
اين تيم را با گل هاي لوكاديا و ســعيد صادقي 
شكست. گل اول بازي را مثل بازي قبلي مهاجم 
هلندي زد و بعد از او هم ســعيد صادقي بود كه 
دست به كار شــد تا بالاخره تاثيرگذاري اش را 
روي گل ها مثل فصل گذشــته آغــاز كند. او با 
2شوت دقيق 2گل زد تا از زير فشار خارج شود 
و در بازي هــاي آينده راحت تر بــازي كند. در 
واقع ديروز گران قيمت تريــن بازيكن هايي كه 
در نقل وانتقالات امسال به پرسپوليس پيوسته 
بودند گل زدند تا صدرنشــيني قرمزها در پايان 
هفته پنجم هم ادامه داشته باشد. همزمان با اين 
مسابقه، 2 تيم تراكتور و نساجي هم موفق به دشت 
اولين پيروزي فصل خود شــدند. نساجي، تيم 
شگفتي ساز هفته هاي نخست يعني مس كرمان 
را برد و تراكتور هم در اراك با گل هاي عباس زاده 
و رضا اسدي بر آلومينيوم چيره شد. اين سومين 
شكست آلومينيوم در سومين بازي خانگي اين 
فصلش بود. تيم رحمتي تنها تيم اين فصل است 

كه هنوز در خانه خودش امتياز نگرفته است.

بازی آخر!
تنها بــازی باقيمانده از هفته پنجــم ليگ برتر 
فوتبال ايران، امشب از ســاعت19 در ورزشگاه 
آزادی آغاز می شود. از 8بازی هفته پنجم 7بازی 
شب گذشــته برگزار شــد و فقط مصاف 2 تيم 
استقلال و پيكان باقی ماند كه امشب به ميزبانی 
آبی پوشان برگزار می شود. اين 2تيم بعد از 4بازی 
دقيقا هم امتياز هستند و در پايان هفته چهارم 
رتبه های چهــارم و پنجم جــدول را در اختيار 
داشتند. 7امتيازی ها امشب برای دورقمی شدن 
به مصاف هم می روند و برنده اين بازی می تواند 
به حضور در جمع بالانشينان جدول ادامه بدهد.

فصل گذشته بازی با پيكان به يكی از سخت ترين 
بازی های فصل استقلال تبديل شد و تيم مجيدی 
تا آستانه شكست مقابل خودروسازان پيش رفت. 
البته اين اتفاق مربوط به بازی برگشــت 2 تيم 
بود وگرنه در بازی رفت آبی هــا خيلی  قاطعانه 
و با 3گل حريف را شكســت داده بودند. جالب 
اينكه 3گلزن اســتقلال در آن مسابقه، هر كدام 
به سرنوشتی دچار شده اند و امروز هيچ كدام در 
تركيب تيم ساپينتو قرار ندارند. محمد دانشگر 
به سپاهان رفته، سياوش يزدانی منتظر رسيدن 
به آمادگی و بازگشــت به تركيب آبی هاســت، 
ارســلان مطهری هم سرنوشــت عجيبی پيدا 
كرده و فعلا پشــت خط مانده است. تيم فرهاد 
مجيدی با 3گل اين بازيكن ها در روز 18آذرماه 
سال گذشــته پيكان را برد اما در بازی برگشت 
مقابل همين تيم حسابی به مشــكل خورد. با 
وجود اينكه بازی برگشــت در ورزشگاه آزادی 
و به ميزبانی اســتقلال برگزار می شد اما آبی ها 
اســير حريف بودند و با خوش شانســی ركورد 
بی شكســتی خودشــان را حفظ كردند. در آن 
بازی رافائل سيلوا در همان نيمه اول اخراج شد و 
حملات پيكانی ها با درخشش حسينی و تيرهای 
دروازه مهار شدند. از آن مسابقه تا امروز همچنان 
مجتبی حسينی ســرمربی پيكان است اما تيم 
مجيدی به دست ساپينتوی پرتغالی افتاده كه 
نتايجش در 4هفته ابتدايی هنــوز هواداران را 
راضی نكرده اســت. البته تيم ساپينتو به اعتقاد 
برخی از كارشناســان، بازی به بازی پيشرفت 
كرده و در مقابل نفت مسجدســليمان نمايشی 
باكيفيت تر از بازی های قبلی ارائه كرده اســت. 
اين تيم حتی در سايت متريكا به عنوان دومين 
تيم باكيفيت ليگ بعد از فولاد شناخته می شود 
و امتياز فنی اش از پرســپوليس و سپاهان بالاتر 
بوده است. اما هواداران در كنار اين نمرات فنی به 
3امتياز بازی ها هم چشم دارند و در مقابل پيكان 
به كمتــر از پيروزی رضايــت نمی دهند. گفته 
می شود سرمربی پرتغالی امروز برای بازی سازی 
در ميانه ميدان برای نخستين بار در اين فصل به 
آمانوف ازبكستانی ميدان می دهد تا شايد آبی ها 
بتوانند موقعيت های بهتری را روی دروازه پيكان 
ايجاد كنند. اگر كار استقلال مثل 2بازی قبلی 
به دقايق پايانی بكشــد، اين بار خبری از آرمان 
رمضانی و حضور مؤثر او روی توپ های بلند اواخر 
بازی نخواهد بود. آرمان مصدوم اســت و امشب 
شــرايط حضور در مســابقه را نخواهد داشت. 
پيكان، تيمی اســت كه در هفته دوم با 3گل به 
مس كرمان باخته و امروز استقلالی ها در حضور 
دوباره خانم های تماشاگرشان به چيزی جز غلبه 

بر اين تيم رضايت نمی دهند.

پیشبازی
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 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

لیگ برتر ایران - هفته 5

استقلال

پیکان
19:00

برزیل

ایران
23:30

مسابقات قهرمانی جهان - والیبال

دورتموند

لایپزیش

کپنهاگن

شاختار

21:15

23:30

دیناموزاگرب

پاریسنژرمن

چلسی

یوونتوس

21:15

23:30

لیگ قهرمانان اروپا

سهویا

منچسترسیتی
21:15

سلتیک

سالزبورگ

رئالمادرید

آثمیلان

21:15

23:30

برنامه بازی

شنبه 19 شهریور 1401
لیگ برتر ایران - هفته 6

استقلال

نساجی
18:00

نفتم.س

پرسپولیس
20:00

گزارشبازی

1

3

هوادار

پرسپولیس

ح|
صال

ی 
جتب

س|م
  عك

   

بــــرد
50ميلياردی

لوكاديا و صادقي كه با قيمت 30 و 20ميليارد،  گران ترين خريدهاي پرسپوليس بودند 
3گل زدند و قرمزها را در صدر نگه داشتند
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جهان

بعد از مرگ سهراب
 مهدی عبدی تصمیم گرفت

  از فضای مجازی خداحافظی کند
 هرچند کمی دیر است

2 روز بعد از آنکه پرسپولیس شیخ دیاباته را جذب 
کرد و ظرفیت خط حمله این تیم کامل شد، تازه 
مهدی عبدی یادش آمد که باید از فضای مجازی 
خداحافظی کنــد و تمرکــزش را روی فوتبال 
بگذارد. در همین راســتا مهاجم سرخپوشان با 
انتشار یک استوری در اینســتاگرام اعلام کرد 
برای مدتی حضور در این پلتفرم را کنار خواهد 
گذاشــت تا با تمرکز بیشتر به شــرایط مطلوب 
فنی برگــردد؛ تصمیمی که اگرچه ســودمند 
به نظر می رســد، اما عبدی کمی دیر آن را اتخاذ 

کرده است.
مهاجم مازنی سرخپوشان شاید آخرین استعداد 
جوان و گمنامی بود که در این تیم معرفی شــد. 
ویژگی ممتاز او گل های حساســی بود که برای 
قرمزها به ثمر می رســاند؛ از همان نخســتین 
ضربه اش در دربی تهران که بــه گل 3 امتیازی 
پرسپولیس تبدیل شــد تا گلزنی در نیمه نهایی 
و فینال لیگ قهرمانان آســیا. وقتی عبدی این 
گل هــا را زد، انتظار می رفت امــروز در نقطه ای 
به مراتب بالاتر از این ایســتاده باشد، اما چنین 
اتفاقی رخ نداد. او درجا زد و چه بسا حتی پسرفت 
هم کرد. اگرچه امروز حضــور همزمان لوکادیا 
و دیاباته جا را بــرای این بازیکــن تنگ کرده، 
اما عبدی حتی پیــش از جذب ایــن بازیکنان 
هم وجاهتش را نــزد کادرفنی از دســت داده 
بود. یحیی گل محمــدی این اواخــر خیلی به 
ندرت و صرفا از ســر اجبار عبــدی را به میدان 
می فرســتاد و با این شرایط مشــخص است که 
 وضعیت او با حضور شیخ و لوکادیا چطور خواهد 

شد.
مجموعه این مسائل باعث شده عبدی به صرافت 
خداحافظی از اینســتاگرام بیفتــد. امیدواریم 
تصمیم او واقعی و پایدار باشد و منجر به افزایش 
تمرکــزش روی فوتبال شــود، اما اگــر مهاجم 
جوان قرمزها چنین رویه ای را از یک یا 2 ســال 
پیش شروع کرده بود، چه بسا امروز اصلا نیازی 
به جذب مهاجمان گران قیمــت خارجی حس 
نمی شد. برخی بر این باورند که کادرفنی هم در 
عقبگرد عبدی مقصر است و نتوانست به پیشرفت 
این بازیکن کمک کند، اما حقیقت آن است که 
خود این بازیکن نیز به اندازه کافی تلاش نکرد. 
کافی اســت به یاد بیاوریم او در مقطعی که زیر 
فشار انتقادات بود، پست می گذاشت و از ادمین 
فن پیج  هایش در اینستاگرام تشکر می کرد. یعنی 
در این حد! کاش حالا که تصمیــم گرفته، پای 

حرفش بماند و ترقی کند.

اینجا هیچ کس اول نیست

شیر یا خط بیندازید

مطمئنی احمد آقا؟

شــکر خــدا یحیــی گل محمدی 
هــم مصاحبه کرد و مدعی شــد 
پرسپولیس گران ترین تیم امسال 
لیگ نیســت. او البته به همین 
مقدار بسنده نکرد و افزود: »حداقل 
3 تیم در لیگ برتر بیشــتر از ما هزینه 
کرده اند.« چیزی که در اظهارنظر سرمربی پرسپولیس بیشتر از 
همه ما را جذب کرد، استفاده از عبارت »حداقل« بود. این یعنی 
ممکن است تعداد تیم هایی که بیشــتر از پرسپولیس خرج 
کرده اند، 4یا 5یا حتی 6 تیم باشد. این در حالی است که محمد 
مومنی، عضو هیأت مدیره استقلال هم گفته: »تیم ما در جدول 
هزینه ای لیگ برتر در رده های میانی قرار دارد.« سپاهان هم 
که کلا به مخارج ســایر رقبا اعتراض کرده. این وسط فقط ما 
نفهمیدیم چه تیمی صدرنشــین جدول هزینه هاست؛ البته 

بین ملوان و نفت مسجدسلیمان شک داریم. خدا عالم است!

بلاتکلیفی تیم ملی طوری شده که 
حمید استیلی به عنوان سرپرست 
ایــن تیــم مصاحبــه می کند و 
می گوید: »شــما را به خدا زودتر 
جلســه بگذاریــد و تکلیــف ما را 
مشــخص کنید.« یعنی کار به جایی 
رسیده که خود کادر مستقر در تیم ملی هم شاکی شده اند و شاید 
حتی رفتن را به این مدل ماندن ترجیح بدهند. در این بین از 
مهدی محمدنبی سؤال شده آیا کی روش به تیم ملی برمی گردد؟ 
نایب رئیس اول فدراسیون فوتبال هم در یک کلمه جواب داده: 
»خیر«. همزمان رسانه ها از برقراری تماس تلفنی تصویری بین 
مهدی تاج و اطرافیان با کارلوس کی روش خبر می دهند. اوضاع 
طوری است که به نظر می رسد خود مدیران فدراسیون هم دقیقا 
نمی دانند باید چه تصمیمی بگیرند. به نظرمان یک فال حافظ 

بگیرید بد نیست. اصلا می توانید شیر یا خط هم بیندازید!

احمدرضــا عابــدزاده اســطوره 
دوست داشــتنی فوتبال ایران که 
آخرین بار در مراســم رونمایی از 
کاپ جام جهانی دیده شد، به تازگی 
در مصاحبه ای گفته: »وضعیت پسرم 
امیر و تیمش در فوتبال اسپانیا خوب 
است.« صد البته احترام احمد آقا واجب است، اما چیزی که ما 
می بینیم کمی فرق دارد. پونفرادینا در هفته چهارم لیگ دسته 
دوم اسپانیا با نتیجه 3بر یک برابر اسپورتینگ خیخون شکست 
خورد و به رده دهم جدول سقوط کرد. همچنین براساس ارزیابی 
سایت های نمره دهی، امیر در این بازی به عنوان بدترین بازیکن 
زمین انتخاب شد. پونفرادینا هم اکنون با 7گل خورده دومین خط 
دفاعی ضعیف لیگ دسته دوم اسپانیا را در اختیار دارد که طبعا 
خبر خوب برای گلر تیم نیست. اسم این وضعیت هر چه باشد، 
»خوب« نیست. باز البته هر طور که خود احمد آقا صلاح می داند!

در جدول نمرات فنی تیم ها که ســایت 
متریکا با اندکی تأخیــر بعد از بازی های 
لیگ برتر فوتبال منتشر می کند، در پایان 
هفته چهارم تیم فولاد صدرنشــین بود 
و باید دید بعد از پایان بازی های دیشــب و امشــب کدام تیم به صدر 
می رســد. بعد از پایان بازی های هفته چهارم، پرسپولیس و فولاد با 
8امتیاز صدرنشین لیگ بودند و پرسپولیس با تفاضل گل بهتر، بالاتر 
از رقیب اهوازی اش در صدر جدول قرار گرفت. اما در جدول متریکا که 
براساس کیفیت فنی تیم ها تنظیم می شــود، فولاد با نمره7.32 از 
10صدرنشین بود و پرسپولیس با نمره7.02 در رتبه پنجم قرار گرفت. 
جالب اینکه رتبه دوم این جدول با نمره7.20 به استقلال رسیده و این 

موضوع می تواند هواداران این تیم را به آینده امیدوارتر کند.

بعد از فولاد و استقلال که به ترتیب در 
رتبه های اول و دوم جدول فنی متریکا 
قرار گرفتند، رتبه ســوم این جدول در 
پایان 4هفته به تیم سپاهان رسیده بود. 
تیم ژوزه مورایس بعد از 4هفته صاحب 2برد، یک تســاوی و یک 
باخت بود و بابت این عملکرد از سایت متریکا نمره7.13 را دریافت 
کرد. بهترین عملکرد سپاهان در بازی با استقلال بود که نمره عالی 
7.9 را گرفت و ضعیف ترین نمایش این تیم هم مقابل فولاد بود که 
نمره ای بالاتر از 6.8برای زردپوشــان نداشت. بعد از سپاهان و در 
رتبه چهارم جدول متریکا به نام گل گهر سیرجان می رسیم که در 
4بازی اش به طور میانگین به نمره7.08 رسید و بالاتر از پرسپولیس 

رتبه چهارم جدول را بعد از 4هفته به دست آورد.

یکی از اتفاقات جالــب در جدول فنی 
سایت متریکا، شــانزدهم شدن مس 
کرمان در میان 16تیم بود. مس که تازه 
به لیگ برتر آمده از لحاظ نتیجه گیری 
یکی از تیم های شگفتی ساز 4هفته اول بود. این تیم پیکان را با 3گل 
برد، مقابل استقلال نمایشی پایاپای داشت و در هفته چهارم هم تا 
آستانه شکست دادن گل گهر پیش رفت. حتی عنوان بهترین خط 
حمله مسابقات بعد از 4هفته در اختیار همین تیم کرمانی بود. اما 
نمره فنی مس در جدول متریکا 6.63 از 10 بود و این تیم را تا پایان 
هفته چهارم در قعر جدول قرار داد. براساس این جدول، دومین تیم 
بی کیفیت لیگ هم آلومینیوم اراک بود که به نمره6.64 رســید و 

ملوان بالاتر از این تیم قرار گرفت.

نكته بازی

متریكاآماربازی

7/32

7/13

6/63

وز چهره ر

 رکورد اینیاکی
 خراب نشد

هفته گذشــته، مصدومیت مچ پــای اینیاکی 
ویلیامز رونــد 236 بازی پیاپــی او در لالیگا )از 
آوریــل2016( را بــا خطــر روبه رو کــرد اما 
این بازیکــن هر طــوری بود خــودش را برای 
بــازی مقابل اســپانیول آمــاده کرد تــا برای 
دویست وســی وهفتمین بار پیاپی در لالیگا به 

میدان برود و هیچ مسابقه ای را از دست ندهد.

تیم پیدا کردند
پس از مارسلو که به المپیاکوس یونان پیوست، 
2 ســتاره سرشــناس دیگر هم که بــدون تیم 
بودند، تیم پیــدا کردنــد. راس بارلکی به نیس 
فرانسه پیوست و دیه گو کاســتا هم به زودی با 
ولورهمپتون قرارداد می بندد. کاســتا از ژانویه 
گذشــته که قراردادش را با اتلتیکــو مینیه رو 
به پایان برده بــود، تیمی نداشــت. ولوز پس از 
مصدومیت کالاژیچ دنبــال مهاجمی می گردد 
تا با او قرارداد کوتاه مدت ببندد تا نقل وانتقالات 
نیم فصل فرا برســد. کاســتا درصورت تأیید در 
تست آمادگی با این باشگاه قرارداد می بندد و به 

لیگ برتر برمی گردد.

شکست بد مورینیو
مورینیو گفته ترجیح می دهد تیمش در یک بازی 
4 بر صفر ببازد تا اینکه در 4 مسابقه یک بر صفر 
بازنده شود اما این چیزی از تلخی شکست آاس رم 
مقابل اودینــزه برای او کم نمی کند. شکســت 
4 بر صفر رم برابر اودینزه، ســومین شکست با 
اختلاف 4+ گل مورینیو در مســابقات لیگ بود؛ 
بارسلونا 5-0 رئال مادرید )2010(، چلسی 0-4 
منچستریونایتد )2016(. جالوروسی در 4 بازی 
ابتدایی خود در ســری آ تنها یــک گل دریافت 

کرده بودند.

بهروز رسایلی| موضوع واقعا عجیب و گیج کننده شده است. شایعات ضد و 
نقیض در مورد سرنوشت کادرفنی تیم ملی همچنان ادامه دارد و برخلاف 
برخی تأییدها مبنی بر ابقای دراگان اسکوچیچ، گفته می شود مذاکرات 
چراغ خاموش با کارلوس کی روش ادامه دارد. مرد پرتغالی مدت هاست 

که به عنوان مهم ترین آلترناتیو اسکوچیچ و سرمربی احتمالی ایران در 
جام جهانی معرفی می شود. بی گمان درصورت حضور کی روش، او با مسائل 
و مشکلات زیادی مواجه خواهد شد، اما اجازه بدهید 3تا از چالش های مهم 

کارلوس درصورت بازگشت به لیگ ایران را با هم مرور کنیم.

123  مسئله
کمبود زمان

 مسئله
شجاع خلیل زاده

 مسئله
سردار آزمون

کارلوس کی روش طی دوران حضورش در ایران 
همیشه روی برگزاری مسابقات متعدد دوستانه 
مخصوصا در آستانه تورنمنت های بزرگ تأکید 
زیادی داشت. اگرچه بعضا منتقدان در مورد سطح 
کیفی رقبای تدارکاتی تیم ملی حرف هایی برای 
گفتن داشــتند، اما به هر حال شمار این بازی ها 
بسیار زیاد بود. تیم ملی قبل از جام جهانی برزیل 
9بازی تدارکاتی )شــامل 4بــازی انتخابی جام 
ملت های آسیا( برگزار کرد و پیش از جام جهانی 
روســیه هم با انجام 10بازی دوســتانه رکورد 
برگزاری دیدار تدارکاتی پیــش از ادوار مختلف 
جام جهانی را شکســت. حالا در چنین شرایطی 
کی روش اگر همین امروز هم به ایران بیاید، نهایتا 
70روز زمان و 2بازی دوســتانه خواهیم داشت؛ 
آنچه دیوار حاشا را برای مرد پرتغالی بلند می کند 
و او درصورت عدم کسب نتایج لازم می تواند بهانه 
کمبود زمان و تدارکات ناکافی را بگیرد. کاش به 
او بگویند که اگر قرار است بیاید، همین حالا تمام 

این شرایط را باید درنظر بگیرد.

طبیعتا حضور مدافعان مطمئــن و هماهنگ در قلب خط دفاعی 
برای هر تیمی یک ضرورت بزرگ است. کارلوس کی روش در تیم 
ملی ایران با 4دفاع و در نتیجه 2مدافــع میانی بازی می کرد این 
سیستم در دوران دراگان اسکوچیچ هم ادامه پیدا کرده است. نفر 
مشترک هر 2 مربی محمدحســین کنعانی زادگان است که اصلا 
برای نخســتین بار خود کی روش او را به تیم ملی دعوت کرد، اما 
در مورد نفر دیگر اختلاف شدیدی بین 2مربی وجود دارد. اسکو 
سبک بازی شجاع خلیل زاده را می پسندد؛ بازیکنی که در دوران 
کی روش احتمالا به دلیل یکی از مصاحبه هایش در لیســت سیاه 
قرار گرفته بود و هرگز دعوت نمی شد. پس از اینکه دراگان شجاع 
را دعوت کرد و حتی چند دقیقه هم بازوبند کاپیتانی تیم ملی به او 
رسید، این بازیکن با خیال راحت چند مصاحبه تند و مفصل دیگر 
علیه کی روش انجام داد. حالا اگر کارلوس برگردد، سر یک دوراهی 
بزرگ قرار خواهد گرفت؛ اینکه قید همه این داستان ها را بزند و از 
شــجاع که در این مدت هماهنگی خوبی با کنعانی پیدا کرده در 
خط دفاعی استفاده کند یا او را خط بزند و دنبال یک مدافع جدید 
برود. این یک ریسک بسیار بزرگ در آستانه جام جهانی است، اما با 
شناختی هم که از روحیه کی روش داریم، او چندان اهل بخشش و 

فراموش کردن گذشته نیست.

در نهایت می رسیم به بزرگ ترین و مهم ترین 
حامی دراگان اسکوچیچ در تیم ملی؛ ستاره ای 
که در واقع قطب مخالف کی روش را رهبری 
می کند. صد البته سردار در دوران حضور مربی 
پرتغالی هم مورد توجه او بود؛ تا جایی که بعد 
از ارائه نمایش های ضعیــف در جام جهانی 
وقتی تحت فشار افکار عمومی قرار گرفت و از 
تیم ملی خداحافظی کرد، کی روش برخلاف 
رسم معمولش او را کنار نگذاشت و به تیم ملی 
برگرداند. در این مدت اما ســردار به شدت از 
اسکوچیچ حمایت کرده و بنا به تعبیر خودش 
برکناری او را »نامردی« دانســته است. در 
نتیجه اگر قرار باشد کی روش برگردد، او هم 
به بخشی از این جفاکاری تبدیل خواهد شد. 
اینکه درصورت حضــور احتمالی کارلوس 
واکنش او به بزرگ ترین متحد اســکوچیچ 
چه خواهد بود یا اینکه اصلا رابطه ســردار با 
کارلوس دوباره جوش می خــورد یا نه، یک 

چالش بزرگ برای مرد پرتغالی خواهد بود.

استقلال بالانس نیست
 نامجومطلق، سرمربی اسبق استقلال اعتقاد دارد اظهارنظرهای

ساپینتو درباره تیم فصل گذشته حرفه ای نبوده است

روز زجر؟
باز هم استقلال در آزادی بازی دارد 
و نگران نوع پخش مسابقه هستیم

حالا دیگــر جدل باشــگاه اســتقلال با 
صداوســیما بر هیچ کس پوشیده نیست.  
آبی هــا تولید محتــوای جانبــی را برای 
برنامه های صداوســیما ممنوع کرده اند و 
در عوض تلویزیون هم طوری مســابقات 
این تیم را نمایش می دهــد که تابلوهای 
تبلیغاتی کنار زمین تا حد امکان مشخص 
نباشند. این مسئله به ضرر باشگاه استقلال 
تمام می شــود و این تیــم در 2میزبانی 
قبلی اش حسابی متضرر شده است. جالب 
اینجاســت که با وجود تقاضای مشــابه 
پرسپولیس، چنین مشکلی در مسابقات 
سرخپوشــان وجود ندارد و بازی های این 
تیم به طــور طبیعی روی آنتــن می رود. 
در نتیجــه گویــا موضوع فقــط اختلاف 
نظــر حقوقی نیســت و بیشــتر وارد فاز 
تسویه حساب های شخصی شده است. باید 
دید امروز شرایط پخش مسابقه استقلال 
با پیکان چطور است؛ آیا آنطور که مدیران 
باشگاه ادعا می کنند تفاهم نسبی به وجود 
آمده یا باز قرار است تلویزیون با تغییر زاویه 
دوربین ها مردم را زجــر بدهد؟ باور کنید 
برای بسیاری از مخاطبان اصلا مهم نیست 
که این دعوا چــه جزئیاتی دارد؛ آنها فقط 
می خواهند یک فوتبــال معمولی ببینند 
که حالا همین را هم از دســت داده اند. به 
احترام همین مردم هم که شــده بازی را 
درست پخش کنید، بعد در خلوت به جنگ 

و جدل تان ادامه بدهید!

استقلال بعد از گذشت 4هفته 
از بازی های لیــگ برتر، با 
کســب 7امتیــاز در رده 
چهارم جدول قــرار دارد. 
این در حالی است که عملکرد 
آبی پوشان با انتقاد برخی از هواداران و پیشکسوتان 
این باشــگاه روبه رو شده اســت. در مورد وضعیت 
استقلال دقایقی با مجید نامجومطلق، سرمربی سابق 
آبی پوشان صحبت کردیم که او به سؤالات همشهری 
ورزشــی پاســخ داد. نامجومطلق هم بر این عقیده 
است که اســتقلال توقعات را برآورده نکرده ولی نیاز 

به زمان دارد.

امتیازهای اول فصل مهم است
از نامجومطلق درخصوص عملکرد استقلال در 4هفته 
ابتدایی ســؤال می کنیم که اینگونه جواب می دهد: 
»استقلال برای فصل جدید با تغییر کادر فنی مواجه 
شد. به همین دلیل باید به سرمربی جدید زمان داد تا از 
فوتبال ایران و لیگ برتر شناخت کافی پیدا کند و بتواند 
تفکراتش را در تیم جا بیندازد. طبیعتا در هفته های 
آینده تلاش کادر فنی باید بیشتر شــود تا استقلال 
روند بهتری پیدا کند چون در هفته های ابتدایی امتیاز 

گرفتن مهم است و نقش مهمی در قهرمانی دارد.

انتقاد از سبک بازی
او درخصوص انتقادهایی که از ســبک بازی استقلال 
صورت گرفته، اینطور حرف می زند: »قضاوت در مورد 
استقلال و عملکرد ساپینتو زود است و حداقل باید تا 
هفته هشتم صبر کنیم، چون قضاوت زودهنگام 
عادلانه نیست. من به عنوان یک بیننده می گویم 

که عملکرد استقلال در 4بازی گذشته از لحاظ فنی و 
با توجه به حریفانی که با آنها روبه رو شده، راضی  کننده 
نیست ولی از یک طرف بحث زمان هم مهم است. به 
هر حال استقلال یک تیم پرمهره است و هواداران هم 

توقع قهرمانی دارند.

صحبت ساپینتو حرفه ای نبود
نامجومطلق در ارتباط با مصاحبه ساپینتو که گفته بود 
استقلال در فصل گذشته فقط دفاع می کرد، می گوید: 
»این اصلا درست نیســت که عملکرد و دستاورد یک 
مربی یا یک تیم، توسط یک مربی دیگر مورد نقد قرار 
بگیرد و صحبتی که ساپینتو انجام داد، اصلا حرفه ای 
نبود. انتظار این است که ساپینتو به عنوان یک مربی 
اروپایی رفتار حرفه ای تری داشــته باشــد. استقلال 
فصل قبل با رکــوردی منحصربه فرد قهرمان شــد و 
اعتقادم این است که ســاپینتو باید روی تیم خودش 
 تمرکز کند و خودش هم پاسخگوی عملکرد استقلال

 باشد.

استقلال بالانس نیست
پیشکســوت آبی های پایتخت در قســمت دیگری 
از حرف هایش بــه خریدهای این تیم اشــاره کرده و 
می گوید: »استقلال زمانی شروع به جذب بازیکن کرد 
که سرمربی انتخاب نشده بود و اکثر نفرات با نظر باشگاه 
جذب شدند. اســتقلال در این زمینه بالانس نیست و 
نیاز به یک هافبک بازی ساز مثل جان واریو یا مجتبی 
جباری دارد. از طرفی در سمت راست خط دفاعی هم 
فقط صالح حردانی جذب شده و استقلال در این پست 
نیاز به جذب یک بازیکن دیگر هم دارد. در خط حمله 

هم می بینید که ترافیک بازیکن وجود دارد.«

3مسئلهکیروش
 شایعات ضد و نقیض همچنان از احتمال بازگشت کارلوس خبر می دهند 

چالش های اصلی او در تیم ملی چیست؟
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اریک تن هاخ کار در منچســتر یونایتد را با 2 باخت آغاز کرد اما پس از 
این شروع ناامید کننده موفق شــد 4 برد پیاپی بیاورد که 2برد مقابل 
لیورپول و آرسنال رقم خورده است. هواداران در ابتدای فصل به شدت 

به گلیزرها تاخته و خواهان کناره گیری آنها از مالکیت باشــگاه پس 
از 27سال شده بودند. حالا که تیم به سروسامانی رسیده و به بالای 
جدول راه یافته، شنیده می شود مالکان آمریکایی می خواهند باشگاه 

را واگذار کنند. منابع خبر می دهند باشگاه منچستر با قیمت 8.3 میلیارد 
پوند برای فروش در دسترس اســت. پیش از این افرادی نظیر رتکلیف 

برای خرید من یونایتد ابراز علاقه کرده بودند اما به تازگی نام امارات هم بین 
خریداران دیده می شود و آنها می خواهند دومین باشگاه شهر منچستر را هم از 

آن این کشور کنند. ممکن است صندوق سرمایه گذاری دوبی خواهان منچستر باشد. 
شایعه شده اســت که امارات یک مدعی اصلی برای خرید منچستر است، حالا باید صبر کنیم و 
ببینیم این قیمت 4 میلیارد یورویی منچستر برای رتکلیف و دیگر مشتری ها مناسب است یا خیر.
    بازی این هفته منچستر مقابل آرسنال 3 قهرمان داشــت؛ اولی رشفورد که تنها با 23لمس 
توپ، 2 گل و یک پاس گل ثبت کرد و دومی آنتونی که در نخستین بازی  اش با پیراهن من یونایتد 
نشان داد چرا این باشگاه انگلیسی مبلغ 95میلیون برای او به آژاکس پرداخته و 5میلیون یورو هم 
به سائوپائولو برزیل داده است. قهرمان سوم هم کسی نبود جز پل تیرنی که یک گل سالم به زعم 
همه کارشناسان غیرمنچستری فوتبال انگلیس را برای آرسنال مردود اعلام کرد و یک خطای 
پنالتی مگوایر را خطا تشــخیص نداد. لینه کر تاتنهامی که دشمن آرسنال 
است و همچنین آلن شیرر هم به تندی انتقاد کردند و از کمک داور 

ویدئویی هم ایراد گرفتند.
    آنتونی تبدیل به بیست وچهارمین بازیکنی شد که 

در نخستین بازی خود برای منچستریونایتد در 
دوران لیگ برتر گل می زند.

    آنتونی نخستین بازیکنی شد که در نیمه اول بازی های این فصل 
لیگ برتر دروازه آرسنال را باز می کند.

    رشفورد برای نخستین بار از دسامبر2۰2۰ موفق شد برای منچستر 
در پریمیرلیگ دبل کند.

  آرسنال در ۱۶ بازی اخیر خود در اولدترافورد تنها یک برد داشته 
است.

    برای نخستین بار از فصل ۱8-2۰۱7، منچستریونایتد مقابل لیورپول 
و آرسنال در یک فصل پیروز شد.

    برای نخســتین بار از آوریل2۰2۱، منچستریونایتد به 4 پیروزی متوالی 
در لیگ برتر دست یافت.

    برای نخستین بار از ۱4دسامبر2۰۱3، آرسنال یک  بازی را می بازد اما هنوز در صدر 
جدول لیگ برتر می ماند.

    برای نخستین بار از سال2۰۱3 منچستریونایتد در 2 بازی خانگی متوالی آرسنال را شکست 
داد.

    7 تقابل اخیر آرسنال و منچســتریونایتد که در آن آرسنال صدرنشین بوده، بردی برای تیم 
لندنی به همراه نداشته؛ 2تساوی و 5 باخت.

    آرسنال به نخســتین تیم تاریخ لیگ برتر تبدیل شــد که ۱۰ گل متوالی با پای چپ به ثمر 
می رساند.

    روی گابریل ژسوس در این دیدار 8 خطا انجام شد؛ بیشترین خطا 
در این فصل لیگ برتر روی یک  بازیکن.

    کریستیانو رونالدو با اینکه هنوز پایش به گلزنی 
باز نشده و تقریبا در نیم ساعت پایانی در زمین 

حاضر بود، به پیروزی شماره739 خود در 
تمامی رقابت ها دست یافت.

منچستر در راه امارات
آیا دیگر باشگاه شهر منچستر هم اماراتی می شود؟

آرسنال 
هم اکنــون بیش از هر 

تیم دیگــری در تاریخ لیگ 
برتر در برابر منچستریونایتد)26( 
شکســت خورده اســت. آنها در 
18مسابقه از 20رویارویی قبلی 

نتوانســته اند یونایتد را 
دهند. شکست 

این
چهارمین گل رشفورد 

به آرسنال بود. او مقابل 5 تیم 
بــزرگ انگلیس آمــار خوبی 
داشــته؛ 6گل به لیورپول، 5گل 
به چلســی و 4گل به تیم های 

آرسنـال، منچسترسیتی
 و تاتنهام.

آپارتمان!
لیگ قهرمانان رقابتی است که مثل همیشه از فکر کردن به 

مشکلات بزرگ جدای مان می کند
شنیدن سرود لیگ قهرمانان قبل از شروع مسابقه های این هفته، بار دیگر لذتی وصف ناشدنی برای 
هواداران فوتبال در سراسر دنیا به وجود خواهد آورد. هر چقدر که در دنیای فوتبال جست وجو کنید، 
تورنمنتی پیدا نخواهید کرد که از چنین ســطح فوق العاده ای برخوردار باشد. این جام در چند سال 
گذشته، با بحران های زیادی دســت و پنجه نرم کرده اســت. از کودتای ناموفق »سوپرلیگ اروپا« 
تا ویروس کرونا و تعطیلی ســکوها و حتی برگزاری متمرکز رقابت ها، لیــگ قهرمانان با ماجراهای 
زیادی روبه رو شده و حالا دوباره به زندگی برگشته است؛ همان قدر در اوج، همان قدر زیبا، همان قدر 
مثال زدنی. این، بالاترین سطح از یک نمایش فوتبالی است. پرفورمنسی تمام عیار در یک محدوده 
سبز رنگ. چیزی شبیه یک نمایش نئونوآر روی صحنه ای به وسعت یک دنیا. این لیگ قهرمانان است؛ 
رقابتی که اساسا مخاطب  اش را با »انتخاب« به چالش می کشد. شما نمی توانید همه بازی ها را زنده 
تماشا کنید مگر آنکه به ساعت جادویی هرمیانی گرنجر در داستان هری پاتر دست پیدا کرده باشید. 
شما نمی توانید همه بازی ها را انتخاب کنید و باید نهایتا سرگرم تماشای یک یا 2مسابقه شوید. زندگی 
در شهرها و اســتادیوم های دیگر ادامه دارد اما شما به سراغ تیم محبوب یا بزرگ ترین بازی هر شب 
خواهید رفت. لیگ قهرمانان، برای هیچ کس صبر نمی کند و این درست همان چیزی است که به این 

مسابقه ها، هیجان و حساسیت بیشتری می بخشد.
لیگ قهرمانان این فصل، با شکسته شدن یک پل شروع می شود. یک پل همیشگی بین مسی و رونالدو 
که این بار دیگر برقرار نخواهد شد. کریستیانو را از زمانی که پسربچه شلوغ در تیم سر الکس فرگوسن 
بود، در این جام دیده ایم. اشک هایش را بعد از بردن جام در مسکو تماشا کرده ایم، عضله هایش را بعد 
از زدن پنالتی آخر روبه روی اتلتی دیده ایم و حالا خودش بخشی از این جام نیست. این لیگ قهرمانان 
است که حداقل برای یک سال، یکی از بهترین های تاریخ اش را از دست می دهد. لئو مسی و رقبا اما 
فقط به بردن این جام فکر می کنند. او چند سال قبل روبه روی دوربین ها، قول داده بود که این جام را 
دوباره به نیوکمپ ببرد اما روزگار همه  چیز را عوض کرده است. از اسم نیوکمپ تا تیم لئو مسی! این جام، 
با مجموعه ای از جذابیت های مثال زدنی برمی گردد. از ملاقات دوباره لواندوفسکی و هالند با هواداران 
پرشمار سابق شان در آلمان تا حضور آنخل دی ماریا در گروهی که تقریبا برای همه تیم هایش به میدان 
رفته است. برخلاف آرمان شهر رقابتی مثل ســوپرلیگ اروپا، لیگ قهرمانان فقط تورنمنت تیم های 
قدرتمند نیست. برای تیم های کوچک تر، نفس کشیدن در این فضا استثنایی به نظر می رسد. شاید 
تصور کنید تیمی مثل ویکتوریاپلژن از قرار گرفتن در گروه مرگ به وحشت افتاده اما فرصت رویارویی 
با بزرگ ترین تیم های دنیا، یک غنیمت بزرگ برای این تیم خواهد بود. فقط لیگ قهرمانان می تواند 
چنین شانسی به یک باشگاه معمولی بدهد. فرصتی برای دیده شدن و شانه به شانه بزرگ ترها ایستادن.

مهم نیست در کدام نقطه دنیا زندگی می  کنید. از خاورمیانه تا شرق آفریقا، لیگ قهرمانان جامی برای 
همه است. فراتر از رنگ ها، قاره ها و تفاوت ها. وقت تماشای این جام، انگار خانه شخصیت اصلی فیلم 
»آپارتمان« بیلی وایلدر را قرض گرفته ای؛ جایی که می دانی به خود تعلق ندارد اما تا در آن هستی، 
فکرت را از هر چیز دیگری در دنیا جدا می کنی. این جام، همان آپارتمان است که انگار برای دقایقی 
هر کسی را مسخ می کند. حضور 3بازیکن ایرانی در دور گروهی نیز، لذت بیشتری به تماشای این جام 
می بخشد. لیگ قهرمانان البته برای جذاب بودن، به چنین بهانه هایی نیاز ندارد. با احترام به مهدی، 

صادق و سردار، این جام را قبل از آنها دوست داشته ایم و پس از آنها نیز دوست خواهیم داشت! 
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���� چلسی انگلیس دینامو زاگرب کرواسی
سالزبورگ اتریش������������ میلان ایتالیا

لایپزیش آلمان������������� شاختار اوکراین
������ رئال مادرید اسپانیا سلتیک اسکاتلند

���� منچسترسیتی انگلیس سه ویای اسپانیا
���������� کپنهاگن دانمارک دورتموند آلمان

���������������� مکابی حیفا بنفیکای پرتغال
پاری سن ژرمن فرانسه������ یوونتوس ایتالیا

در دورتموند غیراز سباســتین 
هالر که درگیر مبارزه با ســرطان است 

چند مصدوم هم دیده می شوند. مالن بازی 
مقابل کپنهاگن را هم از دســت خواهد داد. 
غیبــت گیتنس هم محتمل اســت. درباره 

بازگشــت کریم آدیمی امیدواری هایی 
وجود دارد. رافــا گریرو احتمالا به 

این بــازی می رســد.

نی  د
ملی پوش  اولمــو، 

4تا  اســپانیایی لایپزیش 
6 هفته به دلیل مصدومیت غایب 
خواهد بــود. او این بازی و حتی 

2 بازی بــا رئال مادرید را از 
دســت خواهد داد.

شروع جذاب
 امشب همه کارهای غیرضروری

 را کنار بگذارید 
موعد جذاب ترین تورنمنت سالانه فوتبال فرارسید و حالا 
فوتبالی ها شاهد برگزاری لیگ قهرمانان اروپا خواهند 
بود. به خاطر جام جهانی زمستانی امسال زودتر از همیشه 
چشــم مان به جمال لیگ قهرمانان روشن می شود. در 
همین شــب اول چند بازی خوب و هیجان انگیز داریم؛ 
پاری سن ژرمن- یوونتوس، ســه ویا- منچسترسیتی و 
سلتیک- رئال مادرید. فعلا 2 هفته از فوتبال لذت ببرید 
که از اول مهر فیفادی در راه اســت و فوتبال باشگاهی 

تعطیل می شود.

دفاع از بوندس لیگا
مهاجمان تیم های آلمانی در لیگ های سخت تر هم می درخشند

شــما یک بازی را در بوندس لیگا به طور اتفاقی 
برای تماشا انتخاب کنید، محال است در پایان 
مسابقه از تماشــای آن ناراضی باشید. تیم های 
آلمانی نه دغدغه هــای تاکتیکی ایتالیایی ها را 
دارند و نه فشــار تیم های لیگ برتری را روی 
دوش خود احساس می کنند. نوع تصویربرداری 
و نور ورزشــگاه های آلمان هم متفاوت از سایر 
لیگ هاســت. نه از آفتاب آزاردهنده مسابقات 
زودهنگام خبری هست و نه از نور کم بازی های 
آخر شب. این درست است که بایرن مونیخ شورش 
را درآورده و به تیم های دیگر اجازه خودنمایی 
نمی دهد و هر سال سایر باشگاه ها را از استعداد 
خالی می کند اما دســت کم بین بقیه باشگاه ها 
رقابت شدیدی وجود دارد. عده ای انتقاد می کردند 
که بوندس لیگا رقابتی نیست و بازیکنان شاغل در 
این لیگ نسبت به بازیکنان بقیه لیگ ها کیفیت 
پایین تری دارند. به ستاره هایی مثل کروس، کای 
هاورتس، دی بروینه، گوندوغان، ســانه، هالند، 
لواندوفســکی و... نگاه کنید که پس از رفتن به 
لیگ های بزرگ تر چگونه می درخشند و آنگاه 
به کیفیت بوندس لیگا ایمــان بیاورید. همین 

امسال هالند و لواندوفسکی در 2 لیگ متفاوت 
عملکردهایی درخشان تر از دوران حضورشان 
در لیگ فوتبال آلمان ارائه داده اند. هالند فقط 
در 6بازی برای منچسترســیتی در لیگ برتر 
2 هت تریک داشته و توانسته تعداد گل هایش را 
در لیگ برتر دو رقمی کند. این را درنظر بگیرید 
که فصل پیش ســون و صلاح با 23گل آقای گل 
لیگ برتر شدند و حالا هالند، مهاجم نروژی سابق 
دورتموند درحالی که هنوز 32هفته دیگر از لیگ 
باقی مانده، 43.5درصد گل های فصل گذشته 
صلاح و ســون هیونگ مین گل زده است. تازه 
صلاح 5گلش را از روی نقطه پنالتی به ثمر رسانده 

بود و هالند هنوز پنالتی نزده است.
وضعیت لواندوفســکی هم همین است. او در 
34سالگی برای اولین بار حضور در لیگی متفاوت 
را تجربه کرده و به بارسلونا در لالیگا رفته. آقای 
گل همیشــگی بوندس لیگا در 4بازی نخست با 
پیراهن بارسا 5گل به ثمر رسانده و 2 بار دبل کرده. 
او اصلا این چالش را برای آن پذیرفت تا به جهانیان 
ثابت کند نباید به جرم بازی در بوندس لیگا 2 توپ 
طلایش نادیده گرفته می شد و یکی به خاطر کرونا 
و دیگری به خاطر عشق رای دهندگان به لیونل 

مسی از این مهاجم لهستانی سلب می شد.
هالند به طور میانگین هــر 48.5 دقیقه یک گل 
در لیگ برتــر به ثمر رســانده؛ دوبرابر بهتر از 
آمارش در بوندس لیگا. لوا هم به طور میانگین هر 
68.8 دقیقه توانسته یک گل در لالیگا بزند. باز هم 
می گویید بوندس لیگا ضعیف است؟ یادتان نرود 
که اینتراخت فرانکفورت از همین لیگ به قهرمانی 
لیگ اروپا در فصل گذشته رسید و بارسلونا را در 

زمین این تیم اسپانیایی شکست داد.

پی اس جی- یووه؛ تقابل جذاب
    آنتونی تیلور سابقه قضاوت 4 دیدار مهم پاری سن ژرمن 
را دارد؛ پاری ســن ژرمن 3-۰ رئال مادرید، پاری سن ژرمن 
2-۰ دورتموند، پاری سن ژرمن 2-۱ آتالانتا و پاری سن ژرمن 

۱-۱ بارسلونا.
    ایکاردی از فهرســت تیم فرانسوی برای لیگ قهرمانان 
اروپا حذف شد. او در کنار زلاتان ایبراهیموویچ که به دلیل 
مصدومیت در فهرســت اروپایی آث میــلان جایی ندارد، 
مشــهورترین چهره های غایب این فصل لیــگ قهرمانان 
خواهند بود که تیم شان در این رقابت ها هست اما خودشان 

نیستند.
    مسی 3 بار به یوونتوس گل زده. او در 4۱بازی با پیراهن 
پاری سن ژرمن توانســته 2۰پاس گل بدهد که ۶تای آن در 
این فصل لیگ ثبت شده. او در مجموع 337پاس گل به نام 

خودش ثبت کرده.
    دی ماریا و پاردس برای این بــازی انگیزه های ویژه ای 
دارند چون تا همین چند ماه پیش برای تیم پاریسی بازی 
می کردند. ربیو هم مقابل تیم دوران جوانی اش بازی می کند.
    یووه دروازه بان لهســتانی خود یعنی شــزنی را به دلیل 
مصدومیت در اختیار ندارد و در غیاب او پرین که این هفته 
یک پنالتی را در بازی با فیورنتینــا مقابل یوویچ مهار کرد، 
درون دروازه می ایستد. پوگبا هم مصدومیت طولانی مدت 

دارد. کتف دی ماریا و کشاله الکس ساندرو هم دردناک است.

سلتیک- رئال مادرید؛ دوئل برنده ها
    رئال تا به حــال در لیگ قهرمانان در گلاســکو مقابل 
تیم های اسکاتلندی قرار نگرفته. درباره این باشگاه که فصل 
نقل وانتقالاتی کم سروصدایی را سپری کرد، شایعاتی مطرح 
شده که در تابستان آینده با 3۰۰میلیون یورو سراغ خرید 
بازیکنانی مثل بلینگام، انکونکو، تونالی و لیائو خواهد رفت. 
رئال مادرید در 7 سال گذشته، 34۰ میلیون یورو از فروش 

بازیکنان آکادمی اش به دست آورده است.
    رئال مادرید تنها تیم در 5 لیگ بزرگ اروپایی است که 
تمام بازی هایش را در این فصل با پیــروزی به پایان برده. 
رئال مادرید در ۱۱ بار قبلی که لیگ را با 4 برد پیاپی شــروع 

کرده، ۶ بار قهرمان شده و 5 بار دوم.
    اگر رئــال مادرید 2 بازی بعدی خود مقابل ســلتیک و 
مایورکا را ببرد، با سومین شروع فصل برتر تاریخش برابری 
خواهد کرد. رکورد در اختیــار رئال مادرید با هدایت میگل 
مونیــوز در فصل هــای ۶2-۱9۶۱ و ۶9-۱9۶8 با ۱۱ برد 
متوالی است. بعد از این 2 رکورد، رئال مادرید پیگرینی در 

فصل ۱۰-2۰۰9 با 7 برد متوالی در رده بعدی قرار دارد.
    کورتوا غیر از ســوپرجام که گلی دریافت نکرد، در هر 

4 دیدار لالیگایی این فصل دروازه اش  یک بار باز شده است.

    سلتیک هم هر 7بازی قبلی اش را در این فصل برده است؛ 
29گل زده و تنها 2 گل خورده.

    مودریچ بــا رئال مادرید به ۱۰۰ بــازی در چمپیونزلیگ 
خواهد رسید. او 5 بار در این تورنمنت به قهرمانی دست یافته.

    آسنسیو که فصل گذشته سومین گلزن برتر تیم بود حالا 
در 5 بازی اول فصل جدید فقط 8 دقیقه به میدان رفته. او و 

ادن آزار فرصت چندانی برای بازی به دست نخواهند آورد.
    روز شنبه پنجمین باری بود که وینیسیوس و رودریگو در 
یک  مسابقه گلزنی کردند. رئال مادرید در 5 دیداری که این 

بازیکنان موفق به گلزنی شدند، پیروز بوده است.

سه ویا- من سیتی؛ باز هم هالند و پپ
    گواردیولا به عنوان سرمربی تاکنون ۱2بار مقابل 
سه ویا قرار گرفته که 8برد، 2 تساوی و 2 باخت مقابل 
این تیم به دست آورده. ســه ویا هفدهمین حریف 

تکراری این سرمربی اسپانیایی است.
    ارلینگ هالند که در ۶بازی این فصل لیگ برتر 
موفق شده ۱۰گل برای سیتی بزند، آماری عجیب 

مقابل سه ویا دارد. او 4 بار با این تیم اسپانیایی روبه رو 
شده و توانســته 4گل و 2 پاس گل به نام خودش ثبت 

کند. عجیب تر اینکه او در هر 4 مســابقه از داوران کارت 
زرد دریافت کرده.
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افقی:
1- فرمــان دوچرخه- جنبش 
مقاومت اســامی فلسطین- 

چهل و ششمین سوره قرآن
2- رساله ای منظوم در حکمت 
 و اخـــاق از نـاصـرخسرو- 

 سوارکاری
 3- مــــیدانی در تــــهران- 
 از نــــوشت افزار- ســرزمین 

هــزار لبخند
 4- مــادر لـــــر- روزآمــد-

 نـزدیک کردن
5- رنگارنگ- نوعی شــیرینی 

شکاتی- رنگی برای قالی 
6- پرتابه ورزشی- نوعی شنا- 

فـروتـن
 7- کــــوه آتشفشانی ایتالیا- 

عـهد و پـیمان- صدای کلفت
8- نام اختصاری سازمان های 
مردم نهاد- پهلوان افســانه ای 

آذری- حیرت
9- زمینه- خطــوط میله ای 

اطاعات کالا- برتر از دیگران
10- جنگ افزار- ارث برندگان- 

کارگزار
11- صید- تخت پادشــاهی- 

فراوان، بسیار
12- بی بندوبــار- گمگشــته 

کنعان- درهم پیچیدن
 13- از تــــوابع مـــثلثاتی- 

پوشاننده- خرقه

14- دارای پــای معیــوب- 
آهنگســاز آلمانی که محبوب 

حزب نازی بود
15- راهنمایی کردن- قرض- 

آخرین حرف الفبای یونانی
  

عمودی:
1- سام- صحیح- خمیرمایه

2- زلزله دریایــی- بخیل- 
مهم ترین رود پاکستان

3- زیرانــداز خــواب- زبان 
عربی- لیگ فوتبال اسپانیا

4- نفــس خســته- نوعی 
کفپوش- از نزولات الهی

5- مقابــل رفتــن- پیوند 
زناشــویی- عمل فرو بردن 

چیزی از حلق
6- از القاب حضرت علی)ع(- 
روکــش- واحــدی بــرای 

اندازه گیری حجم
7- کوتاه تر از مســیر اصلی- 
شکســتنش افتخار است- 

زمان فعالیت عقرب
8- طولانی ترین رشــته کوه 
جهان- زن بابا- خوک وحشی
9- نیم ساعت!- پروپاگاندا- 
کشور آفریقایی در همسایگی 

دریای سرخ
10- محکــم و اســتوار- 

سه گانه- بیابان
11- به پارچه می زنند تا براق 

شود- ترسنده- دلداده شیرین
12- منطقــه خــوش آب و هوای 
تابستانی- بی حال و کم بنیه- یک 

و یک
13- شاه اسماعیل صفوی به کمک 
این طایفه به قدرت رسید- سنبله 

ذرت- متعصب غیرمنطقی
14- ضــمیر اشـاره- خانه خدا- 

قـطعه ای در موتور خودرو
15- قهــوه ای مایل به زرشــکی- 

15پیوسته- مستمندان
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تیم ملی والیبال امشب در مسابقات قهرمانی جهان مقابل برزیل قرار 
می گیرد. بردن این بازی و صعود به یک چهارم شاید معجزه باشد  اما 

انجام یک بازی خوب، کمترین توقع ایرانی ها از تیم شان است

مـعجزه
در انتظار 

امشب، شب اعاده حیثیت است؛ هم برای بازیکنان و هم برای 
کادر فنی. تیم ملی والیبال 2بازی ضعیف در مسابقات قهرمانی 
جهان داشــته و شــاید تنها راه جبران این بازی ها و محبوب 
شدن دوباره، شکست دادن برزیل و صعود به جمع 8تیم اول 

جهان باشد.
ایران مسابقات را با پیروزی مقابل آرژانتین آغاز کرد و با توجه به 
اینکه این دیدار، سخت ترین بازی ایران در مرحله گروهی بود، 
این شروع با اقبال عمومی روبه رو شد. اما در 2بازی بعدی ورق 
برگشت. نتیجه بازی با مصر، پیروزی بود اما عملکرد بد تیم حتی 
صدای کاپیتان میاد عبادی پور را درآورد: »ما به خودمان و مصر 
احترام نگذاشــتیم.« انتظار می رفت ملی پوشان این نمایش 
ضعیف را در بازی بعدی مقابل هلند جبران کنند اما این امید به 
یاس تبدیل شد؛ تیم هم بد بازی کرد و هم باخت. البته بعضی ها 
می گویند نباید این دو بازی را ماک سنجش قرار داد و همین 
که تیم با 2پیروزی به یک هشتم نهایی رسیده، دستاورد مهمی 
است به خصوص که یکی از این بردها در مقابل آرژانتین به دست 
آمده است. ولی آنهایی که از کیفیت بازی های تیم  خیلی راضی 
نیستند، می گویند نباید پیروزی مقابل آرژانتین را خیلی بزرگ 
کرد، چراکه این تیم در بازی با مصر، ضعیف ترین تیم گروه هم 
به زحمت و در 5ست به پیروزی رســید. به هر حال دوطرف 

منتظرند در بازی امشب ادعایشان را ثابت کنند.
ایران و برزیل کم با هم بازی نکرده اند. آنها 19بار مقابل هم قرار 
گرفته اند که 16بار برزیل و 3بار ایران برنده میدان بوده است. هر 
3پیروزی ایران در لیگ ملت های 2014 به دست آمده؛ 3برصفر، 
3 بر 2 و 3 بر یک. آن سال کواچ سرمربی ایران بود. از 16شکست 
ایران هم 5بازی نزدیک و 5سته بوده است. بازی امشب را کدام 
تیم می برد؟ از 19دوره گذشته مسابقات، برزیل 3قهرمانی و 
2نایب قهرمانی و البته لقب پرافتخارترین تیم مسابقات را دارد. 
این تیم در مرحله مقدماتی مسابقات جهانی هم 3پیروزی و 
9امتیاز داشته است. برزیلی ها در آخرین بازی هم که سوم تیر 
امسال در لیگ ملت ها با ایران داشتند، 3بر صفر برنده بودند. 
همین توضیحات کافی است تا برنده بازی امشب را معرفی کند 

اما نمی شود ایران را بازنده مطلق بازی معرفی کرد.
با توجه  به مصدومان و غایبانی کــه برزیل دارد، نظر بعضی ها 
این است که این تیم آن برزیل همیشــگی نیست. آنها برای 
اثبات این ادعا دلیل دیگری هم دارند. اینکه برزیل در رنکینگ 
جهانی سقوط داشته است. برزیل هفته های پیش در رده پنجم 
ایستاده بود و قبل از بازی با ایران به رده چهارم رسید. با همین 
شرایط هم ایران در رنکینگ فاصله کمی با برزیل ندارد. بعد از 
شکست به هلند، ایران از رده هفتم به رده هشتم سقوط کرد و 
بعد از پیروزی ها و صعودی که اسلوونی داشت به رده نهم رسید. 
در مقابل این فاصله و برتری تاریخی برزیل نسبت به ایران، گفته 
می شود ایران انگیزه بالایی برای پیروزی دارد تا هم شکست 
تیرماه و لیگ جهانی را جبران کند و هم جواب منتقدان هفته 

پیش را بدهد. در این بین انگیزه کادر فنی که بیشتر از بازیکنان 
مورد حمله منتقدان قرار گرفته دوچندان است و برای پیروزی 
تیم چیزی کم نمی گذارد. اما آنهایــی که طرف مقابل میدان 
ایستاده اند هم بی انگیزه نیستند. آنها در لیگ ملت های 2022 
ششم شدند، یک رده بالاتر از ایران. در بازی های المپیک 2020 
هم حتی مدال برنز را از دست دادند. برزیلی ها برای جبران همه 
این باخت ها می خواهند در جهانی نتیجــه بگیرند و حداقل 

خواسته آنها این است که به یک  چهارم نهایی صعود کنند.

حال خوب 
بازی های مقدماتی 2 تیم در اسلوونی برگزار شد و برای ادامه 
مسابقات راهی لهستان شده اند. بازیکنان ایران روزهای گذشته 
تمرین داشتند و با سکوتی که اختیار کرده اند، همه تمرکزشان 
را برای زمین بازی گذاشته اند. کسانی که همراه تیم هستند، 
از حال خوب آنها می گوینــد، از خنده های عبادی پور که بعد 
از بازی ضعیف مقابل مصر خشــمگین بود و بعد از بازی هلند 
حاضر به صحبت نشد، عکس می فرســتند و از انرژی بالای او 
خبر می دهند. خبر خوب بعدی درباره جواد معنوی نژاد است. 
در بازی با هلند خیلی ها از بهروز عطایی، ســرمربی تیم ملی 
ایراد گرفتند که چرا به معنوی نــژاد بازی نداد و حالا عکس ها 
و فیلم هایی که از لهستان مخابره می شوند، از آمادگی او خبر 
می دهند و اینکه جواد سورپرایز بزرگ ایران در بازی با برزیل 
است. اینکه عطایی چه تصمیمی برای ترکیب تیمش می گیرد، 
مشخص نیســت. او هم در این چند روز صحبتی درباره بازی 
نکرده است. شــرایط چند روز گذشته تیم ملی، اتفاقات لیگ  
ملت ها را تداعی می کند. روزهای پرفشــار بعــد از هفته دوم 
لیگ که به درخشش تیم در هفته سوم منتهی شد. تعریف و 
تمجید جای نقد را گرفت و طرفداران تیم بیشتر از منتقدانش 
شدند. این اتفاق امشب تکرار می شود؟ باید منتظر معجزه بود 
یا بازیکنان می توانند با بازی خوبشان، مثل همان بازی که در 
لیگ ملت ها مقابل آمریکا و لهستان داشتند، به پیروزی برسند؟

صعود کنندگان
از بین 16تیم مرحله یک هشتم نهایی، صعود 4تیم به مرحله 
بعد قطعی شده اســت. لهســتان با پیروزی 3 بر صفر مقابل 
تونس، حریف  آمریکا در مرحله بعد شد. اما آمریکا به سختی 
و در یک بازی 5سته ترکیه را شکســت داد. اسلوونی و ایتالیا 
به ترتیب آلمان و کوبا را 3 بر یک شکســت دادند و حریف هم 
شــدند. در این طرف جدول دیروز هلند با اوکراین و فرانسه با 
ژاپن بازی داشتند. برنده  این دیدارها در مرحله بعد مقابل هم 
قرار می گیرند. امشــب هم عاوه بر ایران و برزیل، آرژانتین و 
صربستان هم بازی دارند. برنده این دو بازی به مرحله یک چهارم 
نهایی صعود می کنند و برای رفتن به نیمه نهایی مقابل هم قرار 

می گیرند.

دانیل مدودف، مدافع عنوان قهرمانی اوپن آمریکا در یکی از 
چشم نوازترین بازی های امسال تیم تورنمنت،  برابر آماده ترین 
تنیسور استرالیایی حال حاضر دنیا، چاره ای جز قبول شکست 
نداشت و عاوه بر جام، جایگاهش در رنکینگ را هم از دست 
داد. به گزارش بی بی سی ، مدودف که سال گذشته با اقتدار در 
این بازی ها قهرمان شد، در یک بازی که کلکسیونی 
از ضربات زیبا و چشم نواز از ســوی هر دو بازیکن 
بود، 3بر یک برابر نیک کریوس استرالیایی شکست 
خورد و وداعی زودهنگام با رقابت ها داشت. این 
شکست، نه فقط شانس مدودف برای قهرمانی 
پشت به پشت در یو.اس.اوپن را از او گرفت ، که 
او را از صدر رنکینگ بهترین تنیسورهای دنیا به پایین کشید.
مدودف 26ساله، بعد از قهرمانی در نیویورک در سال گذشته، 
فصل را خوب شروع کرد و در اوپن استرالیا در آستانه قهرمانی 
بود اما بدشــانس بود که رافائل نادال، یکی از باشــکوه ترین 
بازگشت های تاریخ تنیس را برابر او به نمایش گذاشت و جام را 
از مدودف ربود. تنیسور روس، در اوپن فرانسه در دور چهارم به 
مارین چیلیچ باخت و در ویمبلدون هم به خاطر سیاست های 
تبعیض آمیز تورنمنت، نتوانســت در بازی ها شــرکت کند. 
ویمبلدون امسال به خاطر هجوم روسیه به اوکراین، بازیکنان با 
ملیت روس و باروس را از حضور در بازی ها منع کرده بود. این 
بازیکنان، در نیویورک هم به عنــوان بازیکن آزاد و نه نماینده 

کشورشان اجازه شرکت در بازی ها را داشته اند.
با شکست برابر کریوس، مدودف در اوج جوانی و درحالی که از 
نظر بسیاری مستحق بردن یک جام گرنداسلم بود، یک سال 
را بدون جام سپری کرد و حالا باید دوباره خود را برای فصل 
بعد آماده کند. مدودف امسال، بعد از نیک کریوس، بیشترین 
برد را در تور جهانی رقابت های تنیس ای تی پی داشته است. 
این دو بازیکن در مسابقه سراسر هیجان خود، با انواع ترفندها 
و ضربه های بی نظیر، تماشــاگران را تا جایی که می شد سر 

کیف آوردند و بازی آنها، برای مدت ها از یادها نخواهد رفت.
کریوس که سال ها گفته می شد اســتعداد کافی برای بردن 
دست کم یک گرنداسلم را دارد، امسال در آماده ترین حالت 
خود قــرار دارد؛ او در ویمبلدون به فینال رســید، جایی که 
مغلوب نواک جوکوویچ اســطوره تنیس دنیا شد و اینجا هم 
نشان داده است که توانایی رسیدن به فینال را دارد. در تمام 
این ســال ها، کریوس به خاطر رفتارهــای انفجاری، تمرکز 
نداشــتن، حاشــیه های زیاد در زمین و خارج از آن و بالا و 
پایین های زیادی که در مدل بازی کردن داشــته، ظرفیت و 
آمادگی ذهنی کافی برای قهرمانی در گرند اسلم ها را نداشته 
اما در نیمه دوم فصل، دنیای تنیس شاهد یک کریوس جدید 
بوده و پیروزی او برابر مدودف ثابت کرد که تنیسور 27ساله، 

قدم زدن در مسیر تازه ای را شروع کرده است.

 یک سال بدون جام 
مدودف، تنیسور روسی با شکست مقابل نیک کریوس 

جایگاهش را در صدر رنکینگ دنیا از دست داد



21 سه شنبه 15 شهريور 1401
شماره  8585

بی
صی

ش م
یار

س: ک
عک

 
این روزها در تالار اصلی تئاترشــهر نمایش »پدر« از نوشــته های 
فلوریان زلر روی صحنه می رود؛ نمایشــی که آروند دشت آرای آن 
را کارگردانی و رضا کیانیــان در نقش پدر در آن بازی می کند. این 
نمایش درحالی اجرا می شــود که فیلم ســینمایی »پدر« با بازی 
آنتونی هاپکینز هم به کارگردانی فلوریان زلر اکران خود را داشته 
و از قضا بسیاری این فیلم را تماشا کرده اند. قرار نیست مقایسه ای 
برای 2اثر داشته باشیم، اما هر تماشاگری ناخودآگاه این قیاس را 

در ذهن خود دارد.

آنتونی هاپکینز پدر
فیلم سینمایی پدر تراژدی اســت؛ اثری که تصویری از فراموشی 
را به نمایش می گذارد. آنتونی، پیرمردی مبتلا به آلزایمر اســت. 
او همچنان که آنچه زیســته را فراموش می کند به تدریج از جانب 
زندگی و کسانش نیز فراموش می شود؛ یعنی مخاطب با صحنه های 
منقطع و کوتاه از حافظه آنتونــی مثل گم  کردن زمان، از یاد  بردن 
اشخاص یا دیدن چهره دختر ازدســت رفته اش یا بازگشت ذهن 
به زندگی آنه با همســر ســابقش روبه رو می شــود؛ فیلمی که در 
جشنواره های مختلف توانسته جوایز زیادی را نصیب خود کند. فیلم 
پدر در بخش بهترین فیلم، بهتریــن بازیگر نقش اول مرد، بهترین 
بازیگر نقش مکمل زن، بهترین فیلمنامه اقتباسی، بهترین تدوین 
و بهترین طراحی صحنه اســکار 2۰2۱ نامزد شد و جوایز بهترین 

بازیگر نقش اول مرد و بهترین فیلمنامه اقتباسی را از آن خود کرد.

این بار کیانیان در نقش پدر
آروند دشت آرای سال 98بود که نمایش »بداهه« را اجرا کرد. این 
کارگردان جــوان کارش را از اواخر دهه 7۰آغاز کرد. دشــت آرای 
کمپانی تئاتر ویرگول را راه انداخت و این روزها نمایش »پدر« نوشته 
زلر را در تالار اصلی تئاترشهر اجرا می کند. دراماتورژی این نمایش 
را مارین وین هولک انجام داده که در خود نمایش هم ایفاگر نقش 
کوچکی است. نمایشی که رضا کیانیان در آن، بازیگر نقش پدر است 
و لیلی رشیدی، سعید چنگیزیان، ســوگل خلیق، بهزاد کریمی و 
نجوا صاحب الزمانی دیگر بازیگران این نمایش 9۰دقیقه ای هستند. 
دشت آرای در عمر کاری خود روی صحنه همیشه از متون ایرانی 
استفاده می کرد و نخستین بار است که یک متن ترجمه شده را روی 
صحنه می برد. نقش اصلی این نمایش برعهده رضا کیانیان است. 
کیانیان برای دومین بار است که در نقش یک پیرمرد مبتلا به آلزایمر 
بازی می کند؛ یک بار در »کفش هایم کو« کیومرث پوراحمد و حالا 
در نمایشنامه »پدر«؛ نقشــی که کیانیان به خوبی و مثل همیشه 

توانسته بازی کند.

وقتی تفاوت سینما با تئاتر آشکار می شود
آروند دشت آرای در خوانشی که به اثر دارد، تلاش کرده تغییراتی 
در آن ایجاد کند، اما این تغییرات آنقدرها هم محســوس نیست. 
با توجه به اینکه همســرش )مارین وین هولک( و لیلی رشیدی به 
زبان فرانسوی تسلط دارند، برداشت هایی هم از متن اصلی نمایش 
داشتند. اما این نکته را نباید فراموش کرد که نمایش بیشتر از آنکه 

وابسته به کارگردان باشد، وابســته به بازیگر است. با توجه به فیلم 
پدر، برای هر تماشاگری که فیلم را دیده باشد، یک قیاس به وجود 
می آید و البته کیانیان هم تلاش می کند بهترین بازی را داشته باشد 
و همین تلاش تحســین تماشــاگران را به دنبال دارد. اجرا و ریتم 
نمایش وابسته به کیانیان است. اگر تماشاگری فیلم را تماشا کند و 
بعد به تماشای نمایش در سالن تالار اصلی بنشیند، می تواند قضاوت 
خود را داشته باشد و اینجاست که تفاوت تئاتر با سینما خودش را 

نشان می دهد.

زلر؛ هیجان انگیزترین نویسنده
زلر، نمایشــنامه نویس و فیلمنامه نویســی جوان اســت و بیشتر 
نمایشنامه هایش در جهان شــناخته شده اســت و در ایران هم 
بســیاری از آثارش توســط کارگردانان مختلف روی صحنه رفته 
است. اما »پدر« نخستین تجربه کارگردانی این نویسنده فرانسوی 
است. او این اثر را با کمک کریســتوفر همپتون از نمایشنامه خود 
اقتباس کرد. فیلم »پدر« را می توان یک درام شسته و رفته خواند 
که بازی هاپکینز کمک زیادی به قصه کرده اســت. کسانی که با 
آثار زلر آشنا و مترجم نمایشــنامه های زلر هستند، معتقدند این 
نمایشنامه نویس اشرافش بر ادبیات فرانســه و جهان مثال زدنی 
است. بحث های فلسفی و روانشناســی در آثار این نویسنده قوی 
است. شاید بتوان زلر را هیجان انگیزترین نمایشنامه نویس دوران 
خواند. اوج توفان، دروغ، آن ســوی آینه، دیگری، حقیقت، پسر، 
مادر، یک ساعت آرامش، او منتظرت اســت، فراز توفان، پیش از 
پرواز، چرخ و فلک و... از جمله آثار زلر اســت که در ایران ترجمه 

شده است. 

از آن پدر تا این پدر
تماشاگر، آنتونی هاپکینز »پدر« را با رضا کیانیان »پدر« مقایسه می کند

چه کسی مدیرعامل جامعه اصناف سینمایی کشور می شود؟
عسگرپور؛ جدی ترین گزینه مدیرعاملی خانه سینما 

 با گذشــت نزدیک به یک هفته از برگزاری مجمع 
عمومی خانه سینما و انتخاب اعضای هیأت مدیره، 
هنوز خبــری از مدیرعامل منتخب نیســت. طبق 
روال معمول هیأت مدیره خانه سینما باید تشکیل 
جلسه دهد و رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل خانه 
سینما را برگزیند. نگاهی به گذشته نشان می دهد که 
گاهی بلافاصله بعد از پایان رأی گیری، اعضای هیأت 
مدیره تشکیل جلســه داده و مدیرعامل را انتخاب 
می کردند. اتفاقــی که مثلا ســال۱۳89 و در دوره 
دوازدهم رخ داد و هیأت مدیره در کمتر از یک ساعت 
پس از پایان رأی گیری، محمدمهدی عســگرپور را 
به عنوان مدیرعامل انتخاب کرد. این همان دوره ای 
بود که اختلافات سازمان ســینمایی و خانه سینما 
اوج گرفته بــود و با توجه به اینکه عســگرپور نامزد 
عضویت در هیأت مدیره نشده بود، به نظر می رسید او 
از مدیرعاملی کنار خواهد رفت. جمله معروف جواد 
شمقدری، رئیس وقت سازمان سینمایی در ماه های 
آخر فعالیت هیأت مدیره دوره یازدهم در یادها ماند: 
»ما با هیأت مدیره جدید کار خواهیم کرد.« هیأت 
مدیره ای که مدیرعامل خانه سینما نامزد عضویت 
در آن نشــده بود ولی هیأت مدیــره جدید رأی بر 
تمدید مأموریت او داد. آنچه پس از آن رخ داد را همه 
می دانند. اختلافات شمقدری و عسگرپور چنان اوج 
گرفت که وزارت ارشاد حکم به انحلال خانه سینما 
داد. حالا زمان زیادی از آن روزها گذشــته است. در 
فاصله بازگشایی خانه سینما در سال۱۳92 تا همین 
یک ماه پیش، بنای جامعه اصناف سینمایی کشور، 
همراهی با وزارت ارشاد بوده است. یکی از انتقادات 
جدی ای هم که برخی از ســینماگران از طیف های 
مختلف به مدیریت خانه سینما وارد می کردند انفعال 
و ســکونت مدیران خانه بود. خانه سینمایی که نه 
با مدیران ســینمایی دولت های یازدهم و دوازدهم 
وارد چالش شد و نه واکنشــی به آنچه در یک سال 
اخیر توسط مدیران ســینمایی دولت سیزدهم رقم 
خورد نشان داد. یکی از جدی ترین منتقدان عملکرد 

مدیریت خانه سینما هم محمدمهدی عسگرپور بود 
که چند روز پیش از برگزاری مجمع عمومی چنین 
گفت: »پرسش من این است که اساسا نهاد صنفی چه 
کاری انجام می دهد؟ آیا باید صرفا نقش تسهیل کننده 
اجرای اوامر وزارت ارشاد را داشته باشد؟ گاهی اوقات 
این موقعیت خطا را با سکوت یا با بی عملی یا حتی 
با انفعال تسهیل می کنیم. اگر قرار است این نقش را 
داشته باشیم، بی شک باید منتظر این هم باشیم که 
ضلع سوم که خود هنرمندان هستند، برای دفاع از 
کیانشان وارد ماجرا شوند. این فرمولی نیست که من 
آن را کشف کرده باشم. سیر طبیعی امر است که اگر 
ضلع اول کار خودش را درست انجام ندهد و ضلع دوم 
دچار انفعال باشد، ضلع سوم کارش را خودش انجام 
می دهد، حالا هرکسی به طریق خودش؛ یعنی یکی 
با نوشتن نامه، دیگری با رفتن یا نرفتن به جشنواره 
داخلی یا خارجی.« حالا منتقــد بی عملی مدیران 
سابق خانه سینما، عضو هیأت مدیره  جدید است و 
گفته می شــود با این نیت وارد عرصه شده تا دوباره 
مدیرعامل شــود. مدیرعامل فعلی خانه هنرمندان، 
شاید به زودی از سمتش استعفا دهد تا برای سومین 

بار مدیرعامل خانه سینما شود.

ترکیب متوازن هیأت مدیره
نگاهی به اعضای هیأت مدیره جدید خانه سینما 

نشــان می دهد ترکیب اعضا، متــوازن و معقول 
است. محمدمهدی عســگرپور به عنوان نماینده 
تهیه کنندگان به عضویت هیــأت مدیره درآمده 
است. علی لقمانی از انجمن فیلمبرداران سینمای 
ایران که بالاترین رأی را هــم در انتخابات آورد، 
تاکنون عضو هیأت مدیره خانه سینما نبوده است.
رسول صدرعاملی که نماینده کانون کارگردانان 
سینما در انتخابات بود؛ برای نخستین بار تجربه 
حضور در هیــأت مدیره خانه ســینما را خواهد 
داشــت. کارگردان »من ترانه پانزده سال دارم« 
در سابقه صنفی اش، ۱۰ سال قبل ریاست اتحادیه 
تهیه کنندگان و توزیع فیلم ایران را برعهده داشت.

علیرضا حسینی از انجمن تهیه کنندگان سینمای 
مستند و مســعود امیری تیرانی از انجمن فیلم 
کوتاه ایــران دیگر نامزدهای انتخــاب بودند که 
به عنوان هیأت مدیره رأی آوردند، این دو سینماگر 
نیز ســابقه حضور در هیأت مدیره خانه ســینما 
را نداشــتند. علی دهکردی از انجمــن بازیگران 
ســینمای ایران که در دوره شــانزدهم به عنوان 
عضوی از هیأت مدیره انتخاب شده است، سابقه 
حضور در هیأت مدیره انجمن بازیگران را دارد و 
حبیب اسماعیلی از انجمن صنفی مؤسسات پخش 
فیلم نیز برای نخستین بار تجربه هیأت مدیره خانه 

سینما را پشت سر خواهد گذاشت.

چه کسی مدیرعامل می شود؟ 
از بین اعضای هیأت مدیره خانه سینما، عسگرپور 
جدی ترین گزینه است و پس از او می توان به رسول 
صدرعاملی اشــاره کرد که گفته می شود احتمالا 

به عنوان رئیس هیأت مدیره انتخاب خواهد شد.
این همه در حالی است که ظاهرا سازمان سینمایی 
با توجه به سابقه تاریخی عسگرپور، تمایلی به حضور 
او در کرســی مدیرعاملی خانه سینما ندارد. محمد 
خزاعی و همکارانــش در یک ســال اخیر، صدای 
مخالفی از خانه سینما نشــنیدند . تنها در روزهای 
اخیر که خبر اســتعفای منوچهر شاهســواری از 
مدیرعاملی خانه سینما رســانه ای شد و پس از آن 
محمدعلی نجفی از ســمت ریاســت هیأت مدیره 
کناره گیری کــرد، حاشــیه هایی به وجــود آمد. 
شاهســواری هیچ توضیحی درباره دلیل یا دلایل 
اســتعفایش ارائه نکرد ولی نجفی در نامه ای که در 
اختیار رســانه ها قرار داد نســبت به موضوع تأیید 
صلاحیت نامزدهای انتخابات هیأت مدیره و دخالت 
سازمان سینمایی در این رابطه انتقاد کرد. نامه ای 
که با سکوت سازمان سینمایی مواجه شد. مشخص 
بود محمد خزاعی و همکارانش دلیلی برای ورود به 
حاشیه در آســتانه برگزاری انتخابات هیأت مدیره 
خانه سینما نمی بینند. حالا این هیأت مدیره انتخاب 
شده و ممکن اســت خروجی اش برای مدیرعاملی 
گزینه ای باشد که سازمان سینمایی موافقش نیست. 
طبیعی است که در این روزها مذاکرات و لابی هایی 
با برخی اعضای هیأت مدیره صورت گرفته باشد و 
در محافل سینمایی گفته می شود از طرف سازمان 
ســینمایی تماس هایی با چند عضــو هیأت مدیره  
گرفته شــده تا فردی جز محمدمهدی عسگرپور 
به عنوان مدیرعامل خانه ســینما انتخاب شود. آیا 
قرار اســت ۱2 ســال پس از دو قطبی شمقدری - 
عســگرپور، شــاهد دوقطبی تازه ای میان خزاعی 
- عسگرپور باشیم؟ در این فاصله البته اتفاقات زیادی 
رخ داده و شاید این بار )اگر عسگرپور برای سومین 
بار مدیرعامل خانه سینما شود( جمله معروف کارل 
مارکس مصداق بیابد که تاریخ 2 بار تکرار می شود 

بار اول به صورت تراژدی و بار دوم به صورت کمدی.

فهیمه پناه آذرنمایش
روزنامه نگار

مسعود پویا سینما
روزنامه نگار

بازگشت بازیگر سنگین وزن 
استقبال از »نهنگ« در هفتادو نهمین جشنواره فیلم ونیز 

»نهنگ« جدیدترین فیلم دارن آرونوفســکی که برندون 
فریزر، بازیگر محبوب دهه9۰ میلادی با افزایش وزن زیادی 
در نقش اصلی آن حاضر شده، در جشنواره ونیز به نمایش 

درآمد و مورد استقبال قرار گرفت.
این فیلم نخستین نمایش جهانی خود را در بخش مسابقه 
اصلی جشــنواره ونیز تجربه کرد و با واکنش های بســیار 
مثبتی روبه رو شد و پس از نخســتین نمایش مطبوعاتی، 
جمعیت حاضر به مدت 7دقیقه آن را تشــویق کردند. این 
فیلم داستان معلمی منزوی و میانسال به نام چارلی )با بازی 
برندون فریزر( است که به مرض چاقی مبتلاست که سعی 
دارد رابطه اش را با دخترش الِه )با بازی ســیدی ســینک( 

بهبود ببخشد.
فریزر در دهه۱99۰ و اوایل دهه2۰۰۰، ستاره ای به اصطلاح 
روی بورس بود و فیلم های مطرحی همچون »مومیایی«، 
»جورج جنگل« و »تصــادف« از او به نمایش درآمد. فریزر 
در دوران اوجش هم در فیلم های کمــدی رمانتیک و هم 
در بلاک باستری مثل »مومیایی« بازی می کرد و محبوب 
ســینماروها بود. تقریبا یک دهه ای می شد که او در فیلمی 
مهمی ظاهر نشــده بود و حالا با کارگردان تحسین  شده ای 
مثل دارن آرنوفسکی به صدر خبرهای سینمایی بازگشته 
است. البته جز تجربه همکاری با آرنوفسکی، فریزر به تازگی 
در فیلم »قاتلان ماه کامل« ســاخته مارتین اسکورسیزی 
نیز حضور داشــته اســت. او در کنفرانس مطبوعاتی فیلم 
»نهنگ« در پاسخ به پرسشی درباره اینکه آیا این فیلم را باید 
بازگشت او به سینما تلقی کرد، گفت: »فقط تلاش می کنم 
بمانم و مشــتاقانه منتظر این هســتم که چگونه این فیلم 
 تأثیر عمیقی بر همه می گذارد؛ همانطور که روی من تأثیر

گذاشته است.«
 افزایش وزن فریزر در این فیلم تماما بر عهده خود او نبوده 
است. گریم و پروتز نی در سنگین وزن جلوه دادن هیبت این 

بازیگر نیز نقش داشته اند.
آخرین فیلم آرونوفسکی، »مادر« به سال2۰۱7 بازمی گردد 
که تماشــاگرانش را به 2دسته تقســیم کرد؛ عده ای آن را 
شــاهکاری درباره روند خلق یک اثر هنری می دانستند و 
برخی دیگر معتقد بودند که این فیلــم چیزی فراتر از یک 
تریلر روانشناختی معمولی نیســت. با این حال نمی توان 
کتمان کرد که تقریبا همه فیلم های آرونوفســکی جذاب 
هســتند و معمولا تجربه ای نو در عالم فیلمسازی به شمار 
می روند. کاری که آرونوفســکی در »نهنگ« با فریزر انجام 
داده بی سابقه نیست. او در فیلم »کشتی گیر«)2۰۰8( نیز 
میکی رورک را که ســال ها بود از بازی در نقش های مهم 
فاصله گرفته بود، به عنوان نقش اصلی فیلمش برگزید و بار 

دیگر رورک را به مرکز توجهات آورد.

گلایه مدیر جشنواره ونیز
۳سال پیش که مارتین اسکورســیزی به فیلم های مارول 
کنایه زد و آنها را شبیه به تمِ پارک های بازی دانست، احتمالا 
ایــن روزها را می دید کــه وضعیت برای ســینمای جدی 

روزبه روز در حال سخت تر شدن است.
کمپانی های بزرگ فیلمسازی شدیدا با هم در رقابت هستند 
تا هرچه بیشتر بلاک بلاسترهایی شبیه به فیلم های مارول 
بسازند و از طرف دیگر نتفلیکس و سایر پلتفرم های نمایش 
آنلاین فیلم هم به پیچیده تر شــدن اوضــاع دامن زده اند. 
کمپانی های بزرگ فیلمســازی هالیوودی حتی قوانین و 
برنامه های مرسوم جشنواره های سینمایی را نیز به چالش 

کشیده اند.
آلبرتو باربارا، مدیر جشــنواره ونیز، از این کمپانی ها گلایه 
کرده که به کارگردانان و ستاره های سینما اجازه مصاحبه 
نمی دهند و با این کارشان جشــنواره را از رونق می اندازند. 
همچنین به گفته باربارا، اسپانسرها نیز در ایجاد این مشکل 
نقش پررنگی دارند؛ چراکه به اندازه عوامل یک فیلم دست 
و بالشان برای صحبت درباره یک فیلم باز نیست و نماینده 
اسپانسرها به آنها اجازه نمی دهند که به راحتی درباره فیلم 

صحبت کنند.
مسئله دیگری که در جشــنواره ونیز پیش آمده بالا رفتن 
سن تماشاگران جشنواره اســت. قاعدتا جوانان علاقه مند 
به جهان سینمایی مارول کمتر به فیلم های جدی و هنری 
روی خوش نشان می دهند و در نتیجه افراد مسن تر و بالغ تر 

به تماشاگران اصلی جشنواره تبدیل شده اند.

» بی رؤیا« امروز در ونیز 
در برنامــه نمایش 25فیلمــی که امــروز در هفتمین روز 
هفتادونهمین جشــنواره فیلم ونیز بــه نمایش درمی آید، 
نخســتین نمایش فیلم های ایرانی حاضر در این جشنواره 

رقم خواهد خورد.
به گزارش همشهری، فیلم »بی رویا« ســاخته آرین وزیر 
دفتری به تهیه کنندگی هومن ســیدی، نخســتین فیلم 
ایرانی است که قرار است امروز در ساعت 2۱ به وقت محلی 
در سالن Sala Giardino نمایش داده شود.در این فیلم، 
طناز طباطبایی، صار ابر، شادی کرمرودی، رضا داوودنژاد، 
مائده طهماســبی، فرانک کلانتر و مجتبــی فلاحی ایفای 

نقش می کنند.
در این روز همچنین آخرین فیلم های جاناتان هاگ، مارتین 
مک دونالد و جانی آمیلو به نمایــش درمی آید. که »دختر 
 ابدی«، »بنشــی های اینیشــرین» و «اربــاب مورچه ها«

 نام دارند.

سرقت کتاب های نفیس 

مهدی میردشتی، مدیر 
انتشــارات کتابســرا و 
فرهنگسرای میردشتی از 
سرقت کتاب های نفیس 
این مجموعه از سوله ای 
در شــهرک صنعتــی 

پاکدشت خبرداد.
بــه گــزارش تســنیم 
حجــم  میردشــتی 
کتاب های به سرقت رفته 
را در حدود 5 تا 6 نیسان 

دانســت و افزود:  این کتاب ها عمدتــاً در زمینه هنر ایران، 
هنر اسلامی، کتاب های فرش و... بوده که به صورت نفیس 

منتشر شده بود.
وی حجم ریالی کتاب های سرقت شده را نیز بالغ بر 5 میلیارد 
تومان عنوان کرد و افزود: با توجه به اینکه بســیاری از این 
کتاب ها در ســال های گذشــته و با قیمت های پایین تری 
به چاپ رســیده اند ، برآورد ریالی فعلی رقمی بسیار بالاتر 

خواهد بود.
میردشــتی با اشــاره به کتاب های به ســرقت رفته افزود: 
این کتاب ها بــا چاپ چهاررنگ روی کاغذ گلاســه با جلد 
گالینگور و قاب کشــویی به صورت نفیس و نیمه نفیس به 
چاپ رســیده اند، نگرانی من اکنون این اســت که با توجه 
به دزدی اموال دیگر، عاملان این ســرقت به ارزش واقعی 
کتاب ها واقف نباشند و مبادا این کتاب ها را خمیر کنند، در 
این راستا اقداماتی در زمینه تماس با کارگاه هایی که خمیر 
کاغذ تولید می کنند، دفتر خدمات قضایی و... داشته ایم تا 

مانع انجام این کار شویم.

همکاری امیر جعفری با 
رحمانیان در اتاق محترم

امیر جعفــری و نازنین کریمی بــا نمایش »اتاق 
محترم« به کارگردانی محمد رحمانیان روی صحنه 

پردیس تئاتر شهرزاد می روند.
به گزارش همشهری، امیر جعفری و نازنین کریمی 
با نمایش »اتــاق محترم« بــه کارگردانی محمد 
رحمانیان و تهیه کنندگی امیرحســین نفر روی 
صحنه پردیس تئاتر شهرزاد می روند. این نمایش 
براساس نمایشنامه »اتاق ورونیکا« اثر آیرا لوین و 

برگردان شهرام زرگر است.
در خلاصه داستان آمده اســت: زن و مرد مسنی 
دختر و پســر جوانی را به عمارتی اربابی در خارج 
از شهر می کشانند و این ســرآغاز بازی خون بار و 
دهشتناکی ا ست که پایانی عجیب و باورنکردنی 

دارد... .

جشنواره

کتاب

اجرا

جهان

 شب، داخلی، دیوار 
پرتره ای از ایران نیست

ورایتــی در مطلــب خود 
درباره حضور ســینمای 
ایران در هفتــاد و نهمین 
دوره فســتیوال ونیــز، 
قســمتی از گفت وگــوی 
خود با وحیــد جلیلوند را 

منتشر کرد.
در این مطلب که به حضور 
قدرتمند سینمای ایران در 
جشنواره ونیز پرداخته، با 
وحید جلیلوند کارگردان 

فیلم »شــب، داخلی، دیوار« که در بخش مســابقه اصلی قرار 
دارد، گفت وگویی انجام داده است. جلیلوند که دو فیلم قبلی اش 
در بخش افق های ونیز حضور داشــته است، درباره جدیدترین 
ساخته اش به ورایتی گفت: رنج ها، توان قصه گویی بیشتری دارند. 
این سینماگر اضافه کرد: اگرچه وضعیت دشوارِ زندگی، ملال آور 
اســت، اما درام ها غالبا در همین فضا شکل می گیرند. شاید در 
سایر کشــورهای غربی و یا در آمریکا، هنرمندان می بایست در 
جست وجوی درام باشند، اما در خاورمیانه، درام بخشی از زندگی 

روزمره مردم است.
جلیلوند در پایان این گفت وگو تأکید کرد: »شب، داخلی، دیوار« 
داســتان مردی کم بیناســت که زندگی اش در مواجهه با زنی 
متواری تغییر می کند. لزوما این فیلــم بازتابی از جامعه ایران 
نیست بلکه به واقع پرتره ای از جهانی ا ســت که در آن زندگی 
می کنیم. این فیلم که در تاریخ 8سپتامبر2۰22 )۱7شهریور( 
در بخش اصلی جشــنواره ونیز رونمایی می شود، برای دریافت 

شیر طلای بهترین فیلم رقابت خواهد کرد.
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